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Η Κύπρος ξαναβγαίνει στις αγορές με την
έκδοση ευρωπαϊκού ομολόγου. Την Τρίτη
αναμένεται να γίνει η ανακοίνωση και
την Τετάρτη θα ανοίξει το βιβλίο των
προσφορών. Οι συζητήσεις μεταξύ Υπουρ-
γείου και επενδυτικών τραπεζών για την
προετοιμασία της έκδοσης έχουν πραγ-
ματοποιηθεί. Σκοπός της έκδοσης είναι

η άντληση χρημάτων για πρόωρη απο-
πληρωμή όλου ή μέρους του ρωσικού δα-
νείου. Το ποσό που αναμένεται να αντ-
ληθεί είναι 1-1,5 δισ. ευρώ. Η Κύπρος
χρωστά στη Ρωσία 1,57 δισ. ευρώ από το
δανεισμό των 2,5 δισ. ευρώ που έλαβε το
2011. Τα βλέμματα είναι πλέον στραμμένα
στο επιτόκιο. Οικονομική, σελ. 5

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΜΟΥΣΕΙΑ

Τα Γλυπτά του Παρθενώνα και οι ιστορίες τους
Η περιπέτεια των γλυπτών του Παρθενώνα από τη στιγμή που πριονίστηκαν
από τον λόρδο Έλγιν μέχρι και σήμερα αναζητεί το ερευνητικό πρόγραμμα που
εκπονείται στο Μουσείο της Ακρόπολης. Ο διευθυντής του Μουσείου Δ. Παν-
τερμαλής επιμένει στον όρο επανένωση, αντί για επιστροφή. Ζωή, σελ. 1

ΘΕΑΤΡΟ 

Ο Νίκος Ψαρράς μιλάει στην «Κ» για τον «Φάρο»
Ο ηθοποιός Νίκος Ψαρράς συμμετέχει στην παράσταση «Ο Φάρος» σε σκηνο-
θεσία Κ. Μαρκουλάκη, που φιλοξενεί ο ΘΟΚ τον Μάιο. Το έργο, όπως λέει,
ήταν μία ευτυχής συγκυρία ώστε να συναντηθεί στο σανίδι με τους υπόλοιπους
ηθοποιούς. Η παράσταση σημειώνει μεγάλη επιτυχία στην Ελλάδα. Ζωή, σελ. 3

ΕΠΙΣΤΗΜΕΣ

Η μαύρη τρύπα έφερε νέα ερωτηματικά
Ο αστροφυσικός Δημήτρης Ψάλτης του Πανεπιστημίου της Αριζόνας και Project
Scientist του Event Horizon Telescope εξηγεί τι είδαν οι επιστήμονες. Η μαύρη
τρύπα βρίσκεται στον γαλαξία Messier 87. Η φωτογραφία της τρύπας επιβεβαί-
ωσε τη θεωρία του Αϊνστάιν που προέβλεψε την ύπαρξή τους. Ζωή, σελ. 4

Ναρκοπέδιο ο Λευκός 
Οίκος επί Τραμπ
Η πολυσέλιδη έκθεση Μιούλερ

Αν και η διετής ανάκριση δεν κατέληξε
σε κατηγορίες εναντίον του, η έκθεση
σκιαγράφησε μια εικόνα του Λευκού Οί-
κου, στην οποία κυριαρχούσε ένας πρό-
εδρος που επιχειρούσε να τορπιλίσει την
ανάκριση και τους βοηθούς του, να αψη-
φούν τις εντολές του. Σελ. 22

Φάντασμα Φράνκο
και ελπίδες Σάντσεθ
Απειλητική άνοδος Ακροδεξιάς

Την ερχόμενη Κυριακή θα πραγματοποι-
ηθούν οι τρίτες βουλευτικές εκλογές της
Ισπανίας μέσα σε τέσσερα χρόνια, γεγονός
δηλωτικό της πολιτικής αστάθειας. Όπως
φαίνεται οι Σοσιαλιστές έχουν προβάδι-
σμα, αλλά πίσω από τις πληγές της Δεξιάς
ξεπροβάλλει η Ακροδεξιά. Σελ. 20

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Συλλογική σοφία
Ακόμη μία πρωτοβουλία φαίνεται να
προωθεί ο γ.γ. του ΟΗΕ Αντόνιο Γκου-
τιέρες, μετά από την αποκάλυψη του
προκαταρκτικού κειμένου της έκθεσής
του για το Κυπριακό. Όπως αναφέρεται
στο σχετικό ρεπορτάζ (βλ. σελ. 4), μετά
την αποτυχία στους «όρους αναφοράς»,
η απεσταλμένη του Τζέιν Χολ Λουτ ανα-
ζητεί «βάση για διαπραγματεύσεις»
μέχρι τον Ιούνιο και θα μπει σε διαβου-
λεύσεις μετις πλευρές και τις εγγυήτριες
στο πλαίσιο άτυπης πολυμερούς διά-
σκεψης. Εκτιμούμε ότι είναι και η ευ-
καιρία που ο πρόεδρος Αναστασιάδης
διακηρύττει ότι αναζητεί και ίσως η
έσχατη, αφού ο γ.γ. στην έκθεσή του
σημειώνει ότι η διαδικασία των δια-
πραγματεύσεων έχει πλέον ολοκληρωθεί,
ενώ δεν πρόκειται να ξεκινήσει διαδι-
κασία ανοικτού τέλους. Με τα δεδομένα
στην Ανατολική Μεσόγειο να αλλάζουν
ραγδαία, είναι θεωρούμε η ώρα της συλ-
λογικής σοφίας για τη Λευκωσία.

ΡΟΜΠΕΡΤ ΜΕΝΕΝΤΕΖ 

Η Τουρκία 
να διαλέξει, 
S-400 ή F-35
Δεν περιμένουμε ότι η Τουρκία θα
ακολουθήσει έναν ανώμαλο δρόμο.
Αν όμως το κάνει, θα πράξουμε ό,τι
χρειάζεται, συμπεριλαμβανομένης
και της μετακίνησης βάσεων και δυ-
νάμεων, λέει στην «Κ» ο  γερουσια-
στής Μπομπ Μενέντεζ. Προσθέτει ότι
η ουσία του νομοσχεδίου για την
Ανατ. Μεσόγειο είναι σε πλήρη αρμο-
νία με κινήσεις, όπως η συμμετοχή
του Αμερικανού ΥΠΕΞ στη συνάντηση
Ελλάδας - Κύπρου - Ισραήλ. Σελ. 18 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ

Να γίνει το Κέντρο 
επίκεντρο εξελίξεων 
Στόχος να ξαναγίνει το Κέντρο επί-
κεντρο των εξελίξεων λέει στην «Κ»
στην πρώτη του συνέντευξη στον Τύ-
πο μετά τη σύσταση της Δημοκρατι-
κής Παράταξης ο Μάριος Καρογιάν.
Όπως σημειώνει το 3,6% είναι ένας
ενδιάμεσος στόχος που θα επιτρέψει
στη Δημοκρατική Παράταξη να ακού-
γεται η φωνή της. Σελ. 9

ΝΕΟΚΛΗΣ ΣΥΛΙΚΙΩΤΗΣ

Μήνυμα επανένωσης
η ψήφος των Τ/κ 

Οι Τ/κ που θα συμμετάσχουν στις
εκλογές δίνουν ψήφο υπέρ της επα-
νένωσης, ενώ όσοι προωθούν τη δι-
χοτόμηση δεν θα λάβουν μέρους στις
ευρωεκλογές» λέει στη συνέντευξή
του στην «Κ» ο υποψήφιος ευρωβου-
λευτής του ΑΚΕΛ Νεοκλής Συλικιώ-
της. Μέσω της αλλαγής του συσχετι-
σμού δυνάμεων στο Ευρωκοινοβού-
λιο, όπως λέει, μπορούν να ανατρα-
πούν οι πολιτικές λιτότητας. Σελ. 15

Ο γ.γ. του ΟΗΕ φαίνεται να διακόπτει την
προσπάθεια της Τζέιν Χολ Λουτ να επιτύχει
συμφωνία στους όρους αναφοράς για την
επανάληψη των συνομιλιών στο Κυπριακό.
Εκείνο που πλέον αναζητείται είναι «βάση

για επανέναρξη των διαπραγματεύσεων»,
με εποικοδομητική εμπλοκή των ηγετών και
των εγγυητριών δυνάμεων με την κ. Λουτ.
Θα υπάρξουν πολλές τηλεφωνικές επικοινω-
νίες Λουτ με όλους τους εμπλεκόμενους,

ακόμη και επισκέψεις της στις πρωτεύουσες
των εγγυητριών δυνάμεων, την Ουάσιγκτον
και πιθανόν τη Λευκωσία. Ο νέος χρονικός
ορίζοντας είναι να υπάρχουν θετικές εξελίξεις
μέχρι τα τέλη Ιουνίου, ούτως ώστε να κατα-

γραφούν στο ψήφισμα της ΟΥΝΦΙΚΥΠ. Χωρίς
αυτές, οι διαβουλεύσεις για την υιοθέτηση
του ψηφίσματος για την ανανέωση της θητείας
της Δύναμης θα πρέπει να αναμένονται δυ-
σκολότερες από τον Ιανουάριο. Σελ. 4

Η Παναγία των Παρισίων δεσπόζει στην καρδιά της γαλλικής πρωτεύουσας πληγωμένη από την καταστροφική πυρκαγιά της 15ης Απριλίου.
Παρά τις αισιόδοξες εξαγγελίες για αποκατάσταση των ζημιών εντός πενταετίας, είναι αδύνατο να προσδιοριστεί πότε οι πιστοί και οι επισκέ-
πτες θα ακούσουν ξανά Μπαχ από το εκκλησιαστικό όργανο, παρατηρώντας το φως να παίζει με τα πολύχρωμα βιτρό. Σελ. 20-21

Η μέρα που άλλαξε το Παρίσι

Στις αγορές την Τετάρτη η Κύπρος
Με νέο ομόλογο για αποπληρωμή του ρωσικού δανείου

Συγκρατημένοι παρουσιάζονται οι αρμόδιοι
φορείς για τις τουριστικές αφίξεις το 2019.
Οι ενδείξεις από το πρώτο τρίμηνο δεν
είναι ενθαρρυντικές, καθώς παρουσιάζεται
μείωση 3,2%. Βασικές αιτίες είναι το
Brexit, η άνοδος των ανταγωνιστικών
αγορών της Τουρκίας, του Μαρόκου, της
Τυνησίας και της Αιγύπτου, αλλά και

εσωτερικά, το κλείσιμο της Cobalt και η
αύξηση των ξενοδοχειακών κλινών. Ο
Απρίλιος κινείται καλύτερα. Οι ίδιοι φορείς
επισημαίνουν ότι αν το Υφυπουργείο
Τουρισμού είχε συσταθεί ενωρίτερα η
κατάσταση ενδεχομένως να ήταν καλύ-
τερη. Ελκυστικά πακέτα ετοιμάζουν οι
ξενοδόχοι. Οικονομική, σελ. 4

Πρώτα σύνεφα για τον τουρισμό
Μείωση αφίξεων 3,2% από μεγάλες αγορές το πρώτο τρίμηνο 

Ατυπη διάσκεψη μέχρι τα τέλη Ιουνίου
Αναζητείται βάση για επανέναρξη διαπραγματεύσεων από τη Λουτ, με τους ηγέτες και τις εγγυήτριες

ΓΕΩΣΤΡΑΤΗΓΙΚΟ 

Τα F-35 κλείδωσαν 
και εγκλώβισαν 
τον Ερντογάν 
Η διαχρονική στρατηγικά σημασία της Τουρ-
κίας για τις ΗΠΑ, από τον Ψυχρό Πόλεμο και
εντεύθεν ανάγκασε την Ουάσιγκτον να υπο-
χωρεί ενώπιον τουρκικών απαιτήσεων. Τώρα
στη μάχη μεταξύ S-400 και F-35 εκείνος που
έχει εγκλωβιστεί είναι ο κ. Ερντογάν. Κι αυτό
γιατί ακόμα κι αν ο κ. Τραμπ του υποσχέθηκε
να μην επιβάλλει κυρώσεις, η αμερικανική
θέση «όχι F-35, αν πάρετε S-400» ισχύει στο
ακέραιο επειδή είναι νόμος των ΗΠΑ και τη
στηρίζει και η κυβέρνηση. Σελ. 8

Βάση σε Άκουγιου παίρνει η Μόσχα  
Nαυτική βάση για διαχείριση πυρηνικών
αποβλήτων δίνει ο Ερντογάν στον Πούτιν,
ενώ από τις ΗΠΑ ζητάει να μην προχωρήσει
η άρση του εμπάργκο στην Κύπρο. Σελ. 8

Όπλα στην Αθήνα από τις ΗΠΑ 
Ταχείας απόδοσης λύσεις, ώστε να καλυ-
φθούν οι ανάγκες της σύνθετης επιχειρη-
σιακής πραγματικότητας που αντιμετωπί-
ζει η Ελλάδα στο Αιγαίο και την Αν. Μεσό-
γειο, λαμβάνει από Ουάσιγκτον. Σελ. 6

ΕΥΡΩΕΚΛΟΓΕΣ

Yπό το φως
δημοσκοπήσεων 
Eνα μήνα πριν από τις εκλογές οι
κομματικοί μηχανισμοί και τα επιτε-
λεία βρίσκονται στην τελική ευθεία.
Οι δημοσκοπήσεις προκάλεσαν σε
κάποιους χαμόγελα και σε άλλους
προβληματισμό για το πώς θα προ-
χωρήσουν. Υπάρχει συγκεκριμένη
στρατηγική, το προεκλογικό μήνυμα
λίγο πριν από τη μάχη. Σελ. 10 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΜΠΑΜΠΙΝΙΩΤΗΣ 

Να κλείσουν 
τα πανεπιστήμια! 
H πρόταση του καθηγητή Γιώργου
Μπαμπινιώτη διά της «Κ» ξενίζει:
«Προτείνω μία ειρηνική επανάσταση
από όλους. Προτείνω να κλείσουν τα
πανεπιστήμια συμβολικά, για να τα-
ρακουνηθεί η κοινή γνώμη. Σελ. 16 
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ ΖΑΧΟΣ: Απέθανε και εκηδεύθη
χθες την 5ην μ.μ. εκ του ναού της Αγίας Φωτεινής
ένας από τους διαπρεπεστέρους αρχιτέκτονας, ο

Αριστοτέλης Ζάχος.
Την κηδείαν του πα-
ρηκολούθησε και ο
Πρόεδρος της Κυβερ-
νήσεως κ. Ιω. Μετα-
ξάς, τιμών την μνή-
μην του ανδρός ο

οποίος υπήρξε λαμπρός επιστήμων, αλλά και μο-
ναδικός καλλιτέχνης και αισθητικός [φωτ. Αγιος
Κων/νος, Βόλος – έργο του Α. Ζάχου].
ΕΙΡΗΝΙΚΟ... ΕΡΓΟ: [Ομιλία στο Καπιτώλιο]
«[...] Δεν σκοπεύομεν να επιτεθώμεν εναντίον οι-
ουδήποτε αλλά θέλομεν απεναντίας να συνεχίσωμεν
το ειρηνικόν έργον μας. Ετοιμάζομεν  μεγάλην κι-
νητοποίησιν αλλά κανείς δεν πρέπει να ανησυχήση
διότι πρόκειται περί πολιτισμένης ειρηνικής κινη-
τοποιήσεως εις την οποίαν δεν πρόκειται να χρη-
σιμοποιήσωμεν άλλα όπλα από τα όπλα της ειρηνικής
εργασίας. [...] Είναι ανόητον το σύστημα των αμοι-
βαίων δεκαετών εγγυήσεων, χωρίς να υπολογίσωμεν
τα κολοσσιαία γεωγραφικά λάθη εις τα οποία υπο-
πίπτουν άτομα έχοντα στοιχειώδη μόλις γνώσιν.
Οσον αφορά την αντιμετωπιζόμενην “Υπερδιά-
σκεψιν” κατά την οποίαν αι Ηνωμέναι Πολιτείαι
θα περιορισθούν εν τη πραγματικότητι εις τον
συνήθη ρόλον του μακρυνού θεατού, η πείρα του
παρελθόντος μας έχει δώσει πικρά μαθήματα: μας
εδίδαξε δηλαδή ότι όσον μεγαλείτερος είναι ο
αριθμός των συμμετεχόντων εις την Διάσκεψιν,
τόσον ολιγώτερον ασφαλής είναι η επιτυχία της».

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
21.IV.1939

Την ώρα που αυγάταινε
η φωτιά και οι χρυσο-
πόρφυρες φλόγες κατά-
πιναν τα δέκα αιώνων
ξύλινα σκαλιστά μεσο-
φόρια της Παναγίας των

Παρισίων, που χρόνια σκάλιζαν περί-
τεχνα σαράντα πέντε παλαιοί μάστορες
με λευκές γενειάδες κι εξήντα μαθη-
τάδες με τρύπια σκουφιά, ένα σμάρι
μέλισσες αναδεύθηκε στην κυψέλη
του. Μεθυσμένο από το αρχαίο του ξύ-
λου ρετσίνι που τσίριζε στις γούβες
των σκαλισμάτων του ναού, 200.000
μέλισσες, αναδύθηκαν στο κωδωνο-
στάσιο και κούρνιασαν στην καμπούρα
του Κουασιμόδου. Με τη σοφία εκα-
τομμυρίων χρόνων οι μέλισσες γνώριζαν
ότι εκεί ήταν το πλέον ασφαλές κατα-
φύγιο του πολιτισμού της ανθρωπό-
τητας. Ήξεραν τα υμενόπτερα ότι ο
μεγαλοπρεπής ναός θα μπορούσε να
σωριαστεί σε ερείπια κανείς όμως δεν
μπορούσε να σωριάσει στις στάχτες
της ιστορίας τον κακάσχημο Κουασι-
μόδο και την πανέμορφη Εσμεράλδα.
Ούτε τον έρωτα. Ο Βίκτωρ Ουγκό τους
εγκατέστησε στην Παναγία των Πα-
ρισίων και τους κατέστησε αθάνατους.
Και σε άλλους πολιτισμούς έχουν οι
άνθρωποι της δημιουργίας καταστήσει
αθάνατα μνημεία και έργα τέχνης που
κανείς δεν μπορεί να διαγράψει ούτε
μια φωτιά έστω κι αν είναι καθαρτική.
Κι εμείς εδώ, σε τούτη τη γωνιά της
Μεσογείου, περιμένουμε μια φωτιά
σαν κι εκείνη της Παναγίας των Πα-
ρισίων. Μια φωτιά που θα μας σηκώσει
από τους καναπέδες και θα μας ταρα-
κουνήσει για όλα αυτά που γίνονται
γύρω μας και τα προσπερνάμε. Για όλα
όσα έγιναν εξ ονόματος της ελευθερίας,
της ανεξαρτησίας και της ακεραιότητάς
μας. Αυτά κάτω από το λάβαρο του πα-
τριωτισμού, κατέληξαν να μας έχουν
οδηγήσει στα απόνερα μιας κοινωνίας
που δεν επιζητά την απόδοση ευθυνών
για να μην της ζητήσουν ευθύνες. Μιας
κοινωνίας που κατάπιε αμάσητο ένα
πραξικόπημα, καταλήστευσε τη μεσαία
τάξη, πουλώντας κίβδηλες μετοχές,
σκοτείνιασε τον Ήλιο χωνεύοντας 121
νεκρούς μιας τραγωδίας χωρίς αυτουρ-
γούς και που δεν αντιλήφθηκε τι σόι
έγκλημα ήταν οι 13 του Μαρί. Μιας
κοινωνίας που την κούρεψαν γουλί το
2013 και που έξι χρόνια μετά δεν εν-

τόπισε ούτε ένα αυτουργό για το με-
γαλύτερο οικονομικό έγκλημα που συν-
τελέστηκε στον τόπο. Μιας κοινωνίας
όπου η διοικήτρια της Κεντρικής Τρά-
πεζας συνελήφθη να πλαστογραφεί το
συμβόλαιο του μισθού της και που ο
πρόεδρος του Ανωτάτου Δικαστηρίου
να συμπράττει με δικηγόρο τράπεζας
για να διασώσει από την αξιόγραφη
απάτη της τράπεζας τα λεφτά της κόρης
και της αδελφής του. Μιας κοινωνίας
που αφήνει ελεύθερους τους παιδερα-
στές, που έχει 35 ελλείπουσες γυναίκες
για κάποια χρόνια και δεν συγκινείται.
Αντίθετα γυρίζει πλευρό στον καναπέ
για άλλο ένα υπνάκο. Κι από τη Σαλα-
μίνα, όπως λέει ο Παντελής Μηχανικός,
«δέκα χρόνια έστελλε τις μέλισσές του
ο Ονήσιλος, να μας κεντρίσουν, να μας
ξυπνήσουν, να μας φέρουν ένα μήνυμα.
Δέκα χιλιάδες μέλισσες έστειλε ο Ονή-
σιλος κι όλες ψοφήσανε απάνω στο
παχύ μας δέρμα χωρίς τίποτα να νιώ-
σουμε. Κι όταν το ποδοβολητό των
βαρβάρων έφτασε στη Σαλαμίνα φρύαξε
ο Ονήσιλος. Άλλο δεν άντεξε. Άρπαξε
το καύκαλό του και το θρυμμάτισε απά-
νω στο κεφάλι μου. Κ’ έγειρα νεκρός.
Άδοξος, άθλιος, καταραμένος απ’ τον
Ονήσιλο». Αυτά έλεγε ο Μηχανικός το
1975. Αν τότε ήταν δέκα τα χρόνια,
πρέπει να προσθέσεις άλλα 44 Παντελή
και χίλιους αγνοούμενους που αυτή η
κοινωνία προφανώς έχει μεταφέρει
στα ελλείποντα πρόσωπα, όπως τα
Κόκκινα Δάνεια που μεταφέρονται από
τις τράπεζες σε εταιρείες ύαινες! Γιατί;
Μα γιατί τρώνε τα κουφάρια όλων εκεί-
νων που δεν τολμούν να σηκωθούν
από τους καναπέδες τους να διαμαρ-
τυρηθούν και να κυνηγήσουν τους αυ-
τουργούς, τους εγκληματίες του λευκού
κολάρου, αυτούς που έχουν πουλήσει
ήδη τη μισή πατρίδα μας στους ολι-
γάρχες και την άλλη μισή την έχουν
εκχωρήσει στην Τουρκία. Δικαίως δα-
κρύζει η ανθρωπότητα μπροστά στη
Notre Dame, αλλά έχοντας λάθος αν-
τίληψη του αθάνατου και του εφήμερου.
Διότι αθάνατος είναι ο άνθρωπος τα
έργα του οποίου διαγράφονται σαν δα-
κτυλικά αποτυπώματα πολιτισμικής
κληρονομιάς στον κόσμο των νοημόνων
όντων. Τους ανόητους τους τρώνε οι
ύαινες και το σκότος… 

Eνα δάκρυ για τη Notre Dame

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στα ιδρύματα. Συνελήφθη λέει ο Αλέ-
ξανδρος Λυκουρέζος. «Μα της Λάσκα-

ρη;» Ρωτώ… «Αυτός» μου απαντούν. Σε λίγο
θα συλλάβει και την Ακρόπολη ο Τσίπρας.

2 Στον λαό. Εκλογές λέει ο Αβέρωφ, δη-
μοψήφισμα απαντά η αντιπολίτευση.

Πρόσεξε τι εύχεσαι, μπορεί να το πάθεις,
λέει το γνωμικό.

3 Στη σύμπτωση. Προσέξατε πως όταν
εμφανίζεται ο Healthy πρόεδρος δεν

εμφανίζεται ο Φούλης πρόεδρος και
τούμπαλιν; Όπως Καρέζη – Βουγιουκλάκη
και Βίσση – Βανδή ένα πράμα. Πόσες ντί-
βες να αντέξουμε και εμείς.

4 Στη συνήθεια. Το άλλο θέμα που από
σύμπτωση έγινε συνήθεια, είναι που

στις ομιλίες ο πρόεδρος Φούλης αποφεύ-
γει το όνομα «Αναστασιάδης», όπως η Μα-
ρία τα εθνικόφρονα σωματεία. Για το ανά-
ποδο ούτε συζήτηση βέβαια από τον Heal-
thy. Όλα καλά.

5 Στα σόσιαλ. Αγαπητέ @jack (ιδρυτή
του twitter για τους ημιμαθείς) ο σπον-

δοφόρος θα ήθελε να σε ενημερώσει πως
το δημιούργημά σας καταρρέει στη μεγά-
λη χώρα της #Cyprus. Μπήκαν κάτι αθκια-
σεροί πανεπιστημιακοί (με μισθούς 7Κ) και

το έχουν κάνει ταινία Μάρθα Βούρτση.
Ποια είναι αυτή; Άσε πού να στα λέω.

6 Στο μυστικό. Δεν είναι τυχαίες οι
απειλές των γυναικών και λοιπών so-

cialite πως αν πλακώσει η @Kalavana στο
Instagram και κάνει τα ίδια που κάνει στο
Twitter, θα κατέβουν σε πορεία στο Προ-
εδρικό. Αυτές δεν αστειεύονται πάντως.
#saveinstagram.

7 Στο προφίλ. Πάντως, ο πρόεδρος
Φούλης μετά την εντυπωσιακή εκδή-

λωση προς τιμή του Κυριάκου Μητσοτάκη,

αλλά και τα σαγηνευτικά powerpoint sli-
des πήρε το επιχειρηματικό lobbing σε
άλλο επίπεδο. Respect.

8 Στον άνθρωπό μας. Ήρθε πριν από
ένα χρόνο με το to do list, και επανήλ-

θε για να δει αν είμαστε καλοί μαθητές.
Όπως πάντα ο Χάρης πέρασε τις εξετά-
σεις. Ο Ηρόδοτου ζητάει χρόνο από τον
Αμερικανό υφυπουργό για να φύγει τον
κρεμ καναπέ.

9 Στο καιρό μας. Όταν φεύγετε από το
σπίτι το πρωί καλά θα ήταν να έχετε

μαζί σας τα εξής: Αντηλιακό, μαγιό, αδιά-
βροχο, ομπρέλα και ένα ζευγάρι κάλτσες.
Σεϋχέλλες σας το έκανε ο Healthy το νησί,
για να μη χρειάζεται να ταξιδεύει εκεί κά-
θε χρόνο.

10 Στη σειρά. Ο Φούλης και Αναστα-
σιάδης δεν μιλιούνται, ο Φούλης μι-

λά του Νικόλα, αλλά αυτός προτιμά εσχά-
τως να μιλά με τον Healthy, ο οποίος έχει
μια αδυναμία στον Καρογιάν, ο οποίος
μπορεί και να ξεπεράσει σε ψήφους τους
νέους κολλητούς Περδίκη – Λιλλήκα. Ga-
me of Thrones και πελλάρες.
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Στο παρά πέντε της αποχώρησής της από τη
ζηλευτή θέση της η τέως διοικήτρια της Κεν-
τρικής Χρυσταλλού έστειλε το τελευταίο της
δώρο στον Συλλούρη. Μια λίστα φωτιά. Τη λί-
στα ΜΕΔ των ΠΕΠ, όπως επεκράτησε να λέγε-
ται εν συντομία η λίστα Μη Εξυπηρετούμενων
Δανείων των Πολιτικά Εκτεθειμένων Προσώ-
πων. Την είχαν ζητήσει από τη Χρυσταλλού οι
βουλευτές και θυμήθηκε να τους τη στείλει
κατόπιν εορτής. 

Ο Συλλούρης, όπως είπε αργότερα, την κλείδω-
σε στο γραφείο του, αφού είχε επάνω την ένδει-
ξη «Απόρρητο» και πήγε ταξίδι. Όταν επέστρε-
ψε πήγε κατευθείαν από το αεροδρόμιο στο
γραφείο του για να δει τη λίστα για την οποία μι-
λούσε ολόκληρη η Κύπρος και πολιτικοί απ’ όλα
τα κόμματα, ακόμα και κομματάρχες του ζητού-
σαν να τη δώσει στη δημοσιότητα. Άνοιξε, λοι-
πόν, το συρτάρι και άρχισε να διαβάζει τη λίστα
για πρώτη φορά. Είδε, όπως είπε, ονόματα επι-
χειρηματιών, ένας από αυτούς είχε 100 ΜΕΔ, το
όνομα πολιτικού που είχε αποβιώσει και το όνο-
μα βουλευτή που είχε ΜΕΔ 2.500 ευρώ, πράγμα
που του φάνηκε παράξενο. «Βουλευτής και να
έχει ΜΕΔ 2500 ευρώ;». Τελικά διαπιστώθηκε
πως ήταν το παρατράβηγμα της κάρτας του εν
λόγω βουλευτή και ούτε ο ίδιος το είχε πάρει
χαμπάρι. Μιλάμε εξάλλου για το ευτελές ποσό
των 2.500 ευρώ για έναν βουλευτή.

Μετά από όλα αυτά ο πονηρός και έμπειρος
Συλλούρης κάθισε και σκέφτηκε πως η κατα-
ραμένη λίστα μόνο κακά μπορούσε να φέρει.
Έπρεπε οπωσδήποτε να την ξεφορτωθεί. Πώς
όμως; Αν τη φύλαγε στο αρχείο απορρήτων
του θα συνέχιζαν όλοι να τον παρενοχλούν να
τη δώσει στη δημοσιότητα. Αν την έδινε στη
δημοσιότητα θα έκανε εχθρό του τη μισή Κύ-
προ και θα βίωνε στιγμές δράματος χειρότε-
ρες κι από αυτές που περιέγραφε ως Μάρθα
Βούρτση η Χρυσταλλού. Κι εκεί που σκεφτό-
ταν «πώς και τι» κατέληξε στον νέο διοικητή
της Κεντρικής. Του μήνυσε πως πρέπει να συ-
ναντηθούν και την ώρα που γινόταν η πρώτη
επίσημη συνάντησή τους, μπροστά στις κάμε-
ρες και στα μικρόφωνα βγάζει την απόρρητη
λίστα και του την επιστρέφει. Κόκκαλο ο νέος
διοικητής. Είναι και αμάθητος ο άνθρωπος από
πολιτικά τερτίπια... η Χρυσταλλού ήταν αν μη τι
άλλο πολύπειρη σ’ αυτά...

Βρήκε ο άνθρωπος τη δύναμη και είπε πως
βρίσκεται προ εκπλήξεως γιατί θεωρούσε ότι
πήγε στο γραφείο του Συλλούρη για εθιμοτυ-
πική επίσκεψη. «Και όχι για να αγγίξω με γυ-
μνά χέρια τα κάρβουνα» ίσως ήθελε να προ-

σθέσει. Ψέλλισε ένα «μόλις ανέλαβα και δεν
έχω ενημέρωση για το θέμα. Δεν γνωρίζω οτι-
δήποτε για τούτο, δεν μπορώ να κάνω οποι-
οδήποτε σχόλιο». Και τι να κάνει μπροστά στις
κάμερες και τα μικρόφωνα και τον αγέρωχο
πρόεδρο πήρε τη λίστα, μαζί με τις παραινέ-
σεις του Συλλούρη: «Αυτό δεν θα το αφήσω σε
επίπεδο κουτσομπολιού και διαρροών. Θα γί-
νει σοβαρή δουλειά σε βάθος και θα αγγίξου-
με εκεί που πρέπει» είπε ο πρόεδρος χωρίς να
διευκρινίσει πού ακριβώς σκέφτεται να αγγί-
ξει σε πόσο βάθος και πώς.

Έκπληκτοι όμως έμειναν και δημοσιογράφοι
που δεν περίμεναν την όλο θεατρική χάρη χει-
ρονομία του προέδρου Συλλούρη. Δημοσιο-
γράφος σχολίασε αργότερα, με μια δόση κα-
κίας είναι αλήθεια: «πάλι καλά που παρέδωσε
τη λίστα στον Ηροδότου και όχι στον Ντάνο» και
συμπλήρωσε: «Θα κάνω μια πρόβλεψη. Ξαφνι-
κά όλοι θα σταματήσουν να μιλάνε για τη λίστα
ΜΕΔ των ΠΕΠ θα πλησιάσει ο καιρός για τις
βουλευτικές και ίσως τότε κάποιοι το συζητή-
σουν, θα γίνουν οι βουλευτικές, θα φύγει ο
Συλλούρης από τη Βουλή, θα φύγουν και αρκε-
τοί βουλευτές, θα έχουν ξεκαθαρίσει τα ΜΕΔ
τους και πια δεν θα υπάρχει λόγος να επανέλ-
θει το θέμα στη δημόσια σφαίρα. Ούτε θα χρει-
αστεί να πιεστεί ο Συλλούρης να αγγίξει εκεί
που πρέπει, ούτε καν κάπου που δεν πρέπει.
Πουθενά δεν θα αγγίξει, θα τα κάνει όλα ο χρό-
νος. Ο πανδαμάτωρ χρόνος θα αφαιρέσει την
κατάρα από τη λίστα, η οποία θα μοιάζει πια μια

συνηθισμένη λίστα αφημένη στο γραφείο του
προέδρου ή σε ένα οποιοδήποτε συρτάρι.
Ακίνδυνη και αδιάφορη, όπως έπρεπε εξαρχής
να είναι για να μην στοχοποιείται το πολιτικό
σύστημα και ειδικά οι πολιτικοί μας».

Κάποιοι φαίνεται πως δεν έμαθαν από όσα
έπαθαν από το χάος του 2013. Αναπολούν
πρακτικές που εξέθεσαν τη χώρα και την οικο-
νομία διεθνώς και οδήγησαν με μαθηματική
ακρίβεια στην καταστροφή. Τη στιγμή που οι
ειδικοί μιλούν για την ανάγκη κάθαρσης και
διαφάνειας στον χώρο της οικονομίας, που ο
Μάρσαλ Μπίλινγκσλι επισκέπτεται την Κύπρο
με συγκεκριμένους στόχους και που μόνο η
Τράπεζα Κύπρου έχει διαγράψει γύρω στους
20.000 γκρίζους λογαριασμούς αυτοί βγαί-
νουν ξανά με τα παλιομοδίτικα συνθήματά
τους για «στοχοποίηση της Κύπρου». Είναι τα
συνθήματα που καταγράφονται από κάποιους
εκτός Κύπρου και χρησιμοποιούνται για να δη-
λώσουν ότι επιμένουμε στο ίδιο μοτίβο. Μή-
πως ορισμένοι θα πρέπει να συνέλθουν και να
συνειδητοποιήσουν επιτέλους πως αν δεν εγ-
καταλείψουν το αμαρτωλό παρελθόν δεν πρό-
κειται να έχουμε υγιές μέλλον;

ΚΟΥΪΖ: Ποιος πολιτικός αρχηγός ετοιμάζει επί-
θεση στο νομοσχέδιο Ρούμπιο – Μενέντεζ;
Όπως μαθαίνω σε μικρή σύσκεψη αποφασί-
στηκαν τα επιχειρήματα που θα προβληθούν
με κυριότερο την προστασία των σχέσεών μας
με τη Ρωσία...

Ιστορική φωτογραφία: Η πρεμιέρα του Ηροδότου στον πολιτικό αιφνιδιασμό.

Ο Συλλούρης και η καταραμένη λίστα 

Μέχρι και σταυροφορία μπορεί να πάω για να γλυτώσω από εκδήλωση του Φούλη.
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Ηνωμένα Eθνη - Ανάλυση 
του ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Ο γενικός γραμματέας του ΟΗΕ Αν-
τόνιο Γκουτιέρες φαίνεται να δια-
κόπτει την προσπάθεια της συμ-
βούλου του για τις διαπραγματεύ-
σεις στο Κυπριακό, Τζέιν Χολ Λουτ,
να επιτύχει συμφωνία των εμπλε-
κομένων πλευρών στους όρους
αναφοράς για την επανάληψη των
συνομιλιών. Και πέραν της έκφρα-
σης απογοήτευσης στην έκθεσή
του για την αποστολή των καλών
του υπηρεσιών, «γιατί οι πρόσφατες
προσπάθειες για τη θέσπιση των
όρων αναφοράς δεν έχουν ακόμη
αποδώσει καρπούς», εκείνο που
πλέον αναζητείται είναι «βάση για
την επανέναρξη των διαπραγμα-
τεύσεων», με εποικοδομητική εμ-
πλοκή των ηγετών και των εγγυη-
τριών δυνάμεων με την κ. Λουτ».

Μετά την έλλειψη ενθάρρυνσης
από την Άγκυρα, αλλά και την
προσθήκη νέων διαφωνιών σε θέ-
ματα της εσωτερικής διακυβέρ-
νησης που λογίζονταν λίγο-πολύ
συγκλήσεις στο Κραν Μοντάνα,
οι επιλογές που είχε ο Αντόνιο
Γκουτιέρες ήταν περιορισμένες.
Θα μπορούσε να παρουσιάσει δι-
κούς τους όρους αναφοράς, κάτι
τέτοιο, όμως, θα ανέτρεπε το κα-
θεστώς της διαπραγμάτευσης που
είναι κυπριακής ιδιοκτησίας. Την
ίδια στιγμή, μία απόρριψη της
πρότασης θα έφερνε και τον ίδιο,
αλλά και το Συμβούλιο Ασφαλείας
σε δύσκολη θέση, αφού μετά τις
αλλεπάλληλες σκληρύνσεις θέσε-
ων των Αμερικανών στα ψηφίσμα-
τα της ΟΥΝΦΙΚΥΠ, ένα αδιέξοδο
θα έφερνε όλους ενώπιον διλήμ-
ματος. Κάτι τέτοιο, το φοβάται και
η Ουάσιγκτον, αφού από τη μία
πρέπει να στέκεται στις αρχές που
έχει θέσει για όλες τις ειρηνευτικές
επιχειρήσεις κι από την άλλη θα
αφήσει αμυντικά έκθετη την Κύ-
προ, σε μία φάση που αναβαθμί-
ζονται οι αμυντικές σχέσεις με τη
Λευκωσία.

Aτυπη πολυμερής 
Τις ημέρες αμέσως μετά την επι-

στροφή της Τζέιν Χολ Λουτ από
την τελευταία της επίσκεψη στη
Λευκωσία και με δεδομένη την

αποτυχία να βρεθεί συμφωνία
στους όρους αναφοράς, τέθηκε στο
τραπέζι η διαδικαστικής φύσης
πρόταση να υπάρξει μία άτυπη συ-
νάντηση της κ. συμβούλου του γ.γ.
με αντιπροσώπους των δύο πλευ-
ρών και των εγγυητριών δυνάμεων,
για να αναζητήσουν αυτό που ο κ.
Γκουτιέρες αποκαλεί στην έκθεσή
του «βάση για την επανέναρξη των
διαπραγματεύσεων». Μάλιστα εξαι-
τίας αυτού καθυστέρησε για 24
ώρες η επίδοση της έκθεσης στα
μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας.
Ο ίδιος ο γ.γ. του ΟΗΕ στην έκθεσή
του αναφέρει πως, «η πορεία προς

τα εμπρός πρέπει να είναι καλά
προετοιμασμένη, με αίσθηση επεί-
γουσας ανάγκης και εστίασης»,
εκτιμάται, λοιπόν, ότι θα υπάρξουν
πολλές τηλεφωνικές επικοινωνίες
της κ. Λουτ με όλους τους εμπλε-
κόμενους, ακόμη και επισκέψεις
της στις πρωτεύουσες των εγγυη-
τριών δυνάμεων, την Ουάσιγκτον
και πιθανόν τη Λευκωσία. Ο νέος
χρονικός ορίζοντας είναι να υπάρ-
χουν θετικές εξελίξεις μέχρι τα
τέλη Ιουνίου, ούτως ώστε να κα-
ταγραφούν στο ψήφισμα της ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ. Χωρίς αυτές τις θετικές
εξελίξεις, οι διαβουλεύσεις για την
υιοθέτηση του ψηφίσματος για την
ανανέωση της θητείας της ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ αναμένονται δυσκολότερες
από τον Ιανουάριο. Τότε μάλιστα
–σημειώνουν διπλωματικές πη-
γές– υπήρχε το άνοιγμα των δύο
οδοφραγμάτων τον Νοέμβριο και
τον Φεβρουάριο, η συμφωνία για
την εφαρμογή των ΜΟΕ για τη δια-
λειτουργικότητα των ηλεκτρικών
δικτύων και τα κινητά τηλέφωνα.
Τώρα, αν δεν υπάρξει συμφωνία

για τη «βάση επανέναρξης των δια-
πραγματεύσεων», θα χρειαστεί κά-
ποια άλλη σημαντική πρόοδος. Την
ίδια στιγμή, υπάρχουν ερωτηματικά
σε διπλωμάτες που ασχολούνται
με το Κυπριακό, τι ακριβώς σημαίνει
«βάση για την επανέναρξη των δια-
πραγματεύσεων» και πόσο διαφέρει
από τους «όρους αναφοράς». Το
Συμβούλιο Ασφαλείας, πάντως,
αναμένεται να συζητήσει «το συν-
τομότερο την έκθεση καλών υπη-
ρεσιών», σύμφωνα με τον εκπρό-
σωπο του γ.γ., Στεφάν Ντουζουρίκ,
που με δήλωσή του εξέφρασε την
ελπίδα ότι θα γίνει. Οι ενδείξεις
είναι ότι αυτή την εβδομάδα, μετά
το Πάσχα των Καθολικών, θα δουν
τα μέλη αν αυτή η συζήτηση θα
λάβει χώρα στη διάρκεια της γαλ-
λογερμανικής κοινής προεδρίας
που λήγει τον Απρίλιο ή αν θα δοθεί
η σκυτάλη στην Ινδονησία. Δεν εί-
ναι ακόμη βέβαιος ο τρόπος που
θα αντιδράσει το Σ.Α. (με δήλωση
προς τον Τύπο, προεδρική δήλωση
ή κάτι άλλο), ωστόσο με δεδομένη
την αντίδραση της Ρωσίας και άλ-

λων μελών στο γεγονός ότι ακόμη
η Τζέιν Χολ Λουτ δεν έχει παρου-
σιαστεί ενώπιον του Συμβουλίου,
θεωρείται βέβαιο ότι θα ζητηθεί
αυτή τη φορά η παρουσία της.

Ικανοποιημένη η Λευκωσία 
Η Λευκωσία, πάντως, είναι ικα-

νοποιημένη από την έκθεση του
γενικού γραμματέα, αφού τη θεωρεί
καλύτερη του Οκτωβρίου. Ένα από
τα σημεία που ικανοποίησαν τη
Λευκωσία είναι το λεκτικό στα ζη-
τήματα για τους υδρογονάνθρακες,
όπου η έκθεση αναφέρει: «Όσον
αφορά τις διαρκείς εντάσεις γύρω

από την εξερεύνηση υδρογοναν-
θράκων, επαναλαμβάνω ότι οι φυ-
σικοί πόροι που βρίσκονται μέσα
και γύρω από την Κύπρο πρέπει
να ωφελήσουν τις δύο κοινότητες
και να αποτελέσουν ισχυρό κίνητρο
για την εξεύρεση μιας διαρκούς
λύσης στο κυπριακό πρόβλημα».
Το δεύτερο σημείο που προκαλεί
ικανοποίηση είναι η απόφασή Γκου-
τιέρες να δώσει εντολή στην απε-
σταλμένη του να συνεχίσει τις προ-
σπάθειες. Αυτό, αν μη τι άλλο, δίνει
ακόμη ένα χρονικό περιθώριο για
διαβουλεύσεις. Αναμφίβολα η απο-
γοήτευση που εκφράζει ο γ.γ. ότι
«παρά τη μερική πρόοδο που κα-
ταγράφηκε στα Μέτρα Οικοδόμη-
σης Εμπιστοσύνης, υπάρχουν χα-
μηλές προσδοκίες για πραγματική
πρόοδο ή συμφωνία πάνω στους
όρους αναφοράς», είναι ένα αρνη-
τικό σημείο, που θα ληφθεί υπόψη
από το Συμβούλιο Ασφαλείας και
στην επικείμενη συζήτηση της έκ-
θεσης, αλλά και στις συζητήσεις
της ΟΥΝΦΙΚΥΠ τον Ιούλιο. Μία
αξιοσημείωτη αναφορά του γ.γ. εί-
ναι η υπενθύμιση ότι, «το Σ.Α. υπο-
στηρίζει σταθερά για δεκαετίες μια
διζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία,
που αντικατοπτρίζει την πολιτική
ισότητα των δύο κοινοτήτων στην
Κύπρο». Μία προειδοποίηση που
λειτουργεί μάλλον περιοριστικά
στις συζητήσεις για αναζήτηση άλ-
λων ατραπών. Μία ακόμη πιο αξιο-
σημείωτη αναφορά σχετίζεται με
τα έξι σημεία που παρουσίασε στο
Κραν Μοντάνα: «Για να βοηθήσω
τα μέρη να προωθήσουν το όραμα
αυτό, στις 30 Ιουνίου 2017, πρότεινα
ένα πλαίσιο έξι σημείων που θα
βοηθούσε στην αποσαφήνιση των
διαφορών σε βασικά ζητήματα. Κα-
λώ τα μέρη να εξετάσουν εποικο-
δομητικά αυτά τα σημεία».

Διπλωματικές πηγές εκτιμούν
ότι ίσως αυτά τα έξι σημεία χρη-
σιμοποιηθούν στις συζητήσεις για
την ανεύρεση της «βάσης επανέ-
ναρξης των διαπραγματεύσεων».
Κι αν τελικά φτάσουμε σε επανά-
ληψη της Διάσκεψης για την Κύπρο,
αυτή τη φορά ο Γκουτιέρες να χρη-
σιμοποιήσει ξανά το χαρτί με τα
έξι σημεία που είχε στην τσέπη
του πουκαμίσου του και τελικά δί-
στασε να διαβάσει.

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Υπενθυμίζοντας τη γνωστή θέση
της στο ζήτημα των εγγυήσεων και
υπογραμμίζοντας τη σημασία της
πολιτικής ισότητας, η Άγκυρα, στο
Κυπριακό «ρίχνει την μπάλα στο
γήπεδο» Αναστασιάδη. Στον απόηχο
της νέας έκθεσης του ΟΗΕ, η τουρ-
κική πλευρά επιμένει ότι η πρόοδος
στο Κυπριακό, στο σημείο που
έχουν φτάσει σήμερα οι εξελίξεις,
εξαρτάται αποκλειστικά από τις κι-
νήσεις της ε/κ πλευράς στο ζήτημα
της πολιτικής ισότητας. Παρά τα
θετικά για την τουρκική πλευρά, η
νέα έκθεση του γ.γ. του ΟΗΕ δεν
ικανοποιεί την Άγκυρα, η οποία θε-
ωρεί ότι πολύ μεγάλο το αδιέξοδο.
Με βάση αυτά ο Τούρκος ΥΠΕΞ συ-
ζήτησε την κατάσταση με τον «ομό-
λογό» του των Κατεχομένων Κουν-
τρέτ Όζερσαϊ και έναν νέο οδικό
χάρτη. Σε αντίθεση με τα μέχρι
χθες αυτονόητα, ο «ΥΠΕΞ» και όχι
ο Τ/κ ηγέτης ήταν αυτός που έσπευ-
σε στην Άγκυρα μετά την έκθεση
του γ.γ. στο Κυπριακό. Ο Όζερσαϊ,
ο οποίος εσχάτως ενέτεινε την αν-
τίδρασή του σε λύση ΔΔΟ, ετοιμά-
ζεται να κατέλθει ως υποψήφιος
στις «προεδρικές εκλογές» τον προ-
σεχή Απρίλιο. 

Από την άλλη ο Μουσταφά Ακιν-
τζί αναμένει το τελικό κείμενο της
έκθεσης του γ.γ., αλλά από το προ-
καταρτικό έχει ξεχωρίσει τα θετικά,
το ίδιο και η Αριστερά. Και οι δύο
συμφωνούν ότι χρειάζεται αλλαγή
της στάσης Αναστασιάδη στο ζή-
τημα της πολιτικής ισότητας για
να ξεπεραστεί το αδιέξοδο. 

«Η νέα έκθεση του ΟΗΕ επιση-

μαίνει ότι η διαδικασία της λύσης
δεν έχει τερματιστεί οριστικά»,
υπογραμμίζει ο Τ/κ ακαδημαϊκός
και διεθνολόγος Αχμέτ Σοζέν. Από
τη σκοπιά της Άγκυρας επισημαί-
νεται ότι η θέση Αναστασιάδη εναν-
τίον της πολιτικής ισότητα των Τ/κ
συμβάλλει στη διαιώνιση του αδιέ-
ξοδου. Παρά το ότι η Άγκυρα δεν
ανέμενε από τον ΟΗΕ να ανακοι-
νώσει στην παρούσα φάση το ορι-
στικό αδιέξοδο, οι πληροφορίες της
«Κ» από την Άγκυρα σημειώνουν
ότι, η επιμονή του γ.γ. στη διαδι-

κασία της λύσης και οι φράσεις που
επιλέγει στην έκθεση του δείχνουν
ότι η στάση του ΟΗΕ είναι προβλη-
ματική. Την αγανάκτηση της Άγ-
κυρας κορυφώνει η ξεκάθαρη ανα-
φορά Γκουτιέρες σε λύση ΔΔΟ. «Η
νέα έκθεση πιστεύω ότι δεν θα ικα-
νοποιήσει την τουρκική πλευρά.
Θα με εξέπληττε αν συνέβαινε κάτι
διαφορετικό», συμπεραίνει ο διε-
θνολόγος Ερόλ Καϊμάκ, υπογραμ-
μίζοντας ότι ο ΟΗΕ επιμένει στο
σχέδιο της ομοσπονδίας και αυτό
συμπεριλήφθηκε στην έκθεση».
Είναι, ωστόσο, αξιοσημείωτο ότι
πληροφορίες μας από το «Προεδρι-

κό» των Κατεχομένων αναφέρουν
ότι ο Μουσταφά Ακιντζί εκφράζει
ικανοποίηση για τη θέση του γ.γ.
για τη ΔΔΟ, παρόλο που αυτή προ-
κάλεσε αγανάκτηση στο τουρκικό
διπλωματικό σώμα και η του περι-
βάλλοντος Ακιντζί, συνοψίζεται
στα εξής: «Σε αντίθεση με κάποιους
κύκλους της τ/κ κοινότητας και την
Άγκυρα που οραματίζονται στη
σταδιακή ανάδυση των κατάλληλων
συνθηκών για τη συζήτηση εναλ-
λακτικών σχεδίων, ο ΟΗΕ επιμένει
στην ορθότητα της ομοσπονδιακής
λύσης. Αυτή η εξέλιξη δικαιώνει
τον κ. Ακιντζί, ο οποίος ανέκαθεν

τόνιζε ότι οι Τ/κ δεν έχουν άλλη
διέξοδο, παρά την ομοσπονδία». 

Οι ίδιες πηγές αναδεικνύουν και
τα ισχυρά σημεία στην έκθεση
Γκουτιέρες: «Οι συνομιλίες δεν τερ-
ματίστηκαν. Το όραμα της ομο-
σπονδιακής λύσης παραμένει ζων-
τανό. Και ο Μουσταφά Ακιντζί θα
παλέψει γι’ αυτό μέχρι την τελευταία
ημέρα της θητείας του. Τα θετικά
στοιχεία της έκθεσης, παρά τις ση-
μαντικές αδυναμίες της, έρχονται
να διευκολύνουν το έργο της τ/κ
ηγεσίας». 

Σε ό,τι αφορά τα σημεία που ικα-
νοποιούν «μερικώς» την τ/κ πλευρά

ο καθηγητής Σοζέν σημειώνει:
«Μπορούμε με να πούμε ότι περι-
λήφθηκαν στην έκθεση αναφορές
ευνοϊκές για την τουρκική πλευρά,
όπως το ότι δεν πρόκειται να ξεκι-
νήσει μια διαδικασία ανοικτού τέ-
λους, η οποία δεν θα είναι επικεν-
τρωμένη στη λύση». 

Από την πλευρά της Άγκυρας
χαρακτηρίζεται ως «ηχηρό μήνυμα»
στον Αναστασιάδη, η αναφορά
Γκουτιέρες στο Πλαίσιο της 30ής
Ιουνίου 2017 καθότι με αυτή την
κίνηση, ο ΟΗΕ θέτει τέλος στις

«ψευδαισθήσεις» της ε/κ πλευράς.
Επίσης, θετικό θεωρείται το γεγονός
ότι ξεκαθαρίζεται από τον ΟΗΕ ότι
έχει πλέον ολοκληρωθεί η διαδι-
κασία των διαπραγματεύσεων, όπως
ήταν γνωστή κατά τον προηγού-
μενο μισό αιώνα. 

Σε ό,τι αφορά στη σημασία των
υδρογονανθράκων, όπως αυτή απο-
δίδεται στην έκθεση Γκουτιέρες,
η τουρκική πλευρά σημειώνει ότι:
«Ο ΟΗΕ υπενθυμίζει ότι το φυσικό
αέριο θα μπορούσε να συμβάλει
θετικά στην εξομάλυνση των σχέ-
σεων των δύο πλευρών, σε αντίθεση
με την ε/κ ηγεσία που φέρνει ολό-

κληρη την περιοχή στα πρόθυρα
ενός μεγάλου ανταγωνισμού». Ταυ-
τόχρονα, η Άγκυρα εκφράζει απαι-
σιοδοξία ως προς τη μελλοντική
τροπή των εξελίξεων στο Κυπριακό
αναφέροντας: «Ο γ.γ. τη στιγμή
που στέλνει ισχυρά μηνύματα επι-
χειρεί να κρατήσει και ίσες απο-
στάσεις, αποφεύγοντας να αγγίξει
την ουσία που είναι ότι οι συνομιλίες
έχουν οδηγηθεί σε αδιέξοδο εξαιτίας
του Νίκου Αναστασιάδη. Εκείνος
οπισθοχωρεί από τις συγκλίσεις
και δεν αποδέχεται την πολιτική
ισότητα και την αποτελεσματική
εκπροσώπηση των Τ/κ. Μέχρι στιγ-
μής, δεν δίνει την εντύπωση ότι
μελλοντικά θα τηρήσει πιο διαλ-
λακτική στάση. Έτσι, γίνεται φα-
νερό ότι οι συνομιλίες δεν πρόκειται
να οδηγήσουν σε αποτέλεσμα».
Στο εύλογο ερώτημα, για ποιο λόγο
η Άγκυρα αποφεύγει το ζήτημα των
εγγυήσεων και προβάλλει ως μο-
ναδικό εμπόδιο για λύση την πο-
λιτική ισότητα, οι πηγές από την
Άγκυρα παραπέμπουν στις πρό-
σφατες δηλώσεις Τσαβούσογλου,
ότι οι τουρκικές εγγυήσεις για την
Κύπρο είναι σημαντικές όσο ποτέ.
Υπενθυμίζουν δε ότι στο Κραν Μον-
τάνα η τουρκική πλευρά έδειξε τον
δρόμο της λύσης με τη γνωστή φόρ-
μουλα του sunset clause. Τέλος, οι
ίδιες οι πηγές σημειώνουν ότι ο γ.γ.
στην έκθεσή του καλεί όλες τις
πλευρές να επεξηγήσουν στους πο-
λίτες της Κύπρου τι σημαίνει λύση
και τι οριστικό αδιέξοδο και λένε
ότι η τουρκική πλευρά θεωρεί ότι
πλησιάζει η στιγμή που οι λαοί της
περιοχής θα εστιάσουν στο δεύτερο
σενάριο.

Ο γ.γ. αναζητεί βάση μέχρι τον Ιούνιο  
Μετά την αποτυχία στους «όρους αναφοράς», η Λουτ προχωράει σε διαβουλεύσεις με πλευρές και εγγυήτριες για άτυπη πολυμερή 

«Δικαιώνει» Ακιντζί και «θλίβει» Aγκυρα η έκθεση Γκουτιέρες 
Η αναφορά του γενικού γραμματέα του ΟΗΕ σε ΔΔΟ έφερε ικανοποίηση στον Τ/κ ηγέτη και αγανάκτηση στην τουρκική διπλωματία 
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Ο νέος χρονικός 
ορίζοντας είναι να 
υπάρχουν θετικές 
εξελίξεις μέχρι τα τέλη
Ιουνίου, ούτως ώστε να
καταγραφούν στο ψήφι-
σμα της ΟΥΝΦΙΚΥΠ.
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Χωρίς θετικές εξελίξεις,
οι διαβουλεύσεις για την
υιοθέτηση του ψηφίσμα-
τος για την ανανέωση της
θητείας της ΟΥΝΦΙΚΥΠ
αναμένονται δυσκολότε-
ρες από τον Ιανουάριο.

Ο Αντόνιο Γκουτιέρες υπενθυμίζει με νόημα προς πάσα κατεύθυνση ότι «το Σ.Α. υποστηρίζει σταθερά για δεκαετίες μια διζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία,
που αντικατοπτρίζει την πολιτική ισότητα των δύο κοινοτήτων στην Κύπρο». Εκτιμάται ότι αν τελικά επαναληφθεί η Διάσκεψη για την Κύπρο, ο γ.γ. δεν θα διστά-
σει αυτή τη φορά να ανασύρει το χαρτί με τα έξι σημεία που είχε στο Κραν Μοντάνα διαστάσει και να τα διαβάσει. 
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Η Τουρκία θεωρεί θετικό
ότι στην έκθεση ξεκαθα-
ρίζεται ότι έχει πλέον
ολοκληρωθεί η διαδικα-
σία των διαπραγματεύσε-
ων, όπως ήταν γνωστή
τον τελευταίο μισό αιώνα. 
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Στις ευνοϊκές για την τ/κ
πλευρά αναφορές της 
έκθεσης συγκαταλέγεται
το ότι δεν θα ξεκινήσει
διαδικασία ανοικτού τέ-
λους, η οποία δεν θα είναι
επικεντρωμένη στη λύση.

Από την πλευρά της Άγκυρας χαρακτηρίζεται ως «ηχηρό μήνυμα» στον Ανα-
στασιάδη, η αναφορά Γκουτιέρες στο Πλαίσιο της 30ής Ιουνίου 2017 καθότι με
αυτή την κίνηση, ο ΟΗΕ θέτει τέλος στις «ψευδαισθήσεις» της ε/κ πλευράς.
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ΒΑΣΙΛΗΣ ΝΕΔΟΣ

Στο στόχαστρο
της Αθήνας
τα δύο UAV
των Αμερικανών

Η συνάντηση Πάιατ
με «γαλάζιους» τομεάρχες

Αμεση ενίσχυση της Πολεμικής Αεροπορίας

Αυξημένο συμμαχικό 
ενδιαφέρον για  
την Κρήτη αλλά και για 
τα Δωδεκάνησα, ως ση-
μεία στάθμευσης προς 
την Ανατολική Μεσόγειο  
και τη Μέση Ανατολή.

Tα δύο

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ
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ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΖΙΜΑΣ  

Στις κάλπες για εκλογή νέου προέδρου σήμερα η Βόρεια Μακεδονία

Οι τρεις υποψήφιοι, 
το «φάντασμα» της 
αποχής και η κρυφή 
ελπίδα των Αλβανών.

Ο προτεινόμενος
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Ενημερωθείτε για τη διαδικασία Εγγραφής Δικαιούχων στο ΓεΣΥ και στους καταλόγους Προσωπικών Ιατρών και Παιδιάτρων

Για να μπορείτε να λαμβάνετε υπηρεσίες φροντίδας υγείας από 
το ΓεΣΥ πρέπει πρώτα να εγγραφείτε στο Μητρώο Δικαιούχων 
του ΓεΣΥ και κατόπιν να εγγραφείτε σε κατάλογο προσωπικού 
ιατρού.

Με ποιους τρόπους μπορώ να εγγραφώ στο Μητρώο 
Δικαιούχων του ΓεΣΥ;

Για να μπορέσετε να εγγραφείτε στο Μητρώο Δικαιούχων του
ΓεΣΥ, είναι απαραίτητο να είστε καταχωρημένοι είτε στο Αρχείο 
του Τμήματος Πληθυσμού είτε στο Αρχείο του Τμήματος 
Μετανάστευσης ή / και στο Αρχείο των Υπηρεσιών Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και να υποβάλετε ηλεκτρονικό αίτημα εγγραφής, 
με ένα από τους πιο κάτω τρόπους:

Αυτοπροσώπως: Μπορείτε να εγγραφείτε δημιουργώντας 
τον δικό σας λογαριασμό χρήστη στην Πύλη Δικαιούχων 
ακολουθώντας τη διαδικασία που περιγράφεται πιο πάνω.

Μέσω τρίτων προσώπων: Αν δεν έχετε πρόσβαση στο διαδίκτυο, 
μπορείτε να εγγραφείτε μέσω τρίτων προσώπων, τα οποία 
διαθέτουν ήδη ενεργοποιημένο λογαριασμό χρήστη στην 
Πύλη Δικαιούχων δεδομένου ότι η εν λόγω διαδικασία γίνεται 
με τη συγκατάθεση σας.

Μέσω του προσωπικού σας ιατρού: Μπορείτε να εγγραφείτε 
μέσω επίσκεψης σε προσωπικό ιατρό της επιλογής σας που 
συμμετέχει στο ΓεΣΥ. Μπορείτε να ενημερώνεστε για το ποιοι 
προσωπικοί ιατροί συμμετέχουν στο ΓεΣΥ μέσω της ιστοσελίδας 
του ΓεΣΥ (www.gesy.org.cy) ή καλώντας το Κέντρο Εξυπηρέτησης 
του ΓεΣΥ στον αριθμό 17000. Κατά την επίσκεψη, ο προσωπικός 
ιατρός θα συμπληρώσει το ηλεκτρονικό αίτημα εγγραφής στο 
Μητρώο Δικαιούχων εκ μέρους σας.

Ποια είναι η διαδικασία εγγραφής στο Μητρώο 
Δικαιούχων του ΓεΣΥ και σε κατάλογο προσωπικού ιατρού;

Το αίτημα για εγγραφή στο Μητρώο Δικαιούχων του ΓεΣΥ 
και σε κατάλογο προσωπικού ιατρού γίνεται ηλεκτρονικά, 
μέσω της Διαδικτυακής Πύλης Δικαιούχων με τέσσερα 
απλά βήματα, ως εξής:

ΒΗΜΑ 1Ο: Δημιουργία λογαριασμού χρήστη: Μέσω της 
ιστοσελίδας του ΓεΣΥ (www.gesy.org.cy), δημιουργείτε 
ηλεκτρονικό λογαριασμό και στη συνέχεια τον ενεργοποιείτε 
μέσω e-mail που θα σας αποσταλεί στο ηλεκτρονικό ταχυδρομείο 
που θα δηλώσετε. 

ΒΗΜΑ 2Ο: Σύνδεση στην Πύλη Δικαιούχων & Εγγραφή στο
Μητρώο Δικαιούχων του ΓεΣΥ:
Αφού συνδεθείτε μέσω του λογαριασμού χρήστη που 
δημιουργήσατε, ακολουθώντας τις οδηγίες στην οθόνη 
προχωρήστε στην εγγραφή σας στο Μητρώο Δικαιούχων του 
ΓεΣΥ, συμπληρώνοντας τα δημογραφικά σας στοιχεία (π.χ. 
διεύθυνση, τηλέφωνο επικοινωνίας, κλπ). Θα ειδοποιηθείτε 
μέσω ηλεκτρονικού ταχυδρομείου ή/και της Πύλης Δικαιούχων 
ότι η διαδικασία εγγραφής σας στο Μητρώο Δικαιούχων του 
ΓεΣΥ έχει ολοκληρωθεί επιτυχώς.

ΒΗΜΑ 3Ο: Αναζήτηση και επιλογή προσωπικού ιατρού:
Αφού εγγραφείτε στο Μητρώο Δικαιούχων και έχετε πρόσβαση 
στην Πύλη Δικαιούχων μπορείτε να αποστείλετε ηλεκτρονικό 
αίτημα εγγραφής σε κατάλογο προσωπικού ιατρού της επιλογής 
σας, τον οποίο θα εντοπίσετε μέσω ηλεκτρονικής αναζήτησης 
στο σύστημα. Εφόσον ο προσωπικός ιατρός αποδεχθεί το αίτημα 
ηλεκτρονικά, θα ειδοποιηθείτε σχετικά μέσω ηλεκτρονικού 
ταχυδρομείου ή/και της Πύλης Δικαιούχων.

ΕΝΑΛΛΑΚΤΙΚΑ: Η αίτηση για εγγραφή σε κατάλογο προσωπικού 
ιατρού μπορεί να γίνει μέσω επίσκεψης σας σε προσωπικό 
ιατρό που συμμετέχει στο ΓεΣΥ, στον κατάλογο του οποίου 
επιθυμείτε να εγγραφείτε. 

ΒΗΜΑ 4Ο: Ολοκλήρωση διαδικασίας και επίσκεψη σε
προσωπικό ιατρό: Η διαδικασία εγγραφής σας στο ΓεΣΥ 
και σε κατάλογο προσωπικού ιατρού ολοκληρώνεται αφού 
εγγραφείτε στο Μητρώο Δικαιούχων του ΓεΣΥ (Βήμα 2), και 
ακολούθως σε κατάλογο προσωπικού ιατρού (Βήμα 3). Στη 
συνέχεια και κατά την πρώτη επίσκεψη στον προσωπικό σας 
ιατρό, θα σας ζητηθεί να επιδείξετε κάποιο έντυπο ταυτοποίησης 
(π.χ. ταυτότητα), κάτι που είναι απαραίτητο σε κάθε επίσκεψή 
σας σε συμβεβλημένο με το ΓεΣΥ παροχέα υπηρεσιών φροντίδας 
υγείας και θα σας ζητηθεί επίσης να υπογράψετε από κοινού με 
τον προσωπικό σας ιατρό το «ΕΝΤΥΠΟ ΑΜΟΙΒΑΙΑΣ ΑΠΟΔΟΧΗΣ». 

 

Πώς εγγράφονται στο Μητρώο Δικαιούχων του ΓεΣΥ τα 
μέλη της οικογένειας;
Για κάθε άτομο πρέπει να υποβληθεί ξεχωριστό αίτημα εγγραφής 
στο Μητρώο Δικαιούχων του ΓεΣΥ. 

Από το λογαριασμό χρήστη σας στην Πύλη Δικαιούχων μπορείτε 
να προχωρήσετε στην υποβολή αιτημάτων εγγραφής στο 
Μητρώο Δικαιούχων του ΓεΣΥ για όλα τα μέλη της οικογένειάς 
σας, επιλέγοντας «Διαχείριση Αιτημάτων Εγγραφής» και στη 
συνέχεια υποβάλλοντας ένα νέο αίτημα εγγραφής ακολουθώντας 
τις οδηγίες που εμφανίζονται.

 

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η άρση του εμπάργκο αμερικανικών
όπλων προς την Κύπρο, που έχουν
επιβάλει οι ΗΠΑ από το 1974 και εν-
τεύθεν, είναι μία από τις σημαντικές
πρόνοιες της νομοθεσίας των γερου-
σιαστών Ρόμπερτ Μενέντεζ και Μάρ-
κο Ρούμπιο, δεν είναι ωστόσο η μο-
ναδική.Στο κείμενο πουκατατέθηκε
στη Γερουσία αντικατοπτρίζεται η
αλλαγή που επιχειρείται στις ΗΠΑ
για την ασφάλεια στην Ανατολική
Μεσόγειο. Υπό τον τίτλο «Ο Νόμος
για την εταιρική σχέση ασφάλειας
και ενέργειας της Ανατολικής Με-
σογείου το 2019», οι δύο γερουσιαστές

θέτουν με σαφήνεια το νομοθετικό
πλαίσιο αναμόρφωσης της στρατη-
γικής των ΗΠΑ στην περιοχή, μια
κίνηση που είναι άρρηκτα συνδεδε-
μένη με το κομμάτι των περιφερει-
ακών συνεργασιών. Το πέρασμα του
Δημοκρατικού γερουσιαστή Ρόμπερτ
Μενέντεζ, αρχές της προηγούμενης
εβδομάδας, από τη Λευκωσία έρχεται
να συμπληρώσει τη μεγάλη εικόνα
που έχει δημιουργηθεί στις σχέσεις
Κύπρου-ΗΠΑ, αλλά και τη σημασία
που αποδίδεται από την Ουάσιγκτον
για τον ρόλο που μπορεί να διαδρα-
ματίσει στην περιοχή η Λευκωσία.
Πέρα από τις πρόσκαιρες ιαχές ευ-
φορίας οι ΗΠΑ, ένεκα και άλλων γε-
ωπολιτικών συγκυριών, εμφανίζονται

να ανακατεύουν την τράπουλα της
περιοχής, χωρίς ωστόσο να διαφο-
ροποιούν δραματικάτο στάτους των
σχέσεών τους, με άλλα κράτη της
περιοχής, όπως η Τουρκία.

Η Κύπρος στην εξίσωση
Μία από τις σημαντικότερες αλ-

λαγές που επιχειρείται με την επι-
καιροποίηση της στρατηγικής στην
περιοχή και αφορά άμεσα τη Λευ-
κωσία, έχει να κάνει με το πώς η Ουά-
σιγκτον αντιμετωπίζει την Κ.Δ. Μα-
κριά από την πρακτική του παρελ-
θόντος, όπως σημειώνουν διπλωμα-
τικές πηγές, η Λευκωσία τα τελευταία
χρόνια πέτυχε να κάνει ευδιάκριτη
την αλλαγή σκέψης στο κομμάτι εξω-
τερική πολιτική σε σχέση με το πο-
λιτικό πρόβλημα. Εμπνευστής του
νέου δόγματος πολιτικής στην πε-
ριοχή, εμφανίζεται να ήταν ο μέχρι
πρότινος υφυπουργός Εξωτερικών
αρμόδιος για ευρωπαϊκέςυποθέσεις
Γουές Μίτσελ. Διπλωματικές πηγές
έλεγαν στην «Κ» πως παραμονές της
παραίτησής του, ο Αμερικανός δι-
πλωμάτης φέρεται να είχε επικοινω-
νήσει με υψηλόβαθμους κυβερνητι-
κούς παράγοντες στη Λευκωσία, δια-
βεβαιώνοντας πως η αποχώρησή
του, δεν θα επηρέαζε την υλοποίηση
των αλλαγών που είχαν ολοκληρωθεί.
Διαβεβαιώσεις, που σύμφωνα με τις
ίδιες πηγές, επιβεβαιώνονται από
την εξέλιξη των πραγμάτων. Ένα
σημαντικό στοιχείοπου ελήφθη υπό-
ψη, προτού την κίνηση των δύο γε-
ρουσιαστών, ήταν πως η Λευκωσία
έπεισε ότι είναι σε θέση να λειτουργεί
γεφυρωτικά στο περιβάλλον της Μέ-
σης Ανατολής. Εδώ καθοριστικό ρόλο
διαδραμάτισαν οι περιφερειακές συ-
νεργασίες, αλλά και προσωπικά ο
ίδιος ο πρόεδρος Αναστασιάδης, ο
οποίος, όπως χαρακτηριστικά λέγεται
στο διπλωματικό παρασκήνιο, πέτυχε

να μιλά το ίδιο άνετα με το Ισραήλ
και αραβικά κράτη της περιοχής. 

Η τριμερής του Ισραήλ
Ο δεύτερος παράγοντας, που συ-

νέτεινε στην αλλαγή στάση των ΗΠΑ,
έχει να κάνει με το ισχυρό πλαίσιο
συνεργασίας με το Ισραήλ, σε διμερές
και τριμερές επίπεδο. Η διαφοροποί-
ηση της κυπριακής διπλωματίας με
διατήρηση των λεπτών ισορροπιών
με το αραβικό στοιχείο, έθεσε τις βά-
σεις για διαφοροποίηση του σκηνικού
στην αμερικάνικη πρωτεύουσα. Κα-
ταλυτικό ρόλο στις προσπάθειες που
καταβάλλονταν στα κέντρα εξουσίας
στην Ουάσιγκτον φαίνεται πως δια-
δραμάτισε και η επιδείνωση των σχέ-
σεων του Ισραήλ με την Τουρκία.
Δύο ισχυρούς πόλους της πολιτικής
των ΗΠΑ στην περιοχή. Η ενδυνά-
μωση της στρατιωτικής συνεργασίας
με το Ισραήλ, σε συνδυασμό με την
παραχώρηση ζωτικού χώρου μέχρι
και το Αιγαίο, δημιούργησαν νέα δε-
δομένα στην αμερικάνικη πρωτεύου-
σα,ενεργοποιώντας το εβραϊκό λόμπι,
που σε συνεργασία με το ελληνικό,
έβαλαν στην εξίσωση της πολιτικής
των ΗΠΑ στην περιοχή, Ελλάδα και
Κύπρο. Σε διπλωματικό επίπεδο αυτό
το οποίο δεν παραγνωρίζεται ότι
έσπρωξε τις ΗΠΑ σε επικαιροποίηση
της στρατηγικής της στην περιοχή
ήταν η ανάφλεξη της περιοχής, πρώ-
τα, αλλά και το συγκρουσιακό κλίμα
με την Τουρκία στη συνέχεια. 

Ο Λίβανος
Η περίπτωση του Λιβάνου είναι

χαρακτηριστική της έξωθεν καλής
μαρτυρίας, της κυπριακής διπλωμα-
τίας στην περιοχή. Οι διαχρονικές
διαφορέςΛιβάνου-Ισραήλ δεν εμπό-
δισαν τη Λευκωσία να ενισχύσει τις
σχέσεις της με την Ιερουσαλήμ και
ταυτόχρονα να προετοιμάζεται να

συμπεριλάβει στο κλαμπ των τριμε-
ρών συνεργασιών τη Βηρυτό. Επι-
πλέον, η Κύπρος φαίνεται να προ-
σπαθεί, στο παρασκήνιο, να φέρει
κοντά τις δυο χώρες για την επίλυση
της διαφοράς που υπάρχει με ένα
κομμάτι, μεταξύ των ΑΟΖ Λιβάνου
και Ισραήλ. Η εκκρεμότητα που συ-
νεχίζεται να υπάρχει στην επικύρωση
της συμφωνίας οριοθέτησης των
ΑΟΖ, Κύπρου – Λιβάνου από τηΒουλή
αφενός δεν δημιουργεί σοβαρά προ-
βλήματα ανάμεσα στις δύο χώρες
και αφετέρου αποδίδεται στο εσω-
τερικό πολιτικό σκηνικό της γειτο-
νικής χώρας.

Ενεργειακή ασφάλεια
Οι ενεργειακές δυνατότητες της

Αν. Μεσογείου αποδείχθηκε πως τρά-
βηξαν την προσοχή των ΗΠΑ, ανα-
δεικνύοντας την ανάγκη για εντο-
νότερη παρουσία στην περιοχή. Το
πρίσμα της νέας προσέγγισης που
επιχειρείταιαπό αμερικάνικης πλευ-
ράς,περιέγραψε ο γερουσιαστής Ρόμ-
περτ Μενέντεζ. «Οι Ηνωμένες Πολι-
τείες έχουν σημαντικά συμφέροντα
εθνικής ασφάλειας στην Ανατολική
Μεσόγειο, ενισχυμένα από ισχυρές
και διευρυνόμενες σχέσεις με την
Ελλάδα, το Ισραήλ και την Κύπρο. Η
συνεργασία στον τομέα της ενεργει-
ακής ασφάλειας μεταξύ των χωρών
αυτών τατελευταία χρόνια έχει ανοίξει
τονδρόμο για συνεργασία σε ένα ευ-
ρύ, περιφερειακό σχέδιο ασφάλειας,
οικονομικής και ενεργειακής ατζέν-
τας». Το αμιγές κομμάτι της ενεργει-
ακής πολιτικής έχει να κάνει με τα
κοιτάσματα της περιοχής, αμερικα-
νικές εκτιμήσεις τα ανεβάζουν πε-
ρίπου στα 300 tcf, ποσότητες που
όπως πιστεύεται μπορούν να τερμα-
τίσουν, ήνα περιορίσουν σημαντικά
την εξάρτησητηςευρωπαϊκήςαγοράς
ενέργειας από το ρωσικό Φ.Α.

Ανακατεύουν την τράπουλα οι ΗΠΑ
Η νομοθεσία των δύο Αμερικανών γερουσιαστών αποτελεί το επιστέγασμα της στροφής που επιχειρεί η Ουάσιγκτον στην Αν. Μεσόγειο

������

Ο Γουές Μίτσελ, πριν
παραιτηθεί από το Στέιτ
Ντιπάρτμεντ, είχε
διαβεβαιώσει τη Λευκω-
σία πως οι αλλαγές
είχαν ολοκληρωθεί.

Εξομάλυνση σχέσεων Άγκυρας – Μόσχας
Ο παράγοντας Ρωσία και η πα-
ρουσία της στην Ανατολική Με-
σόγειο συμπληρώνει το πάζλ των
αμερικανικών κινήσεων. Η μόνι-
μη παρουσία που έχει η Μόσχα
στα παράλια της Συρίας, σε συν-
δυασμό με ενδεχόμενη συμμετο-
χή στα ενεργειακά της περιοχής
εκτιμάται πως θα ενίσχυαν την
επιρροή της Ρωσίας, διαταράσ-
σοντας το γεωστρατηγικό ισοζύ-
γιο. Αρνητικός παράγοντας που
πίεσε για επικαιροποίηση της πο-
λιτικής των ΗΠΑ και ο παράγον-
τας Τουρκία του Ερντογάν. Η εξο-
μάλυνση των σχέσεων Άγκυρας –
Μόσχας μετά την κατάρριψη του
ρωσικού μαχητικού, συνεχίζει να
δημιουργεί ένταση με τη Δύση. Ο
φραστικός πόλεμος μεταξύ

Τούρκων και Αμερικανών αξιω-
ματούχων δεν φαίνεται, επί του
παρόντος, να διαφοροποιεί δρα-
ματικά το στάτους στις σχέσεις
των δύο χωρών. Σε διπλωματικό
επίπεδο, συμπεριλαμβανομένης
και της Λευκωσίας, η εκτίμηση
είναι ότι δεν αναμένεται απεγ-
κλωβισμός της Άγκυρας από τη
Δύση. Στο πνεύμα αυτό πιστεύε-
ται πως το ρωσικό αντιπυραυλικό
σύστημα S-400 δεν θα καταλήξει
σε τουρκικά χέρια και πως ο με-
γάλος πονοκέφαλος για τον
Τούρκο πρόεδρο είναι το πώς θα
διαχειριστεί το όλο θέμα στο
εσωτερικό, έχοντας απέναντί του
δύο διαφορετικά ακροατήρια. Το
μουσουλμανικό προς Ανατολάς
και το εθνικιστικό προς Δυσμάς. 

Η παρουσία του ΥΠΕΞ Μάικ Πομπέο στο Ισραήλ πέρα από τη στήριξη του Βε-
νιαμίν Νετανιάχου στο εσωτερικό συμβαδίζει με το πνεύμα της νομοθεσίας
των δύο γερουσιαστών για την πολιτική των ΗΠΑ στη περιοχή.
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Νέα Υόρκη - Ανάλυση 
του ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Η διαχρονική στρατηγική σημασία
της Τουρκίας για τις ΗΠΑ, από τον
Ψυχρό Πόλεμο και μετά, έχει πολλές
φορές εξαναγκάσει διαφορετικές
αμερικανικές κυβερνήσεις σε υπο-
χωρήσεις και επίδειξη προκλητικής
ανοχής σε τουρκικές ενέργειες αν-
τίθετες προς τα αμερικανικά συμ-
φέροντα. Χαρακτηριστικά παρα-
δείγματα το κλείσιμο του «βορείου
διαδρόμου» στον πόλεμο με το Ιράκ,
τα αλλεπάλληλα κλεισίματα της βά-
σης του Ιντσιρλίκ κ.λπ. Όσες φορές,
όμως, οι σχέσεις ΗΠΑ – Τουρκίας
προσδιορίζονταν με νόμους που
ενέκρινε το Κογκρέσο (π.χ. το εμ-
πάργκο όπλων μετά την τουρκική
εισβολή στην Κύπρο), υπήρχαν
ισχυροί περιορισμοί στις κινήσεις
του Λευκού Οίκου και του Στέιτ Ντι-
πάρτμεντ, ακόμη και σε εποχές που
κυριαρχούσαν οι φιλοτουρκικές αν-
τιλήψεις του Πενταγώνου. Κάτι πα-
ρόμοιο συμβαίνει από πέρυσι τον
Αύγουστο, μετά την ψήφιση του
νόμου από το Κογκρέσο για τον
ομοσπονδιακό προϋπολογισμό, στο
οποίο ετίθεντο περιορισμοί στην
παροχή κονδυλίων για τη μεταφορά
στην Τουρκία των μαχητικών F-35,
αν δεν απελευθερωνόταν ο πάστο-
ρας Μπράνσον κι άλλοι Αμερικανοί
κρατούμενοι στην Τουρκία και δεν
ακύρωνε η Άγκυρα την αγορά των
ρωσικών πυραύλων S-400. Μάλιστα,
η νομοθεσία αυτή πέρασε με την
ενθάρρυνση της αμερικανικής κυ-
βέρνησης, ως μοχλός πίεσης προς
την Τουρκία. Από πέρυσι η στάση
του Κογκρέσου έχει σκληρύνει πε-
ραιτέρω και κάθε τόσο οι υπουργοί
Άμυνας και Εξωτερικών των ΗΠΑ
υποχρεούνται να υποβάλλουν εκ-
θέσεις προς το Κογκρέσο. Μία από
τις εκθέσεις –που κρατήθηκε απόρ-
ρητη στο μεγαλύτερο μέρος– ξεκα-
θαρίζει ότι είναι επικίνδυνο να δο-
θούν στην Τουρκία F-35, αν πάρει
τους S-400. Πέραν τούτου οι ΗΠΑ
ακύρωσαν την άρση δασμών σε
τουρκικές εξαγωγές ύψους 2,5 δισ.
τον χρόνο, ενώ οι αλλεπάλληλες εν-
τάσεις έχουν προκαλέσει έντονες

πιέσεις στην τουρκική οικονομία,
που σύντομα θα χρειαστεί την αμε-
ρικανική βοήθεια, αν προσφύγει
στο ΔΝΤ για την εξασφάλιση των
150 δισεκατομμυρίων δολαρίων
που θα χρειαστεί τον Ιούλιο για να
καλύψει ληξιπρόθεσμες οφειλές.
Ίσως ο Ταγίπ Ερντογάν, αν είχε
υπολογίσει τι σημαίνει η εμπλοκή
του Κογκρέσου, θα είχε αποφυλα-
κίσει έγκαιρα τον πάστορα Μπράν-
σον και δεν θα προχωρούσε στην
αγορά των S-400. Όμως τελικά εγ-
κλωβίστηκε από τις εξελίξεις και
πλέον δεν έχει καμία άλλη επιλογή
από το να μην παραλάβει τους ρω-
σικούς πυραύλους.

Η συνάντηση των γαμπρών 
Την περασμένη εβδομάδα, στο

περιθώριο του Ετήσιου Αμερικανο-
τουρκικού Συμβουλίου, βρέθηκαν
στην Ουάσιγκτον ο υπουργός Οι-
κονομικών και γαμπρός του Ερν-
τογάν Μπεράτ Αλμπαϊράκ, ο υπουρ-
γός Άμυνας Χουλουσί Ακάρ και ο
κορυφαίος σύμβουλος του Ερντογάν
Ιμπραήμ Καλίν. Έγιναν δεκτοί στον
Λευκό Οίκο από τον γαμπρό και
σύμβουλο του προέδρου Τραμπ,
Τζάρεντ Κούσνερ και τον υπουργό
Οικονομικών Στίβεν Μνούτσιν, ενώ
εξασφάλισαν και φωτογραφία στο
Οβάλ Όφις με τον πρόεδρο Τραμπ.
Αμέσως μετά τη συνάντηση, ο εκ-
πρόσωπος του Ερντογάν στην Άγ-
κυρα δήλωσε πως ο Τούρκος πρό-
εδρος αναμένει από τον πρόεδρο
Τραμπ να ζητήσει από το Κογκρέσο
να εξαιρέσει την Τουρκία από τις
κυρώσεις CAATSA. Να θυμίσουμε
ότι ο αντιπρόεδρος των ΗΠΑ Μάικ
Πενς, είχε προειδοποιήσει δημόσια
την Τουρκία με κυρώσεις, μιλώντας
στο Μόναχο: «Δεν θα σταθούμε
αδρανείς, ενώ οι σύμμαχοί μας στο
ΝΑΤΟ αγοράζουν όπλα από τους
αντιπάλους μας. Προειδοποιήσαμε
ξεκάθαρα την Τουρκία ότι η από-
κτηση του S-400 μάς αναγκάζει να
επανεξετάσουμε τη συμμετοχή της
χώρας στο πρόγραμμα των F-35,
θέτει σε κίνδυνο τις μελλοντικές
μεταφορές όπλων στην Τουρκία και
εκθέτει την Τουρκία σε κυρώσεις
στο πλαίσιο της καταπολέμησης

των εχθρών της Αμερικής μέσω του
νόμου περί κυρώσεων (CAATSA)».

Η δήλωση του εκπροσώπου του
Ερντογάν παρουσιάστηκε στην
Τουρκία, αλλά και σε Ελλάδα και
Κύπρο, λίγο – πολύ ότι ο Τραμπ θα
παρέμβει για να πάρει η Τουρκία
τα μαχητικά F-35. Κάποιοι μάλιστα
έσπευσαν να θριαμβολογήσουν,
γράφοντας αναλύσεις για τον «μετρ
της πολιτικής Ερντογάν» και «απα-
τεώνες Ελληνοαμερικανούς λομπί-
στες και Αμερικανούς βουλευτές
και γερουσιαστές». Ωστόσο, κι αν
ακόμη ισχύει πως ο Τραμπ υποσχέ-
θηκε στον Ερντογάν να μην επι-
βάλλει κυρώσεις , η αμερικανική
θέση «όχι F-35 αν πάρετε S-400»
ισχύει στο ακέραιο επειδή είναι νό-
μος των ΗΠΑ και διότι τη στηρίζει
η κυβέρνηση.

Μπαράζ δηλώσεων 
Την Πέμπτη είχαν στην Ουάσιγ-

κτον μπαράζ δηλώσεων, για το ότι
δεν υπάρχει αλλαγή στη γνωστή

αμερικανική θέση. «Δεν υπάρχει
αλλαγή στην αμερικανική πολιτική
αναφορικά με το θέμα της πρόθεσης
της Τουρκίας να προμηθευτεί ρω-
σικούς αντιαεροπορικούς πυραύλους
S-400», δήλωσε αξιωματούχος του
Στέιτ Ντιπάρτμεντ, απαντώντας σε
ερώτηση της ιστοσελίδας Hellasjo-
urnal.com. «Έχουμε πολύ ισχυρές
ελπίδες ότι η Τουρκία θα εγκατα-
λείψει την επιθυμία της να προμη-
θευτεί του S-400», δήλωσε ο εκπρό-
σωπος του Πενταγώνου Τσαρλς Σά-
μερς, επαναλαμβάνοντας την πάγια
αμερικανική θέση για το θέμα. «Εί-
μαστε σε συνεχείς συζητήσεις και
διαβουλεύσεις μαζί τους για να ξε-
περάσουμε το θέμα», πρόσθεσε. Ο
εκτελών χρέη υπουργού Άμυνας
των ΗΠΑ, που είχε δηλώσει την
Πέμπτη πριν από τη συνάντησή
του με τον Αλβανό υπουργό Άμυνας
ότι «θα είναι ευτυχής να επισκεφθεί
τον Τούρκο υπουργό Άμυνας Ακάρ,
«όταν θα παραδοθεί το πρώτο μα-
χητικό F-35», μετά τη συνάντηση
διευκρίνισε ότι το σχόλιό του για
την παράδοση του F-35 είχε να κάνει
πραγματικά περισσότερο με τη δική
του αισιοδοξία. 

«Ήταν μια έκφραση αισιοδοξίας
προς τον υπουργό Άμυνας Ακάρ.
Το γεγονός ότι θα πάω να παρα-
δώσω το F-35 σημαίνει ότι επιλύου-
με το θέμα του S-400. Και αυτό πε-
ριμένω ότι θα μπορέσουμε να το
λύσουμε».

Συμπλήρωσε μάλιστα ότι υπάρχει
πρόοδος στις συνομιλίες με τους
Τούρκους κι ότι είναι πιο κοντά σε
μια τελική απόφαση για τους S-400.

Καλά ενημερωμένες πηγές στο
Πεντάγωνο υποστηρίζουν ότι η
Τουρκία προσέφερε δύο εναλλακτι-
κές επιλογές στην Ουάσιγκτον. Είτε
να εγκαταστήσει τους S-400 μόνο
σε Άγκυρα και Κωνσταντινούπολη
(για προστασία του προέδρου Ερν-
τογάν από ένα πραξικόπημα), είτε
να τους κρατήσει στα κουτιά και να
μην τους εγκαταστήσει.

Η Ουάσιγκτον τις απορρίπτει και
εισηγείται (κατά το μοντέλο των S-
300 που αντί της Κύπρου εγκατα-
στάθηκαν στην Κρήτη) να δοθούν
σε χώρα του Κόλπου. Όλοι διάλογοι
της Πέμπτης σε Στέιτ Ντιπάρτμεντ
και Πεντάγωνο δείχνουν ένα και
μόνο πράγμα. Πως θα πρέπει ο Ερν-
τογάν να υποχωρήσει και οι Αμερι-
κανοί κυβερνητικοί αξιωματούχοι
εκτιμούν ότι μπορεί να το κάνει.
Υπάρχει, όμως, και το δεύτερο σε-
νάριο, της μείωσης μιας περαιτέρω
όξυνσης στα αμερικανοτουρκικά,
αν τελικά ο Ερντογάν επιλέξει να
προχωρήσει με την εγκατάσταση
των S-400 κι η Ουάσιγκτον με τη
σειρά πετάξει έξω την Τουρκία από
το πρόγραμμα των F-35. 

Μία μη επιβολή κυρώσεων σί-
γουρα αφενός θα βοηθούσε στην
μην περαιτέρω κλιμάκωση κι αφε-
τέρου θα βοηθούσε τον Ερντογάν
να αποφύγει την ολοσχερή ταπεί-
νωση. Η επιβολή κυρώσεων CAATSA
– που εγκρίθηκε με προεδρικό διά-
ταγμα τον Αύγουστο του 2017 – δεν
γίνεται αυτόματα. Δίδεται η ευχέρεια
στην κυβέρνηση να εξετάζει την
κάθε περίπτωση, καθώς πολλές χώ-
ρες-μέλη του ΝΑΤΟ, που ανήκαν

πριν στο Σύμφωνο της Βαρσοβίας,
έχουν ανάγκη ρωσικών ανταλλα-
κτικών για τη συντήρηση των ρω-
σικής κατασκευής οπλικών συστη-
μάτων τους. Επιπρόσθετα, οι κυρώ-
σεις –που σίγουρα θα ενεργοποι-
ήσουν αντίμετρα από την Τουρκία–
θα διαταράξουν τις οικονομικές σχέ-
σεις των δύο χωρών, προκαλώντας
ζημιές και σε αμερικανικές επιχει-
ρήσεις, οι οποίες δραστηριοποιούν-
ται στην Τουρκία και όλα αυτά τα
χρόνια χρηματοδοτούν το τουρκικό
λόμπι. Για να αντιληφθεί κανείς το
διακύβευμα για τις ΗΠΑ, παραθέ-
τουμε τα στοιχεία που έδωσε την
Τρίτη, μιλώντας στο Αμερικανο-
τουρκικό Συμβούλιο στην Ουάσιγ-
κτον, ο αμερικανός υπουργός Εμ-
πορίου, Ουίλμπουρ Ρος.

Το 2018 το εμπόριο μεταξύ ΗΠΑ-
Τουρκία έφτασε το ποσό – ρεκόρ
του 20,5 δισεκατομμυρίων δολαρίων,
ενώ οι πρόεδροι Τραμπ και Ερντογάν
συμφώνησαν να το ανεβάσουν στα
75 δισ. Πέρυσι, οι Τουρκικές Αερο-
γραμμές συμφώνησαν με την Boeing
να αγοράσουν 25 αεροσκάφη Boeing
Dreamliners και μηχανές της GE,
κόστους πλέον των 10 δισ. Ενώ υπάρ-
χουν περισσότερες από 1.700 αμε-
ρικανικές επιχειρήσεις που δραστη-
ριοποιούνται στην Τουρκία, εκ των
οποίων οι 60 με περιφερειακές έδρες
στην Κωνσταντινούπολη. Η μη επι-
βολή κυρώσεων, ίσως αποτελεί μία
βολική λύση, για αποφυγή αχρεί-
αστων ζημιών και για τις δύο χώρες,
όταν λόγω των S-400 οι ΗΠΑ ακυ-
ρώσουν την πώληση των F-35 στην
Τουρκία.

Τα F-35 
«κλείδωσαν» 
και εγκλώβισαν
τον Ερντογάν 
Η μη επιβολή κυρώσεων και οι ζημιές 
βολεύουν την Aγκυρα, αλλά και τις ΗΠΑ

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Επί ξυρού ακμής ο Ταγίπ Ερντογάν,
με το τέλος των δημοτικών εκλογών,
την αντιπαράθεση με τις ΗΠΑ και
την οικονομία σε συνεχή κατήφορο.
Η τουρκική λίρα παρουσιάζει νέα
πτώση, ενώ κύκλοι της κυβέρνησης
παραδέχονται ότι το επόμενο διά-
στημα ενδέχεται να επιδεινωθεί η

κατάσταση. Ο πονοκέφαλος Ερν-
τογάν εντείνεται μάλιστα, καθώς
στο εσωτερικό του ΑΚΡ συζητείται
ο κίνδυνος εμφάνισης ενός νέου,
κεντρώου πολιτικού φορέα, αφού
είναι εμφανές ότι βουλευτές και
στελέχη του ΑΚΡ «φλερτάρουν» με
το υπό εκκόλαψη σχήμα του τέως
προέδρου Αμπντουλάχ Γκιουλ και

του πρώην πρωθυπουργού. Ωστό-
σο, ο πρόεδρος της Τουρκίας εστιάζει
στην κρίση με τις ΗΠΑ, μετράει τα
τελευταία του ατού στο τραπέζι της
διπλωματίας, θέλοντας να διατη-
ρήσει τις ισορροπίες ανάμεσα σε
Άγκυρα, Ουάσιγκτον και Μόσχα.
Σε μια σοβαρή κίνηση, ο Ερντογάν
έστειλε στην Ουάσιγκτον τον υπουρ-
γό Οικονομικών και γαμπρό του,
Μπεράτ Άλμπαϊρακ και τον υπουργό
Άμυνας Χουλουσί Ακάρ. Καλά ενη-
μερωμένες πηγές της «Κ» αναφέρουν
ότι ο κ. Άλμπαϊρακ δεν κατάφερε
να πείσει τους ξένους επενδυτές.
Κατάφερε, ωστόσο, να γίνει δεκτός
στον Λευκό Οίκο χάρη στη διαμε-
σολάβηση του γαμπρού του Αμερι-
κανού προέδρου Τζάρεντ Κούσνερ.
Στη συνάντηση στο Οβάλ Γραφείο,
η τουρκική πλευρά επιχείρησε να
κατευνάσει την οργή και τον προ-
βληματισμό του Τραμπ για σειρά
κινήσεων της Άγκυρας με κύρια το
ρωσικό σύστημα S-400. Καθησυχα-
στικά μηνύματα στην αμερικανική
πλευρά έστειλε και ο Τούρκος
ΥΠΑΜ, Χουλουσί Ακάρ. Ο ίδιος μαζί
με τους εκπροσώπους του αμερι-
κανικού Πενταγώνου συζήτησαν
το φλέγον ζήτημα των ρωσικών πυ-

ραύλων, την παράδοση των μαχη-
τικών νέας γενιάς (F-35) στην Άγ-
κυρα, τις εξελίξεις στη Συρία, ενώ
συνοπτικά αναφέρθηκαν και στα
ελληνοτουρκικά και το Κυπριακό.
Σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ»,
η τουρκική πλευρά ζήτησε από την
Ουάσιγκτον επισήμως να μην προ-
χωρήσει η νέα «πρωτοβουλία» για

την άρση του εμπάργκο όπλων στην
Κύπρο. Επίσης, επανέλαβε τις γνω-
στές θέσεις της στο ζήτημα της κυ-
πριακής ΑΟΖ. Τουρκικές πηγές επι-
σημαίνουν ότι στις κρίσιμες συναν-
τήσεις η αμερικανική πλευρά «κα-
τέγραψε με ιδιαίτερη προσοχή τα
όσα επεσήμαναν οι εκπρόσωποι
της τουρκικής κυβέρνησης». Σε γε-

νικές γραμμές, η Άγκυρα έχει πλέον
σχηματίσει την άποψη ότι όπως η
ίδια, έτσι και οι ΗΠΑ δεν επιθυμούν
να εκτροχιαστούν οι εξελίξεις στις
διμερείς σχέσεις. 

Η στροφή προς τον Πούτιν
Ένας παράγοντας που διαδρα-

ματίζει καθοριστικό ρόλο στην επι-
φυλακτική στάση της αμερικανικής
πλευράς αφορά το «φλερτ» της Άγ-
κυρας με τη Μόσχα, όπου αφήνεται
ανοικτό το ενδεχόμενο, η κορύφω-
ση της έντασης Ουάσιγκτον-Άγκυ-
ρας, θα μπορούσε να είχε ως κατά-
ληξη την οριστική ένταξη της Τουρ-
κίας στο αντίπαλο στρατόπεδο. Μια
εξέλιξη που δεν επιθυμούν οι ΗΠΑ,
αλλά και ένα σημαντικό τμήμα της
τουρκικής κυβέρνησης. 

Ο Τούρκος αναλυτής Μετίν
Γκιουρτζάν πιστεύει ότι οι προανα-
φερόμενες εξελίξεις είναι κομμάτι
ενός «διπλωματικού πόκερ που παί-
ζουν» αυτό το διάστημα Άγκυρα
και Ουάσιγκτον. Ο κ. Γκιουρτζάν
εστιάζει στην πρόσφατη συνάντηση
Πούτιν - Ερντογάν, όπου η Άγκυρα
εγκαινίασε τη νέα επωδό ότι, σε
περίπτωση που ματαιωθεί η παρά-
δοση των F-35, η ίδια θα αναζητήσει

εναλλακτικές λύσεις, ενδεχομένως
στα ρωσικά Su-35. Σύμφωνα με τον
κ. Γκιουρτζάν, η κίνηση Ερντογάν
έχει προκαλέσει νέο εκνευρισμό
στην Ουάσιγκτον. Ωστόσο, η «εναλ-
λακτική λύση» της Άγκυρας προ-
σκρούει στους ρωσικούς ενδοι-
ασμούς πώλησης μαχητικών αερο-
σκαφών προηγμένης τεχνολογίας
σε νατοϊκή χώρα. Μόλις πριν από
λίγο καιρό, η Ινδία αποσύρθηκε
από κοινό πρόγραμμα με τη Ρωσία
για την ανάπτυξη αυτών των αε-
ροσκαφών, με το σκεπτικό ότι η
Μόσχα δεν μοιράζεται μαζί της αρ-
κετές πληροφορίες. Εκτός από το
εξοπλιστικό πεδίο η ρωσοτουρκική
συνεργασία προχωρά και στο πεδίο
της πυρηνικής ενέργειας με μια
πρόταση που πλέον συζητείται σε
στρατιωτικό επίπεδο: τη δημιουργία
μικρής ρωσικής ναυτικής βάσης,
σε κοντινή απόσταση από το σχε-
διαζόμενο στο Άκουγιου εργοστάσιο
παραγωγής πυρηνικής ενέργειας.
Η βάση θα χρησιμεύσει για τη με-
ταφορά των πυρηνικών απόβλητων.
Παράλληλα, σε περίπτωση που τε-
λικά γίνει πραγματικότητα, θα είναι
η δεύτερη ναυτική βάση της Ρωσίας
στην Ανατολική Μεσόγειο.

Βάση στο Ακουγιου δίνει στη Μόσχα η Αγκυρα 
Η τουρκική πλευρά ζητάει από την Ουάσιγκτον να μην προχωρήσει με άρση του εμπάργκο των όπλων στην Κύπρο
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Ο Ταγίπ Ερντογάν, αν εί-
χε υπολογίσει τι σημαίνει
η εμπλοκή του Κογκρέ-
σου, θα είχε αποφυλακί-
σει έγκαιρα τον πάστορα
Μπράνσον και δεν θα
προχωρούσε στην αγορά
των S-400. Τελικά εγκλω-
βίστηκε από τις εξελίξεις. 
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Δεν κατάφερε να πείσει
στην Ουάσιγκτον ο υπ.
Οικονομικών και γαμ-
πρός του Ερντογάν, Μπε-
ράτ Αλμπαϊρακ σύμφω-
να με τουρκικές πηγές.

Ο Τούρκος υπουργός άμυνας Χουλουσί Ακάρ, που επισκέφθηκε την περα-
σμένη βδομάδα τις ΗΠΑ, ζήτησε από την αμερικανική κυβέρνηση να μην προ-
χωρήσει η πρωτοβουλία για άρση του εμπάργκο όπλων στην Κύπρο.

Ο γαμπρός και σύμβουλος του προέδρου Τραμπ, Τζάρεντ Κούσνερ, έκλεισε ραντεβού για τον Τούρκο φίλο του γαμπρό του Ερντογάν και υπουργό Οικονομικών
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E.E. και Κίνα: Ορίζοντας ένα κοινό μέλλον 

Π ριν από λίγες ημέρες και ενώ
η προσοχή ήταν στραμμένη
στο Brexit, πραγματοποιήθη-

κε στις Βρυξέλλες η 21η σύνοδος
κορυφής Ευρωπαϊκής Ένωσης - Κί-
νας. Πρόκειται για ένα φόρουμ συ-
νεργασίας μεταξύ των δύο εταίρων
για την ανάπτυξη των σχέσεών τους.
Όσο, λοιπόν, κι αν αναπόφευκτα
επισκιάσθηκε λόγω των καταιγιστι-
κών εξελίξεων που είχαν αφετηρία
το Λονδίνο, η σύνοδος αυτή παρα-
μένει μια συνάντηση ύψιστης ση-
μασίας, δεδομένου του τεράστιου
ειδικού βάρους που έχουν και η Ευ-
ρώπη και η Κίνα στο παγκόσμιο οι-
κονομικό και πολιτικό στερέωμα.

Οι διμερείς διπλωματικές σχέσεις
μεταξύ Ε.Ε.-Κίνας χρονολογούνται
από το 1975 και διευρύνθηκαν με
τη σύναψη της συμφωνίας εμπορίου
και συνεργασίας το 1985. Οι εμπο-
ρικές σχέσεις αναπτύχθηκαν ρα-
γδαία, παράλληλαμε την επιτάχυνση
των οικονομικών μεταρρυθμίσεων
της Κίνας. Αξίζει να αναφερθεί ότι
η Κίνα ήταν ο κύριος προμηθευτής
προϊόντων για την Ε.Ε. το 2017, ακο-

λουθούμενη από τις ΗΠΑ και τη Ρω-
σία. Και ενώ η οικονομική και πολι-
τική επιρροή της Κίνας την καθιστά
ζωτικής σημασίας εταίρο για την
Ευρωπαϊκή Ένωση, και αντίστροφα
καθίσταται ολοένα και ισχυρότερη
στην Ευρώπη η εκτίμηση ότι η ισορ-
ροπία των προκλήσεων και των ευ-
καιριών που προσφέρει η Κίνα έχει
αλλάξει.

Πιο συγκεκριμένα, το 2018, ο συ-
νολικός όγκος των εμπορικών συ-
ναλλαγών Ε.Ε.-Κίνας υπερέβαινε τα
600 δισ. ευρώ ετησίως. Η Ε.Ε. εισή-
γαγε από την Κίνα αγαθά και υπη-
ρεσίες αξίας 395 δισ.ευρώ και εξήγαγε
αγαθά αξίας περίπου 210 δισ. – δη-
λαδή, το εμπορικό ισοζύγιο ήταν
υπέρ της Κίνας με ύψος 185 δισ. ετη-
σίως. Η Κίνα ήταν η πρώτη πηγή ει-
σαγωγών για την Ευρωπαϊκή Ένωση
και ο δεύτερος, μετά τις ΗΠΑ, προ-
ορισμός για τις εξαγωγές μας.

Στην κοινή ανακοίνωση των ηγε-
τών της Ε.Ε. στο πλαίσιο του Ευρω-
παϊκού Συμβουλίου του Μαρτίου
είχε ήδη επισημανθεί ότι η Ε.Ε. ακο-
λουθεί ρεαλιστική και πολύπλευρη

προσέγγιση όσον αφορά την Κίνα,
με στόχο την εξασφάλιση δίκαιων,
ισόρροπων και αμοιβαία επωφελών
σχέσεων. Η Ε.Ε. εργάζεται για μια
πιο ισορροπημένη οικονομική σχέση
με την Κίνα, ενώ ταυτόχρονα θα επι-
διώξει την εμβάθυνση της συνερ-
γασίας σε παγκόσμια και πολυμερή
ζητήματα, συμπεριλαμβανομένης
της μεταρρύθμισης του Παγκόσμιου
Οργανισμού Εμπορίου.

Στη σύνοδο κορυφής Ε.Ε.-Κίνας
η εκπροσώπηση ήταν σε ανώτατο
επίπεδο. Συγκεκριμένα, Η Ε.Ε. εκ-
προσωπήθηκε από τον πρόεδρο της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής Ζαν-Κλοντ
Γιούνκερ και από τον πρόεδρο του
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου Ντόναλντ
Tουσκ, ενώ η Λαϊκή Δημοκρατία της
Κίνας εκπροσωπήθηκε από τον πρω-
θυπουργό Λι Κετσιάνγκ. Οι δύο εταί-
ροι επιβεβαίωσαν τη διατήρηση του
διεθνούς εμπορικού συστήματος
που βασίζεται σε κανόνες, χωρίς δια-
κρίσεις, ένα πολυμερές σύστημα,
ανοικτό και χωρίς αποκλεισμούς, με
τον Παγκόσμιο Οργανισμό Εμπορίου
(ΠΟΕ) στο επίκεντρό του. Ακόμη,

δεσμεύτηκαν για ενίσχυση του δι-
μερούς εμπορίου και των επενδύ-
σεων. Παράλληλα, Ε.Ε. και η Κίνα
υπέγραψαν μνημόνιο συμφωνίας
σχετικά με τον διάλογο στον τομέα
του ελέγχου των κρατικών ενισχύ-
σεων και του συστήματος εξέτασης
του θεμιτού ανταγωνισμού, επιβε-
βαιώνοντας εκ νέου το μνημόνιο
συμφωνίας που υπεγράφη το 2017. 

Οι ηγέτες δεσμεύτηκαν για το
άνοιγμα, τη διαφάνεια και την εξα-
σφάλιση ισότιμων όρων ανταγωνι-
σμού στον τομέα της συνδεσιμότητας
των υποδομών, καθώς και για την
αμοιβαία επωφελή υλοποίηση των
έργων της πλατφόρμας συνδεσιμό-
τητας Ε.Ε.-Κίνας. Εξέφρασαν, επίσης,
την ικανοποίησή τους για τη συμ-
φωνία που επετεύχθη σχετικά με
τους όρους εντολής για την εκπόνηση
κοινής μελέτης με σκοπό τον εντο-
πισμό των πλέον βιώσιμων σιδηρο-
δρομικών διαδρόμων μεταξύ Ευρώ-
πης και Κίνας.

Η σύνοδος κορυφής αποτέλεσε
ευκαιρία για συζήτηση θεμάτων εξω-
τερικής πολιτικής και ασφάλειας

στις αντίστοιχες περιοχές γειτονίας
τους. H Κίνα, ως παγκόσμια δύναμη,
πέραν του εμπορίου και των επεν-
δύσεων, έχει την ευθύνη να συμβάλει
σε μια παγκόσμια τάξη που βασίζεται
σε κανόνες, η οποία μπορεί να έχει
αποφασιστική σημασία για τη δια-
σφάλιση αποτελεσματικών απαν-
τήσεων στις διεθνείς προκλήσεις.
Μεταξύ άλλων οι ηγέτες της Ε.Ε.-Κί-
νας συζήτησαν τρόπους στήριξης
μιας ειρηνικής λύσης στη χερσόνησο
της Κορέας, την αποτελεσματική
εφαρμογή της συμφωνίας για το πυ-
ρηνικό πρόγραμμα του Ιράν και την
κατάσταση στην Ουκρανία και στη
Βενεζουέλα. Ακόμα, συζητήθηκαν
τρόποι προστασίας και ενίσχυσης
των ανθρωπίνων δικαιωμάτων μία
εβδομάδα αφότου η Ε.Ε. και η Κίνα
πραγματοποίησαν τον πιο πρόσφατο
διάλογό τους για τα ανθρώπινα δι-
καιώματα.

Η Ε.Ε. και η Κίνα πρωτοστατούν
στη μετάβαση στην καθαρή ενέργεια
ώστε να επιτευχθούν οι στόχοι που
τέθηκαν στο πλαίσιο της Συμφωνίας
του Παρισιού. Προς σ’ αυτή την κα-

τεύθυνση υπεγράφη κατά τη διάρκεια
της συνόδου κοινή δήλωση για την
εφαρμογή της συνεργασίας Ε.Ε.-
Κίνας στον τομέα της ενέργειας, η
οποία θα αποτελέσει το πλαίσιο για
την εμβάθυνση και την εντατικο-
ποίηση της συνεργασίας στον τομέα
αυτό. Τέλος, Ε.Ε. και Κίνα πρόκειται
να εφαρμόσουν κοινό χάρτη πορείας
για τον εμπλουτισμό και την εξισορ-
ρόπηση της συνεργασίας στον τομέα
της έρευνας και της καινοτομίας. 

Η Ε.Ε. και η Κίνα δεσμεύτηκαν
να εμβαθύνουν την στρατηγική εται-
ρική σχέση Ε.Ε.-Κίνας. Έως την επό-
μενη σύνοδο κορυφής θα εγκρίνουν
νέο πρόγραμμα συνεργασίας για την
περίοδο μετά το 2020. Η συνεργασία
Ε.Ε.-Κίνας έχει ήδη αποδειχθεί ζω-
τικής σημασίας τόσο για την οικο-
νομική και την εμπορική πτυχή, όσο
και για την από κοινού αντιμετώπιση
των παγκόσμιων και περιφερειακών
προκλήσεων. 

O κ. Ιερόθεος Παπαδόπουλος είναι ο επι-
κεφαλής της Αντιπροσωπείας της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής στην Κύπρο.

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Στόχος να ξαναγίνει το Κέντρο επί-
κεντρο των εξελίξεων και πρωτα-
γωνίστρια δύναμη εθνικής συνεν-
νόησης και κοινωνικής συναίνεσης
λέει ο Μάριος Καρογιάν στην «Κ»,
στην πρώτη του συνέντευξη στον
έντυπο Τύπο, μετά τη σύσταση της
Δημοκρατικής Παράταξης. Σχολιά-
ζοντας την παρουσία πολλών πολι-
τικών δυνάμεων στο Κέντρο, οι οποί-
ες χάνονται, ο πρόεδρος της ΔΗΠΑ
αναφέρει πως είναι αδιανόητο πο-
λιτικές δυνάμεις που αυτοπροσδιο-
ρίζονται ως ανήκουσες στον κεντρώο
χώρο να παρασύρονται σε ακρότητες
που συχνά ξεπερνούν κι αυτές των
άκρων. «Αντί, με λίγα λόγια, το Κέν-
τρο να είναι μέρος της λύσης του
προβλήματος, είχε, δυστυχώς με-
τατραπεί σε μέρος του προβλήματος.
Όχι μόνο με τη φοβική και ισοπε-
δωτική του ρητορική, αλλά και με
την εν γένει πολιτική του συμπερι-
φορά», σημειώνει χαρακτηριστικά.
Μιλάει και για το αν στόχος είναι
περισσότερο η παρουσία στο Εθνικό
Συμβούλιο παρά η κατάληψη της
έδρας. Όπως λέει, «το 3,6% είναι
ένας ενδιάμεσος στόχος που θα επι-
τρέψει στη Δημοκρατική Παράταξη
να έχει θέση και ρόλο στο Εθνικό
Συμβούλιο, να ακούγεται η φωνή
της, να μπορεί να εκθέτει τις θέσεις
της στα ΜΜΕ από τα οποία είναι
σήμερα αποκλεισμένη λόγω μη κοι-
νοβουλευτικής εκπροσώπησης».
Σχολιάζει και τη φημολογία ότι η
Δημοκρατική Παράταξη δέχεται
βοήθεια από το Προεδρικό. Όπως
λέει, «η Δημοκρατική Παράταξη
στηρίζεται στις δικές της δυνάμεις,
στους δικούς της ανθρώπους. Με
τον πρόεδρο Αναστασιάδη έχω τα-
κτική επαφή και ανταλλάζουμε από-
ψεις για διάφορα ζητήματα, αλλά
μέχρι εκεί. Όπως επαφή έχω και με
σημαίνονται στελέχη άλλων κομ-
μάτων». Κληθείς να σχολιάσει αν
έκλεισε την πόρτα στο ΔΗΚΟ, απο-
φεύγει να δώσει ξεκάθαρη απάντη-
ση, υπογραμμίζοντας τον απεριό-
ριστο σεβασμό του προς τον ΔΗ-
ΚΟϊκό κόσμο.

–Για ποιο λόγο να ψηφίσει κά-
ποιος τη Δημοκρατική Παράταξη

στις επικείμενες εκλογές; 
–Γιατί είναι μια Παράταξη που

δίνει βήμα έκφρασης στους νέους,
χώρο στις μετριοπαθείς, νούσιμες
και συναινετικές δυνάμεις της κοι-
νωνίας μας, διέξοδο στον κουρα-
σμένο και απογοητευμένο από τις
άγονες αντιπαραθέσεις κυπριακό
λαό. Ανταποκρίνεται στην ανάγκη
να ξαναγίνει το Κέντρο επίκεντρο
των εξελίξεων και η ΔΗΠΑ πρωτα-
γωνίστρια δύναμη εθνικής συνεν-
νόησης και κοινωνικής συναίνεσης.
Χωρίς προσωποπαγείς λογικές, δογ-
ματικές ιδεοληψίες, και παλαιοκομ-
ματικές αντιλήψεις. Εκφράζει τον
διεκδικητικό ρεαλισμό για τη λύση
του Κυπριακού. Πιστεύει σε ένα

μεικτό οικονομικό σύστημα μακριά
από νεοφιλελεύθερες αντιλήψεις ή
κρατικιστικές εμμονές. Στα σύνθετα
προβλήματα της εποχής απαντά με
συνθετικές προτάσεις για μια βιώ-
σιμη ανάπτυξη με κοινωνική συ-
νοχή. Με ευθύνη και ενότητα. Με
τόλμη και φαντασία. Με την πα-
ρέμβασή της στις ευρωπαϊκές εκλο-
γές η Δημοκρατική Παράταξη δίνει
στους πολίτες τη δυνατότητα μιας
επιλογής που θα κάνει τη διαφορά,
που θα προκαλέσει στα πολιτικά
μας πράγματα την ανατροπή που
χρειάζεται για να ξαναγεννηθούν
οι ελπίδες όλων όσοι είναι σήμερα
απογοητευμένοι, αποστασιοποι-
ημένοι και θυμωμένοι με την πολι-
τική κατάσταση.

–Είναι η πρώτη εμφάνιση της Κί-
νησης σε εκλογική αναμέτρηση.
Δεν αυξάνεται η δυσκολία ενός
καλού αποτελέσματος δεδομένου
και του αδιάφορου της εν λόγω
εκλογικής μάχης;

–Η Δημοκρατική Παράταξη είναι
ένα νεοσύστατο κόμμα, που ιδρύ-
θηκε στις 21 Οκτωβρίου 2018. Μπο-
ρεί να μην υπάρχουν οι μηχανισμοί
και οι οικονομικές δυνατότητες που
έχουν άλλα κόμματα, αλλά έχουμε
ένα κοινό χαρακτηριστικό. Έχουμε
πίστησε αυτό που κάνουμε. Έχουμε
πίστη, γιατί αυτούς τους λίγους
μήνες ζωής τα μηνύματα που λαμ-
βάνουμε είναι μηνύματα αισιοδοξίας.
Πολύς κόσμος ένιωθε εγκλωβισμένος
σε πολιτικές και κόμματα που δεν
τους έκφραζαν πλέον, αλλά δεν είχαν
άλλη επιλογή ή διέξοδο. Τώρα έχουν
επιλογή. Τώρα έχουν τη Δημοκρα-
τική Παράταξη.

–Δεν έχετε ακόμη αποφασίσει
σε ποια Ομάδα θα ανήκετε στο
ενδεχόμενο εκλογής ευρωβου-
λευτή. Τι θα καθορίσει την τελική
απόφασή σας;

–Οι εκλογές του Μαΐου δεν είναι
όμοιες με οποιανδήποτε άλλη ανα-
μέτρηση. Ενδεχομένως να δούμε
αλλαγή συσχετισμών, να δούμε
νέες κινήσεις και πρωτοβουλίες
που θα ανοίγουν νέους εναλλακτι-
κούς δρόμους. Ζούμε σε ένα ιδιαί-
τερα ρευστό περιβάλλον. Δεν μπο-
ρούμε να προκαταλάβουμε αποφά-
σεις που θα πρέπει να πάρουμε υπό
το φως της επόμενης μέρας των
ευρωεκλογών και με γνώμονα την
αποτελεσματικότερη εξυπηρέτηση
των κυπριακών συμφερόντων. Εφό-
σον η Δημοκρατική Παράταξη εκλέ-
ξει δικό της ευρωβουλευτή θα εν-
ταχθεί στην Ομάδα που θα βοηθήσει
τη φωνή της Κύπρου να ακουστεί
δυνατότερα.

Ενδιάμεσος στόχος το 3,6%
–Λέγεται πως ο κύριος στόχος
σας δεν είναι η κατάληψη της
έκτης έδρας, αλλά το 3,6% που
θα σας δώσει έτσι τα δικαιώματα
ενός κοινοβουλευτικού κόμματος.
Ισχύει; 

–Η Δημοκρατική Παράταξη συμ-
μετέχει στις εκλογές του ερχόμενου
Μαΐου με στόχο να πάρει ένα πο-
σοστό που θα την καθιερώσει στην

πολιτική σκηνή της Κύπρου. Το
3,6% είναι ένας ενδιάμεσος στόχος
που θα επιτρέψει στη Δημοκρατική
Παράταξη να έχει θέση και ρόλο
στο Εθνικό Συμβούλιο, να ακούγεται
η φωνή της, να μπορεί να εκθέτει
τις θέσεις της στα ΜΜΕ από τα
οποία είναι σήμερα αποκλεισμένη
λόγω μη κοινοβουλευτικής εκπρο-
σώπησης.
–Έχετε αναφέρει πως η ΔΗΠΑ
θα κινείται ιδεολογικά στον χώρο
του Κέντρου. Τα τελευταία χρόνια,
ωστόσο, υπήρξαν πολλά κόμματα
που διεκδικούσαν μέρος της πίτας
στον χώρο του Κέντρου, αλλά
δεν τα κατάφεραν. Γιατί θα δια-
φέρει η ΔΗΠΑ; 

–Ο χώρος, αλλά κυρίως ο κόσμος
του Κέντρου, έχουν διαχρονικά ένα
βασικό γνώρισμα. Το μέτρο και τη
μετριοπάθεια. Είναι η δύναμη που
αποτρέπει την πόλωση, που φέρνει
ισορροπία στο πολιτικό σύστημα,
που πρωτοστάτησε ιστορικά στην
κατάκτηση της ευημερίας του κυ-
πριακού λαού, που έφερε αποτελέ-
σματα κάθε φορά που είχε τη δια-
κυβέρνηση του τόπου. Σήμερα που
οι πολίτες υποφέρουν από τα μεγάλα
κοινωνικο-οικονομικά προβλήματα,
μεγάλη μερίδα του πληθυσμού αν-
τιμετωπίζει δυσχέρειες, επικρατούν
συνθήκες αβεβαιότητας και η κοι-
νωνική πλειοψηφία με δυσκολία
ανέχεται τις άγονες και επιζήμιες
συγκρούσεις των άκρων είναι αδια-
νόητο πολιτικές δυνάμεις που αυ-
τοπροσδιορίζονται ως ανήκουσες
στον κεντρώο χώρο να παρασύρον-
ται σε ακρότητες που συχνά ξεπερ-
νούν και αυτές των άκρων. Αντί, με

λίγα λόγια, το Κέντρο να είναι μέρος
της λύσης του προβλήματος, είχε,
δυστυχώς μετατραπεί σε μέρος του
προβλήματος. Όχι μόνο με τηφοβική
και ισοπεδωτική του ρητορική, αλλά
και με την εν γένει πολιτική του
συμπεριφορά. 
–Τα ρεπορτάζ θέλουν η Δημο-
κρατική Παράταξη να τυγχάνει
της στήριξης του Προεδρικού,
δεδομένης και της παρουσίας
στενών σας συνεργατών εκεί, αλ-
λά και της καλής σχέσης που έχε-
τε με τον Νίκο Αναστασιάδη.
Ισχύει; 

–Ο κυπριακός λαός και τώρα,
αλλά και στο παρελθόν, εκλέγει δη-
μοκρατικά τον Πρόεδρο και την κυ-
βέρνηση που κρίνει ότι τη δεδομένη
στιγμή μπορεί να διαχειριστεί κα-
λύτερα τα προβλήματά του. Κατά
καιρούς διάφοροι πρόεδροι της Δη-
μοκρατίας –και αυτό είναι θετικό–
επέλεγαν να διορίζουν άτομα ή προ-
σωπικότητες πέραν από το κόμμα
που τους στήριζε και που κατά την
κρίση τους θα μπορούσαν να βοη-
θήσουν δημιουργικά στην προώθη-
ση του κυβερνητικού προγράμματος.
Αυτό συμβαίνει και με τον νυν πρό-
εδρο της Δημοκρατίας. Ανεξαρτήτως
του ποιος κυβερνά, εμείς ως Παρά-
ταξη στηρίζουμε πολιτικές που προ-
ωθούν το καλώς νοούμενο συμφέρον
του τόπου και του λαού μας και επι-
κρίνουμε εκείνες τις πολιτικές που
τις θεωρούμε λανθασμένες και ατε-
λέσφορες. Με μία, όμως διαφορά:
Μαζί με την όποια διαφωνία μας
εμείς καταθέτουμε αντιπροτάσεις
τεκμηριωμένες που θεωρούμε ότι
είναι ωφέλιμες και παραγωγικές. Για

εμάς είναι αναχρονισμός και ξεπε-
ρασμένη πολιτική πρακτική η συ-
νέχιση του τεχνητού, επιδερμικού
και επικοινωνιακού δίπολου, ροκα-
νίζουμε την κυβέρνηση ως αντιπο-
λίτευση για να μπορούμε να τη δια-
δεχθούμε.
–Δηλαδή; 

–Αποτυχία μιας κυβέρνησης να
προωθήσει μεταρρυθμίσεις ή πολι-
τικές που είναι απαραίτητες και επω-
φελείς για την πατρίδα και την κοι-
νωνία, στο τέλος τα επίχειρα τα πλη-
ρώνει ο απλός πολίτης. Στο τέλος,
το μόνο που καταφέρνουμε είναι
τον ακρωτηριασμό του μέλλοντος
των ίδιων των παιδιών μας και το
πισωγύρισμα της χώρας μας. Αυτοί
που αγαπούν τον τόπο και κάνουν
πράξη τα λόγια τους, θα πρέπει ανε-
ξαρτήτως ποιος κυβερνά σήμερα ή
ποιος θα είναι αντιπολίτευση αύριο,
να ενθαρρύνουν πολιτικές έστω και
αν το πολιτικό όφελος θα το καρ-
πωθεί η κυβέρνηση. Σημασία έχει
ο τόπος να προχωρήσει μπροστά.
Η Δημοκρατική Παράταξη στηρί-
ζεται στις δικές της δυνάμεις, στους
δικούς της ανθρώπους. Με τον πρό-
εδρο Αναστασιάδη έχω τακτική επα-
φή και ανταλλάζουμε απόψεις για
διάφορα ζητήματα, αλλά μέχρι εκεί.
Όπως επαφή έχω και με σημαίνονται
στελέχη άλλων κομμάτων.
–Ποια στάση θα κρατήσει η ΔΗΠΑ
απέναντι στους κυβερνητικούς
χειρισμούς; Επειδή πολιτικοί κύ-
κλοι θεωρούν πως με την παρου-
σία της στην κομματική σκακιέρα
θα αποτελεί το κύριο στήριγμα
του Νίκου Αναστασιάδη.

–Η Δημοκρατική Παράταξη δεν
δίνει λευκή επιταγή σε κανένα. Εμείς
θα επιδιώξουμε τη σύνθεση από-
ψεων και προτάσεων. Θα επιδιώ-
κουμε τον διάλογο και τον συγκε-
ρασμό των απόψεων. Αν διαφωνούμε
με κάτι θα καταθέσουμε εναλλακτι-
κές προτάσεις. Σε καμία όμως πε-
ρίπτωση δεν πρόκειται να λαϊκίσουμε
ή να φωνασκούμε ή να θέτουμε σε
κίνδυνο την εθνική ή οικονομική
προοπτική χάριν κομματικών ή προ-
σωπικών φιλοδοξιών. 

Ο ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ ΣΤΗΝ «Κ»

Θα καταστήσουμε
το Κέντρο επίκεντρο
των εξελίξεων
Με τον πρόεδρο έχω συχνή επαφή, όμως η ΔΗΠΑ
στηρίζεται στους δικούς της ανθρώπους για τις εκλογές

Οι ΔΗΚΟϊκοί και το σενάριο επιστροφής
–Το ΔΗΚΟ αποτελεί πλέον κλειστό
κεφάλαιο για σας ή υπάρχει ακόμα
το σενάριο επιστροφής σας; 
–Με τον αγνό ΔΗΚΟϊκό κόσμο
μας ενώνουν πολλά. Κοινοί
αγώνες, κοινές αγωνίες. Κοινά
οράματα. Τους αγαπώ και με

αγαπάνε και νιώθω προνομιού-
χος που με τιμούν με την άδο-
λη φιλία τους. Γνωρίζουν ότι
από την πλευρά μου, όπως και
στο παρελθόν, έτσι και τώρα
έχουν τον απεριόριστο σεβα-
σμό μου.

Αντί, με λίγα λόγια, το
Κέντρο να είναι μέρος της
λύσης του προβλήματος,
είχε δυστυχώς μετατρα-
πεί σε μέρος του προβλή-
ματος. Όχι μόνο με τη
φοβική και ισοπεδωτική
του ρητορική, αλλά και
με την εν γένει πολιτική
του συμπεριφορά. 

Με τον αγνό ΔΗΚΟϊκό κόσμο μάς ενώνουν πολλά. Κοινοί αγώνες, κοινά οράματα. Τους αγαπώ και με αγαπάνε και νιώ-
θω προνομιούχος που με τιμούν με την άδολη φιλία τους, λέει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο Μάριος Καρογιάν.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Ένα μήνα πριν από τις εκλογές οι
κομματικοί μηχανισμοί και τα
επιτελεία βρίσκονται στην τελική
ευθεία. Οι δημοσκοπήσεις που
έχουν ήδη δημοσιευθεί προκά-
λεσαν σε κάποιους χαμόγελα και
σε άλλους προβληματισμό για το
πώς θα προχωρήσουν στην εκλο-
γική μάχη. Υπάρχει συγκεκριμένη
στρατηγική, το προεκλογικό μή-
νυμα λίγο πριν από τη μάχη, αλλά
και συγκεκριμένες ανησυχίες ότι
παράγοντες ενδεχομένως να ανα-
τρέψουν τις μέχρι τώρα δημο-

σκοπικές εκτιμήσεις. Ο ΔΗΣΥ
λαμβάνει απ’ όλες ανεξαιρέτως
τις έρευνες την πρωτιά, με σχε-
τική άνεση από το δεύτερο ΑΚΕΛ.
Μία πρωτιά που δεν αποκλείεται
να ενεργοποιήσει τον εφησυχα-
σμό των συναγερμικών. Από την
πλευρά του ΑΚΕΛ ψάχνουν ακόμα
για ένα δυνατό διακύβευμα που
θα στείλει τους ΑΚΕΛικούς μαζικά
στην κάλπη. Το ΔΗΚΟ παρουσιά-
ζεται ενισχυμένο σε σχέση με τα
ποσοστά των ευρωεκλογών του
2014, ενώ τα βλέμματα όλων στρέ-
φονται στο ποιος θα καταφέρει
να κερδίσει την έκτη έδρα. 

Προεκλογικός
αγώνας 
υπό το φως
των ποσοστών
Στην τελική ευθεία τα κομματικά 
επιτελεία, μελετώντας τις δημοσκοπήσεις 

Στην Πινδάρου είδαν με σχετική
ανακούφιση τις τελευταίες δη-
μοσκοπήσεις που δείχνουν τον
ΔΗΣΥ να είναι αφενός πρώτος
και αφετέρου να έχει απόσταση
ασφαλείας από το δεύτερο κόμμα.
Όχι όμως τόσο θετικά την εικόνα
που καταγράφει ο συναγερμικός
πρόεδρος ευρύτερα, αλλά κυρίως
εντός του ΔΗΣΥ. Μία εικόνα που,
όπως λέγεται, ενδεχομένως να
μη βοηθήσει στη συσπείρωση
του κόμματος, αλλά και στις με-
τέπειτα επιδιώξεις του συναγερ-
μικού προέδρου. Σύμφωνα με
έγκυρες πηγές, η δημοσκόπηση
που διεξήγαγε ο ΔΗΣΥ, δείχνει
το κυβερνών κόμμα να λαμβάνει

30% και το ΑΚΕΛ 22,5%. Το κομ-
ματικό επιτελείο εκτιμά πως ο
ΔΗΣΥ θα φτάσει το 32% στις ευ-
ρωεκλογές του Μαΐου. 

Υπενθυμίζεται πως ο ΔΗΣΥ εί-
χε λάβει στις ευρωεκλογές του
2014 ποσοστό 37,75%, κάτι που
πολλούς μήνες πριν δεν απέκλει-
αν, σήμερα, όμως, το βλέπουν
ως απομακρυσμένο σενάριο για
μία σειρά λόγων. Όπως εξηγείται
από την Πινδάρου τότε ο Συνα-
γερμός διεκδικούσε τις δύο έδρες,
έχοντας στο ψηφοδέλτιο και τη
σημερινή Αλληλεγγύη, αλλά και
το τότε ΕΥΡΩΚΟ, με τη συμμε-
τοχή του Δημήτρη Συλλούρη. 

Στο κόμμα της Δεξιάς παρα-
δέχονται, άλλωστε, πως έχουν
υποστεί σημαντική φθορά από
τους κυβερνητικούς χειρισμούς.
Τόσο από τον Συνεργατισμό, όσο
και από τα όσα ακούγονται γύρω
από τις εξελίξεις στο Κυπριακό.
Δεν είναι τυχαίο ότι βάσει των
τελευταίων δημοσκοπήσεων
(SYMMETRON, CYMAR, CYPRO-
NETWORK) υπάρχει μεγάλη δυ-
σαρέσκεια για την κατάσταση
όπως επικρατεί αυτή τη στιγμή
στην Κύπρο. 

Απογοήτευση φαίνεται και
στο Κυπριακό, αλλά και στην κα-
τάσταση στην οικονομία. Αυτό
το βλέπουν στον ΔΗΣΥ και δεν
κρύβουν την ανησυχία τους, κα-
θώς θεωρούν πως το κόμμα θα
τιμωρηθεί, όχι λόγω των χειρι-
σμών του ΔΗΣΥ, αλλά κυρίως λό-

γω των κυβερνητικών χειρισμών,
με κύριο τον Συνεργατισμό. 

Οι φόβοι
Πέραν όμως της ανησυχίας

που παρατηρείται για την πτωτική
πορεία σε σχέση με το 2013, στον
Συναγερμό είναι εδώ και καιρό
σίγουροι για τη νίκη. Αυτό που
θα παίξει ρόλο είναι το ποσοστό
της πρωτιάς όσο και η διαφορά
που θα υπάρχει από το δεύτερο
κόμμα. Υποστηρίζεται βεβαίως
πως αυτή η πρωτιά που παρου-
σιάζουν οι δημοσκοπήσεις ενδε-
χομένως να οδηγήσει σε εφησυ-
χασμό και απομάκρυνση αρκετών
από τις κάλπες. Είναι, άλλωστε,
το διαχρονικό πρόβλημα του ΔΗ-
ΣΥ η έλλειψη συσπείρωσης της
αστικής Λευκωσίας στην εν λόγω
μάχη. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο,
το επόμενο διάστημα ο ΔΗΣΥ θα
επικεντρωθεί στο να περάσει το
μήνυμα πως μία σημαντική νίκη
του ΔΗΣΥ θα στείλει τα σωστά
μηνύματα στην Ευρώπη. Όπως
λένε, η χώρα δεν θα γυρίσει σε
παλιές αμαρτίες, φωτογραφίζοντας
το ΑΚΕΛ ως το κόμμα που υπο-
σκάπτει την Ε.Ε. Καθόλου τυχαίες
και οι πρόσφατες αντιπαραθέσεις
με το ΑΚΕΛ, υπενθυμίζοντας την
κυβέρνηση Χριστόφια και τα συ-
νεπακόλουθα. Μία τέτοια αντι-
παράθεση θεωρείται πως θα πο-
λώσει το ακροατήριο και των μεν
και των δε. Στον ΔΗΣΥ θα δώσουν
ιδιαίτερη έμφαση στο ευρωπαϊκό
προφίλ του κόμματος, αλλά και
τις ευρωπαϊκές του διασυνδέσεις,
με έμφαση στις σχέσεις με τον
υποψήφιο για την προεδρία της
Κομισιόν Μάνφρεντ Βέμπερ και
άλλων Ευρωπαίων επιτρόπων. 

Το μεγάλο ερώτημα, βεβαίως,
είναι κατά πόσο ο ΔΗΣΥ θα έχει
σημαντικές διαρροές προς το
ΕΛΑΜ. Οι πρώτες δημοσκοπήσεις
που διενήργησε το κόμμα προ-
κάλεσαν τόση ανησυχία που ο
πρόεδρος του ΔΗΣΥ αναγκάστηκε
να τοποθετηθεί κατά την παρου-
σίαση του ψηφοδελτίου εναντίον
του ΕΛΑΜ. Αν και κομματικοί κύ-
κλοι ανησυχούν για το φαινόμενο
ΕΛΑΜ, στην Πινδάρου θεωρείται
πως η εν λόγω ψήφος είναι πε-
ρισσότερο αντίδραση και η όποια
ευθεία αντιπαράθεση πρόκειται
να το ενισχύσει παρά να το απο-
δυναμώσει. 

Σε αυτό ακριβώς το πλαίσιο
στον ΔΗΣΥ δεν θα λειτουργήσουν
πλέον αμυντικά απέναντι στις
επικρίσεις που δέχονται για τις
διαφορετικές –ακόμα και ακρο-
δεξιές όπως λένε– φωνές που
ακούγονται εντός του κόμματος,
θεωρώντας πως ο χαρακτηρισμός
«supermarket» είναι τελικώς το
διαχρονικό ατού του κόμματος
και ένδειξη πολυφωνίας. 

Στην Εζεκία Παπαϊωάννου αντιλαμ-
βάνονται πως οι ευρωεκλογές ου-
δέποτε ήταν η δυνατή εκλογική
αναμέτρηση του κόμματος. Ακόμη
και σε εποχές όπως το 2004, όταν
η Αριστερά ήταν ενισχυμένη και
ο ΔΗΣΥ διασπασμένος λόγω Σχεδίου
Ανάν, το ΑΚΕΛ δεν κατάφερε να
πάρει την πρωτιά. Τι μπορεί να αλ-
λάξει σήμερα; Ένα καλό ποσοστό,
απαντούν στελέχη, που θα δώσει
τη δυνατότητα στο ΑΚΕΛ όχι μόνο
να ανακάμψει, αλλά και να διεκδι-
κήσει με αισιοδοξία την πρωτιά
των βουλευτικών εκλογών που επί-
κεινται.

Στο ΑΚΕΛ δίδουν ιδιαίτερη έμ-
φαση στα ποιοτικά χαρακτηριστικά
των τελευταίων δημοσκοπήσεων.
Τον επόμενο μήνα θα αξιοποιήσουν
πλήρως τη γενικότερη δυσαρέσκεια
που καταγράφεται στους κυβερνη-
τικούς χειρισμούς στο Κυπριακό,
αλλά κυρίως στον Συνεργατισμό,
για να κτυπήσουν την κυβέρνηση.
Καθόλου τυχαίο ότι το μήνυμα που
διαχέεται από τα στελέχη το τελευ-

ταίο διάστημα είναι πως ψήφος στο
ΑΚΕΛ θα στείλει το μήνυμα στην
κυβέρνηση πως οι χειρισμοί της
και η αλαζονεία της δεν είναι ανε-
κτοί. Δεν πρέπει, πάντως, να αγνο-
είται ότι βάσει της δημοσκόπησης
της «Κ» το πρώτο κόμμα που θεω-
ρούν υπεύθυνο για την κατάληξη
του Συνεργατισμού είναι το ΑΚΕΛ.
Συνεπώς παραμένει άγνωστο αν
θα βοηθήσει τελικά ή όχι το ΑΚΕΛ
το κεφάλαιο του Συνεργατισμού.
Την ίδια στιγμή στην Εζεκία Πα-
παϊωάννου είδαν με ανησυχία την
εικόνα που παρουσιάζει σε δημο-
σκοπήσεις ο γ.γ. του ΑΚΕΛ και ιδι-
αίτερα εντός του κόμματος. Ζήτημα,
βεβαίως, για το οποίο δεν θέλουν
να δώσουν προεκτάσεις εν μέσω
εκλογών. 

Όπως όμως και στον ΔΗΣΥ έτσι
και στο ΑΚΕΛ υπάρχει σημαντικό
ζήτημα απουσίας διακυβεύματος,
που θα πείσει τον ψηφοφόρο τους
να προσέλθει στην κάλπη. Σε αν-
τίθεση με το 2014, που το ΑΚΕΛ
είχε σημαντικό κίνδυνο απώλειας

της δεύτερης έδρας, σήμερα φαί-
νεται να απομακρύνεται, έστω κι
αν ανησυχεί κάποιους. Παράλληλα,
το γεγονός ότι το ΑΚΕΛ δεν φιλο-
δοξεί, ούτε περνά με κάποιο τρόπο
το μήνυμα ότι θα μπορούσε να διεκ-
δικήσει ακόμη και την πρωτιά, θε-
ωρείται για κάποιους κομματικούς
κύκλους αδυναμία. Υπάρχουν βε-
βαίως και εκείνοι που εκτιμούν ότι
αν το ΑΚΕΛ περάσει το μήνυμα ότι
ίσως να περάσει σε ποσοστά τον
ΔΗΣΥ, θα λειτουργήσει περισσότερο
θετικά για τον Συναγερμό παρά για
το ίδιο το κόμμα της Αριστεράς. 

Πόσο, όμως, παίζει και το σενάριο
απώλειας της δεύτερης έδρας για
το ΑΚΕΛ; Στελέχη του κόμματος

δεν αποκλείουν ένα τέτοιο σενάριο,
όσο απομακρυσμένο και αν ακού-
γεται. Το γεγονός ότι αρκετές δη-
μοσκοπήσεις παρουσιάζουν ντέρμπι
μεταξύ ΕΔΕΚ-ΕΛΑΜ για την έκτη
έδρα θεωρείται πως θα οδηγήσει
σε διαρροές του ΑΚΕΛ προς την
ΕΔΕΚ. Ότι δηλαδή αυθόρμητα αρι-
στεροί ψηφοφόροι θα ενεργοποι-
ήσουν την πριμοδότηση υπέρ της
ΕΔΕΚ για αποκλεισμό του ΕΛΑΜ.
Κάτι τέτοιο, όπως σημειώνεται, δεν
αποκλείει πλήρως τον κίνδυνο απώ-
λειας της δεύτερης έδρας. Υπάρχουν
βεβαίως και στελέχη του ΑΚΕΛ που
εκτιμούν πως πρόκειται για απίθανο
σενάριο. Όχι μόνο γιατί πιστεύουν
στη μαζική προσέλευση Τ/κ, που
ίσως να φτάσει το 2%, αλλά και γιατί
υπάρχει αυξημένος ανταγωνισμός
μεταξύ των τριών κυρίως υποψη-
φίων για τις δύο έδρες (Συλικιώτης,
Κιζίλγιουρεκ και Γεωργίου). Αντα-
γωνισμός που έστω κι αν προκαλεί
αναστάτωση στο εσωτερικό θεω-
ρείται πως θα λειτουργήσει υπέρ
των ποσοστών του κόμματος.

Στο εκλογικό επιτελείο του ΔΗΚΟ
πέρασε από την αρχή το μήνυμα
πως πρόκειται για μια καθαρά ορ-
γανωτική μάχη παρά πολιτική και
πάνω σε αυτό το πλαίσιο καταρτί-
στηκε το ψηφοδέλτιο. Στόχος του
ΔΗΚΟ είναι ένα καλό ποσοστό που
θα κλείσει και τις πληγές της διά-
σπασης, αλλά και που θα βοηθήσει
τον Νικόλα Παπαδόπουλο να κτίσει
για τις επόμενες μάχες. 

Στόχος, όπως λέγεται επίσημα,
είναι ένα καλύτερο ποσοστό από
τις προηγούμενες ευρωεκλογές,
ωστόσο, οι δημοσκοπήσεις που δεί-
χνουν το ΔΗΚΟ να κινείται μεταξύ
13-15% προκαλούν ήδη χαμόγελα

ικανοποίησης. Την ίδια στιγμή πα-
ρακολουθούν με ενδιαφέρον τα πο-
σοστά που παρουσιάζει η Δημο-
κρατική Παράταξη. Σύμφωνα με
κομματικές πηγές, δεν τίθεται θέμα
ανησυχίας, καθώς, όπως λέγεται,
τη ΔΗΠΑ θα την ψηφίσει εκείνο το
ποσοστό των Κεντρώων που δεν
ψήφισε ΔΗΚΟ στις τελευταίες εκλο-
γές. Υπάρχουν, όμως, και εκείνοι
οι κύκλοι που ανησυχούν πως ένα
καλό ποσοστό του κ. Καρογιάν τον
επανατοποθετεί στο κάδρο, και συ-
νεπακόλουθα απέναντι από τον Νι-

κόλα Παπαδόπουλο. Όμως στον
πέμπτο όροφο του ΔΗΚΟ δίδεται
ιδιαίτερη έμφαση και στα ποσοστά
που λαμβάνει ο Νικόλας Παπαδό-
πουλος προσωπικά, που σύμφωνα
με προηγούμενες δημοσκοπήσεις
βελτιώνονται. Σύμφωνα με δηκοϊ-
κούς κύκλους αυτό έχει να κάνει
με το γεγονός ότι οι θέσεις του Νι-
κόλα Παπαδόπουλου σε Κυπριακό
και Συνεργατισμό επιβεβαιώθηκαν,
σύμφωνα με πολιτικούς κύκλους,
ο Νικόλας Παπαδόπουλος επωφε-
λείται από το γεγονός ότι σε αντί-

θεση με τις προεδρικές εκλογές δεν
βρίσκεται στο στόχαστρο των δύο
μεγάλων κομμάτων. Αντιθέτως, το
ΑΚΕΛ έχει ήδη ανοίξει δίοδο επι-
κοινωνίας με το κόμμα του Κέντρου,
ενώ ο ΔΗΣΥ αποφεύγει την όποια
αντιπαράθεση σε μία προσπάθεια
να συντηρήσει την κοινοβουλευτική
συμμαχία. Όλο αυτό το σκηνικό,
σε συνδυασμό με το ότι το ΔΗΚΟ
έριξε στη μάχη πρωτοκλασάτα στε-
λέχη, ενισχύει τον ανταγωνισμό
και κατ’ επέκταση ίσως τα ποσοστά
του κόμματος.

Ο εφησυχασμός της
πρωτιάς για τον ΔΗΣΥ

Ο κίνδυνος απώλειας της δεύτερης έδρας 

�������

Στην Πινδάρου σημει-
ώνουν πως το 37,75% του
2014 είναι ένα ποσοστό
που αποκλείεται να επα-
ναληφθεί σήμερα, κα-
θώς τότε συμπεριλαμβα-
νόταν η δύναμη της ση-
μερινής Αλληλεγγύης
και του τότε ΕΥΡΩΚΟ.

�������

Το θρίλερ μεταξύ ΕΔΕΚ
και ΕΛΑΜ θεωρείται 
από κάποιους πως
ενδεχομένως να μειώσει
τη δυναμική του ΑΚΕΛ. 

Θρίλερ για γερά 
νεύρα η έκτη έδρα 

Μπορεί οι πλείστες δημοσκοπή-
σεις να παρουσιάζουν το ΕΛΑΜ
να προηγείται της ΕΔΕΚ και συνε-
πώς να κατακτά την έδρα, ωστό-
σο, τίποτα δεν θεωρείται δεδο-
μένο. Υπενθυμίζεται πως βάσει
της δημοσκόπησης που διενήρ-
γησε για λογαριασμό της «Κ» η
Symmetron Market Research το
ΕΛΑΜ με διευκρινισμένη ψήφο
έφτανε το 8,3% και η ΕΔΕΚ ακο-
λουθούσε με 6,1%. Σύμφωνα με
τον διευθύνοντα σύμβουλο της
Symmetron Market Research Μι-
χάλη Βρυωνίδη υπάρχουν δύο
στοιχεία που ενδεχομένως να
μειώσουν τις πιθανότητες κατά-
ληψης της έδρας από το ΕΛΑΜ.
Το πρώτο έχει να κάνει με το γε-
γονός ότι το ΕΛΑΜ φέρεται να
στηρίζουν οι μικρότερες ηλικίες,
οι οποίες συνηθίζουν να απέχουν
από την κάλπη. Το δεύτερο στοι-
χείο εμπίπτει στα ποιοτικά χαρα-
κτηριστικά των ψηφοφόρων του
ΕΛΑΜ των οποίων το 87% έχουν
αρνητική εικόνα για την Ε.Ε. Ερώ-
τημα είναι κατά πόσο θα προσέλ-
θουν στην κάλπη για να ψηφί-
σουν για μία εκλογική αναμέτρη-
ση την οποία δεν πιστεύουν. Ήδη
η ΕΔΕΚ αξιοποιεί πλήρως το χαρ-
τί της αντιΕΛΑΜικής ψήφου και
δεν αποκλείεται να ενισχύσει τα
ποσοστά της την υστάτη. Ανοικτό
είναι βεβαίως και το αν η υπόθε-
ση της Πάφου, όπου η ΕΔΕΚ άλ-
λαξε την ψήφο της και συνέ-
πλευσε με το ΕΛΑΜ για τον καθε-
δρικό ναό στον Δημόσιο Κήπο, θα
λειτουργήσει θετικά ή αρνητικά.

Κτίζει για τις επόμενες εκλογικές μάχες 

�������

Το ΔΗΚΟ είδε καθαρά
οργανωτικά τις ευρωε-
κλογές και ευελπιστεί
πως ένα καλό ποσοστό 
θα ενισχύσει τον 
πρόεδρο του κόμματος
στις μετέπειτα μάχες. 

Ο Νικόλας Παπαδόπουλος βλέπει με αισιοδοξία το ποσοστό 13-15%, που δί-
νουν οι δημοσκοπήσεις, θεωρώντας πως έτσι κλείνει τις πληγές της διάσπασης. 

Ο Αβέρωφ Νεοφύτου θα δώσει έμφαση στο ευρωπαϊκό προφίλ του ΔΗΣΥ και
θα αποφύγει τις επιθέσεις προς το ΕΛΑΜ, παρά τις διαρροές που παρουσιάζει.

Η Εζεκία Παπαϊωάννου θα στείλει το μήνυμα πως ψήφος στο ΑΚΕΛ αποτελεί
μήνυμα καταγγελίας προς τους κυβερνητικούς χειρισμούς.
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Τα στεφάνια και οι πιέσεις
Με τιμές πρωθυπουργού υποδέχτηκε την
Πέμπτη στην Πινδάρου, ο πρόεδρος του ΔΗ-
ΣΥ Αβέρωφ Νεοφύτου τον πρόεδρο της ΝΔ
Κυριάκο Μητσοτάκη. Αντάλλαξαν όρκους
φιλίας και στενούς δεσμούς, ενώ ο συνα-
γερμικός πρόεδρος του δώρισε ένα στεφάνι
ελαίας, καταθέτοντας τη βεβαιότητά του ότι
ο κ. Μητσοτάκης θα είναι ο  νικητής των επό-
μενων εκλογών. Ο Ιανός πάντως μαθαίνει
πως ο Αβέρωφ Νεοφύτου δέχεται εδώ και
καιρό κρούσεις για να στηρίξει με κάποιο
τρόπο τον πρόεδρο της Νέας Δημοκρατίας.
Όπως λέγεται δεν ήταν και τόσο θερμός σε
μία τέτοια εξέλιξη. Τι μεσολάβησε συνεπώς; 

••••
Η δυσφορία στο Μαξίμου
Πάντως, η θερμή στήριξη του Αβέρωφ Νε-
οφύτου προς τον Κυριάκο Μητσοτάκη συζη-
τήθηκε ποικιλοτρόπως. Στο Μαξίμου, όπως
λέγεται, είδαν με δυσφορία αυτή τη θέρμη.
Και λέμε με δυσφορία, καθώς, όπως λένε,
στο Μέγαρο, ο Αλέξης Τσίπρας έβαλε πλάτη
στην κυβέρνηση Αναστασιάδη. « Όχι μόνο
πλάτη, αλλά κράτησε και το στόμα του κλει-
στό σε περιπτώσεις που θα μπορούσε να
φέρει τον Νίκο Αναστασιάδη σε δυσκολία»,
λένε ελλαδικές πηγές. Προσεχώς στις οθό-
νες μας αν αυτό θα προκαλέσει νέα δεδομέ-
να στις σχέσεις Λευκωσίας-Αθήνας. 

••••
Είναι αλήθεια; 
Λέει κάτι στη Λευκωσία το γεγονός ότι ο γ.γ.
του ΟΗΕ στο προσχέδιο της έκθεσης του κάνει
λόγο για την 30ή Ιουνίου, για το Πλαίσιό του,
χωρίς καμία αναφορά σε διευκρινιστικό έγ-
γραφο της 4ης Ιουλίου στο οποίο αναφερόταν
η Λευκωσία; Θυμίζουμε ότι οι δύο ημερομη-
νίες υπήρξαν σημείο αιχμής μεταξύ κυβέρνη-
σης και αντιπολίτευσης στη Λευκωσία καθώς
και μεταξύ της ε/κ και τ/κ κοινότητας. Μάλι-
στα, η κυβερνητική πλευρά «πυροβολούσε»
την αντιπολίτευση, προβάλλοντας ότι η τελευ-
ταία στήριζε την τουρκική θέση και όχι τη θέ-
ση του προέδρου της Δημοκρατίας. Μάλιστα,
μας ελέχθη ότι επειδή τα Η.Ε. δεν κρατούσαν
ως έπρεπε πρακτικά και συνεπώς ο Αϊντε και
η Σπέχαρ δεν έκαναν σωστά τη δουλειά τους,
αναγκάστηκαν στο Προεδρικό να πείσουν την
Τζέιν Χολ Λουτ διά του ήχου. Της έβαλαν, λοι-
πόν, να ακούσει για να πεισθεί (!) τι ελέχθη
στις 4 Ιουλίου στο Κραν Μοντάνα. Δηλαδή βά-
λαμε στην αξιωματούχο των Η.Ε. να ακούσει
μια υποκλοπή; Και τι εικόνα έχουν σχηματίσει
στη Γραμματεία του ΟΗΕ; 

••••

Τι θα στοιχίσει 
Μπορώ να φανταστώ, αλλά δεν θέλω να
υπολογίσω τι μπορεί να μας στοιχίσει μια τέ-
τοια ενέργεια, αν φυσικά ισχύει αυτό που
μας ελέχθη. Εκείνο που ξέρω είναι τι έγρα-
ψε στην έκθεσή του ο Γκουτιέρες που αφή-
νει σαφέστατα να φανεί ποιος λέει την αλή-
θεια ή ποιοι είναι οι ψεύτες: «Για να βοηθή-
σω τα μέρη να προωθήσουν το όραμα αυτό,
στις 30 Ιουνίου 2017, πρότεινα ένα πλαίσιο
έξι σημείων που θα βοηθούσε στην αποσα-
φήνιση των διαφορών σε βασικά ζητήματα.
Καλώ τα μέρη να εξετάσουν εποικοδομητι-
κά αυτά τα σημεία», αναφέρει χαρακτηρι-
στικά ο γ.γ. των Η.Ε.  

••••
Ευθύνες και ύαινες 
Αφού λάβαμε το προσχέδιο της έκθεσης
του γ.γ. του ΟΗΕ για το Κυπριακό τις προάλ-
λες και αφού ακούσαμε από την αντιπολί-
τευση να λέει, χωρίς ιδιαίτερη ένταση εκτι-
μώ, ότι σε αυτή δεν επιρρίπτονται ευθύνες
στην Τουρκία, γυρίσαμε πλευρό στον κανα-
πέ μας και κόψαμε  ένα δεύτερο καλόν
«κουρίν» (σ.σ. όχι κουλίν του Χάμπου).

Υπενθυμίζω ότι και στην προηγούμενη έκ-
θεση του γ.γ. για την ΟΥΝΦΙΚΥΠ, υπήρχαν
δύο παράγραφοι για τους αγνοούμενους, οι
οποίες για πρώτη φορά στα 45 χρόνια μοί-
ραζαν τις ευθύνες στα εμπλεκόμενα μέρη.
Εκεί πήραμε το πρώτο «κουρίν». Όταν ξύ-
πνησε η κυβέρνηση «πήρε το κεφάλι του
Νέστορος» αλλά πέριξ του προβλήματος κυ-
κλοφορούν ακόμη πολλές ύαινες, που τρώ-
νε τις σάρκες των αγνοουμένων εδώ και 45
χρόνια, μάλιστα εξ ονόματός τους…   

••••
Σφύριξα κι έληξε 
Επειδή δεν θα έχει δουλειά να κάνει στο Κυ-
πριακό, αυτό άκουσα από έγκυρη πηγή, ο δια-
πραγματευτής Ανδρέας Μαυρογιάννης ανα-
λαμβάνει καθήκοντα Μονίμου Αντιπροσώπου
της Κύπρου στα Ηνωμένα Έθνη. Μου το είπαν
μάλιστα δύο μέρες μετά που γνωστοποιήθη-
κε η μετάθεσή του στο Μεγάλο Μήλο. Τώρα
με τρώει περιέργεια, διότι αν ισχύουν οι πλη-
ροφορίες του Αποστόλη Ζουπανιώτη (βλ.
σελ. 4) ότι ο γ.γ. του ΟΗΕ στοχεύει σε μια άτυ-
πη Διάσκεψη μέχρι τέλη του Ιούνη, ο Μαυρο-
γιάννης θα είναι αναγκαίος στη Λευκωσία ή

έχουμε πάρει ήδη απόφαση ότι «σφύριξα κι
έληξε» ήδη από το Κραν Μοντάνα;  

••••
Δεν έκλεισε την πόρτα
Την πρώτη του συνέντευξη μετά από την
ίδρυση της ΔHΠA δίνει ο Μάριος Καρογιάν
στην «Κ», ξεκαθαρίζοντας πού στοχεύει η
ΔΗΠΑ και ποιες σχέσεις έχει με το Προεδρι-
κό. Όπως επισημαίνει ενδιάμεσος στόχος εί-
ναι το 3,6% που θα δώσει στη ΔΗΠΑ τα προ-
νόμια της κοινοβουλευτικής δύναμης. Ο ίδιος
κλείνει τα στόματα που θέλουν τη ΔΗΠΑ να
βοηθιέται υπογείως από το Προεδρικό, ξεκα-
θαρίζοντας πως παρά τις συχνές επαφές με
τον Νίκο Αναστασιάδη, η Δημοκρατική Παρά-
ταξη έχει τον δικό της κόσμο. Το ενδιαφέρον,
βεβαίως, είναι ότι δεν έκλεισε το σενάριο
επιστροφής στο ΔΗΚΟ, υπογραμμίζοντας τον
απόλυτο σεβασμό του στον ΔΗΚΟϊκό κόσμο. 

••••
Χαμηλοί τόνοι 
Πάντως, η ΔΗΠΑ μπορεί να κρατά χαμη-
λούς τόνους, αλλά φαίνεται πως εργάζεται

εντατικά στο παρασκήνιο. Αυτό είναι φανε-
ρό από τις επαρχιακές συνελεύσεις και τον
κόσμο που παρευρίσκεται. Φαίνεται και από
την προεκλογική μάζωξη του Γιάννου Λακ-
κοτρύπη, η οποία περνώντας από εκεί, κα-
θότι κύριος δρόμος η Γρίβα Διγενή, αλλά και
βάσει φωτογραφιών γέμισε το επιτελείο με
κόσμο. Φαίνεται και με τον Λευτέρη Δημη-
τρίου, πρώην μέλος του Πολιτικού Γραφείου
του ΔΗΣΥ και νυν αριστίνδην της ΔΗΠΑ, ο
οποίος, όπως μαθαίνουμε, ενέγραψε στους
εκλογικούς καταλόγους 2.500 κοινοτικούς. 

••••
Δημοσκοπικά απροβίβαστοι  
Αίσθηση προκάλεσε η δημοτικότητα των
πολιτικών αρχηγών βάσει της δημοσκόπη-
σης της Symmetron Market Research. Τόσο
ο Αβέρωφ Νεοφύτου όσο και ο Άντρος Κυ-
πριανού παίρνουν απροβίβαστο. Το ενδια-
φέρον βεβαίως δεν είναι η γενικότερη ει-
κόνα που έχουν στον κόσμο αλλά και το ότι
διχάζουν ακόμη και το δικό τους ακροατή-
ριο. Και δεν είναι μόνο η δημοσκόπηση της
«Κ» η δημοσκόπηση που παρουσίασε για
λογαριασμό του ΑΝΤ1 η CYMAR δείχνει ακό-
μα και τον Χρίστο Χρίστου να έχει λιγότερο
αρνητική εικόνα από τους αρχηγούς των
δύο μεγάλων κομμάτων. Μήπως είναι και-
ρός για αλλαγές; 

Σφύριξα κι έληξε ή σφίγγουν τα ζωνάρια στο Κυπριακό;  

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Δημήτρης Συλλούρης

Ο πρόεδρος της Βουλής Δημήτρης
Συλλούρης εφόσον ευσταθεί ότι το ζή-
τημα με τη λίστα των πολιτικά εκτεθει-
μένων δεν κλείνει με την παράδοσή
της στον κεντρικό τραπεζίτη αλλά τώ-
ρα ανοίγει.    

Ο βασιλέας της Ιορδανίας Αμπντάλα Β΄ είχε την περασμένη Κυριακή στα ανάκτορα στο Αμμάν κατ’ ιδίαν συνάντηση με τον αυτοκράτορα της
Κύπρου Νίκαρο Α΄.  Αμάν ταμάμ!

Είναι εξαιρετικά απλό και το έχουμε
δει να συμβαίνει αμέτρητες φορές
στην πολιτική: όταν σε κατηγορούν
για κάτι συγκεκριμένο, το οποίο
όμως δεν αποδεικνύεται αφ’ εαυτού,
εσύ δεν έχεις να κάνεις τίποτε άλλο
παρά να το διαψεύσεις αμέσως.
Οχι, δεν ισχύει, είναι ψευδές. Αυτά
λες, στήνεις και μια ωραία σκηνή
για το φιλοθέαμον κοινό και καθά-
ρισες – στο κάτω κάτω, το βάρος
της απόδειξης πέφτει στον κατή-
γορό σου. Ακόμη και αν εσύ έχεις
στ’ αλήθεια διαπράξει αυτό για το
οποίο σε κατηγορούν, εφόσον η
πράξη δεν αποδεικνύεται, η διά-
ψευση σε εξισώνει αυτομάτως με
τον κατήγορο: είναι ο λόγος του
απέναντι στον δικό σου και ας κρί-
νουν οι τρίτοι – αυτούς θα βρεις
τρόπους να τους επηρεάσεις...

Βέβαια, τίποτε από αυτά δεν ισχύει,
αν εσύ φοβάσαι ή, ακόμη χειρότερα,
αν γνωρίζεις ότι ο κατήγορός σου
έχει στην κατοχή του τις αποδείξεις
και περιμένει πρώτα να ανταποκρι-
θείς εσύ στην κατηγορία, επειδή σε
εκείνον αρέσουν πολύ οι εκπλήξεις.
Στην περίπτωση αυτή, κάνεις την
πάπια και το παίζεις υπεράνω. Δεν
καταδέχεσαι καν να ασχοληθείς με
τα χαμερπή σκουλήκια, τους κατη-
γόρους σου.

Τους προσπερνάς κρατώντας τη μύτη
με το μαντίλι σου και παριστάνεις
ότι τους αγνοείς, μέχρι να δεις τι
θα κάνεις. Στο κάτω κάτω, όλοι ξέ-
ρουν ότι έχεις πολύ σοβαρότερα θέ-
ματα για να ασχοληθείς. Εχεις την
ελληνική διαστημική πολιτική στα
χέρια σου! Τελευταία, μάλιστα, δέχ-
θηκες να ξεκινήσεις συνεργασία με
την αμερικανική NASA, αφού για
μήνες αντιστεκόσουν στην πολιορ-
κία της.

Αν κρίνω από τα επιτεύγματά του,
αλλά και την επιβλητική όψη του,
ο Βαγγέλης Μαρινάκης δεν δείχνει
ακριβώς αυτό που θα λέγαμε «χνου-
δωτό γατάκι». Δεν μπορώ να φαν-
ταστώ, λοιπόν, ότι θα έβγαινε ποτέ
να κατηγορήσει δημοσίως τον Παπ-
πά και, φυσικά, τον Τσίπρα, χωρίς
να έχει στα χέρια του αποδείξεις.
Πολύ περισσότερο όταν ο ίδιος έχει
σοβαρές δικαστικές εκκρεμότητες:
από την υπόθεση του «Νoor 1» μέ-
χρι τους στημένους ποδοσφαιρι-
κούς αγώνες. Επομένως, πολύ φυ-
σικό ο Ν. Παππάς να συγκεντρώ-

νεται στην ελληνική διαστημική
πολιτική και να αγνοεί σαχλούς πε-
ρισπασμούς, όπως π.χ. η κατηγορία
ότι μεσολάβησε κατ’ εντολήν του
Τσίπρα, με το αίτημα να δώσει ο
Μαρινάκης δάνειο 23 εκατομμυρίων
στον Καλογρίτσα, προκειμένου ο
τελευταίος να εξοφλήσει την τη-
λεοπτική άδεια.

Από τις κατηγορίες του Μαρινάκη
εναντίον των Τσίπρα και Παππά,
εκτίθεται ασφαλώς και ο ίδιος ο κα-
τήγορος – διότι το ταγκό χορεύεται
με δύο. Τέτοιες φιλικές προτάσεις

(δάνεισε, σε παρακαλώ, 23 εκατομ-
μύρια σ’ ένα φίλο μου, κάνε το για
μένα!) δεν γίνονται σε ανθρώπους
που τους γνωρίζεις επιφανειακά.
Προϋποθέτουν σχέσεις εμπιστο-
σύνης, τις οποίες εμμέσως ο Μαρι-
νάκης παραδέχεται ότι είχε απο-
κτήσει, όταν αποκαλύπτει τις χάρες
που του ζητούσε η κυβέρνηση.

Αυτό είναι, όμως, το αναγκαίο τί-
μημα που πρέπει να καταβάλει για
να ενισχύσει την αξιοπιστία της
καταγγελίας του. Ο κόσμος δεν
αποτελείται μόνο από βλάκες –το

λέω με όλο τον σεβασμό προς την
πλειοψηφία. Τα πράγματα σπανίως
είναι άσπρα ή μαύρα· συνήθως περ-
νάμε τη ζωή μας ψάχνοντας την
καλύτερη απόχρωση του γκρίζου.

Επιπλέον, η αποκάλυψη του εφο-
πλιστή και εκδότη ότι μετείχε ο
ίδιος στα μαγειρέματα, σε βαθμό
μάλιστα ώστε να του κάνουν πα-
ρόμοιες απρεπείς προτάσεις (φίλε,
σου βρίσκονται πρόχειρα 23 εκα-
τομμύρια;) μπορεί και να ενισχύει
τον ισχυρισμό του ότι η δίωξή του
για τις γνωστές υποθέσεις γίνεται

με πολιτική σκοπιμότητα. Για τη
δίωξη δεν μπορώ να ξέρω· αλλά η
εμπλοκή του με τον Τσίπρα, ναι,
ήταν πολιτική. Για την ακρίβεια,
ήταν το είδος της εμπλοκής που
ονομάζουμε διαπλοκή. Από τη δική
του πλευρά, ο Μαρινάκης το πα-
ραδέχεται εμμέσως. Η κυβέρνηση
κάνει σαν τον λαγό του ποιήματος,
που πιάστηκε στο δόκανο: κλείνει
τα μάτια, με την ελπίδα ότι, όταν
θα τα ανοίξει ξανά, το κακό όνειρο
θα έχει φύγει. Αμ δε! 

Το «συναφτό σύστημα»
Στα εγκαίνια του κεντρικού προ-
εκλογικού περιπτέρου της (που θυ-
μίζει κοριτσίστικο δωμάτιο μεγα-
λομπεμπέκας), η Κατερίνα Νοτο-
πούλου παρουσίασε κοκτέιλ αφιε-
ρωμένο στην ίδια, με την ονομασία
«Νοτοπόλιταν»! (Να ήταν άλλη μία
στρατηγική έμπνευση του Καρα-
νίκα; Πολύ θα το ήθελα…) Πάντως,
η παρουσίαση του «Νοτοπόλιταν»
δεν ήταν χωρίς επιπτώσεις, φοβά-
μαι, ιδίως γλωσσικές. Είπε, λ.χ., η
κ. Νοτοπούλου στην ομιλία της ότι
«δεν υπάρχει περίπτωση να αφή-
σουμε την πόλη πίσω στους Ψω-
μιάδηδες, τους Παπαγεωργόπου-
λους και το συναφτό σύστημα» και
ορισμένοι έμειναν να αναρωτιούν-
ται τι είναι το «συναφτό σύστημα».
Υποθέτω ότι το «συναφτό» είναι
κάτι που βγήκε έπειτα από μετω-
πική σύγκρουση –με πολύ μεγαλή
ταχύτητα, δυστυχώς– του επιθέτου
«συναφής» με την επιρρηματική
φράση «συν’ αυτώ». Αυτά συμβαί-
νουν σε όσους πίνουν και μιλούν,
ενώ δεν μπορούν να κάνουν δύο
πράγματα ταυτοχρόνως. Ευτυχώς
που δεν μασούσε και τσίχλα...

Απρεπείς προτάσεις
Tου ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ
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Στις μέρες της κυριαρχίας του εφήμερου και του επιφα-
νειακού των μέσων κοινωνικής δικτύωσης ως διαδι-
κτυακού καφενείου και που η αναπαραγωγή συνθημάτων
είναι ο κανόνας, κυριαρχούν διάφορα τοτέμ και «θεότητες»
που φαίνεται ότι δεν μπορείς να αγγίξεις και να ασκήσεις
κριτική. Τα πιο κλασικά τοτέμ στον τόπο μας και στον
ευρύτερο ελληνικό χώρο, αφορούν τους αρχαίους
Έλληνες φιλόσοφους, για τους οποίους εκτός του ότι
δεν υπάρχει καν διάλογος για τις ιδέες τους στη δημόσια
σφαίρα πόσω μάλλον να τους ασκείται κριτική, μπαίνουν
συλλήβδην στο ίδιο τσουβάλι, ωσάν και ο Πλάτωνας
και ο Αριστοτέλης να είχαν τις ίδιες ιδέες κάτι που προ-
φανώς είναι λάθος. Άλλο μεγάλο τοτέμ τόσο στον τόπο
μας όσο και παγκοσμίως, είναι αυτό του Μαρξ, ο οποίος
αντιμετωπίζεται από τους μαρξιστές ως θεότητα, σε
σημείο που ζώντας ακόμα ο Μαρξ αναφερόμενος σε
αυτούς, είχε δηλώσει ότι «εγώ δεν είμαι ...μαρξιστής».
Ο Κορνήλιος Καστοριάδης, αυτός ο σύγχρονος «αιρετικός»
πολιτικός φιλόσοφος, αναφέρεται στους μεγάλους πο-
λιτικούς φιλόσοφους από τον Πλάτωνα μέχρι και τον
Μαρξ στο βιβλίο του, το «Επαναστατικό Πρόβλημα»,
με την έννοια της νοητικής επανάστασης. Κατακρίνει
τη στάση τόσο του Πλάτωνα όσο και του Μαρξ, τους
οποίους θεωρεί ότι τουλάχιστον δεν ήταν ειλικρινείς
και δεν είχαν το θάρρος της πολιτικής τους επιλογής,
αφού και οι δύο όταν μιλούσαν, το έκαναν πάντα «εξ
ονόματος», ο Πλάτων εξ ονόματος του «όντος ον» και ο
Μαρξ του προλεταριάτου. Κατακρίνει τη στάση του
Μαρξ του επί της ιστορίας και της προσέγγισής του σε
ένα πλαίσιο αποκλειστικά και μόνο οικονομιστικό, αγνο-

ώντας σκόπιμα ή όχι, όλες
τις υπόλοιπες παραμέτρους
που επηρεάζουν καταλυ-
τικά τις εξελίξεις στον κό-
σμο, όπως είναι το πολιτι-
σμικό στοιχείο. Η ουσία
της κριτικής του έγκειται
κυρίως στην τάση των πο-
λιτικών φιλοσόφων να μι-
λάνε ως τρίτοι έναντι αυ-
τών που συμβαίνουν και
απλώς να ερμηνεύουν το
δήθεν «αληθινό» και «σω-
στό», αποφεύγοντας να
πάρουν σαφή θέση για το
τι πιστεύουν οι ίδιοι ότι εί-

ναι το πολιτικά ορθόν. Η «Πολιτεία» του Πλάτωνα ήταν
ακριβώς αυτό, του Πλάτωνα και κανενός άλλου, το να
ισχυρίζεται κάποιος ότι αυτή είναι η ιδανική πολιτεία
σύμφωνα με «αντικειμενικά» κριτήρια που έθεσε υπο-
κειμενικά ο ίδιος, προφανώς και δεν είναι αντικειμενικά
η «ιδανική» πολιτεία. Ο Καστοριάδης καθιερώνει στη
δική του πολιτική σκέψη έναντι της πολιτικής, το κο-
ρυφαίο ζήτημα της προσωπικής πολιτικής σκέψης και
επιλογής. Ακόμα και αν με κάποιο μαγικό τρόπο λέει,
γνωρίζαμε ότι η επικράτηση των κρεματορίων και των
γκούλαγκ είναι αναπόφευκτη, ακόμα και τότε, η πολιτική
επιλογή μου θα μου καθόριζε να πολεμώ με όλο μου το
είναι εναντίον τους. Ακόμα και όταν όλη η ανθρωπότητα
είναι αυτό που είναι, αν εσύ διαφωνείς πρέπει να έχεις
το πολιτικό σθένος της δικής σου προσωπικής πολιτικής
επιλογής. Η προσπάθεια πολιτικής ερμηνείας του κόσμου
έγκειται αποκλειστικά και μόνο στην λογική παρατήρηση
συνολικά του τι συμβαίνει, γιατί συμβαίνει, πότε συμβαίνει
και αν μπορεί να συμβεί κάτι άλλο από αυτό που συνέβη
ή που συμβαίνει τώρα. Αν κάτι μας διδάσκει η ιστορία
είναι ότι όλα αλλάζουν, αλλάζουν όμως μόνο με την
προσωπική μας επιλογή να τα αλλάξουμε. Όταν ο «πρώ-
τος» άνθρωπος επέλεξε να βγει από τις σπηλιές αυτό
μας έφερε εδώ. Η αντίληψη του καθενός από μας και η
ερμηνεία του κόσμου διαφέρει και είναι φυσικό, αφού
αυτή καθορίζεται από πάρα πολλές παραμέτρους, όπως
είναι ο κοινωνικός μας καθορισμός, ο ίδιος ο εγκέφαλός
μας, η νοητική μας αντίληψη και ικανότητα αντίληψης,
καθώς επίσης και τα ερεθίσματα που έχουμε από τους
γύρω μας ή που επιλέγουμε να έχουμε. Εν τέλει, το μόνο
εργαλείο που έχουμε είναι η δική μας αντίληψη του κό-
σμου, το μόνο όπλο, όμως, που έχουμε για να κάνουμε
τον κόσμο όπως εμείς θεωρούμε ότι είναι καλύτερος,
είναι να έχουμε το σθένος και το θάρρος της προσωπικής
πολιτικής επιλογής μας, να πάρουμε θέση και να πράξουμε
για να τον φέρουμε πιο κοντά σε αυτό που θεωρούμε
καλύτερο.

Η πολιτική
είναι επιλογή

ΑΡΘΡΟ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΑΡΑΣΚΕΥΑ

Ομάδα βουλευτών, κατά τη διάρκεια επί-
σκεψης στη Σλοβενία, συναντήθηκε με
τον διευθυντή του Φόρου Εισοδήματος
της χώρας. Έκπληκτοι είδαν έναν νεαρό
να κάθεται σε μια ψηλή καρέκλα, σε ένα
ψηλό τραπέζι (stul) και να έχει μπροστά

του, έναν φορητό υπολογιστή. Στην ίδια αίθουσα υπήρχαν
και πολλοί άλλοι εργαζόμενοι. Μοιραία η κουβέντα ξε-
κίνησε με την ερώτηση, «μα πού είναι το γραφείο σας».
Η απάντηση ακόμη μια έκπληξη. «Δεν έχω γραφείο,
ούτε και δικό μου υπολογιστή. Βρέθηκα στον συγκε-
κριμένο χώρο, για τη συνάντηση και με τους κωδικούς
μου μπήκα στον δικό μου υπολογιστή και συνεχίζω τη
δουλειά μου». Παράγγειλαν καφέ και άρχισε η κουβέντα
για τον τρόπο λειτουργίας της νευραλγικής υπηρεσίας
της χώρας. Ο νεαρός διευθυντής ανέφερε ότι: «κανένας
δεν χρησιμοποιεί χαρτί. Όλες οι συναλλαγές με τον
Φόρο Εισοδήματος γίνονται μέσω διαδικτύου. Οι μισθοί
δηλώνονται απ’ ευθείας από τους εργοδότες, οι αποκοπές
ή επιστροφές γίνονται αυτόματα σε τραπεζικούς λογα-
ριασμούς. Ανάλογες ρυθμίσεις υπάρχουν και με τις εται-
ρίες. Η επιστροφή ΦΠΑ γίνεται αυτόματα και σε συνε-
χόμενη βάση, ανάλογα με τις υποχρεώσεις της κάθε
εταιρίας. Η παραγωγικότητα των υπαλλήλων καταγρά-
φεται, ελέγχεται και αξιολογείται συνεχώς, ενώ κανείς
δεν χρειάζεται να κτυπά κάρτες και να ελέγχεται πού
βρίσκεται. Σημασία έχει το παραγόμενο έργο.». Και όλα
αυτά, σε μια χώρα η οποία μόλις πριν από τρεις δεκαετίες
ανεξαρτητοποιήθηκε από τη Γιουγκοσλαβία και έστησε
δικούς της θεσμούς. Οι εκπλήξεις συνεχίστηκαν και
στο Κοινοβούλιο της Σλοβενίας, όπου και εκεί κανένας
δεν χρησιμοποιεί χαρτί. Όλα τα έγγραφα πηγαινοέρχονται
μέσω υπολογιστών, ενώ και όλες οι μελέτες διαβιβάζονται
με ηλεκτρονικό τρόπο.
Ένας βουλευτής έκανε και
την σύγκριση με την κα-
τάσταση στην κυπριακή
Βουλή, όπου χρησιμοποι-
ούνται τόνοι από χαρτί,
για να φωτοτυπούνται τα
έγγραφα, παρά το γεγονός
ότι όλα τα έγγραφα βρί-
σκονται στους υπολογιστές. Ανάλογες εκπλήξεις είχαν
οι Κύπριοι βουλευτές και κατά τις συναντήσεις τους,
με άλλους αξιωματούχους της χώρας, χωρίς να κρύβουν
τον θαυμασμό, αλλά και τη ζήλια τους. Μεταξύ τους,
άρχισαν να μιλούν για τα τεράστια γραφεία στα Υπουργεία,
για τις κόντρες μεταξύ υπαλλήλων, για το καλύτερο
γραφείο, θυμήθηκαν τα τραγελαφικά στον Συνεργατισμό
με το Γραφείο του γενικού διευθυντή και ένα σωρό
άλλες μικρότητες υπαλλήλων, οι οποίοι θέλουν δικό
τους γραφείο, ώστε να μη βλέπουν τα «μούτρα» των
άλλων και για να λαμβάνουν αξία από το «τραπέζι» και
όχι από τις ικανότητές τους. Κατά τα άλλα ούτε λόγος,
για την παραγωγικότητα, αφού δεν υπάρχουν μετρήσιμα
κριτήρια και σχεδόν όλοι είναι άριστοι. Το βαθύ κράτος
και η γραφειοκρατία καλά κρατούν στον τόπο μας, παρά
το γεγονός ότι η νέα γενιά και οι νέοι υπουργοί αντι-
λαμβάνονται τις προκλήσεις και πολεμούν για αλλαγές.
Τα πράγματα κυλούν με ρυθμούς χελώνας και είναι φυ-
σιολογικό, όταν σήμερα οι διευθυντές του Δημοσίου,
στην πλειονότητά τους, είναι άνθρωποι, οι οποίοι πε-
ριμένουν τη σύνταξη και έμαθαν μια ζωή να κινούνται
με δημοσιοϋπαλληλικούς ρυθμούς. Η δημόσια υπηρεσία
χρειάζεται νέο αίμα και σίγουρα όχι έκτακτους και αο-
ρίστου χρόνου, οι οποίοι μπαίνουν από τα παράθυρα,
χωρίς διαδικασίες, σε πολλές περιπτώσεις.

Ο νεαρός υπουργός Εσωτερικών Κωνσταντίνος Πε-
τρίδης μπορεί να ετοίμασε το πακέτο με τα νομοσχέδια
για τον εκσυγχρονισμό της δημόσιας υπηρεσίας, αλλά
στον δρόμο, η υπόθεση φαίνεται ότι φυλλοροεί, από
τον φόβο ή από την απροθυμία, είτε των βουλευτών,
είτε των συντεχνιακών, είτε άλλων συμφερόντων. Το
πιο σοφό θα ήταν να προωθηθεί ένα σχέδιο πρόωρης
αφυπηρέτησης για τους διευθυντές του Δημοσίου, ώστε
επιτέλους να μπουν νέοι, με όρεξη και δυνάμεις, για να
προωθήσουν αλλαγές. Ακόμη, γιατί όχι οι διευθυντικές
θέσεις, να είναι όλες με συμβόλαιο μερικών χρόνων,
ώστε σε περίπτωση αδυναμίας, να υπάρχει η δυνατότητα
αλλαγής. Ευτυχώς ή δυστυχώς κανένας δεν είναι αναν-
τικατάστατος. 

Διευθυντής
χωρίς γραφείο

ΒΟΛΕΣ / Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Λιτανεία για τη Μεγάλη Παρασκευή (19 Απριλίου 2019) στο Κομόρο του Ντίλι, πρωτεύουσα του Ανατολι-
κού Τιμόρ.

Π ίστευα και θα πιστεύω πάντα
ότι η προσωπική επαφή με
τη βάση της κοινωνίας, με

τους πολίτες, είναι ο πλέον σημαν-
τικός παράγοντας για όσους επι-
θυμούν να ασχολούνται ενεργά με
τα κοινά και την πολιτική. Το άτομο
που εξυπηρετεί το καλώς νοούμενο
συμφέρον όλων των πολιτών, το
άτομο που εκπροσωπεί επάξια τους
πολίτες, είναι το άτομο που έχει
μάθει να ακούει προσεκτικά τους
πολίτες, να αφουγκράζεται την κοι-
νωνία και να λαμβάνει σοβαρά υπό-
ψη τον άνθρωπο. 

Αφουγκραστήκαμε πολλά τον
τελευταίο χρόνο. Οργή, δυσαρέ-
σκεια, αγανάκτηση, μα πάνω από
όλα απογοήτευση και απαξίωση.
Το πιο τρομακτικό από όλα είναι
αυτή η αδιαφορία που απορρέει

από τη γενικότερη αντίληψη ανά-
μεσα στην κοινωνία πως ό,τι και
να γίνει, τίποτα ποτέ δεν θα αλλάξει,
ότι όλοι «βράζουν στο ίδιο καζάνι»,
ότι όλοι είναι ίδιοι. Υπήρξαν στιγμές
που εξοργίστηκα με πολίτες που
ήθελαν να χρησιμοποιήσουν για
δικό τους προσωπικό όφελος το
ίδιο σύστημα, το οποίο καθημερι-
νώς κατακρίνουν από τα μέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης ως κομματικά
διεφθαρμένο και «πελατειακό».
Υπήρξαν στιγμές που ευχαριστή-
θηκα έναν υγιή διάλογο με επιχει-
ρήματα με πολίτες που έχουν δια-
φορετική άποψη από τη δική μου.
Υπήρξαν στιγμές που έφυγα ικα-
νοποιημένη, γνωρίζοντας ότι μέσα
από την προσωπική επαφή, πέρασα
το δικό μου μήνυμα. Υπήρξαν όμως
και κάποιες άλλες, πιο σημαντικές

στιγμές. Αυτές που μπροστά στον
πόνο του συνανθρώπου σου, μπρο-
στά στη δικαιολογημένη οργή του,
από σεβασμό σιωπάς και ακούς.
Μόνο ακούς. 

Όλοι μας περάσαμε δύσκολα
από την τραγική οικονομική κρίση,
η οποία επέφερε μια άνευ προηγου-
μένου κρίση αξιών και αρχών σε
όλα τα επίπεδα. Το αποτέλεσμα ξε-
κάθαρο: καταρρακώθηκε η εμπι-

στοσύνη των πολιτών προς όλους
ανεξαιρέτως τους θεσμούς. Δεν
υπάρχουν μαγικές λύσεις για να
αλλάξει αυτή η αντίληψη. Υπάρχουν
όμως αυτονόητες πολιτικές που
για χρόνια συζητούμε στον δημόσιο
διάλογο, χωρίς όμως να έχουν την
απαιτούμενη πολιτική στήριξη για
να προχωρήσουν. Άραγε πού βρί-
σκεται σήμερα το θέμα της οριζόν-
τιας ψηφοφορίας; Το ασυμβίβαστο
στα επαγγέλματα των μελών της
Βουλής; Το ουσιαστικό πόθεν έσχες,
αυτό που θα καταγράφει τη σύγ-
κρουση συμφερόντων και τα μη
εξυπηρετούμενα δάνεια των πολι-
τικά εκτεθειμένων προσώπων, αντί
να παίζουμε κρυφτούλι με τις λίστες;
Κυριότερα, πού βρίσκεται η δια-
φάνεια και η ηθική στην πολιτική; 

Σαφώς και πιστεύω ότι έχουν

αλλάξει πολλά πράγματα τα τελευ-
ταία χρόνια. Έχω βαθιά πεποίθηση
ότι οι πλείστες ενέργειες των τε-
λευταίων ετών, όσο αντιλαϊκές και
να ήταν, ήταν αναντίλεκτα υπέρ
του δημόσιου συμφέροντος, ήταν
ουσιαστικές για την επιβίωση της
οικονομίας μας και έχουν αδιαμφι-
σβήτητα επιφέρει θετικά αποτελέ-
σματα. Δεν εθελοτυφλώ όμως. Γνω-
ρίζω ότι πολλοί συμπολίτες μας
έχουν πληγωθεί και έχουν υποφέρει.
Και αυτό δεν θα αλλάξει από τη μια
μέρα στην άλλη, μόνο επειδή τα
επιχειρήματα μας έχουν λογική και
η οικονομία μας τα πηγαίνει πολύ
καλύτερα. Η αλλαγή αυτής της βαθιά
ριζωμένης αντίληψης της ευρύτερης
απαξίωσης, πρωτίστως ξεκινά από
τον τρόπο που οι πολιτικοί αντιμε-
τωπίζουν τους πολίτες. Οι πολίτες

πλέον αναζητούν πολιτικούς που
θα τους πούνε την αλήθεια κατά-
ματα, όσο πικρή και εάν είναι, μα-
κριά από λαϊκισμούς και συνθήματα.
Πολιτικούς που θα έχουν επιχειρή-
ματα, συνέπεια και αξιοπιστία στον
λόγο τους και που δεν κοροϊδεύουν
τους πολίτες. Πολιτικούς που δεν
ήρθαν από το πουθενά, αλλά έχουν
την κατάρτιση και την πολιτική
προπαίδεια την κρίσιμη στιγμή να
πάρουν δύσκολες, αλλά χρήσιμες
για τον τόπο αποφάσεις. 

Τουλάχιστον, με αυτόν τον τρό-
πο, θα έχουμε όλοι μας μια ελπίδα
ότι καλύτερες μέρες μπορούν να
έλθουν στον τόπο μας. 

Η κ. Σάβια Ορφανίδου είναι οικονομολόγος.

Προσωπική επαφή με τους πολίτες
ΑΡΘΡΟ / Της ΣΑΒΙΑΣ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ

Θυμάμαι το μακρινό 2009, όταν ο
Νίκος Αναστασιάδης βρισκόταν
ακόμη στην αντιπολίτευση και
προσπαθούσε ακόμα να κτίσει το
ηγετικό του προφίλ που μιλούσε
με σχετική τόλμη για τον αρχιεπί-

σκοπο Χρυσόστομο και τη στάση του. Σημείωνε
πως «οι πολλές παρεμβάσεις σε θέματα, ιδιαίτερα
όταν υπάρχουν πολιτικά κόμματα, που θέλουν
να τα υποκαταστήσουν γιατί δεν τα εμπιστεύον-
ται, δεν με βρίσκουν σύμφωνο». Χρειάστηκε
να αρχίσει να σκέφτεται την Προεδρία της Δη-
μοκρατίας και στη συνέχεια να εκλεγεί στο
ανώτατο αξίωμα ώστε να αλλάξει πλήρως και
σκέψη και πλεύση. Άρχισε τότε να δέχεται
μετά χαράς και τις παρεμβάσεις, αλλά και τις
άγαρμπες κινήσεις του. Τον χαρακτήριζε εκ
των λαμπροτέρων εκκλησιαστικών μορφών
και αντάλλαζε ευχαρίστως μαζί
του τις απόψεις του για τις εξε-
λίξεις στο Κυπριακό. Τόση ήταν
η άνεση και η ευκολία με την
οποία ο αρχιεπίσκοπος Χρυσό-
στομος μπαινόβγαινε στο Προ-
εδρικό, που όταν προεκλογικά
ερωτήθηκε για τις επικρίσεις
που του άσκησε ο ανθυποψή-
φιος του Νίκου Αναστασιάδη, Σταύρος Μαλάς,
ο ίδιος απάντησε απαξιωτικά: «αφού δεν πρό-
κειται να εκλεγεί, γιατί να με απασχολήσει η
θέση του;»

Μπήκε στη συνέχεια στο Προεδρικό και
εξερχόμενος υπογράμμισε τη στήριξή του στο
πρόσωπο του Νίκου Αναστασιάδη. Κάπως έτσι
συνέχισε και ο στενός δεσμός Εκκλησίας και
Υπουργείου Παιδείας. Δεσμός που είχε ενισχυθεί
με το «δικό του παιδί» Κώστα Καδή, μέλος της
Θρονικής Επιτροπής της Ιεράς Αρχιεπισκοπής
Κύπρου ως υπουργό Παιδείας κατά την πρώτη
θητεία Αναστασιάδη και ολοκληρώθηκε βεβαίως
το πράγμα με τον Κώστα Χαμπιαούρη που φρόν-
τισε να  κάνει σε όλους γνωστά από την αρχή
τα ελληνοχριστιανικά του ιδεώδη…

Τόσο ήταν μάλιστα το δέσιμο και με τον κ.
Χαμπιαούρη, που όταν λόγω της ανεπάρκειάς
του ο τελευταίος ξεσήκωνε τους εκπαιδευτικούς
και τους έβγαζε στους δρόμους, ζητώντας επί-
μονα την παραίτησή του, ο προκαθήμενος της
Εκκλησίας κτύπησε το χέρι στο τραπέζι.  «Έβλε-
πα τον παλληκαρισμό μερικών που απειλούσαν
“γην και ουρανόν” και μάλιστα μερικοί αξίωναν
την παραίτηση του υπουργού... Το κακό έχει

παραγίνει» σημείωνε χαρακτηριστικά, θέλοντας
να θέσει τέρμα στα όσα διαμείβονται. Κάπως
έτσι, δεν θα έπρεπε να μας εκπλήξουν τα όσα
έγιναν την προηγούμενη εβδομάδα στην Πάφο,
όταν τα μέλη του Δημοτικού Συμβουλίου Πάφου
και μέρος πολιτών υποδέχονταν με χειροκρο-
τήματα και με τον Ακάθιστο Ύμνο στο Δημαρ-
χείο της πόλης τον μητροπολίτη Πάφου. Επί-
σκεψη που στόχο είχε να παρακολουθήσει ζων-
τανά την επαναληπτική ψηφοφορία για την
ανέγερση του καθεδρικού ναού στον δημόσιο
κήπο της πόλης. Μία νέα ψηφοφορία που ικα-
νοποιούσε τελικώς το αίτημά του για ανέγερση
της μητρόπολης στον χώρο πρασίνου.

Και λέμε νέα ψηφοφορία, καθώς λίγες ημέρες
προηγουμένως, το αίτημά του απορρίφθηκε
από την πλειοψηφία των μελών του Δημοτικού
Συμβουλίου. Χρειάστηκε να περάσουν λίγες

μέρες ώστε οι δύο δημοτικοί σύμ-
βουλοι της ΕΔΕΚ να κάνουν στρο-
φή 180 μοιρών και να υπερψη-
φίσουν την πρόταση της Μητρό-
πολης, αλλάζοντας έτσι το αρχικό
αποτέλεσμα.

Πείστηκαν άραγε από τα επι-
χειρήματα του μητροπολίτη για
την αναγκαιότητα ανέγερσης κα-

θεδρικού ναού στον συγκεκριμένο χώρο; Οι
κακόπιστοι λένε πως όλο αυτό έχει να κάνει
με τη δύναμη που έχει στην περιοχή η ηγεσία
της Εκκλησίας. Ικανή να προσελκύσει ψήφους
υπέρ της ΕΔΕΚ σε μία περίοδο που οι Σοσιαλιστές
τις χρειάζονται πάση θυσία. Δύναμη τόση, ώστε
να μεταφέρει, αν χρειαστεί, ψήφους αλλού, αν
κάποιοι δεν συμμορφωθούν. Ας πούμε στο
ΕΛΑΜ με το οποίο είναι γνωστοί οι δεσμοί τους.
Οι σημερινοί ολοφυρμοί βεβαίως για την κα-
ραμπινάτη παρέμβαση δεν πείθουν κανέναν.
Γιατί το πολιτικό μας σύστημα έμαθε από καιρό
να είναι δουλικά υποταγμένο στην ηγεσία της
Εκκλησίας. Φοβούμενο την οργή της στο εν-
δεχόμενο που τα αιτήματα και η θέση της
αγνοηθεί. 

Απλώς τα ρεζιλίκια στην Πάφο θα είναι εκεί
να μας θυμίζουν το ποιόν της πολιτικής που
έχουμε. Είμαστε μία άλλη Τεχεράνη. Και απο-
μακρυνόμαστε ολοένα και περισσότερο από
το ουσιώδες: τη δημιουργία ενός κανονικού
κράτους όπου η κοσμικότητα θα έπρεπε μέχρι
τώρα να είναι δεδομένη. 

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ / Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Μια άλλη Τεχεράνη

economidoum@kathimerini.com.cy

Η Ελένη Ξένου απουσιάζει.
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«...αφού δεν πρό-
κειται να εκλεγεί,
γιατί να με απασχο-
λήσει η θέση του;»
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Ακόμα και όταν όλη
η ανθρωπότητα εί-
ναι αυτό που είναι,
αν εσύ διαφωνείς
πρέπει να έχεις το
πολιτικό σθένος
της δικής σου προ-
σωπικής πολιτικής
επιλογής.

������

Το βαθύ κράτος
και η γραφειοκρα-
τία καλά κρατούν
στον τόπο μας.

������

Μπροστά στον πόνο του
συνανθρώπου σου,
μπροστά στη δικαιολογη-
μένη οργή του, από σε-
βασμό σιωπάς και ακούς.
Μόνο ακούς. 
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Ενα από τα μεγάλα
ερωτήματα των τε-
λευταίων χρόνων εί-
ναι γιατί διαρκεί τόσο
η ελληνική κρίση;
Γιατί η κοινωνία και

το πολιτικό προσωπικό δεν μπό-
ρεσαν να ανταποκριθούν στην
πρόκληση, να περιορίσουν τις ζη-
μίες, να επενδύσουν στα πλεονε-
κτήματά της χώρας, να χαράξουν
πορεία για μια Ελλάδα απαλλαγμένη
από τα προβλήματα που την οδή-
γησαν στην κρίση; Υπήρχε κάτι
που μας καταδίκαζε, που δεν μας
επέτρεπε να αποφύγουμε κανένα
από τα προβλήματα που προέκυ-
ψαν; Μπορούμε να ελπίζουμε ότι
αυτή η κατάσταση θα αλλάξει,
ώστε να ξεφύγουμε από τον αέναο
κύκλο διχόνοιας και χρεοκοπίας;

Τώρα που λήγει η θητεία τής
κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ (και, έως
πρόσφατα, των ΑΝΕΛ) μπορούμε
να πούμε ότι ούτε αυτοί που ευαγ-
γελίζονταν το «νέο» προσέφεραν
κάτι θετικό στην πολιτική ζωή. Κυ-
βερνούν για τέσσερα από τα εννέα
χρόνια από την υπογραφή του πρώ-
του μνημονίου και, αφού προκά-
λεσαν νέες πληγές και μεγαλύτερη
ανασφάλεια στην οικονομία, τώρα
πιστεύουν ότι η «έξοδος από τα

μνημόνια» είναι δικό τους επίτευγ-
μα και από μόνο του ικανό να δώσει
ώθηση στην οικονομία. Εν τω με-
ταξύ, αναπαρήγαγαν με τον ζήλο
νεοφώτιστου ό,τι χειρότερο είχε
να δείξει η πολιτική παράδοση, με
ρουσφέτια, νεποτισμό, διχόνοια,
σκανδαλολογία, με την απόπειρα
χειραγώγησης των θεσμών και εκ-
μαυλισμό του Τύπου και των ψη-
φοφόρων. Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν ήταν το
πρώτο κόμμα που εφάρμοσε τέτοιες
μεθόδους αλλά ούτε έθεσε τέλος
σε αυτές.

Και αυτό είναι μέρος του προ-
βλήματος των τελευταίων ετών: ο
ΣΥΡΙΖΑ έδωσε παράταση σε όλες
τις κακές πρακτικές της πολιτικής
μας, την ώρα που χρειαζόταν επι-
μονή στην αλλαγή. Το πείραμα
συγκυβέρνησης Ν.Δ.-ΠΑΣΟΚ είχε
δείξει ότι οι πολιτικοί μας μπορού-
σαν να ασχοληθούν με τα προβλή-
ματα της χώρας με σοβαρότητα
και με αποτέλεσμα. Ενώ τα δύο
«κόμματα εξουσίας» έφεραν την
κύρια ευθύνη για τη χρεοκοπία
της χώρας, ανέλαβαν και το κόστος
της προσπάθειας ανάκαμψης. Ο
ΣΥΡΙΖΑ, αντί να αφήσει να ολο-
κληρωθεί η προσπάθεια, εκμεταλ-
λεύθηκε τη λαϊκή δυσαρέσκεια και
τη γοητεία που τα ψέματα ασκούν

στους ψηφοφόρους, για να βρεθεί,
απροετοίμαστος και αλαζόνας,
στην εξουσία.

Σε όλα τα χρόνια της κρίσης εί-
δαμε να ενισχύεται η παραδοσιακή
έλλειψη εμπιστοσύνης μας στους
«ξένους» και στον ρόλο των «εκ-
προσώπων» τους στην πολιτική
σκηνή. Εχουμε κάθε λόγο να απο-
φεύγουμε την ανάμειξη ξένων στα
εσωτερικά μας, αλλά δεν παύουμε
να φέρνουμε εαυτούς σε θέση ώστε
να προκαλούμε την παρέμβασή
τους. Η καχυποψία αυτή τρέφει
(και τρέφεται από) τη διχόνοια με-
ταξύ μας. Και επειδή είμαστε τόσο
καχύποπτοι για τους άλλους και
τόσο σίγουροι για τη δική μας ηθική
ανωτερότητα, αισθανόμαστε ότι
δικαιούμαστε να αποκτήσουμε
επιρροή με κάθε τρόπο. Εγινε φυ-
σική κατάσταση η διαπλοκή της
πολιτικής με επιχειρηματίες και
με τον Τύπο, ώστε να υπάρχουν
αντίπαλα στρατόπεδα σε κάθε κομ-
μάτι της δημόσιας ζωής. Μέσα σε
ένα τέτοιο πλαίσιο ακατάπαυστης
αντιπαλότητας, τα κόμματα δεν
ρισκάρουν ψήφους με άβολες αλή-
θειες και την επιδίωξη συναίνεσης·
ενώ όσοι ίδρυσαν δικά τους κόμ-
ματα και δεν φοβόντουσαν να πουν
την αλήθεια, δεν απέσπασαν αρ-

κετούς ψηφοφόρους για να κάνουν
τη διαφορά. Ο ΣΥΡΙΖΑ όχι μόνο
δεν έφερε το νέο στην πολιτική,
αλλά εξελέγη με την υπόσχεση ότι
θα πήγαινε τα πάντα πίσω στην
προ-κρίσεως εποχή – συμπεριλαμ-
βανομένων των κακών πρακτικών
των πολιτικών που βρίσκονται
στην εξουσία.

Η τακτική του ΣΥΡΙΖΑ ήταν επι-
τυχημένη για τον ίδιο, αλλά εξάντ-
λησε τη χώρα. Σήμερα βρισκόμαστε
σε χειρότερη κατάσταση απ’ ό,τι
στις αρχές της κρίσης. Αποδυνα-
μωμένοι, φτωχότεροι, με μεγαλύ-
τερα χρέη και με τους νέους να ζη-
τούν την τύχη τους αλλού. Κινδυ-
νεύουμε να μην πετύχουμε την
ανάπτυξη που χρειάζεται για να
εξυπηρετούμε το χρέος και να στα-
θούμε στα πόδια μας. Εάν υποχρε-
ωθούμε να ζητήσουμε πάλι ξένη
βοήθεια, δύσκολα θα αντέξει η κοι-
νωνία νέες στερήσεις.

Ισως η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ήταν
το φυσικό ακόλουθο της αποτυχίας
Ν.Δ. και ΠΑΣΟΚ, καθώς ο κύκλος
των υποσχέσεων και ψεμάτων
έπρεπε να ολοκληρωθεί, για να
πεισθούν οι πολίτες ότι αυτό το
μοντέλο πολιτικής χρεοκόπησε.
Τώρα μόνο αλλαγή νοοτροπίας
μπορεί να χαράξει νέα πορεία.

Ο κύκλος της πολιτικής χρεοκοπίας
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Η σημαία  της αγωνίας
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Το 1905 στο Παρίσι,
στην Αίθουσα του
Φθινοπώρου, εγκαι-
νιαζόταν μια έκθε-
ση νεωτεριστών ζω-
γράφων, όπου στον

ίδιο χώρο εξετίθετο επίσης γλυπτό
του πρώιμου αναγεννησιακού
καλλιτέχνη Ντονατέλο. Τα έργα
των νέων ζωγράφων –Ματίς, Ντε-
ρέν και άλλων– απορρίφθηκαν
από έναν καθιερωμένο κριτικό
της τέχνης, ο οποίος διατύπωσε
την εμβληματική εκείνη πρόταση:
«Ο Ντονατέλο ανάμεσα σε άγρια
θηρία». Ετσι προέκυψε η ονομα-
σία του βραχυχρόνιου κινήματος
«φοβισμός», από τη γαλλική λέξη
fauve, που σημαίνει άγριο θηρίο.

Ο συντάκτης της στήλης αυτής
είναι αδαής σχεδόν εις τα περί
της τέχνης, απλώς διατηρεί στη

μνήμη ψήγματα από τα μαθήματα
των πανεπιστημιακών του χρό-
νων. Αλλά η φράση εκείνη, με
όλες τις απαραίτητες προσαρμο-
γές, έχει ως φαίνεται ισχύ στην
τρέχουσα ευρωπαϊκή σκηνή. Και
τα μεν «άγρια θηρία» είναι συμ-
φώνως ως προς την κατεστημένη
αντίληψη οι λαϊκιστές της Δεξιάς
ή της Αριστεράς, ενώ ως «Ντο-
νατέλο» εμφανίζονται «συστημι-
κοί» πολιτικοί, που υπερασπίζον-
ται την ευρωπαϊκή τάξη πραγμά-
των.

Υπήρξε μια εποχή, στα τέλη
του 18ου αιώνα, που οι νέες πο-
λιτικές διαμορφώσεις συντελούν-
ταν στα σαλόνια των μεγάλων
κυριών των Παρισίων, με ενερ-
γότατη συμμετοχή των φιλοσό-
φων του Διαφωτισμού. Ανάλογα
υποδεέστερα εμφανίζονταν και
σε άλλες ευρωπαϊκές πρωτεύου-
σες. Εως ότου το παλαιό σύστημα
σαρώθηκε με τη Γαλλική Επανά-

σταση, για να επιβληθεί εν τέλει
προσωρινώς ο Ναπολέων Βονα-
πάρτης. 

Σήμερα εξέλιπαν και τα σαλό-
νια και οι μεγάλες κυρίες, και η
διαμόρφωση νέων πολιτικών πε-
ριήλθε κυρίως σε περιώνυμα πα-
νεπιστήμια των ΗΠΑ, που επίσης
αναδεικνύουν τους αστέρες της
διεθνούς οικονομίας. Ωστόσο, τα
παράγωγα αυτά δεν διαθέτουν
βάθος, δεν οδηγούν στην ανά-
δειξη ηγετών, αλλά σε στρατιές
ομοιόμορφων και ομοιοσκεπτό-
μενων γραφειοκρατών. Κάτι σαν
τα ξύλινα «ανθρωπάκια» του Ελ-
ληνα Γιάννη Γαΐτη, που κοσμούν
τη στάση του μετρό στον σταθμό
Λαρίσης, προς κοινή θέα των
αδιαφόρων προς την τέχνη επι-
βατών.

Καθώς η διαχείριση των εξε-
λίξεων, σε επίπεδο παγκόσμιο,
κατέστη ιδιαιτέρως περίπλοκη,
αυξήθηκε ανεπίτρεπτα και απο-
σταθεροποιητικά η ισχύς της νέας
γραφειοκρατίας επί όσων εξακο-
λουθούν να φέρουν τον τίτλο του
«πολιτικού ηγέτη». Και ενώ λαμ-
βάνουν χώρα αυτές οι προσαρ-
μογές, κάποιοι ενδεχομένως λη-
σμονούν ότι οι πολιτικοί ηγέτες
αναφύονται από τη λάσπη και
πως ο ρόλος τους είναι να εξα-
σφαλίσουν υποστήριξη ή, έστω,
ανοχή ώστε να εντάξουν τους
πάσης φύσεως διαμαρτυρόμενους
στο υπάρχον σύστημα, διότι
απλούστατα είναι ανίκανοι να το
ανατρέψουν.

Τα «άγρια θηρία» δεν είναι συ-
νεπώς οι λαϊκιστές, δεν είναι καν
η άκρα Δεξιά. Αυτό όμως δεν ση-
μαίνει πως δεν υπάρχουν, και δεν
είναι άλλα από τους προέδρους
της Ρωσίας Βλαντιμίρ Πούτιν, της
Τουρκίας Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν
και των ΗΠΑ Ντόναλντ Τραμπ,
κατά τη χρονική σειρά ανόδου
τους στην εξουσία. Παρά τις με-
ταξύ τους τεράστιες διαφορές, εί-
ναι αυτοί και μόνον που απειλούν
τους «Ντονατέλο» της εποχής μας
σήμερα. Αλλά με αυτούς η πάλη
δεν είναι διόλου εύκολη. Ο πόλε-
μος «εναντίον της αναβιώσεως
του ναζισμού ή του φασισμού»
στις ευρωεκλογές είναι σαφώς
μια ευκολότερη υπόθεση.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Περίοδος προεκλογική. Και όσοι
αλληλομαχούν για τη νομή της
εξουσίας, δεν ενδιαφέρονται να
εμφανίσουν έστω και ίχνη πολιτικού
προγράμματος, πρόθεση μεταρ-
ρυθμιστικών πρωτοβουλιών, κά-
ποια, προσχηματική έστω, ανησυ-
χία για κοινωνικά προβλήματα.
Μοιάζει αυτονόητο ότι οι εκλογές
γίνονται μόνο για να κερδηθεί η
εξουσία και η εξουσία κερδίζεται
μόνο αν κερδηθούν οι εντυπώσεις.

Γι’ αυτό και μανιασμένη η αν-
ταλλαγή απαξιωτικών χαρακτηρι-
σμών, η προσπάθεια να σπιλωθούν
οπωσδήποτε οι αντίπαλοι, έστω με
αοριστολογίες και υπονοούμενα
εγκλήματα καταλήστευσης του κοι-
νωνικού χρήματος. Αδίστακτος πό-
λεμος εντυπώσεων.

Το πιο ποταπό και αηδές είναι
ότι η αντιμαχία έχει δεδομένη, θε-
σμικά-νομικά εξασφαλισμένη, την
ατιμωρησία κάθε εγκλήματος των
αντιμαχομένων – οπωσδήποτε κάθε
πολιτικού (κοινωνικού) κακουργή-
ματος, αλλά και κάθε ποινικού (αν
υπερβαθούν κάποιες κωμικές προ-
θεσμίες). Ετσι, οι κατηγορίες που
αμοιβαία εκτοξεύονται προεκλογικά
ουδέποτε αφορούν κομματικές ασυ-
δοσίες: διορισμούς στο Δημόσιο,
εξωφρενικούς δανεισμούς του κρά-
τους, υπονόμευση των θεσμών της
Δικαιοσύνης, σκόπιμη ανυπαρξία
Δημόσιας Τάξης, δραματική υπο-
βάθμιση της Παιδείας, πρωτογο-
νισμό των ΜΜΕ, εγκατάλειψη των
πανεπιστημίων στις κομματικές
νεολαίες και στον τραμπουκισμό.

Η προεκλογική, μανιασμένη
αντιμαχία αφορά μόνο λωποδυσίες
κομμάτων και κομματανθρώπων,

χρηματισμό τους από τον διεθνή
ή εγχώριο υπόκοσμο, κρατικές
προμήθειες από το παρεμπόριο –
η αμοιβαία κατασπίλωση παραμέ-
νει, πάντοτε και εκ του ασφαλούς,
στο πεδίο της πρόκλησης εντυ-
πώσεων. Καθηλώνεται έντεχνα το
ενδιαφέρον των πολιτών στο πό-
σους και ποιους πολιτικούς εξα-
γόρασε η Novartis ή η Siemens,
πόσους και ποιους κροίσους δη-
μιούργησε το κλείσιμο κρατικών
βιομηχανιών, με ποιας ιδιοκτησίας
θαλαμηγούς ή αεροπλάνα ταξι-
δεύουν οι «ριζοσπάστες» της Αρι-
στεράς, ποια μυθώδη δάνεια έδω-
σαν οι Τράπεζες σε αρειμάνιους
Συριζαίους με δεδομένη την πτώ-
χευση της χώρας.

Στον πόλεμο των εντυπώσεων
αυτά τα θέματα ενδιαφέρουν. Κα-
νένας δεν μιλάει για τη δημογρα-
φική κατάρρευση του Ελληνισμού,
τη χρονολογικά προβλεπόμενη
πληθυσμική του εξαφάνιση. Κανέ-
νας για την επίσημα κατεστημένη
στον δημόσιο βίο αγλωσσία. Κα-
νένας για τη θεσμικά επιβεβλημένη
επικυριαρχία των Ευρωπαίων «εταί-
ρων» μας στα χώματα που, με πολύ
αίμα, απελευθέρωσαν κάποτε οι
πρόγονοί μας. Κανένας δεν διανο-
είται να θέσει, ως πολιτικό πρό-
βλημα, τη συντελεσμένη απώλεια
της «ψυχής» μας: γλώσσας, ιστο-
ρικής συνείδησης, τρόπου αυτο-
διοίκησης ή πολιτισμού μας. «Μοι-
άζουμε να μην ξέρουμε πια γιατί
υπάρχουμε, παρά τους αιώνες και
τις χιλιετίες πολιτισμού που έχουμε
πίσω μας» έγραψε πρόσφατα ο Λα-
οκράτης Βάσσης, εμβληματική μορ-
φή της τίμιας Αριστεράς.

Η υποταγή της πολιτικής στην
ολοκληρωτική λογική του μάρκε-
τινγκ αποκλείει ερωτήματα που
βασανίζουν τους πολίτες αλλά ξε-
γυμνώνουν την ιδιοτέλεια των εξου-
σιαστών.

Στοιχειώδες για κάθε νουνεχή
πολίτη το ερώτημα: Πώς να ανα-
κάμψει η οικονομία, να χαλιναγω-
γηθεί η ανεργία, να ανασχεθεί η
μετανάστευση, να ανασάνει η φτω-
χολογιά, όσο το κράτος παραμένει
πελατειακό; Για να υπάρξει οργα-
νωμένος δημόσιος τομέας στην
υπηρεσία των κοινωνικών αναγκών,
άτεγκτη προϋπόθεση είναι να απο-
λυθούν εκατοντάδες χιλιάδες υπαλ-
λήλων, που διορίστηκαν στο Δη-
μόσιο με κομματικό ρουσφέτι και
ουδέποτε αξιολογήθηκε η ποιότητά
τους. Να σταματήσει, εδώ και τώρα,
η συνταξιοδότηση, εκατοντάδων
και πάλι χιλιάδων, που συνταξιο-
δοτήθηκαν σε ηλικία κάτω των πε-
νήντα ετών. Οχι για να «τιμωρηθεί»
όλος αυτός ο παρασιτικός πληθυ-
σμός, αλλά για να μπορέσει να συ-
νεχίσει να υπάρχει κράτος, ικανό
να εγγυηθεί την επιβίωση όσων
(δικαιότατα) θα απολυθούν και
όσων (αξιοκρατικά) θα παραμεί-
νουν.

Ο μόνος πολιτικός που τόλμησε
να αναμετρηθεί με τέτοια προβλή-
ματα, είναι ο Στέφανος Μάνος. Κα-
νένα κόμμα δεν αξιοποίησε την
πρόκλησή του, δεν θεώρησε ανάγκη
να την επεξεργαστεί επιτελικά.
Τρομάζει κανείς από την ασυνει-
δησία του πολιτικού προσωπικού
στην Ελλάδα, την παχυδερμική
ανεμελιά του. Η τόλμη μεταρρυθ-
μιστικών τομών, με στόχο (ούτε

λίγο ούτε πολύ) την «επανίδρυση
του κράτους», θα μπορούσε (απο-
λύτως ορθολογικά) να υποστηριχθεί
και από την Ε.Ε. – κάποτε με επι-
φάσεις χαλιναγωγείται και η δο-
λιότητα. Ομως τα κόμματα στην
Ελλάδα έχουν νεκρωμένα πολιτικά
αντανακλαστικά, είναι οργανισμοί
πεθαμένοι, αδύνατο να νεκρανα-
στηθούν επιθετικές πρωτοβουλίες.

Κανένας απαξιωτικός χαρακτη-
ρισμός δεν επαρκεί για την αποτί-
μηση της ευτέλειας κομμάτων και
κομματανθρώπων στο ελλαδικό
κρατίδιο. Συντηρούν τη διαφθορά,
την ψυχοπαθολογική εξουσιολα-
γνεία, με πείσμα και τυφλότητα
αυτοκαταστροφική. Χρόνια τώρα,
έρχεται και επανέρχεται, με ποικίλες
αφορμές, το πάγκοινο και λογικό-
τατο αίτημα για περιορισμό της
αναιδέστατης σπατάλης: Να πε-
ριορισθούν σε 150 οι βουλευτές,
να περικοπούν δραστικά οι απο-
λαβές τους και οι εξωφρενικές «δι-
ευκολύνσεις» που τους παρέχονται.
Συνιστά αναιδέστατη πρόκληση η
χρηματική επιχορήγηση των κομ-
μάτων από τον χρεοκοπημένο κρα-
τικό κορβανά και αφόρητη «ύβρι»
η διαγραφή των τραπεζικών οφει-
λών τους.

Σίγουρα, με καταγγελίες και ξόρ-
κια δεν αλλάζει τίποτα. Αν κρίνει
κανείς από τα ευρωψηφοδέλτια
των δύο μεγαλύτερων κομμάτων,
στον βωμό της προτεραιότητας
των εντυπώσεων θυσιάζονται πια
ακόμα και οι στοιχειώδεις απαιτή-
σεις σοβαρότητας, συνέπειας και
ευπρέπειας. Το πολιτικό προσωπικό
της αυτοκαταστροφής μας αυτοα-
ναπαράγεται επί τα χείρω.

Για να συνεχίσει να υπάρχει κράτος

Για να βγούμε λίγο
από τη γυάλα μας!
Σοκαρίστηκαν πολ-
λοί από την αντίδρα-
ση των Γάλλων, τις
θεωρίες συνωμοσίας

και τα ένστικτα που ξύπνησε η
καταστροφή της Παναγίας των
Παρισίων. Δεν θα έπρεπε. Ενα ση-
μαντικό κομμάτι του γαλλικού
λαού βιώνει πρωτόγνωρες πιέσεις
και αβεβαιότητες. Ηδη ένιωθε ότι
ένας παλιός και «ασφαλής» κόσμος,
τον οποίο είχε συνηθίσει, καταρ-
ρέει. Βίωνε τη φτωχοποίηση. Εβλε-
πε τα ιστορικά σατό και οινοποιεία
να περνούν σε χέρια Κινέζων και
να μετονομάζονται με προσφιλείς
κινεζικές ονομασίες. Ενιωθε τη
μεταναστευτική πίεση, που είναι
πάρα πολύ έκδηλη στο Παρίσι, αλ-

λά και σε όλη τη γαλλική επαρχία.
Και ταυτόχρονα, του έλειπε μια
στιβαρή ηγεσία, που να του μιλάει
όχι μόνο στο μυαλό αλλά και στην
καρδιά για το πώς μπορεί να ξε-
φύγει από αυτά τα αδιέξοδά του.

Οταν, λοιπόν, βλέπουν αυτοί
οι πολίτες το πιο ιστορικό σύμβολο
της Γαλλίας να καίγεται και να κα-
ταρρέει, λογικό δεν είναι να ξυ-
πνήσει μέσα τους φόβος για το
μέλλον, για το ποια είναι η χώρα
τους και πού πάει; Ακόμη και για
το αν αυτό που ήξεραν ως Δύση
διαλύεται μπροστά στα μάτια τους;

Οσοι ζούμε από την «άλλη όχ-
θη» δεν καταλαβαίνουμε μερικές
φορές τι γίνεται γύρω μας. Ή, χει-

ρότερα ακόμη, το σνομπάρουμε.
Το πλήρωσαν ακριβά αυτό πολλές
δυτικές ελίτ τα τελευταία χρόνια.

Περνούσα προσφάτως από μια
πάλαι ποτέ μεσοαστική περιοχή,
στην οποία και μεγάλωσα. Σε με-
ρικά μπαλκόνια έβλεπες ελληνικές
σημαίες, μία εδώ και μία παρακάτω.
Ενας φίλος που ήταν μαζί μου σχο-
λίασε πως «τίποτα ακραίοι θα εί-
ναι». Είναι πολύ εύκολο να τους
σβήσεις έτσι από τον χάρτη. Αυτοί
οι άνθρωποι ένιωσαν, όμως, τα τε-
λευταία δέκα χρόνια ότι από νοι-
κοκύρηδες αστοί έγιναν νεόπτωχοι.
Δεν μπορούν να μετακομίσουν.
Τα διαμερίσματά τους δεν αξίζουν
σχεδόν τίποτα πια. Εκεί όπου υπήρ-
χε το παραδοσιακό αστικό ζαχα-
ροπλαστείο λειτουργεί τώρα ένα
μαγαζί με την ονομασία Kabul
Grill. To εύκολο είναι να τους χα-
ρακτηρίσεις ρατσιστές ή ό,τι άλλο,
αν παραπονεθούν για όσα βιώνουν.
Δεν είναι, όμως, υποχρεωμένοι να
έχουν διαβάσει Χαράρι ή Κίγκαν
για να καταλάβουν ορθολογικά τι
παίζεται παγκοσμίως γύρω τους,
ούτε τους προετοίμασε κάποιος
για το νέο σκηνικό. Η σημαία που
έχουν στο μπαλκόνι είναι μια κραυ-
γή αγωνίας. Μπορείς να την ακού-
σεις και να προσπαθήσεις να μι-
λήσεις με αυτόν τον κόσμο. Μπο-
ρείς και να τη χαρίσεις στους εμ-
πόρους του μίσους και της ψεύτι-
κης ελπίδας, πως όλα μπορεί να
ξαναγίνουν όπως παλιά... 

Για να είμαι σαφής, δεν πιστεύω
ότι πρέπει να χαϊδέψεις αυτιά ή
βάρβαρα ένστικτα που γεννιούνται
μέσα από τα αδιέξοδα όσων έχουν
μείνει πίσω, εγκλωβισμένοι και
χωρίς καμία θετική προσδοκία για
το μέλλον τους. Το χειρότερο που
μπορείς να κάνεις, πάντως, είναι
να τη σνομπάρεις και να την ει-
ρωνευθείς...

Οι «Ντονατέλο» σήμερα
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Το χειρότερο που 
μπορείς να κάνεις είναι 
να τη σνομπάρεις  
και να την ειρωνευθείς...
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Τα «άγρια θηρία» δεν 
είναι οι λαϊκιστές, δεν 
είναι καν η άκρα Δεξιά. 
Δεν είναι άλλα από τους 
προέδρους Πούτιν,
Ερντογάν και Τραμπ.
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Η έκθεση του γ.γ. του ΟΗΕ Α.
Γκουτιέρες με ημερομηνία 17
Απριλίου 2019, αποτελεί μία

πολύ κατατοπιστική περιγραφή της
πραγματικότητας στο Κυπριακό, από
το Κραν Μοντάνα έως σήμερα. Με
έναν πολύ επιδέξιο τρόπο απαντά δη-
μόσια σε όλες τις «τεχνικές» που έχει
χρησιμοποιήσει ο Ν. Αναστασιάδης
από το καλοκαίρι του 2017 μέχρι σή-
μερα. Με τον «τρόπο ΟΗΕ», σημείο
προς σημείο αποδομεί τις νέες επιλογές
Αναστασιάδη. Για όσους αμφιβάλλουν
ο γ.γ. «υπενθυμίζει πως το Σ.Α. υπο-
στηρίζει σταθερά για δεκαετίες μια
διζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία,
που αντικατοπτρίζει την πολιτική
ισότητα των δύο κοινοτήτων στην
Κύπρο». Στη μακρά διαδρομή του Κυ-
πριακού συνηθίσαμε όπως οι εκάστοτε
γ.γ. του ΟΗΕ καταλογίζουν (κατά κα-
νόνα) ευθύνες στον Ρ. Ντενκτάς και
στην πολιτική του διαχωρισμού που
υποστήριζε με συνέπεια. Σήμερα, δυ-
στυχώς, άλλαξε κατεύθυνση η κριτική.
Με διπλωματική γλώσσα, κύριος απο-
δέκτης της είναι ο ηγέτης της ε/κ κοι-
νότητας Ν. Αναστασιάδης, ο οποίος
επεχείρησε με διάφορες μεθοδεύσεις
να αλλάξει τη βάση των συνομιλιών,
και να θέσει στο περιθώριο τις απο-
φάσεις του Σ.Α., προωθώντας την ιδέα
της αναζήτησης μιας χωριστικής ρύθ-
μισης, γιατί (δήθεν) δεν «περνά» το
άλφα ή το βήμα σημείο μιας ομοσπον-
διακής λύσης από τους Ε/κ. Ειδικότερα
ο γ.γ. καταγράφει τα εξής: 

1) «Είδαμε πριν μια αναλαμπή ελ-
πίδας, συμπεριλαμβανομένης της Κοι-
νής Διακήρυξης της 11ης Φεβρουαρίου
2014 και της προθυμίας των μερών

να έρθουν στο Κραν Μοντάνα το 2017». 
Σχόλιο: Για να γίνει ακόμα πιο σα-

φής, ο γ.γ., κάτι μάλλον ασυνήθιστο
για τον ίδιο, υπενθυμίζει ακόμα και
την Κοινή Διακήρυξη της 11ης Φε-
βρουαρίου 2014, την οποία υπέγρα-
ψαν ο Ν. Αναστασιάδης και ο Ν. Έρο-
γλου. Μια διακήρυξη, η οποία κάνει
σαφείς αναφορές στα ζητήματα της
μορφής της λύσης και της βασικής
δομής που θα την υποστηρίζει. 

2) «Για να βοηθήσω τα μέρη να προ-
ωθήσουν το όραμα αυτό, στις 30 Ιου-
νίου 2017, πρότεινα ένα πλαίσιο έξι
σημείων που θα βοηθούσε στην απο-
σαφήνιση των διαφορών σε βασικά
ζητήματα. Καλώ τα μέρη να εξετάσουν
εποικοδομητικά αυτά τα σημεία».

Σχόλιο 1: Είναι η πολλοστή φορά
που ο γ.γ. του ΟΗΕ μιλάει με σαφήνεια
για το Πλαίσιό του, αυτό της 30ής
Ιουνίου 2017. Αυτό συνιστά πλήρη
ανατροπή της θεωρίας Αναστασιάδη
ότι υπάρχει κάποιο άλλο κείμενο,
αυτό στις 4 Ιουλίου 2017, και πάνω
στο οποίο έκτισε ένα παραμύθι για
εσωτερική κατανάλωση. 

Σχόλιο 2: Είναι ο Μ. Ακιντζί, και
όχι ο Ε/κ ηγέτης, που ζήτησε όπως
το πλαίσιο της 30ής Ιουνίου καταστεί
«Στρατηγική Συμφωνία» ανάμεσα
στις δύο πλευρές...

3) «Σε όλες αυτές τις συναντήσεις,
τα μέρη εξέφρασαν την ξεκάθαρη
συμφωνία τους ότι η περίοδος των
ατελείωτων διαπραγματεύσεων βρί-
σκεται πίσω μας και ότι το στάτους
κβο δεν είναι βιώσιμο».

Σχόλιο: Ο γ.γ. γράφει ότι τα μέρη
συμφωνούν σε διαπραγματεύσεις
ορισμένου χρόνου και ότι το στάτους

κβο δεν είναι βιώσιμο. Δεν θυμάμαι
τον Ν. Αναστασιάδη να έχει μιλήσει
δημόσια πάνω σε αυτά τα ζητήματα.
Αντίθετα, εφευρίσκει κάθε τόσο και
ένα πρόσχημα για να περνά ο καιρός.
Το τελευταίο πρόσχημα αφορούσε
το «κοινοβουλευτικό σύστημα», προ-
τελευταίο ήταν η «αποκεντρωμένη
ομοσπονδία», πιο πίσω τα «χαμένα»
πρακτικά, πιο πίσω το «Πλαίσιο» της
4ης Ιουλίου κ.λπ. 

4) « Όλοι οι Κύπριοι αξίζουν της
δέσμευσής μας να καταβάλουμε κάθε
δυνατή προσπάθεια, στηρίζοντας τα
μέρη να φέρουν σε πέρας το όραμα
ενός νησιού ενωμένου σε ειρήνη και
ασφάλεια. Η συνολική διευθέτηση
θα ανοίξει ευκαιρίες για ανάπτυξη,
ευημερία και εμπιστοσύνη, που αλλιώς
θα είχαν εγκαταλειφθεί...».

Σχόλιο: Αυτές τις σκέψεις θα ανέ-
μενε κανείς να τις έλεγαν Κύπριοι
πολιτικοί, ιδιαίτερα ο Ε/κ ηγέτης, κα-
θότι είναι η ε/κ κοινότητα που υφί-
σταται στο σύνολό της τις συνέπειες
από την εισβολή. Αντ’ αυτού, η τοξική
ρητορεία του Ν. Αναστασιάδη είναι
οργανωμένη για να δημιουργήσει
πλειοψηφικό ρεύμα υπέρ της συντή-
ρησης του υπάρχοντος στάτους κβο,
που οδηγεί στη ρύθμιση της φόρμου-
λας «δύο κράτη δίπλα- δίπλα». 

5) «Καλώ τους δύο ηγέτες, τις κοι-
νότητές τους, τις εγγυήτριες δυνάμεις
και άλλα ενδιαφερόμενα μέρη να εμ-
πλακούν σε αυτές τις προσπάθειες
εποικοδομητικά, δημιουργικά και με
την απαραίτητη αίσθηση του επεί-
γοντος»,

Σχόλιο: Θεωρώ ότι το πιο πάνω ση-
μείο αποτελεί το σημαντικότερο αυτής

της Έκθεσης. «Φωτογραφίζει» μία
ακόμη προσπάθεια, με την «απαραί-
τητη αίσθηση του επείγοντος», η
οποία θα εξελιχθεί «εντός ενός προ-
βλέψιμου ορίζοντα». 

6) «Αυτό θα απαιτήσει, επίσης, με-
γαλύτερη συμμετοχή και εμπλοκή
των πολιτικών παραγόντων, της νε-
ολαίας και των γυναικών να οικοδο-
μήσουν την εμπιστοσύνη για τα απα-
ραίτητα βήματα προς τη συμφωνία
και την εφαρμογή μιας συμφωνίας
διευθέτησης».

Σχόλιο: Εισηγήσεις εις ώτα μη
ακουόντων. Κατά φορτικό τρόπο η
ηγεσία του ΟΗΕ ζητάει δράσεις που
θα φέρνουν τις κοινότητες πιο κοντά,
ως κύρια προϋπόθεση «για την εφαρ-
μογή μιας συμφωνίας διευθέτησης».
Επειδή ο ίδιος γνωρίζει πλέον τα δε-
δομένα με τη συμμετοχή του σε δύο
διασκέψεις για την Κύπρο, το 2017,
σημειώνει με έμφαση πως «παρομοί-
ως, όμως, είδαμε τις ελπίδες μας να
καταστρέφονται». 

Συνολικά: ο γ.γ. εκτελεί τα θεσμικά
του καθήκοντα εισηγούμενος μια
ακόμα Σύνοδο για την Κύπρο. Παρο-
τρύνει τα μέρη, επαναλαμβάνει τα
αυτονόητα, τρέφει ελάχιστες ελπίδες.
Ωστόσο, επιθυμεί τα ίδια τα μέρη,
και όχι ο ΟΗΕ, να χρεωθούν την ορι-
στική απόφαση, που θα οδηγεί στην
επίσημη δήλωση για τερματισμό της
διαδικασίας επίλυσης. Οδηγεί τις εξε-
λίξεις στην ολοκλήρωσή τους. Προ-
φανώς επιθυμεί η απαγκίστρωση του
ΟΗΕ από τις διαδικασίες να είναι «κυ-
πριακής ιδιοκτησίας»... 

www.larkoslarkou.org.cy

Ο Γκουτιέρες πήρε την πένα του
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Οι κυβερνήτες των επαρχιών της Ταϋλάνδης μεταφέρουν αγγεία με άγιο ύδωρ, που συγκεντρώθηκε απ’ όλη την επικράτεια της χώρας για την τελετή ενθρόνισης του βα-
σιλιά Maha Vajiralongkorn Bodindradebayavarangkun.

«Η Κύπρος είναι πλέον παροχέας ασφάλειας και όχι
καταναλωτής», Νίκος Χριστοδουλίδης. «Η Ελλάδα
έχει ενισχύσει τη θέση της, όχι απλώς ως μία

σταθερή δημοκρατία, αλλά ως εξαγωγέας σταθερότητας
στην περιοχή στην οποία κινούμαστε», Γιώργος Κατρούγ-
καλος. Η μικρή μας και μοιρασμένη πατρίδα έπαψε να
καταναλώνει ασφάλεια και πλέον την παρέχει σε άλλους,
η δε Ελλάδα έχει τόσα περισσεύματα σταθερότητας που
πλέον την εξάγει. Δεν νομίζω να υπάρχει Έλληνας που
να μην ήθελε όλα τα πιο πάνω να ήταν αληθινά. Ανεξάρτητα,
όμως, του αν δεν ευσταθούν υπάρχει και η θεωρία που
λέει ότι το πιο γλυκό αίσθημα είναι η ψευδαίσθηση.

Οι δηλώσεις του ΥΠΕΞ μετά την τρίμερη Κύπρου – Ελ-
λάδας – Ιορδανίας κινήθηκαν στο ίδιο πνεύμα με αυτές
που έκανε μετά το πρόσφατο του ταξίδι στην Ουάσινγκτον.
Είχε πει τότε: «Βλέπουν την Κύπρο ως την ασφαλέστερη
χώρα στην περιοχή και θεωρούν ότι αυτή η συνεργασία
πρέπει να θεσμοθετηθεί». Ακόμα, όπως ανέφερε τις προάλλες,
σκοπός είναι η δημιουργία ενός περιφερειακού οργανισμού
ασφάλειας και συνεργασίας στην Ανατολική Μεσόγειο με
έδρα τη Λευκωσία και στον οποίο θα διαπιστευτούν όλες
οι χώρες που μετέχουν στις τριμερείς συνεργασίες. Σίγουρα
αν μας θεωρούν την ασφαλέστερη χώρα της περιοχής είναι
θετικό γεγονός. Από την άλλη όμως όταν μια χώρα ημικα-
τεχόμενη, με 40.000 κατοχικά στρατεύματα και με 55
χρόνια παρουσίας ειρηνευτικής δύναμης θεωρείται η ασφα-
λέστερη τότε σίγουρα είτε κάποιοι μας δουλεύουν, είτε τα
λέμε εμείς για εσωτερική κατανάλωση, είτε τέλος η έννοια
της ασφάλειας δεν είναι αυτή που γνωρίζαμε μέχρι τώρα.
Αν, λοιπόν, πάρουμε ως δεδομένο το ότι σκοπός της πα-
ρουσίας της ΟΥΝΦΙΚΥΠ είναι η επίβλεψη της γραμμής κα-
τάπαυσης του πυρός, δηλαδή να προσφέρει ασφάλεια και
ακόμα το ότι η ΟΥΝΦΙΚΥΠ είναι η μακροβιότερη ειρηνευτική
δύναμη, τότε με απλούς όρους «εμπορίου» η Κύπρος είναι
παγκοσμίως ο μεγαλύτερος καταναλωτής ασφάλειας και
σίγουρα όχι παροχέας.

Άλλωστε, αυτός είναι και ο λόγος που μόνο με την ιδέα
της αποχώρησης της δύναμης των Η.Ε. μας λούζει κρύος
ιδρώτας. Γι’ αυτό κάθε έξι μήνες τρέχουμε και δεν φτάνουμε
για να επιτύχουμε την ανανέωση της παρουσίας των κυα-
νοκράνων. Σίγουρα κανένας δεν θέλει να υποτιμήσει τις
προσπάθειες που γίνονται για αναβάθμιση της Κύπρου
γεωπολιτικά και γεωστρατηγικά, αλλά είναι νομίζω καιρός
να προσγειωθούμε. Σίγουρα είμαστε ασφαλέστερη χώρα
από τη Συρία, γιατί δεν είμαστε σε εμπόλεμη κατάσταση.
Ασφαλέστερη και από τη Λιβύη και από άλλες αραβικές
χώρες στην περιοχή, όχι όμως και η πλέον ασφαλής. Κα-
τανοητή η προσπάθεια του ΥΠΕΞ για σύναψη όσον το
δυνατόν περισσοτέρων συμμαχιών. Άλλωστε, όλο αυτό
βοηθά και την προσωπική του πολιτική ανέλιξη. Όχι,
όμως, να γεμίζουμε τα μυαλά των πολιτών με υπερβολές
που στο τέλος μάλιστα τις πιστεύουν. Τέτοιες τοποθετήσεις
σίγουρα εμψυχώνουν τον λαό. Όμως, όταν είναι εκτός
πραγματικότητας, καταντούν κούφια συνθήματα και
φύκια για μεταξωτές κορδέλες.

Δυστυχώς εκτός του στοιχείου του λαϊκισμού όλα αυτά
τα μεγάλα λόγια έχουν και έμμεσα καταστροφικά απο-
τελέσματα συνυφασμένα με το μέλλον αυτού του τόπου.
Όλα αυτά καλλιεργούν το σύνδρομο του ομφαλού της
γης και κατ’ επέκταση την κουλτούρα της μη λύσης. 

Εάν, ο μη γένοιτο, έρθει η καταραμένη ώρα που η
Τουρκία κάνει πράξη τις λεκτικές της απειλές, τι θα πει ο
ΥΠΕΞ στον απλό πολίτη, όταν αποδειχθεί ότι η ασφαλέ-
στερη χώρα δεν μπορεί να υπερασπιστεί τα στοιχειώδη
κυριαρχικά της δικαιώματα; Πώς θα εξηγήσει ότι ο παροχέας
ασφάλειας θα ζητάει απεγνωσμένα να «προμηθευτεί»
ασφάλεια; Μήπως ο κ. Κατρούγκαλος, ως ο εξαγωγέας
σταθερότητας, θα μεριμνήσει για την ασφάλειά μας;

Ένας νέος πολιτικός όπως τον Νίκο Χριστοδουλίδη
θα έπρεπε να ήταν πολύ πιο προσεκτικός. Το να θέτουμε
υψηλούς στόχους είναι όχι μόνο κατανοητό αλλά και επι-
βεβλημένο. Είναι, όμως, καιρός να εμπεδώσουμε ότι όσο
η πατρίδα μας είναι μοιρασμένη θα είμαστε μία από τις
πλέον ανασφαλείς χώρες της Ανατολικής μεσογείου.

Ας κάνει, λοιπόν, βίωμά του αυτό που είπε ο μεγάλος
Θεόδωρος Ρούζβελτ. «Κράτα τα μάτια σου στ’ αστέρια
και τα πόδια σου στη γη».

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι ειδικός προγραμμάτων ηλεκτρονι-
κών υπολογιστών.

Τα πόδια σου στη γη
Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

Σ υμπληρώνονται αυτές τις μέρες
15 χρόνια από το δημοψήφι-
σμα της 24ης Απριλίου 2004

για το Σχέδιο Ανάν και την ένταξη
της Κύπρου στην Ε.Ε. την 1η Μαΐου
2004. Υπενθυμίζεται ότι μετά το
άνοιγμα των οδοφραγμάτων στις
23 Απριλίου 2003 και το τι επακο-
λούθησε η φιλοσοφία του Σχεδίου
Ανάν δεν αντικατόπτριζε τις νέες
πραγματικότητες. Συγκεκριμένα,
ενώ για χρόνια ο Ραούφ Ντενκτάς
επιχειρηματολογούσε υπέρ της θέ-
σης ότι η ισχυρή διζωνικότητα
ήταν απαραίτητη για λόγους ασφα-
λείας, οι χιλιάδες διακινήσεις κάθε
βδομάδα χωρίς κανένα επεισόδιο
δεν επιβεβαίωσαν τις υποθέσεις
εργασίας του. Αρκετοί, επίσης, πα-
ραλλήλισαν τα γεγονότα με την
πτώση του τοίχους του Βερολίνου.
Στην περίπτωση της Κύπρου όχι
μόνο δεν επήλθε η κατάρρευση
του κατοχικού καθεστώτος, αλλά
αντίθετα ισχυροποιήθηκε. Επιπρό-
σθετα, για τα γενναιόδωρα μέτρα
της Κυπριακής Δημοκρατίας που

ακολούθησαν δεν υπήρξε οποι-
οδήποτε αντάλλαγμα από την τουρ-
κική πλευρά. Αντιθέτως, δεν εκτι-
μήθηκαν επαρκώς.

Παρά το γεγονός ότι ο πρόεδρος
Τάσσος Παπαδόπουλος δεν έβλεπε
με συμπάθεια τη φιλοσοφία του
Σχεδίου Ανάν δεν επιχείρησε να
διαφοροποιήσει τα δεδομένα και
την όλη διαδικασία. Μια τέτοια
προσπάθεια θα μπορούσε να πε-
ριέχει προτάσεις για μια νέα προ-
σέγγιση στο Κυπριακό σε συνδυα-
σμό με την προώθηση μιας νέας
δέσμης Μέτρων Οικοδόμησης Εμ-
πιστοσύνης (ΜΟΕ) τα οποία θα οδη-
γούσαν σε σημαντικά κοινωνικοοι-
κονομικά οφέλη και για τις δύο
πλευρές και ταυτόχρονα θα δημι-
ουργούσαν νέα πολιτική ατμόσφαι-
ρα. Αντί τούτου η ελληνοκυπριακή
πλευρά ακολούθησε παθητικά τις
εξελίξεις αντί να συμβάλει στη δια-
μόρφωσή τους. Λίγο πριν από την
ένταξη στην Ε.Ε. κορυφώθηκαν οι
διεργασίες και οι πιέσεις της διε-
θνούς κοινότητας για εξεύρεση συ-

νολικής λύσης του Κυπριακού στη
βάση του Σχεδίου Ανάν.

Το τελικό Σχέδιο προέβλεπε δύο
συνιστώντα / συνιδρυτικά κράτη
και ένα ασθενές κεντρικό κράτος,
αυστηρή διζωνικότητα, προεδρικό
συμβούλιο και εκ περιτροπής προ-
εδρία. Στο επίπεδο του Ανώτατου
Δικαστηρίου υπήρχε πρόνοια για
3 Ελληνοκύπριους δικαστές, 3 Τουρ-
κοκύπριους και 3 ξένους. Στην ουσία
το Σχέδιο διέλυε την Κυπριακή Δη-
μοκρατία, η οποία θα αντικαθίστατο
από ένα νέο τρικέφαλο κρατικό
μόρφωμα όπου καμιά απόφαση δεν
θα ελαμβάνετο χωρίς την έγκριση
της τουρκικής πλευράς. Πέραν τού-
του το νέο κράτος κατ’ ουσίαν δεν
θα ήταν στην πραγματικότητα ισό-
τιμο μέλος της Ε.Ε.

Το αποτέλεσμα των δημοψηφι-
σμάτων που διενεργήθηκαν ταυ-
τόχρονα στις ελεύθερες περιοχές
και τα Κατεχόμενα (75,8% απόρριψη
από τους Ελληνοκυπρίους και 64,9%
αποδοχή από τους Τουρκοκυπρίους
και τους έποικους που ψήφισαν),

ήταν ενδεικτικό ενός μη ισοζυγι-
σμένου σχεδίου. Ταυτόχρονα, οδή-
γησε σε μεγάλο βαθμό στην αποε-
νοχοποίηση της Τουρκίας. Το τουρ-
κικό αφήγημα, το οποίο εν πολλοίς
προωθήθηκε με επιτυχία σε διά-
φορα κέντρα αποφάσεων, ήταν ότι
«οι Ελληνοκύπριοι είναι μαξιμαλι-
στές και δεν επιθυμούν να μοιρα-
σθούν με τους Τουρκοκύπριους την
εξουσία, τον πλούτο του νησιού
και τα οφέλη της ένταξης στην
Ε.Ε.». Ο πρόεδρος Παπαδόπουλος
και η Κυπριακή Δημοκρατία βρέ-
θηκαν σε δύσκολη κατάσταση, κα-
θώς θεωρήθηκαν υπεύθυνοι για τη
μη λύση του Κυπριακού. Δυστυχώς
χάθηκε μια σημαντική ευκαιρία για
την ελληνοκυπριακή πλευρά να
επανατοποθετήσει το Κυπριακό σε
διαφορετική βάση. Το επίσημο κρά-
τος, καθώς και το πολιτικό σύστημα
απέτυχαν, επίσης, να προτάξουν
ένα πειστικό αφήγημα στην τουρ-
κική προπαγάνδα που θα αποκα-
θιστούσε την πραγματικότητα. Το
πρόβλημα αυτό εξακολουθεί να

υφίσταται μέχρι σήμερα.Το 2006,
δύο μόλις χρόνια μετά τη συντρι-
πτική καταψήφιση του Σχεδίου
Ανάν, ο Τάσσος Παπαδόπουλος δε-
σμεύτηκε ότι η επανένωση της Κύ-
πρου θα γίνει «με βάση μια διζωνική,
δικοινοτική ομοσπονδία», όπως κα-
θορίζεται στα σχετικά ψηφίσματα
του Συμβουλίου Ασφαλείας. Προ-
σπάθησε, όμως, να διαφοροποιήσει
τη φιλοσοφία που ακολουθήθηκε
προηγουμένως και είχε ως κατάληξη
το Σχέδιο Ανάν. Κατέληξε στη Συμ-
φωνία της 8ης Ιουλίου 2006 με τον
Τουρκοκύπριο ηγέτη Μεχμέτ Αλί
Ταλάτ. Το ζητούμενο ήταν «η δι-
ζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία»,
αλλά με το σωστό περιεχόμενο.

Με τις συμφωνίες Χριστόφια –
Ταλάτ στις 23 Μαΐου 2008 και Ανα-
στασιάδη – Έρογλου στις 11 Φε-
βρουαρίου 2014 η συζήτηση επα-
νήλθε γύρω από τη φιλοσοφία του
Σχεδίου Ανάν που είχε απορριφθεί.
Επιπρόσθετα, με την εκλογή του
Μουσταφά Ακιντζί ως νέου ηγέτη
της τουρκοκυπριακής κοινότητας

τον Απρίλιο του 2015 δημιουργή-
θηκαν ξανά υπέρμετρες προσδοκίες.
Τον τελικό λόγο, όμως, πάντα τον
είχε και έχει η Τουρκία. Έτσι παρά
τις διαχρονικές υποχωρήσεις της
ελληνοκυπριακής πλευράς το Κυ-
πριακό σήμερα εξακολουθεί να βρί-
σκεται σε αδιέξοδο…

Δεκαπέντε χρόνια μετά, η Κυ-
πριακή Δημοκρατία ως πλήρες και
ισότιμο μέλος της Ε.Ε., οφείλει να
πράξει εκείνο που δεν έπραξε μετά
το δημοψήφισμα του 2004. Επιβάλ-
λεται μια νέα προσέγγιση και η δια-
μόρφωση ενός ολοκληρωμένου
αφηγήματος για το μέλλον της Κύ-
πρου. Η υιοθέτηση έστω και αργο-
πορημένα της αξίωσης για ένα κα-
νονικό κράτος πρέπει να αποτελέσει
την πυξίδα για τη συνέχεια. 

Ο καθηγητής Ανδρέας Θεοφάνους είναι
πρόεδρος του Κυπριακού Κέντρου Ευρω-
παϊκών και Διεθνών Υποθέσεων, καθώς
και του Τμήματος Πολιτικών Επιστημών
και Διακυβέρνησης του Πανεπιστημίου
Λευκωσίας.

Δεκαπέντε χρόνια μετά το δημοψήφισμα
Του ΑΝΔΡΕΑ ΘΕΟΦΑΝΟΥΣ 
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Η Ρωσία δημιουργεί ένταση στις περιοχές της Μαύρης Θάλασσας και της Αζοφικής

Η 27η Μαρτίου 2019 σηματο-
δοτεί την πέμπτη επέτειο
από την έγκριση της από-

φασης 68/262 της Γενικής Συνέ-
λευσης (Γ.Σ.) των Ηνωμένων Εθνών
για την «Εδαφική Ακεραιότητα της
Ουκρανίας». Ήταν η ανταπόκριση
στη βάρβαρη επίθεση της Ρωσίας,
με την οποία η διεθνής κοινότητα
επιβεβαίωσε την πλήρη δέσμευσή
της για την κυριαρχία, την πολιτική
ανεξαρτησία, την ενότητα και την
εδαφική ακεραιότητα της Ουκρα-
νίας εντός των διεθνώς αναγνωρι-
σμένων συνόρων της. Η Γ.Σ. τόνισε
ότι το λεγόμενο «Δημοψήφισμα»
στις 16 Μαρτίου 2014 είναι παρά-
νομο και δεν μπορεί να αποτελέσει
τη βάση για οποιαδήποτε μεταβολή
στο καθεστώς της Αυτόνομης Δη-
μοκρατίας της Κριμαίας ή στην πό-
λη της Σεβαστούπολης, και κάλεσε
όλα τα κράτη και τους διεθνείς ορ-
γανισμούς να μην αναγνωρίσουν
καμία αλλαγή στην κατάσταση της
Αυτόνομης Δημοκρατίας της Κρι-
μαίας και της πόλης της Σεβαστού-
πολης βάσει του προαναφερθέντος
δημοψηφίσματος. Από τότε, η Ρω-
σία έχει προβεί σε πολυάριθμες
καταφανείς παραβιάσεις των δι-
καιωμάτων της Ουκρανίας στο
πλαίσιο του ΟΗΕ, της Σύμβασης
για το Δίκαιο της Θάλασσας (UN-
CLOS) και άλλων σχετικών κανόνων
του διεθνούς δικαίου:

• Η Ρωσία απέκλεισε παρανόμως
την Ουκρανία από την άσκηση των
ναυτικών της δικαιωμάτων στη
Μαύρη Θάλασσα, στη Αζοφική Θά-
λασσα και στο Στενό του Κερτς.

• Εκμεταλλεύτηκε τους κρατι-
κούς πόρους της Ουκρανίας στα

εν λόγω ύδατα για τους δικούς της
στόχους. 

• Σφετερίστηκε το δικαίωμα
της Ουκρανίας να ρυθμίζει τις δικές
της θαλάσσιες περιοχές στα εν
λόγω ύδατα.

Μέσα από αυτές τις παραβιάσεις
του διεθνούς δικαίου, η Ρωσία, με-
ταξύ άλλων, προχωρά στην κλοπή
υπεράκτιων υδρογονανθράκων και
αλιευτικών πόρων της Ουκρανίας,
βλάπτονται τα συμφέροντα των
ουκρανικών αλιέων, και παρεμβαί-
νει με πλοήγηση, συμπεριλαμβα-
νομένης της πλοήγησης των πλοίων
κλάσης μέσω της διεθνούς στενών
Κερτς και προς την Αζοφική Θά-
λασσα. Από τότε, η Ρωσική Ομο-
σπονδία συνεχίζει τις παράνομες
ενέργειές της στη Μαύρη Θάλασσα,
στη Θάλασσα της Αζοφικής και
των στενών του Κερτς, και επιδεί-
νωσε τη διαφορά της με την Ου-
κρανία με πολλούς και διαφορετι-
κούς τρόπους.

Όσον αφορά τη ναυσιπλοΐα η
Ρωσία έχει επιδεινώσει τη διαφορά
σε τουλάχιστον δύο σημαντικές
πτυχές. Κατά τα τελευταία δύο χρό-
νια, η Ρωσία ολοκλήρωσε την κα-
τασκευή τριών έργων στο στενό
του Κερτς: 1) υποβρύχια καλώδια
ρεύματος, 2) αγωγός αερίου, 3) οδι-
κή και σιδηροδρομική γέφυρα. Αυ-

τές οι ενέργειες παραβιάζουν πολλές
διατάξεις της UNCLOS, συμπερι-
λαμβανομένων εκείνων που αφο-
ρούν τα δικαιώματα της Ουκρανίας
στα χωρικά ύδατά της, τις υποχρε-
ώσεις της Ρωσίας για την προστασία
του θαλάσσιου περιβάλλοντος, κα-
θώς και την υποχρέωσή της να μην
εμποδίζεται η διέλευση μέσω του
στενού του Κερτς – που είναι μια
στενή λωρίδα νερού που συνδέει
τη Μαύρη θάλασσα, προς τη θά-
λασσα του Αζόφ και στους λιμένες
της Ουκρανίας στη Μαριούπολη
και στο Μπερντιάνσκ.

Συγκεκριμένα, ενώ η επίδραση
των υποβρυχίων καλωδίων της Ρω-
σίας και των αγωγών φυσικού αε-
ρίου για τη ναυσιπλοΐα δεν είναι

ακόμη γνωστή, είναι σαφές ότι η
γέφυρα Κερτς είναι ένα εμπόδιο
για τη διεθνή ναυσιπλοΐα. Η γέφυρα
έχει ύψος μόνο 35 μέτρα και μπορεί
να περάσουν με ασφάλεια κάτω
από αυτήν μόνο σκάφη με τράτα
αέρα μικρότερο από 33 μέτρα και
μήκος μικρότερο από 160 μέτρα.
Ως αποτέλεσμα, πλοία τύπου Pa-
namax και πολλά τύπου Handymax
εμποδίζονται τώρα να διέλθουν
από το στενό του Κερτς. Αυτό είχε
σημαντικό αντίκτυπο στην κυκλο-
φορία στα λιμάνια της Ουκρανίας.
Τα λιμάνια της Ρωσίας, αντιθέτως,
είναι απίθανο να έχουν επηρεαστεί.
Τα μοναδικά σημαντικά ρωσικά
λιμάνια στην περιοχή είναι τα πα-
ραποτάμια λιμάνια που ποτέ δεν

δεχόντουσαν μεγάλα σκάφη που
προορίζονταν συνήθως για τη Μα-
ριούπολη και το Μπερντιάνσκ.

Ρωσία και Αζοφική 
Από τις 29 Απριλίου 2018, η Ρω-

σία έχει αναλάβει μια νέα εκστρα-
τεία για να παρέμβει στα δικαιώ-
ματα της Ουκρανίας στη Αζοφική
Θάλασσα. Η Ρωσική Ομοσπονδία
έχει ανακόψει περισσότερα από
200 σκάφη που κατευθύνονται
προς τη Μαριούπολη ή το Μπερν-
τιάνσκ στο στενό του Κερτς ή στην
Αζοφική Θάλασσα. Σε πολλές πε-
ριπτώσεις, τα σκάφη έχουν υποστεί
πολλαπλές ανακοπές κατά την πο-
ρεία προς και / την επιστροφή από
αυτούς τους λιμένες, με αποτέλεσμα
σημαντικές καθυστερήσεις και
επακόλουθες οικονομικές απώλειες.
Τα πλοία που προορίζονται για ρω-
σικούς λιμένες της Αζοφικής Θά-
λασσας, όπως είναι σε θέση να
γνωρίζει η Ουκρανία, δεν έχουν
υποβληθεί σε παρόμοιες διακοπές.
Οι ενέργειες της Ρωσίας αποτελούν
καταφανή παραβίαση των δικαιω-
μάτων ναυσιπλοΐας της Ουκρανίας
και των κρατών σημαίας των σκα-
φών που έχουν ανακοπεί:

• Η Ρωσία έχει υποχρέωση δυ-
νάμει της UNCLOS να μην παρεμ-
ποδίζει ή να ανακόπτει τη διέλευση
διαμετακόμισης μέσω ενός διεθνούς
διαδρόμου.

• Ούτε μπορεί η Ρωσία να πα-
ρεμβαίνει στα χωρικά ύδατα της
Ουκρανίας στο στενό του Κερτς,
στα χωρικά ύδατα της Ουκρανίας
στην Αζοφική Θάλασσα ή στις απο-
κλειστικές οικονομικές ζώνες των
δύο μελών στην Αζοφική Θάλασσα.

Οι διακριτικές ανακοπές από τη
Ρωσική Ομοσπονδία των σκαφών
που προορίζονται για τους λιμένες
της Αζοφικής είναι ασυμβίβαστες
με τις θεμελιώδεις υποχρεώσεις
της Ρωσίας στο πλαίσιο της UN-
CLOS και έχουν οδηγήσει σε ση-
μαντικό κόστος όχι μόνο για την
Ουκρανία, αλλά και για τα πληρώ-
ματα, τους ιδιοκτήτες και τα κράτη
σημαίας των σκαφών που η Ρωσία
έχει παρενοχλήσει.

Στις 25 Νοεμβρίου 2018, η Ρωσία
ενεπλάκη σε νέο κύμα παραβίασης
της UNCLOS, εμποδίζοντας και επι-
τιθέμενη κράτησε και κατάσχεσε
ουκρανικά στρατιωτικά σκάφη στη
Μαύρη Θάλασσα κοντά στο στενό
του Κερτς. Οι ενέργειες αυτές συ-
νιστούν σοβαρή παραβίαση των
διατάξεων της UNCLOS που διέ-
πουν τα χωρικά ύδατα, τα διεθνή
στενά και την Αποκλειστική Οικο-
νομική Ζώνη.

Ενάντια σ’ αυτές τις βίαιες πα-
ραβιάσεις από Ρώσους εισβολείς,
η Ουκρανία χτίζει συνεχώς εται-
ρικές σχέσεις με την Ε.Ε. και τις
ΗΠΑ και προστατεύει τα νόμιμα
συμφέροντά της στην ξηρά όσο
και στη θάλασσα στην Αποκλει-
στική Οικονομική Ζώνη της, και
είναι ευγνώμων σ’ όλα τα κράτη,
συμπεριλαμβανομένης και της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας, για τη στα-
θερή στάση και για τη στήριξη της
Ουκρανίας και της εδαφικής ακε-
ραιότητάς της, καθώς και των προσ-
δοκιών μας για την Ευρωπαϊκή
Ένωση.

Ο κ. Borys Humeniuk είναι ο πρέσβης της
Ουκρανίας στην Κύπρο.
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Σοβαρή παραβίαση
των διατάξεων της
UNCLOS που διέπουν
χωρικά ύδατα, διεθνή
στενά και την ΑΟΖ 

Στις 25 Νοεμβρίου 2018, η Ρωσία ενεπλάκη σε νέο κύμα παραβίασης της UN-
CLOS, έκανε ανακοπή και κατάσχεση των ουκρανικών στρατιωτικών σκαφών
στη Μαύρη Θάλασσα κοντά στο στενό του Κερτς.

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Οι Τ/κ που θα συμμετάσχουν στις
εκλογές δίνουν ψήφο υπέρ της επα-
νένωσης. Είναι πολίτες της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας που πι-
στεύουν στην επανένωση. Όσοι
προωθούν τη διχοτόμηση και τη
λύση των δύο κρατών δεν θα συμ-
μετέχουν στις ευρωεκλογές», λέει
στη συνέντευξή του στην «Κ» ο
υποψήφιος ευρωβουλευτής του
ΑΚΕΛ Νεοκλής Συλικιώτης, σχο-
λιάζοντας τα περί δανεικών ψήφων.
Ο κ. Συλικιώτης σημειώνει πως μέ-
σω της αλλαγής του συσχετισμού
δυνάμεων στο Ευρωκοινοβούλιο
και την ενδυνάμωση της Αριστεράς
μπορούν να ανατραπούν οι πολι-
τικές λιτότητας, ενώ ψήφος στο
ΑΚΕΛ συνεπάγεται, όπως λέει, σε
καταγγελία απέναντι στην αλαζο-
νεία και τον ετσιθελισμό της κυ-
βέρνησης Αναστασιάδη. 

–Το ΑΚΕΛ ενισχύει την αντιπα-
ράθεση με την κυβέρνηση στο
Κυπριακό για να αλιεύσει ψή-
φους από την τ/κ πλευρά; 

–Η τοποθέτηση του Α. Κυπρια-
νού πως ο πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας έπιασε πάτο με τα περί δανει-
κών ψήφων δεν είναι υπερβολική,
καθώς τέτοιες δηλώσεις υποβιβά-
ζουν το αξίωμα του προέδρου της
Κυπριακής Δημοκρατίας ως εκπρο-
σώπου της ε/κ κοινότητας. Θα έπρε-
πε να γνώριζε ο πρόεδρος πως οι
Τ/κ που θα συμμετάσχουν στις
εκλογές δίνουν ψήφο υπέρ της επα-
νένωσης. Είναι πολίτες της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας που πι-
στεύουν στην επανένωση. Όσοι
προωθούν τη διχοτόμηση και τη
λύση των δύο κρατών δεν θα λά-
βουν μέρος στις ευρωεκλογές. Οι
Τ/κ είναι πολίτες της Κυπριακής
Δημοκρατίας και έχουν δικαίωμα
να συμμετέχουν στις ευρωεκλογές.
Ένας Τ/κ θα μπορούσε να είναι
υποψήφιος και στη Γερμανία. Πόσο
μάλλον να θεωρείται μεμπτό οι Τ/κ
συμπατριώτες μας να συμμετέχουν
στις εκλογές ή να θέτουν υποψη-
φιότητα στην πατρίδα τους. Η κί-
νηση του ΑΚΕΛ στέλνει μήνυμα
στις δύο κοινότητες πως μπορούμε
να αγωνιστούμε μαζί για την επα-

νένωση της πατρίδας μας. Είναι
σημαντικό το μήνυμα αυτό να πάει
και στην Ευρώπη και μέσω των ευ-
ρωεκλογών. 

–Οι ευρωεκλογές αφήνουν τους
πλείστους πολίτες αδιάφορους.
Για ποιο λόγο να προσέλθουν
στην κάλπη αυτή τη φορά;

–Η Ε.Ε. με τις αποφάσεις της δη-
μιουργεί συνθήκες για την απο-
στασιοποίηση του πολίτη. Υπάρχει
δημοκρατικό έλλειμμα στην Ε.Ε.
Ακόμα και το Ευρωκοινοβούλιο,
που αποτελεί το μόνο θεσμικό όρ-
γανο που εκλέγουν τα μέλη του οι
πολίτες, δεν έχει νομοθετική πρω-
τοβουλία. Επίσης, στις Βρυξέλλες
εργοδοτούνται 25.000 λομπίστες
των πολυεθνικών, που επηρεάζουν
τις αποφάσεις της Ε.Ε. υπέρ των
συμφερόντων τους. Ένα παράδειγ-
μα είναι το σκάνδαλο με τις εκπομ-
πές ρύπων της αυτοκινητοβιομη-
χανίας. Στην εξεταστική επιτροπή
του Ευρωκοινοβουλίου, στην οποία
συμμετείχα ως μέλος, επιβεβαιώθη-
κε με έγγραφο της Κομισιόν, το
οποίο διέρρευσε και το κατέθεσα,
πως οι αυτοκινητοβιομηχανίες επη-
ρέασαν την Κομισιόν για να καθυ-
στερήσει να πάρει μέτρα, ενώ γνώ-
ριζε, όπως και τα κράτη μέλη, το
μέγεθος της ζημιάς στη δημόσια
υγεία και στο περιβάλλον. Η θέση
αυτή ενσωματώθηκε και στην έκ-
θεση του Ευρωκοινοβουλίου. Πα-
ράλληλα, οι νεοφιλελεύθερες πο-
λιτικές λιτότητας δημιούργησαν
110 εκατ. φτωχούς, 16 εκατ. ανέρ-
γους και 4 εκατομμύρια άστεγους.
Όσοι έχουμε κριτική άποψη για τη
σημερινή κατάσταση στην Ε.Ε. στις
26 Μαΐου έχουμε την ευκαιρία να
ενδυναμώσουμε τον αγώνα μας και
να αλλάξουμε την ισορροπία δυ-
νάμεων, για να οικοδομήσουμε την
Ευρώπη που θα υπηρετεί τις ανάγ-

κες των λαών. Μόνο με τη συμμε-
τοχή θα επιτύχουμε αλλαγή.

–Αριστερά και Ε.Ε. συνάδουν;
Μπορεί να αλλάξει η υφιστάμενη
κατάσταση; 

–Οι πολιτικές λιτότητας προ-

ωθούνται και εφαρμόζονται από
τις δεξιές, συντηρητικές ομάδες,
προεξάρχοντος του ΕΛΚ, που είναι
η μεγαλύτερη ομάδα στο Ευρωκοι-
νοβούλιο, κυρίαρχο κόμμα στην
Κομισιόν και στο Συμβούλιο. Όμως,
συνυπεύθυνη είναι και η ομάδα

των Σοσιαλδημοκρατών που ταυ-
τίζεται στα πλείστα μαζί τους. Το
ΑΚΕΛ και η ομάδα της Ευρωπαϊκής
Ενωτικής Αριστεράς είναι οι μόνοι
που διεκδικούν ανατροπή των νε-
οφιλελεύθερων πολιτικών και κα-
ταθέτουν συγκεκριμένες προτάσεις
για αντιμετώπιση των ανισοτήτων
και της φτώχειας.

–Πώς μπορεί να αλλάξει αυτό
που ονομάζετε νεοφιλελεύθερη
πολιτική; 

–Με αγώνες και ριζικές αλλαγές.
Το μήνυμα που στέλνουν με τις κι-
νητοποιήσεις τους οι λαοί της Ευ-
ρώπη είναι πως η αλλαγή είναι μο-
νόδρομος. Οι κυρίαρχοι κύκλοι
στην Ε.Ε. προσπαθούν να αποτρέ-
ψουν κάθε προσπάθεια για αλλαγή
πλεύσης της Ε.Ε. Γι’ αυτό πρέπει
να ενδυναμώσουμε τις δυνάμεις
της Αριστεράς που παλεύουν εντός
και εκτός Κοινοβουλίων. Με την
ενδυνάμωσή της η Αριστερά μπορεί
να αλλάξει τα πράγματα, να ασκήσει
πίεση και σε άλλες δυνάμεις όπως
π.χ. στους Σοσιαλιστές ή τους Πρά-
σινους. Μέσω της αλλαγής του συ-

σχετισμού δυνάμεων μπορούμε να
επιτύχουμε τις αλλαγές που επι-
διώκουμε. Για μια κοινωνική Ευ-
ρώπη, Ευρώπη της αλληλεγγύης
και των λαών. Μπροστά στο ψευ-
τοδίλημμα «περισσότερη ή λιγό-
τερη Ευρώπη» εμείς απαντούμε
περισσότερη κοινωνική Ευρώπη,
όχι περισσότερη νεοφιλελεύθερη.

–Διεκδικείτε επανεκλογή, πού
θα εστιαστείτε και γιατί να σας
ψηφίσουν; 

–Στο ΑΚΕΛ κάνουμε συλλογική
προσπάθεια, όχι προσωπικές εκ-
στρατείες. Είναι σημαντικό να ενι-
σχύσουμε το ΑΚΕΛ για να στείλου-
με μήνυμα στο εσωτερικό. Να κα-
ταγγείλουμε την αλαζονεία, τον
ετσιθελισμό και τις αντιλαϊκές πο-
λιτικές της κυβέρνησης Αναστα-
σιάδη. Ένα ψηλό ποσοστό του
ΑΚΕΛ θα στείλει το μήνυμα στην
Κύπρο και στην Ευρώπη πως εν-
δυναμώνεται η φωνή μας και θα
διαδραματίσουμε ακόμη πιο ση-
μαντικό ρόλο. Στο Ευρωκοινοβούλιο
το ΑΚΕΛ είναι αποδεδειγμένα το
πιο δραστήριο κυπριακό κόμμα και
διαδραματίζει πρωταγωνιστικό ρό-
λο στην ομάδα της ευρωπαϊκής
Αριστεράς. Γι’ αυτό μας εμπιστεύ-
τηκαν τη θέση του αντιπροέδρου.
Στόχος μας είναι να ενισχύσουμε
τη δύναμη του ΑΚΕΛ για να συνε-
χίσουμε και να ενισχύσουμε τον
αγώνα μας για επανένωση της Κύ-
πρου, ασκώντας πιέσεις στην Τουρ-
κία ώστε να υλοποιήσει τις κυπρο-
γενείς της υποχρεώσεις και να τερ-
ματίσει τις παραβιάσεις στην κυ-
πριακή ΑΟΖ.

Ζητάμε τη στήριξη του κόσμου
για να συνεχίσουμε τον αγώνα για
την Ευρώπη της κοινωνικής δι-
καιοσύνης, επιμένοντας στις προ-
τάσεις μας για δημιουργία νέων
ποιοτικών θέσεων εργασίας, ιδι-
αίτερα για τους νέους μας, για δια-
σφάλιση του δικαιώματος στη στέ-
γη, για καταπολέμηση των ανισο-
τήτων εις βάρος των γυναικών, για
ουσιαστική αντιμετώπιση της κλι-
ματικής αλλαγής, για καταπολέμη-
ση της ενεργειακής φτώχειας, για
αύξηση των κονδυλίων που δίνον-
ται για την υγεία, την παιδεία, τις
ΜμΕ, για τους αγρότες και την ανά-
πτυξη της υπαίθρου.

Μήνυμα επανένωσης η ψήφος των Τ/κ 
Μπροστά στο ψευτοδίλημμα «περισσότερη ή λιγότερη Ευρώπη» εμείς απαντούμε περισσότερη κοινωνική Ευρώπη
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Στις Βρυξέλλες εργοδο-
τούνται 25.000 λομπί-
στες των πολυεθνικών
που επηρεάζουν τις απο-
φάσεις της Ε.Ε. υπέρ των
συμφερόντων τους.

–Ως πρώην υπουργός Ενέργειας, το
τερματικό για ποιο λόγο είναι επιλογή; 
–Το τερματικό υγροποίησης φυ-
σικού αερίου (Φ.Α.) έπρεπε να
ήταν από την αρχή η επιλογή μας,
καθώς μπορεί να μετατρέψει την
Κύπρο σε ένα ενεργειακό περι-
φερειακό κέντρο. Είναι μια ση-
μαντική επένδυση που θα ανοίξει
χιλιάδες θέσεις εργασίας. Θα
μπορεί να εξάγεται με πιο ευέλι-
κτο τρόπο το υγροποιημένο Φ.Α.
σε ολόκληρο τον κόσμο. Αυτό κα-
τέδειξε και η μελέτη του MIT –την
οποία ζητήσαμε ως κυβέρνηση
το 2012. Ως ΑΚΕΛ ήμασταν πάντα
υπέρ της λογικής πως πρέπει να

γίνονται μελέτες για όλες τις επι-
λογές και αυτό πράξαμε επί δια-
κυβέρνησής μας. Είχαμε προχω-
ρήσει σε ολόκληρο σχεδιασμό.
Ωστόσο, η κυβέρνηση Αναστα-
σιάδη εγκατάλειψε την ολοκλη-
ρωμένη στρατηγική που είχαμε
και χάσαμε πολύτιμο χρόνο. Το
τερματικό, όπως και άλλες υπο-
δομές, χρειάζεται πολύχρονες
μελέτες τουλάχιστον τριών χρό-
νων. Αυτές οι μελέτες έπρεπε να
έχουν ήδη γίνει. Αν λάβουμε
υπόψη ότι το επόμενο χρονικό
διάστημα θα ξεκινήσουν οι διερ-
γασίες, έχουμε χάσει τουλάχι-
στον τρία χρόνια.

Χάσαμε πολύτιμο χρόνο

Είναι σημαντικό να ενισχύσουμε το ΑΚΕΛ για να στείλουμε μήνυμα στο εσωτερικό. Να καταγγείλουμε την αλαζονεία,
τον ετσιθελισμό και τις αντιλαϊκές πολιτικές της κυβέρνησης Αναστασιάδη, λέει στην «Κ» ο Νεοκλής Συλικιώτης.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΛΑΚΑΣΑ

Εχει εδραιωθεί 

-
-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

– Ποιο είναι το βασικό πρόβλη-
μα των πανεπιστημίων σήμερα; 

-

-
-

– Δεν έχουν ευθύνη οι πανεπι-
στημιακοί γι’ αυτά; Ποιο το ακα-
δημαϊκό τους διαμέτρημα; Μόνο 
ο εκάστοτε υπουργός φταίει;

-
-

-

-

-
-

– Και η κομματικοποίηση; Οι συ-
ναλλαγές των καθηγητών με τις 
φοιτητικές παρατάξεις; Οι σχέ-
σεις εξάρτησης των υποψηφίων 
πρυτάνεων, και κατ’ επέκταση 
των εκλεγέντων, με τις φοιτητι-
κές παρατάξεις; Είναι υπουργι-
κή ευθύνη; 

-
-

– Επικρίνεστε ότι συμβάλλατε από 
τη θέση του υπουργού Παιδείας 
την άνοιξη του 2012, αλλά και ως 
μία διακεκριμένη μορφή του ελλη-
νικού πανεπιστημίου, στην απο-
δόμηση του νόμου 4009 του 2011.

-
-

-

-

-
-

-

– Oμως, είχε ψηφιστεί από 255 
βουλευτές, ήταν μία σπάνια εξαί-
ρεση κομματικής συναίνεσης.

-

-
-

– Προ ημερών επιτεθήκατε στον 
νυν υπουργό Παιδείας Κώστα 
Γαβρόγλου για τις αλλαγές που 
προωθεί. Κάνει λάθος και ο συ-
νάδελφός σας, πανεπιστημιακός 
κ. Γαβρόγλου;

-

-

-
-

Προτείνω να κλείσουν τα πανεπιστήμια
Μία ακραία, συμβολική, καθολική διαμαρτυρία –από φοιτητές, καθηγητές και πρυτάνεις - για την πρωτοφανή υποβάθμισή τους

«Τα ταμπού 
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Εκπαιδευτικό λαϊκισμό 
-
-

– Λατινικά ή Κοινωνιολογία;
-

-
-

-

– Είναι εφικτή η ελεύθερη πρό-
σβαση στα ΑΕΙ;

-
-

-

– Μα αυτό προβλέπει η πρόταση 
του υπουργείου Παιδείας για το 
νέο εξεταστικό σύστημα.

-

-

-

– Την πρώτη χρονιά εφαρμογής 

της Τράπεζας Θεμάτων εκτινάχθη-
καν τα ποσοστά αποτυχίας στις 
προαγωγικές εξετάσεις. Αυτό ευ-
νοεί τα φροντιστήρια; 

-
-
-

-
-
-

-

-

Η Ελλάδα θα πληρώσει ακριβά τον εκπαιδευτικό λαϊκισμό του ΣΥΡΙΖΑ

– Γελάτε με τα γλωσσικά λά-
θη του πρωθυπουργού;
– Δεν με ενδιαφέρουν τα γλωσ-
σικά λάθη του κ. Τσίπρα, τα 
οποία πάντως διαπράττουν 
όλοι. Γνωρίζω ότι ο πρωθυ-
πουργός δεν έχει ιδιαίτερη 
γλωσσική καλλιέργεια. Εγώ θα 
του χρέωνα ότι δεν θέλησε ως 
αριστερός πρωθυπουργός να 
διαμορφώσει ένα άλλο εκπαι-
δευτικό σύστημα που θα έχει 
ποιότητα, ουσία και θα αμβλύ-
νει τις έντονες ανισότητες μετα-
ξύ των μαθητών.
 
– Υπάρχει μακεδονική γλώσ-
σα;
– -

-

-

Κλοπή της Ιστορίας

gevma@kathimerini.gr

Δειπνήσαμε 

Η συνάντηση

1939 
-

-
-

-

1960 
-

-
-

-

1965 
-

-
-

-

1973 
-

1987 
-

-

1998-2016
-

2000-2006 2009 

Γεώργιος Μπαμπινιώτης, γλωσσολόγος, ομότιμος καθηγητής Πανεπιστημίου Αθηνών

Οι σταθμοί του

Ο κ. Γαβρόγλου  
προχωρεί σε αλλαγές 
στο παρά πέντε της λή-
ξης της κυβερνητικής 
θητείας, οι οποίες  
θα δεσμεύσουν την επό-
μενη κυβέρνηση.

Το πρόβλημα  
είναι ότι τα παιδιά  
δεν αγαπούν το σχολείο, 
διότι είναι αδιάφορο  
και τους αναγκάζει  
να παπαγαλίζουν  
για τον βαθμό.



Φώτα,Κάμερα,Πάμε!

Εκτάκτως το Μ. Σάββατο 27 Απριλίου μαζί 
με την Καθημερινή μη χάσετε τον τελευταίο τόμο!

To ταξίδι μας στη χρυσή εποχή του ελληνικού κινηματογράφου, μέσα από τις 
βιογραφίες μεγάλων Ελλήνων ηθοποιών, ολοκληρώνεται, όπως και πολλές 
από τις ταινίες τους, με ένα εντυπωσιακό χάπι εντ, γεμάτο μουσική και χορό!
 
Ο τελευταίος τόμος είναι αφιερωμένος στο μιούζικαλ, στον μαγικό 
μουσικοχορευτικό κόσμο του ελληνικού Χόλιγουντ.
 
Μια περιήγηση στις μουσικές ταινίες του ελληνικού κινηματογράφου, που 
αποτέλεσαν στην εποχή τους την καλύτερη διαφήμιση της Ελλάδας στο 
εξωτερικό. Το αιγαιοπελαγίτικο τοπίο, το ελληνικό καλοκαίρι, το μπουζούκι, 
το συρτάκι και η λαϊκή μουσική που μέσα από αυτές ταξίδεψαν σε όλα τα 
μήκη και τα πλάτη της Γης. 
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– Οπως ξέρετε η οικονομική κρί-
ση έχει μειώσει τις αμυντικές 
δυνατότητες της Ελλάδας. Θα 
μπορούσαν οι ΗΠΑ να βοηθή-
σουν με την προσφορά δωρεάν 
αμυντικής βοήθειας ή ακόμη και 
με την παροχή υλικού στο επίπε-
δο που συμβαίνει με το Ισραήλ 
και την Αίγυπτο;

-

-

-

– Μιλάμε όμως για πολύ μικρά 
ποσά...

-

-

-

 – Για εμάς εδώ στην Αθήνα, 
ίσως και στη Λευκωσία, είναι ένα 
μυστήριο ποιος τελικά παίρνει 
τις αποφάσεις σε θέματα που 
αφορούν την περιοχή μας – ο 
πρόεδρος, η γραφειοκρατία ή το 
Κογκρέσο; Γιατί βλέπουμε τον 
πρόεδρο, και σε σχέση με την 
Τουρκία, να αναπτύσσει τη δι-
κή του προσωπική διπλωματία. 
Αν συμβεί κάτι με την Τουρκία 
στην Κύπρο ή στο Αιγαίο ποιος 
θα πάρει τις αποφάσεις;

-

-
-

-

– Πώς βλέπετε την επέκταση της 
επιρροής της Ρωσίας και της Κί-
νας τα τελευταία χρόνια;

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

Συνέντευξη στον ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

«Σε πλήρη -

-
-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-
-
-

-
-

-
-

-

-
-

– Κύριε γερουσιαστά, έχουν δη-
μιουργηθεί πολλές προσδοκίες 
γύρω από το νομοσχέδιο που 
καταθέσατε για την Ανατολική 
Μεσόγειο. Πιστεύετε κατ’ αρχάς 
ότι θα εξασφαλίσετε τη στήριξη 
της πλειοψηφίας στη Γερουσία;

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

 – Εχετε κάποια ένδειξη για το 
αν ο Λευκός Οίκος θα αντισταθεί 
ή όχι στο νομοσχέδιο;

-
-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

 – Περιγράψτε πώς βλέπετε 
εσείς αυτό το νέο γεωπολιτικό 
σκηνικό στην Ανατολική Μεσό-
γειο...

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

 – Γίνεται μεγάλη συζήτηση 
για τη μελλοντική πορεία της 
Τουρκίας. Τη βλέπετε να απο-
μακρύνεται από τη Δύση; Πρέπει 
να υπάρχει ένα Σχέδιο Β από την 
πλευρά των ΗΠΑ;

-
-
-

-

-
-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

– Να το ξεκαθαρίσουμε λοι-
πόν, αν η Τουρκία πάρει τους 
S-400, δεν θα πάρει τα F-35. Σω-
στά;

-

-

-

-

 – Εδώ στην Αθήνα γίνεται συ-
ζήτηση για το αν οι ΗΠΑ επε-
ξεργάζονται ένα Σχέδιο Β που 
θα μπορούσε να προβλέπει τη 
μετακίνηση ακόμη και βάσεων 
όπως αυτής του Ιντσιρλίκ στην 
Ελλάδα, εάν τα πράγματα πάνε 
στραβά με την Τουρκία...

-
-

-

-
-

-

Η Τουρκία να διαλέξει, S-400 ή F-35
Ο γερουσιαστής Μπομπ Μενέντεζ μιλάει στην «Κ» για τη στάση των ΗΠΑ στην Ανατ. Μεσόγειο και τις ελληνοαμερικανικές σχέσεις
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«Η Ελλάδα -

Η σημασία της Ελλάδας και ο κακόβουλος «παράγων Ρωσία»

Η ουσία του νομοσχεδί-
ου για την Ανατ. Μεσό-
γειο είναι σε πλήρη αρ-
μονία με κινήσεις όπως 
η συμμετοχή του Αμερι-
κανού ΥΠΕΞ στην τριμε-
ρή συνάντηση Ελλάδας 
- Κύπρου - Ισραήλ.

Η συμφωνία  
με τη Βόρεια Μακεδονία 
δίνει τη δυνατότητα 
στην Ελλάδα να παίξει 
σημαντικό ρόλο  
στα Βαλκάνια.

Δεν περιμένουμε ότι  
η Τουρκία θα ακολουθή-
σει έναν ανώμαλο δρό-
μο. Αν όμως το κάνει, θα 
πράξουμε ό,τι χρειάζε-
ται, συμπεριλαμβανομέ-
νης και της μετακίνησης 
βάσεων και δυνάμεων.

Η κινεζική πρωτοβουλία 
«Μία Ζώνη, Ενας Δρό-
μος» μπορεί να μοιάζει 
με μια μορφή οικονομι-
κής συνεργασίας,  
αλλά στην πραγματικό-
τητα είναι μια απόπειρα 
χειραγώγησης.

«Είμαι 
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Με «παροχές» -
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-
-

-
-
-

-
-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

Η «χαλαρή ψήφος»

-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

Σε διπλό 
-
-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-
-

-

«Πυρά» προς Μαξίμου
-
-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-
-

-
-

-
-

-

-
-

Με «δώρα» ο κ. Τσίπρας 
προς τις κάλπες του Μαΐου

Στις Συμπληγάδες 
Πάνου Καμμένου 
και Νίκου Κοτζιά 

Μετά το Πάσχα θα οριστικοποιηθούν τα μέτρα με «θετικό κοινωνικό πρόσημο» 

Ο πρωθυπουργός δέχθηκε διπλά πυρά

Πέραν του σεναρίου πε-
ρί καταβολής «13ου μι-
σθού» στους χαμηλοσυ-
νταξιούχους, στο τραπέζι 
έχει τεθεί και κάποια 
μείωση του ΦΠΑ.

Η κόντρα των πρώην 
υπουργών, σε συνδιασμό 
με τη σκανδαλολογία, 
προκαλεί νέο πονοκέφα-
λο στο Μαξίμου.

Σε συνάντηση -

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Το ενδόμυχο 
-
-
-

-
-

-

-

-

-

Η ομάδα -

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

Είναι  -

-

-
-

-

-
-
-

-

-
-
-

-
-

Ηδη,  -

-
-

-

-

Πολλοί εξηγούν με 
όρους «καραμπινάτης 
διαπλοκής», τη με κά-
θε μέσο διατήρηση στην 
εξουσία αυτής της μισο-
πεθαμένης πλειοψηφίας.

Α Ν Α ΛΥ Σ Η  ΤΟΥ ΜΠΑΜΠΗ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Γιατί  η προοπτική Μητσοτάκη «στηρίζει» τον αναβλητικό  Τσίπρα
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Tης ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ

Η αγωνία 

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

Η δύσκολη μάχη
-
-

-
-

-
-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

Διεθνής διαγωνισμός

-
-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

H κατασκευή -

-
-

-

-

-

-

Οι προσφορές
και ο... Ουγκώ

Ο στόχος Μακρόν 
για την αποκατάσταση 
του ναού έως τους 
Ολυμπιακούς Αγώνες 
του 2024 στο Παρίσι, 
ήταν μια επίκληση 
στη γαλλική επιμονή. 

Η στέγη δεν μπορεί 
να κατασκευαστεί όπως 
ακριβώς ήταν γιατί 
δεν υπάρχουν πλέον 
δάση με υπεραιωνόβιες 
βελανιδιές, ούτε 
στη Γαλλία ούτε στην 
υπόλοιπη Ευρώπη.

«Οι Μάιοι»
Πίνακες

Μέγα εκκλησιαστικό όργανο

Νότιος Πύργος
Δύο μικρές καμπάνες

Βόρειος Πύργος
8 καμπάνες

Κάθε Μάιο, από το 1630 ως το 1707, ένας νέος 
πίνακας προσφερόταν ως δώρο στον καθεδρικό.
Οι πίνακες διασώθηκαν παρότι δέχθηκαν σημαντικές 
ποσότητες νερού στη διάρκεια της κατάσβεσης.

Οι πυροσβέστες που 
ανέβηκαν στους δύο 
πύργους των 
κωδωνοστασίων είχαν στη 
διάθεσή τους 15 ως 30 
λεπτά για να τους 
προστατέψουν.  Η ομάδα 
είχε εξασκηθεί ακριβώς για 
αυτό το ενδεχόμενο.

Το βόρειο κωδωνοστάσιο 
ήταν το επίκεντρο της μάχης 
με τις φλόγες γιατί αν 
καιγόταν ο ξύλινος σκελετός 
που συγκρατεί τις καμπάνες, 
το βάρος τους θα γκρέμιζε 
όχι μόνο τον βόρειο πύργο, 
αλλά και ολόκληρο τον 
καθεδρικό.

Το μεγάλο όργανο της 
Παναγίας των Παρισίων είναι 
ένα από
τα μεγαλύτερα του κόσμου.
Οι 8.000 αυλοί πρέπει τώρα
να αποσυναρμολογηθούν,
να στεγνώσουν, να 
καθαριστούν από την σκόνη 
που σηκώθηκε
με την κατάρρευση της 
οροφής και εν συνεχεία
να επανατοποθετηθούν
και να κουρδιστούν.

10

11

5

5

Εγκάρσιο κλίτος

Κεντρικό κλίτος

Ιερά σινδόνη

Ο μανδύας που φορούσε ο βασιλιάς 
Λουδοβίκος ΙΧ, μετέπειτα Αγιος 

Λουδοβίκος, όταν έφερε στο Παρίσι το 
ακάνθινο στεφάνι του Ιησού

τον 13 ο αιώνα περιλαμβανόταν στα ιερά 
κειμήλια που διέσωσαν οι πυροσβέστες

Διασώθηκε

Αγνωστη κατάσταση

Υπέστη ζημιές

Καταστράφηκε

Τα μπρούτζινα αγάλματα των 12 αποστόλων που βρίσκονταν σε διάφορα 
σημεία της στέγης είχαν απομακρυνθεί λίγες ημέρες πριν ξεσπάσει η 
πυρκαγιά για να συντηρηθούν. Σε ένα από αυτά, ο μηχανικός που 
διηύθυνε την αποκατάσταση του ναού τον 19ο αιώνα, Βιολέ ΛεΝτίκ είχε 
δώσει εντολή να απεικονίζεται το πρόσωπό του.

Τυχερά αγάλματα

3

2
6

7

7

1
4

Νοτρ Νταμ, ελπίδα μέσα από τις στάχτες
Πώς η ηρωική προσπάθεια 20 πυροσβεστών έσωσε από ολική κατάρρευση την Παναγία των Παρισίων  
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Η καταστροφή 
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

«Υπάρχουν χρήματα»

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-
-
-

-
-

-
-

-

-

ΓΙΟΥΛΗ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Στη χώρα μας 
τις περισσότερες φορές 
η συζήτηση 
για την πρόληψη 
γίνεται κατόπιν 
καταστροφής.

Οι... ανοχύρωτοι
αρχαιολογικοί χώροι
της Ελλάδας

Στην 

-
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Ο κόκορας-σύμβολο
της Γαλλίας βρισκόταν 
στην κορυφή του 
κεντρικού πυργίσκου
ο οποίος κατέρρευσε.
Ο κόκορας εντοπίστηκε 
«λαβωμένος»
μέσα στα συντρίμια, 
ενώ οποιαδήποτε 
ανακατασκευή του 
πυργίσκου θεωρείται 
βέβαιο ότι θα φιλοξενεί 
στην κορυφή της
τον διάσημο 
ανεμοδείκτη.

Οι τρεις μικρές 
καμπάνες του κεντρικού 
πυργίσκου 
χρονολογούνται
από το 1864. Οι τρεις 
καμπάνες, που είχαν 
βάρος 120 κιλά, 250 
κιλά και 450 κιλά 
κατέρρευσαν μαζί με 
τον κεντρικό πυργίσκο 
ανοίγοντας τρύπα στην 
οροφή του καθεδρικού, 
στο σημείο όπου
το κεντρικό κλίτος 
διασταυρώνεται
με το εγκάρσιο κλίτος.

Μπρούτζινος κόκορας

Μικρό εκκλησιατικό όργανο

Τρεις καμπάνες5 5

Το μικρό εκκλησιαστικό 
όργανο ήταν αυτό που 
ακουγόταν στις έξι 
λειτουργίες που 
τελούνταν καθημερινά 
στον καθεδρικό ναό, 
ενώ στις ξεχωριστές 
περιστάσεις έδινε την 
σκυτάλη στο μεγάλο 
όργανο ή εμπλεκόταν 
μαζί του και με τους 
πιστούς σε μουσικό 
διάλογο. Θα χρειαστεί 
αποσυναρμολόγηση και 
καθαρισμό, όπως το 
μεγάλο όργανο

Το τέμπλο είναι ένα
από τα έργα τέχνης που 
επεβίωσαν και από την οργή 
των επαναστατών, που 
κατέλαβαν τον καθεδρικό ναό 
το 1789 και από την δραματική 
πυρκαγιά. Δεν είναι σαφές
αν υπέστη ζημιές κατά
την πυρόσβεση. Συνολικά
οι ζημιές στο εσωτερικό του 
ναού είναι μικρές, καθώς
οι φλόγες έκαψαν τη στέγη, 
όχι το εσωτερικό. 

Ξύλινο τέμπλο

Ακάνθινο στεφάνι
Ο βυζαντινός αυτοκράτορας 
Βαλδουίνος Β χάρισε το 
στεφάνι που σύμφωνα με 
τον θρύλο φορούσε ο 
Ιησούς κατά την σταύρωση 
στον Λουδοβίκο ΙΧ το 1238.  
Το στεφάνι φυλασσόταν 
στην Σαιντ Σαπέλε, 
παρεκκλήσι που ανεγέρθηκε 
ειδικά γι αυτό το σκοπό ως 
τη γαλλική επανάσταση. Στις 
αρχές του 19ου αιώνα 
μεταφέρθηκε στην Παναγια 
των Παρισίων. Διασώθηκε 
από την φωτιά και 
φυλάσσεται προσωρινά στο 
δημαρχείο του Παρισιού. 

Η νότια ροζέτα
Τα βιτρώ στη νότια ροζέτα 
τοποθετήθηκαν το 1260, δέκα 
χρόνια μετά από τα βιτρώ της 
βόρειας ροζέτας. Οι ροζέτες 
επεβίωσαν από την πυρκαγιά, 
αλλά τα πλαίσιά τους έχουν 
υποστεί ζημιές και
η σταθεροποίησή τους
είναι μία από τις βασικές 
προτεραιότητες των εργασιών 
που θα ξεκινήσουν όταν 
εκλείψει ο κίνδυνος 
κατάρρευσης και επιτραπεί
η πρόσβαση κοντά στους 
τοίχους του ναού. 

Χορωδία

Η Αγία Θηρεσία του 
Μικρού Ιησού ήταν μία 
από τις πιο αγαπητές 
αγίες της σύγχρονης 
εποχής. Το άγαλμά της, 
που βρίσκεται στο 
νότιο εγκάρσιο κλίτος 
του ναού, δεν υπέστη 
ζημιές. Το άγαλμα 
φιλοτεχνήθηκε το 1935 
και είναι μία από τις πιο 
πρόσφατες προσθήκες 
σε έναν καθεδρικό που 
περιλαμβάνει έργα 
τέχνης από οκτώ 
αιώνες.

Αγαλμα Αγίας Θηρεσίας

6

9

8

Η πρόσφατη -
-

-

-
-

-

– Eνας Ελληνας ιστορικός και 
στοχαστής που ζει δεκαετίες στο 
Παρίσι πώς ένιωσε βλέποντας 
αυτές τις εικόνες; 

-

– Τι σημαίνει αυτή η καταστρο-

φή για τον πολιτισμό, τον δυτι-
κό αλλά κυρίως τον οικουμενικό; 

-
-

-
-
-

-
-

– Πώς είδαν οι Γάλλοι αυτήν την 
καταστροφή; 

-

-

-

-
-

-

-
-

-

«Σαν να καίγεται το Αγιον Ορος»
Του ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Η καταστροφική -

-

-

-

-
-

-

-

-

-

* Ο Βασίλης Αλεξάκης είναι 
συγγραφέας. Τελευταία του βιβλία 
«Η μητρική γλώσσα» (2017) και «Γιατί 
κλαις;». Αμφότερα κυκλοφορούν από 
τις εκδόσεις Μεταίχμιο.  

Α Π Ο Ψ H

Μέσα μας έγινε το κακό
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΑΛΕΞΑΚΗ*

Με την καταστροφή -

-
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Οταν ο 
-
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Ψέματα σε όλους
-
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-

-

-
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-
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-
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-
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Η απομάκρυνση Φλιν
-
-
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

Ναρκοπέδιο ο Λευκός Οίκος επί Τραμπ
Η πολυσέλιδη έκθεση Μιούλερ περιγράφει απίστευτες καταστάσεις ανάμεσα στον Αμερικανό πρόεδρο και στους συνεργάτες του

Από τις πρώτες μέρες 
της προεδρίας του 
προσπαθούσε να 
αναχαιτίσει την απειλή 
από τη ρωσική ανάμειξη 
στις εκλογές του 2016.

O Αμερικανός 
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Των PETER BAKER  
και MAGGIE HABERMAN  
THE NEW YORK TIMES

Ενα -

-

-
-

-

«Αφήνει το Κογκρέσο στο σκοτάδι»

Οι προσπάθειές 
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Στον χώρο 
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-
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Οι δημοσκοπήσεις
-

-

-

-

-

-

-
-

-
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-
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-
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«Τι θα γίνει με τον Μπέρνι Σάντερς;» Φαβορί ο Μόντι και ο εθνικισμός
Φόβος στους Δημοκρατικούς για τον σοσιαλιστή υποψήφιο Κρίσιμες εκλογές και διχαστική ρητορική στην Ινδία 

Υπό προϋποθέσεις 
μπορεί να είναι  
αυτός που θα λάβει  
το χρίσμα και θα κληθεί 
να αντιμετωπίσει  
τον Τραμπ το 2020.

Η χώρα έχει μακρά κο-
σμική ιστορία, ο Νεχρού 
και ο Γκάντι αντιστά-
θηκαν στη δημιουργία 
ενός θεοκρατικού κρά-
τους όπως είναι το Ιράν.
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O εκτός 
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Πολλοί 

Του JONATHAN MARTIN 
THE NEW YORK TIMES

Των JEFFREY GETTLEMAN, HARI KUMAR 
KAI SCHULTZ, SUHASINI RAJ  
THE NEW YORK TIMES
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ΓΗΠΕΔΟ
ΣΑΒΒΑΤΟ�ΚΥΡΙΑΚΗ 15:00 � 22:00

ΛΕΠΤΟ ΠΡΟΣ ΛΕΠΤΟ ΟΛΕΣ ΟΙ ΕΞΕΛΙΞΕΙΣ ΤΩΝ ΑΓΩΝΩΝ

ΠΑΜΕ

ΣΧΟΛΙΑΖΟΥΝ ΤΟΝ ΑΠΟΗΧΟ ΤΩΝ ΠΑΙΧΝΙΔΙΩΝ ΟΙ

ΜΑΡΙΟΣ
ΑΒΡΑΑΜΙΔΗΣ

ΧΡΙΣΤΟΣ
ΖΑΒΟΣ  ΣΑΒΒΑΣ ΚΟΣΙΑΡΗΣ

Το φάντασμα του Φράνκο
και οι ελπίδες του Σάντσεθ
Προβάδισμα των Σοσιαλιστών και απειλητική άνοδος της Ακροδεξιάς στην Ισπανία

Την ερχόμενη Κυριακή θα πραγμα-
τοποιηθούν οι τρίτες βουλευτικές
εκλογές της Ισπανίας μέσα σε τέσ-
σερα χρόνια, γεγονός δηλωτικό
της ενδημικής πολιτικής αστάθειας. 

Η σκληρή οικονομική κρίση του
2008 κλόνισε τον παραδοσιακό δι-
κομματισμό Λαϊκού Κόμματος (ΡΡ)
- Σοσιαλιστών (PSOE), φέρνοντας
στο προσκήνιο δύο νέους πολιτι-
κούς σχηματισμούς: τoυς αριστε-
ρούς Podemos και τους κεντροδε-
ξιούς Ciudadanos. Τον τελευταίο
χρόνο, δύο ασθενικές κυβερνήσεις
μειοψηφίας κατέρρευσαν: τον Ιού-
νιο το Κοινοβούλιο ψήφισε πρό-
ταση δυσπιστίας κατά του συντη-
ρητικού πρωθυπουργού Μαριάνο

Ραχόι, ύστερα από δύο τεράστια
σκάνδαλα διαφθοράς (υποθέσεις
Γκουρτέλ και Μπάρθενας) που ενέ-
πλεξαν σωρεία στελεχών του ΡΡ.
Τον Φεβρουάριο, η ετερόκλητη κυ-
βέρνηση του σοσιαλιστή Πέδρο
Σάντσεθ υποχρεώθηκε να οδηγήσει
τη χώρα στις κάλπες, καθώς τα κα-
ταλανικά κόμματα απέσυραν την
υποστήριξή τους και καταψήφισαν
τον προϋπολογισμό, απογοητευ-
μένα από τους χειρισμούς της κυ-

βέρνησης στο εκρηκτικό πρόβλημα
της περιοχής τους.  Αν επιβεβαι-
ωθούν οι δημοσκοπικές τάσεις, οι
εκλογές της 28ης Απριλίου θα κα-
ταγράψουν μια μερική επαναφορά
του διπολισμού. Στα αριστερά του
Κέντρου, το PSOE, που καταγράφει
συνεχή ανοδική πορεία ύστερα
από την επάνοδο του Σάντσεθ στην
ηγεσία, φαίνεται να εδραιώνει την
ηγεμονία του έναντι του Podemos:
οι τελευταίες δημοσκοπήσεις δί-
νουν στο PSOE γύρω στο 30% και
στο Podemos κοντά στο 13%, ενώ
το 2016 τα δύο κόμματα ήταν πρα-
κτικά ισοδύναμα (22,6% και 21,2%).
Αντιθέτως, στα δεξιά του Κέντρου
επικρατεί εικόνα τριχοτόμησης.
Το ΡΡ κυμαίνεται στο 17%, σχεδόν
το μισό από την επίδοση του 2016
(33%), οι Ciudadanos μένουν στα-
θεροί στο 13%, ενώ η μεγάλη έκ-
πληξη έρχεται από το μέχρι χθες
περιθωριακό ακροδεξιό κόμμα Vox
– οι δημοσκοπήσεις τού δίνουν
ανάμεσα σε 10% και 12%. 

Λόγω των μεγάλων πληγών που

άφησε η μακρά περίοδος της δι-
κτατορίας Φράνκο, η Ισπανία εθε-
ωρείτο μέχρι πρότινος απρόσβλητη
έναντι των νεοφασιστικών δυνά-
μεων – αν και οι καλύτεροι γνώστες
της ισπανικής πραγματικότητας
δεν έπαυαν να προειδοποιούν πως
η Ακροδεξιά απλά κρυβόταν για
χρόνια κάτω από τις φτερούγες
του ΡΡ. Τα σκάνδαλα διαφθοράς
του ΡΡ σε μια χώρα σκληρά δοκι-
μασμένη από τις πολιτικές λιτότη-
τας ώθησαν πολλούς συντηρητι-
κούς πολίτες να αναζητήσουν εναλ-
λακτική στέγη. Το εξωκοινοβου-
λευτικό Vox ήταν μια εύκολη λύση,
καθώς ευνοούνταν από τον ιδιαί-
τερο χαρακτήρα αυτής της αναμέ-
τρησης, όπου για πρώτη φορά εδώ
και πολλά χρόνια η οικονομία και
το κοινωνικό πρόβλημα περνούν
σε δεύτερο πλάνο, παραχωρώντας
τους πρωταγωνιστικούς ρόλους σε
θέματα ταυτοτήτων: το Καταλανικό,
τα σύμβολα της περιόδου Φράνκο,
η μετανάστευση και η οικογένεια
αναδεικνύονται σε προνομιακά πε-

δία της πολιτικής αντιπαράθεσης.
Ενδεικτική ήταν η πρόσφατη προ-
εκλογική ομιλία του ηγέτη του Vox,
Σαντιάγο Αμπασκάλ, σε εργατικό
προάστιο της Μαδρίτης. Πρώην
στέλεχος του ΡΡ, ο 43χρονος Αμ-
πασκάλ διάλεξε μια παλιά αρένα
για τη συγκέντρωση του κόμματός
του, υπερασπιζόμενος τις ταυρο-
μαχίες και το κυνήγι ως αναπό-
σπαστα συστατικά του εθνικού
πνεύματος, που κινδυνεύει από
τους μετανάστες και τους «προδό-
τες» στο εσωτερικό της χώρας.
Στους «προδότες» περιλαμβάνεται,
εκτός από το αριστερό Podemos,
και η κυβέρνηση του σοσιαλιστή
Σάντσεθ, η οποία κατηγορείται για
ενδοτισμό έναντι του καταλανικού
εθνικισμού. Ο Αμπασκάλ μίλησε
επίσης για τη «μεγάλη ιδεολογική
αναμέτρηση εναντίον των προ-
οδευτικών» σε ζητήματα όπως ο
φεμινισμός, οι γάμοι ομοφυλοφίλων,
οι αμβλώσεις και οι «νόμοι για την
ιστορική μνήμη» – η κυβέρνηση
Σάντσεθ κατάργησε μνημεία της
εποχής Φράνκο και διέταξε την
εκταφή του δικτάτορος. 

Το Καταλανικό
Οι φλογερές αντιδράσεις των

Ισπανών εθνικιστών στο αμφιλε-
γόμενο δημοψήφισμα των κατα-
λανικών αρχών για απόσχιση, τον
Οκτώβριο του 2017, δημιούργησε
ευνοϊκό περιβάλλον για την έξοδο
του Vox από την πολιτική καραν-
τίνα. Στη διάρκεια διαδηλώσεων
υπέρ της ενότητας του κράτους,
οπαδοί του επιδίδονταν στον χαι-
ρετισμό της φασιστικής Φάλαγγας

χωρίς να ενοχλούνται από τους
οπαδούς του ΡΡ. Αλλά το μεγάλο
άλμα για το Vox έγινε τον Δεκέμβριο
του 2018, όταν μπήκε για πρώτη
φορά στο τοπικό κοινοβούλιο της
Ανδαλουσίας. Στη συνέχεια, το PP
και οι Ciudadanos δέχθηκαν να
σχηματίσουν κυβέρνηση σε αυτό
το παραδοσιακό προπύργιο του
PSOE, στηριγμένοι σε ψήφους του
Vox. Μάλιστα, οι αρχηγοί των τριών
δεξιών κομμάτων (PP, Ciudadanos,
Vox) εμφανίστηκαν ο ένας δίπλα
στον άλλο τον περασμένο Φεβρουά-
ριο, σε διαδήλωση εναντίον του
Σάντσεθ και των χειρισμών του
στο Καταλανικό. 

Το ενδεχόμενο να επαναληφθεί
η τριπλή συμμαχία της Ανδαλουσίας
σε πανεθνικό επίπεδο, με τον σχη-
ματισμό κυβέρνησης που θα υπο-
στηρίζεται από το Vox, έχει ερεθίσει
την ευρύτερη Αριστερά, κάτι που

φαίνεται να λειτουργεί υπέρ του
Σάντσεθ. Οι δημοσκοπήσεις τού
δίνουν αρκετές πιθανότητες να
είναι σε θέση να σχηματίσει κυ-
βέρνηση σε συνεργασία με το Po-
demos και κάποια περιφερειακά
κόμματα, όπως το PNV στη Χώρα
των Βάσκων και τα κόμματα του
καταλανικού εθνικισμού. Ο ίδιος
προεκλογικά απέκλεισε την πραγ-
ματοποίηση δημοψηφίσματος για
την ανεξαρτησία της Καταλωνίας,
αντιπροτείνοντας να θωρακιστεί
συνταγματικά η αυτοδιοίκηση των
περιοχών. Ακόμη και αυτό, όμως,
είναι βέβαιο ότι θα προκαλέσει σο-
βαρές αντιδράσεις στην Ισπανία,
καθώς ο νέος ηγέτης του ΡΡ, Πάμπλο
Κασάδο, έχει ταχθεί υπέρ της άρσης
του καθεστώτος αυτονομίας, αλι-
εύοντας ψήφους από το ακροδεξιό
ακροατήριο του Vox.

Π.Γ.Π.

Πολίτης, τυλιγμένος με την ισπανική σημαία, παρακολουθεί προεκλογική εκ-
δήλωση του κόμματος Vox στο Σαν Σεμπαστιάν. 

������

Στην τελική ευθεία προς
τις εκλογές της 28ης
Απριλίου, πρώτα στην
ατζέντα είναι τα θέματα
ταυτοτήτων και όχι 
τα οικονομικά. 

Η επιρροή του Podemos έχει υπο-
χωρήσει αισθητά τα τελευταία
χρόνια. Το ρήγμα στο ηγετικό δίδυ-
μο Πάμπλο Ιγκλέσιας - Ινίγο Ερε-
χόν, η κρίση των «τσαβίστας» στη
Βενεζουέλα, η μνημονιακή συνθη-
κολόγηση του ΣΥΡΙΖΑ και η μεσο-
βέζικη στάση του στο Καταλανικό
έπαιξαν τους ρόλους τους. Το τε-
λευταίο διάστημα, πάντως, προκά-

λεσε πάταγο η αποκάλυψη πως
ένας διεφθαρμένος αστυνομικός
διευθυντής παρακολουθούσε τον
Ιγκλέσιας κατ’ εντολήν ανώτατων
κυβερνητικών στελεχών του ΡΡ,
που «φύτεψαν» χαλκευμένα στοι-
χεία για να εμφανίσουν το Pode-
mos χρηματοδοτούμενο από το Κα-
ράκας, το κολομβιανό αντάρτικο
FARC και τη Χεζμπολάχ.

Η επιρροή του Podemos
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Τραμετσάνι και κριτική
Ανέκαθεν και ειδικά τα τελευταία χρό-
νια, οι προπονητές στον ΑΠΟΕΛ γίνονται
δέκτες αυστηρής και πολλές φορές
υπερβολικής κριτικής. Και ο Πάολο Τρα-
μετσάνι δεν θα μπορούσε να αποτελέσει
εξαίρεση. Έδωσε και ο ίδιος αφορμές με
κάποιες προβληματικές εμφανίσεις της
ομάδας του, ας μην ξεχνάμε όμως πως το
ρόστερ, το οποίο διαχειρίζεται, σε ποσο-
στό περίπου 90%, δεν συγκροτήθηκε
από δικές του επιλογές το περασμένο
καλοκαίρι. Το θέμα έχει μία ακόμη ση-
μαντική πτυχή. Κάτω από συνεχή αμφι-
σβήτηση και κριτική, ο Ιταλός τεχνικός
διατηρεί αυξημένες πιθανότητες να συν-
δυάσει την παρουσία του στον πάγκο του
ΑΠΟΕΛ με την κατάκτηση του νταμπλ. Για
το αν μια τέτοια επιτυχία, θα αποδειχθεί
ικανή να αλλάξει την αρνητική άποψη
αρκετών φίλων του ΑΠΟΕΛ για τον ίδιο,
θα πρέπει να περιμένουμε…

* * * * *  

Ομόνοια Vs Primetel
Η πρώτη και καθοριστική «μάχη» έβγα-
λε νικήτρια την Primetel. Μονομερώς η
Ομόνοια δεν μπορεί να τερματίσει το
τηλεοπτικό της συμβόλαιο. Δεν φαίνε-
ται, ωστόσο, να κλείνει εδώ το όλο θέμα
και το επόμενο στάδιο από τη στάση της
Ομόνοιας θα εξαρτηθεί. Αποδέχονται οι
πράσινοι την εξέλιξη και τα δεδομένα
μένουν ως έχουν μέχρι το 2024; Υπάρ-
χει πιθανότητα για κοινή συναινέσει λύ-
ση της συνεργασίας των δύο πλευρών;
Οι επόμενες κινήσεις του κυρίου Σταύ-
ρου Παπασταύρου και των συνεργατών
του αναμένονται με ιδιαίτερο ενδιαφέ-

ρον από τους φίλους της ομάδας και με
μεγάλη αγωνία από τους υποψήφιους
νέους τηλεοπτικούς συνεργάτες, εάν
και εφόσον βέβαια…

* * * * *  

Ανίκητη γραφειοκρατία
Το παλεύει ο Σταύρος Παπασταύρου
στην Ομόνοια να βρει την κατάλληλη λύ-
ση για το γήπεδο που θα αγωνίζεται η
ομάδα τον επόμενο χρόνο, όμως κανέ-
νας δρόμος δεν είναι στρωμένος με ρο-
δοπέταλα. Αλλιώς τα βλέπεις τα πράγ-
ματα απ’ έξω και αλλιώς καταλαβαίνεις
πώς είναι όταν αποφασίσεις να σπάσεις
δεσμούς χρόνων. Δικαίωμά του είναι να
θεωρεί πως πληρώνει υπερβολικά ποσά
στο ΓΣΠ σε σχέση με άλλες διαθέσιμες
επιλογές, όμως, τα όσα γίνονται στην
προσπάθεια για το Μακάρειο θα τον
έχουν κάνει να καταλάβει πως το να αλ-

λάξει έδρα μόνο εύκολο δεν είναι. Τόσα
χρόνια στην Αμερική τη γραφειοκρατία
μας ίσως να την ξέχασε, όμως ήταν και
παραμένει ανίκητη. Από την Ομόνοια
πάντως βγαίνει αποφασιστικότητα πως
θα τη βρουν την άκρη στο τέλος.

* * * * *  

Πού είναι οι 400 χιλιάδες;
Στο προσκήνιο επανήλθε και πάλι το
ποσό, το οποίο η Ανόρθωση καλείται να
καταλάβει για την απόκτηση του Νίκα
Κατσαράβα, ο οποίος, όμως, το περα-
σμένο καλοκαίρι δεν δεσμευόταν με
συμβόλαιο με οποιονδήποτε σύλλογο.
Οι 400 χιλιάδες, οι οποίες προκύπτουν
ως οφειλή, είναι η αμοιβή του περιβόη-
το Γεωργιανού μάνατζερ Μάμουκα Τζιγ-
κέλι ως αντίτιμο για υπηρεσίες, οι οποί-
ες αφορούν και τον δανεισμό του Μπέ-
κα Μικελτάντζε, αλλά και τη μετακίνηση

του Μίχαλ Ντούρις στη «Μεγάλη Κυ-
ρία». Στην έκτακτη Γενική Συνέλευση
του Σωματείου ο Λούης Λοΐζου είχε
αναφέρει ότι ο Ανδρέας Παντελή του
είπε ότι θα αναλάμβανε το κόστος της
μεταγραφής, κρατώντας το εκτός υπο-
λογισμού του φετινού ελλείμματος,
ενώ υπήρξε και υπογραφή σχετικού εγ-
γράφου μετά από πρωτοβουλία μέλους
της εταιρίας. Μάλιστα, ο πρώην πρό-
εδρος της εταιρίας, είχε αναφέρει ότι ο
Γεωργιανός επιθετικός ήταν ήδη… προ-
πωλημένος στη Σπάρτακ Μόσχας για
700 χιλιάδες ευρώ!

* * * * *  

Κανείς(;)
Ακούστηκαν πράματα και θάματα. Φτά-
σαμε στο σημείο να διακόψουν το πρω-
τάθλημα Β΄ κατηγορίας αφού μάλλον
και πάλι έγιναν ρεζίλι στην Ευρώπη. Και
όμως πέρασαν μέρες και πάλι κανείς μα
κανείς δεν είναι ούτε καν ύποπτος για
στημένα παιχνίδια. Πήραν λέει αποφά-
σεις… μέχρι την επόμενη φορά που θα
ξαναπάρουν.

* * * * *  

Ο Αναστασίου
Είναι αλήθεια ότι δέχθηκε σωρεία επι-
θέσεων για λόγους που κάποιοι θεω-
ρούν σημαντικούς. Φαίνεται κιόλας, για
όσους είναι μπασμένοι ότι η επίθεση εί-
ναι κάπως ενορχηστρωμένη. Επί τού-
του, οι ιθύνοντες την Ομόνοια δεν
φρόντισαν να προστατέψουν τον προ-
πονητή. Υπάρχουν δύο τινά. Είτε συμ-
φωνούν, είτε απλώς είναι αδύνατοι να
τον προστατέψουν… 

* * * * *  

Ζήτω
η απλότητα!

ΑΠΟΨΕΙΣ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Είναι κάτι στιγμές που απλώς το
όποιο εξωγενές στοιχείο, δεν
μπορεί αντιπαρατεθεί με το ίδιο
το άθλημα. Τα λεφτά, το σταρι-
λίκι, η εμπορική υπεροχή ακόμη
και αυτό που λέμε φαβορί στα
γραφεία στοιχημάτων. Γιατί ακρι-
βώς απέναντί τους βρίσκεται το
ίδιο το παιχνίδι. Η φιλοσοφία,
η θέληση, η μέθοδος, μα κυρίως
η ομαδικότητα. Αυτού του είδους

την αναμέτρηση παρακολουθήσαμε την Τρίτη το
βράδυ στο Τορίνο, στον αγώνα μεταξύ της Γιου-
βέντους και του Άγιαξ. Από τη μια μεριά παίκτες,
λουσμένοι στη χρυσόσκονη, όπως παράγεται στη
σύγχρονη βιομηχανία του ποδοσφαίρου, πλούσιοι
και χορτασμένοι από τη λάμψη και από την άλλη
μια παρέα πιτσιρικάδων που μεγάλωσαν ποδο-
σφαιρικά, στη σημαντικότερη ίσως ομάδα της
ιστορίας.

Σημαντικότερη, όχι γιατί απλώς ανέδειξε βα-
ρύνουσες μορφές του αθλήματος, όπως οι Κρόιφ
και Μίχελς, ούτε γιατί προσέθεσαν στο άθλημα
σωρεία καινοτομιών ή επινόησαν το total football,
ούτε και ακόμη γιατί κατέστησαν τις ποδοσφαιρικές
ακαδημίες σημαντικές για την κάθε ομάδα, αλλά
γιατί τοποθέτησαν στον πυρήνα του αθλήματος,
την απλότητα.  Ακριβώς η απλότητα είναι η πηγή
μαγείας που κάνει το ποδόσφαιρο το πιο δημοφιλές
άθλημα στην ιστορία. Και όταν κανείς την εντοπίζει
στο παιχνίδι απλώς μαγεύεται. Όπως μαγεύτηκε
ολόκληρος ο ποδοσφαιρικός πλανήτης, παρακο-
λουθώντας τους παίκτες του Άγιαξ ν’ αντιμετω-
πίζουν την πλούσια και φιλόδοξη παρέα του Κρι-
στιάνο Ρονάλντο. Με παίκτες που ανδρώθηκαν
στην ίδια ομάδα, γαλουχήθηκαν με κοινή φιλοσοφία
και κλήθηκαν να κάνουν πράξη ενώπιον του κοινού
τα λόγια που κάποτε ανέφερε ο «προπάππου» τους
και εμπνευστής της φιλοσοφίας, Γιόχαν Κρόιφ:
«Το να παίξεις ποδόσφαιρο είναι πολύ απλό, αλλά
το να παίξεις απλό ποδόσφαιρο είναι το δυσκο-
λότερο πράγμα που υπάρχει». Αυτό ακριβώς έκανε
πράξη η ομάδα του Έρικ Ντε Χάγκ. Το επιχείρημα,
όμως, αυτό, όπως πολύ σωστά είπε ο Κρόιφ, δεν
είναι εύκολο. Χρειάζεται δουλειά, ταλέντο, μέθοδο,
υπομονή μα πάνω απ’ όλα χρόνο. 

Εξού και μετά από είκοσι χρόνια η μεγάλη των
Ολλανδών σχολή επέστρεψε. Για να διδάξει και
πάλι στους υπόλοιπους τις θεμελιώδεις αρχές του
αθλήματος. Μα κυρίως την απλότητα.

Αυτό δεν είναι ποδόσφαιρο είναι
κάτι άλλο, υποστηρίζουν όλοι
όσοι εκφράζουν την αντίθεσή
τους στη χρήση της τεχνολογίας
και πιο συγκεκριμένα του VAR.
Όντως, η εικόνα και το συναί-
σθημα, στην τελευταία φάση
του καλύτερου ίσως παιχνιδιού
των τελευταίων χρόνων στο Ch-
ampions League, με τον Στέρλιγκ
να σκοράρει και να στέλνει τη

Σίτι στα ημιτελικά και σε δευτερόλεπτα τα δεδομένα
να αλλάζουν, τα συναισθήματα να αντιστρέφονται
και η τετράδα των ημιτελικών να συμπληρώνεται
αλλιώς, είναι κάτι που δύσκολα αποδέχεται κάποιος.
Από την άλλη, όμως, σωστά ακυρώθηκε το γκολ
και δικαιοσύνη απονεμήθηκε από την τελική από-
φαση, η οποία οφείλεται στην τεχνολογία.

Χωρίς πολλά λόγια, λοιπόν, θα πρέπει να το συ-
νηθίσουμε και να το αποδεχθούμε, πως η τεχνολογία
είναι πλέον απαραίτητη στο σύγχρονο ποδόσφαιρο.
Πιο απλά, το VAR ήλθε, εξαπλώνεται και θα μείνει.
Σύμφωνοι, ξενέρωμα μπορεί να αποτελεί να μπαίνει
ένα γκολ να πανηγυρίζει ο κόσμος και λίγο αργότερα
να σου… παίρνουν το χαμόγελο πίσω. Μπείτε,
όμως, και στην πλευρά του αδικημένου, αυτού
που βλέπει και ξαναβλέπει στις επαναληπτικές
προβολές την αδικία, αλλά η απόφαση του διαιτητή
δεν αλλάζει. Και από τέτοια λάθη, διαμορφώθηκαν
καθοριστικά αποτελέσματα, κρίθηκαν σημαντικοί
αγώνες, καθορίστηκαν τίτλοι, γράφτηκε (αλλιώς)
ιστορία.

Το VAR αποτελεί ένα πολύτιμο εργαλείο για τη
διόρθωση σοβαρών λαθών που μπορεί να προκύ-
ψουν κατά τη διάρκεια ενός αγώνα. Στην ουσία
όλοι, σε μικρό ή μεγάλο βαθμό, «ζήτησαν» κατά
καιρούς τη δυνατότητα αποκατάστασης μιας αδι-
κίας, ακόμη και αυτοί που σήμερα εκφράζουν αν-
τίθεση ή έστω αμφιβολία για τη χρήση του συγ-
κεκριμένου συστήματος. Η σωστή χρήση είναι το
ζητούμενο, γιατί η τεχνολογία, σχεδόν ποτέ, δεν
αντικαθιστά πλήρως τον ανθρώπινο παράγοντα.

Με το καλό και όσο πιο σύντομα γίνεται να
υποδεχθούμε το VAR και στα κυπριακά γήπεδα.
Δεν θα μας λύσει όλα τα προβλήματα, σε τεράστιο
βαθμό, όμως, θα συμβάλει στη μείωση της προ-
κατάληψης. Αν μη τι άλλο, να αποδεχθούμε πιο
εύκολα τους νικητές και τροπαιούχους. Αρκεί βέ-
βαια, να ξεκαθαρίσουμε από την αρχή κάποια δε-
δομένα, ως προς τη χρήση του συστήματος και
όλους όσοι θα έχουν ενεργό συμμετοχή στην όλη
λειτουργία…

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Δικαιωμένος νοικοκύρης

Η πρόκριση της ΑΕΛ στον τελικό του
κυπέλλου δεν λέει τίποτα από μόνη
της, αφού αν δεν πάρεις το τρόπαιο
δεν θα το θυμάται και κανένας. Αυτό
που αξίζει κανείς να κρατήσει είναι η
νοοτροπία του Ανδρέα Σοφοκλέους,
όπως αυτή φάνηκε στις δηλώσεις του
μετά: «Η μόνη οδός είναι οι νοικοκυ-
ρεμένοι προϋπολογισμοί», είπε και
αυτό εξηγεί τη φιλοσοφία που ακο-
λουθεί από το 2014 και μετά. Μεταξύ
μας, έλεγε και ξαναέλεγε σε ιδιωτικές
συζητήσεις πως όποιος ανοίξει το χέρι
του παραπάνω από εκεί που φτάνει το
μόνο που θα πάθει είναι να καταστρα-
φεί χωρίς να πετύχει το παραμικρό. Αν

δει κανείς τι συνέβη σε άλλες μεγάλες
ομάδες που ρίσκαραν, άντε τώρα να
του πεις πως έχει άδικο. Μπορεί να μη
χτυπά πρωτάθλημα πια, αλλά έχει μια
ομάδα που πληρώνει όσα μπορεί να
πληρώσει και πετυχαίνει περισσότερα
από όσα της αναλογούν. Με το έβδομο
μπάτζετ κατέβηκε και ίσως πάρει και
τρόπαιο στο τέλος της ημέρας.

To VAR ήρθε
για να μείνει

Eνα πολύ όμορφο ποδοσφαιρικό πα-
ραμύθι συνεχίζει να γράφει ο Άγιαξ.
Τα τρομερά «μωρά» από το Άμστερν-
ταμ, αφού απέκλεισαν με εντυπωσιακό
τρόπο τη «Βασίλισσα» του Champions
League, Ρεάλ Μαδρίτης, στη φάση των
«16», πέταξαν έξω, ξανά με εντυπω-
σιακό τρόπο, τη «Μεγάλη Κυρία» του
ευρωπαϊκού ποδοσφαίρου, τη Γιου-
βέντους και τον «βασιλιά» της διορ-
γάνωσης, Κριστιάνο Ρονάλντο, φτά-
νοντας έτσι στα ημιτελικά. Ο «Αίαντας»
επέστρεψε με επιβλητικές εμφανίσεις
στους «4» της κορυφαίας διασυλλογικής
διοργάνωσης για πρώτη φορά μετά το
1997, όμως, το κατόρθωμά του γίνεται
ακόμα μεγαλύτερο αν αναλογιστεί κα-
νείς από πού ξεκίνησε αυτή η προ-
σπάθεια και πού καταλήγει… Μπορεί
να απέχουν καιρό από την elite του
Champions League οι Ολλανδοί, αλλά
σίγουρα δεν είναι… χτεσινοί. Αντίθετα,
πρόκειται για μια από τις πιο επιτυ-
χημένες ομάδες του θεσμού με βαριά
φανέλα και τέσσερις κατακτήσεις του
τροπαίου της διοργάνωσης.

Οι νέοι είναι… ωραίοι
Ωστόσο, πολλά από τα αστέρια του

δεν είχαν γεννηθεί καν την τελευταία
φορά που ο Άγιαξ έφτασε στα ημιτε-
λικά. Χαρακτηριστικό είναι πως από
τους πιθανότατα βασικούς στα ματς
των ημιτελικών, οι Μαζραουί, Ντε Λιχτ,
Ντε Γιονγκ και Βαν ντε Μπέεκ ήταν
αγέννητοι, ο Νέρες είχε κλείσει σχεδόν
ένα μήνα ζωής και ο Ονάνα ήταν ενός
έτους το μακρινό 1997 (9/4).

Παίκτης… κομπιούτερ!
Ένα ακόμα εντυπωσιακό στατιστικό

είναι αυτό που ακολουθεί τον μέσο
του Αίαντα, Φρένκι Ντε Γιονγκ. Ο χα-
ρισματικός χαφ δικαιολόγησε τον
ντόρο που γίνεται για αυτόν και τις
ομάδες που «σκοτώνονται» για την
υπογραφή του το ερχόμενο καλοκαίρι,
καθώς στα νοκ άουτ παιχνίδια είναι
πραγματικό κομπιούτερ. 

Έχει συμπληρώσει τις πιο πολλές

πάσες από κάθε συμπαίκτη του στα
ματς κόντρα σε Ρεάλ Μαδρίτης και Γι-
ουβέντους, με το ποσοστό ευστοχίας
του να εντυπωσιάζει δεδομένου του
νεαρού της ηλικίας του και του υψη-
λότατου επιπέδου αγώνων στο οποίο
το έχει καταφέρει. Μετράει χαρακτη-
ριστικά 249/270 πάσες, αριθμός που
μεταφράζεται σε ποσοστό στο εντυ-
πωσιακό 92,2%. Είναι μετά να μην τον
θέλει η Μπαρτσελόνα για να τον χρίσει
ως νέο διάδοχο των εμβληματικών
Τσάβι και Ινιέστα…

Παιδιά ενός ανώτερου Θεού
Η ξέφρενη πορεία των ταλαντούχων

παιδιών του Άγιαξ είναι άγνωστο πού
θα σταματήσει φέτος. Έχοντας φτάσει
στην 4άδα από το δύσκολο δρόμο,
παίρνοντας τα σκαλπ της τεράστιας
Ρεάλ Μαδρίτης και της υπερφιλόδοξης

Γιουβέντους, το όριό τους είναι ο ου-
ρανός. Εκεί από όπου τους… χαζεύει
γεμάτος περηφάνια ο «πατέρας» τους
ποδοσφαιρικά, Γιόχαν Κρόιφ, να απο-
θεώνουν την απλότητα του ποδοσφαί-
ρου, ανταλλάζοντας μαεστρικά και με
απίστευτη ταχύτητα, πάσες, δημιουρ-
γώντας σε κάθε επίθεση τους σοβαρούς
κινδύνους για τους αντιπάλους τους.

Με την ίδια φιλοσοφία 
Σε αυτό τον παράξενο και απόμακρο

από τη δική μας ποδοσφαιρική λογική
πλανήτη σημασία δεν έχει το «τι»,
αλλά το «πώς». Η νίκη δεν είναι αυτο-
σκοπός. Μακριά από τη μακιαβελική
λογική που καθαγιάζει τα μέσα στο
όνομα του σκοπού, η φιλοσοφία του
Άγιαξ παρέμεινε αναλλοίωτη στο πέ-
ρασμα του χρόνου. Αν η επιτυχία είναι
να έρθει, θα έρθει μόνο αν είναι συμ-

βατή με τα ιδανικά του συλλόγου. Αλ-
λιώς, ας προσπεράσει. Κάποιοι θα το
θεωρούσαν αφέλεια. Αυτή η διαφορε-
τικότητα του Αίαντα, όμως, είναι αυτή
που κάνει το trademark της ομάδας
παγκόσμια αναγνωρίσιμο. Αυτή η ιδι-
αίτερη προσέγγιση του ποδοσφαίρου
είναι αυτή που καθιστά τον Άγιαξ ξε-
χωριστό ποδοσφαιρικό σύμβολο, με
πιστούς σε όλο τον πλανήτη.

Την επόμενη φορά που θα σας πουν
για νέες ομάδες που θέλουν χρόνο για
να δέσουν, φέρτε ως αντιπαράδειγμα
τον Αίαντα. Η μεγάλη διαφορά βέβαια
έγκειται στο γεγονός, πως όποιος παί-
κτης του Άγιαξ φορέσει τη φανέλα
του, αναγκάζεται αυτός να προσαρ-
μοστεί στους ποδοσφαιρικούς του «νό-
μους», σε ένα δεδομένο, αναλλοίωτο
στιλ που δεν αλλάζει ακόμα όποιος
και αν μπει στην ομάδα.

Γράφουν ιστορία τα «μωρά» του Άγιαξ
Αποθεώνουν την απλότητα του ποδοσφαίρου και κερδίζουν οπαδούς σε όλο τον πλανήτη

Το βασικό μότο του Άγιαξ είναι πως
για να χτίσεις, πρέπει πρώτα να που-
λήσεις. Για να έρθουν αυτοί που ψή-
νονται από πίσω, πρέπει να φύγουν
αυτοί που έφτασαν στο ταβάνι τους
και πρέπει να κεφαλαιοποιήσουν τη
μετοχή τους. Με τα έσοδα από τις
πωλήσεις των ταλαντούχων παιδιών
του, ο Άγιαξ κινείται με άνεση στο
μεταγραφικό παζάρι, υπερκαλύπτει
τα έξοδά του και ενισχύει συνεχώς

τις ακαδημίες του. Ξοδεύοντας (ούτε)
τα μισά από τα μεγάλα έσοδά του
από τις πωλήσεις κάποιων από τους
ταλαντούχους άσους του, παίρνει
ό,τι καλύτερο υπάρχει στην Ολλανδία,
ενισχύοντας σταθερά το ρόστερ του
με ταλέντο, νιάτα, κίνητρο, ποιότητα.
Τα μεγάλα ταλέντα που παράγει αστα-
μάτητα το εργοστάσιο παραγωγής
ανδρώθηκαν και κάνουν τον δικό
τους θόρυβο. Από πίσω, οι επόμενοι

περιμένουν καρτερικά τη σειρά τους.
Θ’ ακολουθήσουν σίγουρα, πολλά
άλλα ταλαντούχα παιδιά. Ο Άγιαξ εί-
ναι το ίδιο το ποδόσφαιρο. Η λεπτή
κλωστή που συνδέει το παλιό, πα-
ραδοσιακό ποδόσφαιρο με το modern
football. Αν αγαπάς το ποδόσφαιρο,
δεν γίνεται να μη χαίρεσαι ότι με το
δικό του μοναδικό, ξεχωριστό, ιδι-
αίτερο στιλ επανέρχεται ξανά σε μο-
νοπάτια μεγάλων επιτυχιών. 

Πουλούν όταν πρέπει και επενδύουν στην Ακαδημία τους

Έχοντας φτάσει στην 4άδα από το δύσκολο δρόμο, παίρνοντας τα σκαλπ της τεράστιας Ρεάλ Μαδρίτης και της υπερφιλόδοξης Γι-
ουβέντους, το όριό τους είναι ο ουρανός.
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Σύμφωνα με Πρόγραμμα Σταθε-
ρότητας 2019-2022, μέσα στα
επόμενα χρόνια το κυπριακό κρά-
τος θα πρέπει να διατηρεί υψηλά
πρωτογενή πλεονάσματα, ενώ
η ανάπτυξη θα παρουσιάζει επι-
βράδυνση. Θα είναι κατ’ ακρίβεια
πιο χαμηλή από ό,τι αρχικά προ-
βλεπόταν κυρίως λόγω της χει-
ροτέρευσης του εξωτερικού πε-
ριβάλλοντος. Πρόκειται για μια
άβολη κατάσταση, καθώς υπό
κανονικές συνθήκες η κυβέρνη-
ση θα μπορούσε να αντιμετωπί-
σει τον κίνδυνο απότομης επι-
βράδυνσης της οικονομίας με
πιο επεκτατική δημοσιονομική
πολιτική επενδύσεων και υπο-
δομών ή με μείωση των φορο-
λογιών. Όμως, το δημόσιο χρέος

της Κύπρου βρίσκεται αυτήν τη
στιγμή πάνω από το 100% του
ΑΕΠ. Η επιδείνωση αυτού του
μεγέθους έχει να κάνει με την
ύφεση που ακολούθησε την πι-
στωτική κρίση και κυρίως με με-
ρικά δισεκατομμύρια που ξοδεύ-
τηκαν για να ενισχυθούν τα κε-
φάλαια του Συνεργατισμού ή στο
πλαίσιο της παραχώρησής του
στην Ελληνική μετά την κατάρ-
ρευσή του. 
Μέρος τουλάχιστον από αυτό το
ποσό, λογικά το κράτος θα το
πάρει πίσω μέσω της διάθεσης
των μη εξυπηρετούμενων δανεί-
ων και άλλων περιουσιακών στοι-
χείων που κράτησε στο όνομά
του. Όμως, ένα σημαντικό μέρος
από την επένδυση στον Συνερ-

γατισμό έχει ήδη χαθεί, έχει εγ-
γραφεί στο Δημόσιο Χρέος και
θα πρέπει να εξυπηρετηθεί από
τα δημοσιονομικά πλεονάσμα-
τα.

Είναι, λοιπόν, στενά τα δημο-
σιονομικά περιθώρια για τους
δύο λόγους που αναφέρθηκαν
πιο πάνω. Ο ένας αφορά την επι-
δείνωση της πορείας των οικο-
νομικών των άλλων χωρών. Ει-
δικά η αβεβαιότητα του Brexit
αναμένεται να βλάψει την Κύπρο.
Ήδη φάνηκαν οι πρώτες επιπτώ-
σεις από τη μείωση των αφίξεων
βρετανών τουριστών κατά 7%
τον προηγούμενο μήνα. Ο άλλος
αφορά την αναγκαιότητα μεί-
ωσης του πολύ υψηλού δημοσίου
χρέους μέσω πλεονασμάτων.

Ασφαλώς υπό αυτές τις συνθήκες
δεν θα ήταν σωστό η κυβέρνηση
να πληρώσει αναδρομικά τις πε-
ρικοπές που είχαν επιβληθεί στο
κρατικό μισθολόγιο (κατά τη γνώ-
μη μου, ακόμα και αν είχε το πε-
ριθώριο, δεν θα έπρεπε να το κά-
νει για λόγους κοινωνικής δι-
καιοσύνης). Ούτε πρέπει τη δη-
μοσιονομική πολιτική ενός κρά-
τους με πολύ μεγάλο δημόσιο
χρέος να την καθορίζουν απο-
φάσεις δικαστηρίων. Είναι ση-
μαντικό να αλλάξει, αν χρειάζε-
ται, το Σύνταγμα για να προστα-
τευτεί η δημοσιονομική ισορρο-
πία, ειδικά, αν λάβουμε υπόψη
ότι έρχονται δύσκολες μέρες και
επίσης ότι υπάρχουν ακόμα σο-
βαρά προβλήματα υψηλής ανερ-

γίας στους νέους και υποαπα-
σχόλησης, αλλά και μεγάλες ομά-
δες του πληθυσμού που έχουν
την ανάγκη στήριξης, καθώς αν-
τιμετωπίζουν σοβαρές οικονο-
μικές δυσκολίες.

Κατά συνέπεια, η δημοσιονο-
μική πολιτική του κυπριακού
κράτους θα πρέπει να υποστη-
ρίξει την οικονομική ανάπτυξη
και την κοινωνική συνοχή χωρίς
να μπορεί να κάνει μεγάλα ανοίγ-
ματα. 

Θα χρειαστούν «έξυπνες» λύ-
σεις με προσήλωση στον στόχο
ώστε να γίνονται επενδύσεις με
κίνητρα και χωρίς εμπόδια και
να υπάρχει ένα υποστηρικτικό
περιβάλλον. Και όλα αυτά, χωρίς
πολλά χρήματα. 

Αναγκαία εκ των πραγμάτων η συνετή δημοσιονομική πολιτική

ΓΕΡΜΑΝΙΑ

Ανισότητα
στην κατανομή
πλούτου για
τους πολίτες

Σελ. 11

Στις αγορές για δεύτερη φορά εντός
του 2019 βγαίνει η Κύπρος, με την
έκδοση ευρωπαϊκού ομολόγου.
Την Τρίτη αναμένεται να γίνει η
ανακοίνωση και την Τετάρτη θα
ανοίξει το βιβλίο των προσφορών.

Οι συζητήσεις μεταξύ Υπουργείου
και επενδυτικών τραπεζών για την
προετοιμασία της έκδοσης έχουν
πραγματοποιηθεί. Σκοπός της έκ-
δοσης, είναι η άντληση χρημάτων
για πρόωρη αποπληρωμή όλου ή

μέρους του ρωσικού δανείου. Το
ποσό που αναμένεται να αντληθεί
είναι 1-1,5 δισ. ευρώ. Η Κύπρος
χρωστάει στη Ρωσία 1,57 δισ. ευρώ
από το συνολικό δανεισμό των
2,5 δισ. ευρώ που έλαβε το 2011.

Τα βλέμματα είναι πλέον στραμ-
μένα στο επιτόκιο που θα λάβει
για το ευρωπαϊκό ομόλογο που θα
εκδώσει η χώρα την Τετάρτη. Στα
μέσα Φεβρουαρίου η Κύπρος προ-
χώρησε με την έκδοση 15ετούς

μακροπρόθεσμου ευρωπαϊκού
ομολόγου EMTN και άντλησε 1
δισ. ευρώ με επιτόκιο στο 2,75%,
αποδεικνύοντας πως μπορεί να
προσελκύσει και μακροπρόθε-
σμους επενδυτές. Σελ. 5

Μέσω δημιουργικής λογιστικής προσπαθεί η Κεντρική Τράπεζα της Τουρκίας να εμφανίσει αυξημένα τα συναλλαγματικά της διαθέσιμα, μεγάλο
μέρος των οποίων δαπανήθηκε το τελευταίο διάστημα στη στήριξη της λίρας. Σύμφωνα με τους Financial Times, το τελευταίο διάστημα η Κεντρική
Τράπεζα προχώρησε σε ασυνήθιστα υψηλό δανεισμό δολαρίων, που έφθασε τα 13 δισ. Η τουρκική πλευρά υποστηρίζει ότι τα συναλλαγματικά
διαθέσιμα φθάνουν τα 27 δισ. δολ., αλλά η βρετανική εφημερίδα αναφέρει πως δεν ξεπερνούν τα 16 δισ. Σελ. 9

Τέχνας κατεργάζεται η Κεντρική Τράπεζα της Τουρκίας Χαμηλές 
οι προσδοκίες
για τουρισμό
Μείωση 3,2% το α΄ τρίμηνο 

Μείωση της τάξης του 3,2% ση-
μείωσαν οι αφίξεις τουριστών
το πρώτο τρίμηνο, ενώ μόνο
για τον μήνα Μάρτιο, η μείωση
κυμάνθηκε στο 11,5%. Η πτώση
στις αφίξεις έρχεται απ’ όλες
τις μεγάλες αγορές. Φορείς του
τουρισμού παρουσιάζονται συγ-
κρατημένοι ως προς τις εκτι-
μήσεις τους για τις αφίξεις του
2019. Ελκυστικά πακέτα ετοι-
μάζουν οι ξενοδόχοι, προκει-
μένου να έχουν καλές πληρό-
τητες. Σελ. 4

Χωρίς φρένο
η ανοδική πορεία
τιμών καυσίμων
Πάνω από τον μέσο όρο Ε.Ε.

Από τις αρχές του 2019 η τιμή
της αμόλυβδης 95 οκτανίων αυ-
ξήθηκε κατά 12 σεντς, και του
πετρελαίου κίνησης κατά 6
σεντς. Η τιμή του πετρελαίου
κίνησης στις 15 Απριλίου ήταν
1,248 ευρώ το λίτρο και την
προηγούμενη εβδομάδα ξεπέ-
ρασε τον ευρωπαϊκό μέσο όρο.
Πιο ψηλά από τον ευρωπαϊκό
μέσο όρο και η αμόλυβδη. Ανε-
ξήγητες οι αυξήσεις τονίζουν
οι καταναλωτές. Σελ. 6

Στις αγορές την Τετάρτη με νέο ομόλογο
Στόχος η άντληση ποσού 1-1,5 δισ. ευρώ για πρόωρη αποπληρωμή του ρωσικού δανείου

ΜΑΡΣΑΛ ΜΠΙΛΙΝΓΚΣΛΙ

Ικανοποίηση και μηνύματα
για το ξέπλυμα χρήματος
Πρόοδο έχει σημειώσει η Κύπρος στο ζήτη-
μα της καταπολέμησης ξεπλύματος μαύρου
χρήματος, γεγονός που άφησε ικανοποιημέ-
νο τον Αμερικανό υφυπουργό Οικονομικών,
Μάρσαλ Μπίλινγκσλι. Ο Αμερικανός αξιωμα-
τούχος τόνισε την ανάγκη εντατικοποίησης
της συνεργασίας, Κύπρου – ΗΠΑ. Σελ. 6

ΕΛΛΑΔΑ

Μύρισε άνοιξη
στην αγορά ακινήτων
«Ανοιξιάτικο» είναι το κλίμα στην αγορά
ακινήτων, έπειτα από 10 έτη «βαρυχειμω-
νιάς». Φορείς της αγοράς, η Τράπεζα της
Ελλάδος και ξένοι οίκοι αξιολόγησης συνη-
γορούν πως τα χειρότερα πέρασαν και ότι
εφεξής οι τιμές, οι αγοραπωλησίες και οι
επενδύσεις θα κινούνται ανοδικά. Σελ. 12
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«Σύννεφα μαζεύονται πάνω από την
κυπριακή οικονομία…», λέει η εί-
δηση. Να ανησυχούμε ή μήπως όχι;
Εάν θεωρήσαμε πως οι ρυθμοί ανά-
πτυξης του 3,8% και του 4% είναι
«κοτσιανιασμένοι», τότε ο βαθμός
ανησυχίας μας πρέπει να είναι πάρα
πολύ μεγάλος. Οι σχετικά μεγάλοι
ρυθμοί ανάπτυξης που σημειώθηκαν
τα τελευταία χρόνια και που μας
ανέβασαν στα ρετιρέ των ρυθμών
μεγέθυνσης οικονομιών, ήταν από-
τοκο του μεγάλου σοκ που υπέστη
η οικονομία μας το 2013 αφενός,
και των άμεσων και έκτακτων μέ-
τρων που ελήφθησαν για επανεκ-
κίνησή της αφετέρου.

Σε συντομία, αυτά τα μέτρα απέ-
τρεψαν την άμεση χρεοκοπία του
κράτους, σταθεροποιώντας το τρα-
πεζικό σύστημα, το οποίο απειλείτο
με πλήρη κατάρρευση, περιορίζοντας
τον δημόσιο τομέα σε επίπεδο μι-
σθών και νέων προσλήψεων, ενώ
επιτεύχθηκε πλήρης δημοσιονομική
πειθαρχία, πετυχαίνοντας έκτοτε
ισοσκελισμένους προϋπολογισμούς,
θέτοντας το δημόσιο χρέος σε σωστή
τροχιά εξυπηρέτησης και υποχώ-
ρησης (άσχετα αν προέκυψε μια
εφάπαξ αύξηση του λόγω Συνεργα-
τισμού), μειώνοντας την ανεργία
κοντά στο 7%, βγαίνοντας με επι-
τυχία ξανά στις αγορές δημόσιου
δανεισμού και αναβαθμίζοντας την
οικονομία σε επενδυτική βαθμίδα. 

Ο ιδιωτικός τομέας επωφελήθηκε
τμηματικά από την εισαγωγή μέτρων
ενθάρρυνσης της δραστηριότητας.
Ο τομέας των κατασκευών, για πα-
ράδειγμα, είναι ένας από αυτούς. Σε
τέτοιο βαθμό που οι κατασκευές
αποτελούν έναν από τους βασικούς
πυλώνες ανάπτυξης της οικονομίας
και που εδώ φαίνεται να επικρατούν
συνθήκες πλήρους απασχόλησης.
Το ίδιο δεν μπορεί όμως να ειπωθεί
για άλλους τομείς. Για παράδειγμα,
η αυστηρή λήψη μέτρων για την κα-

ταπολέμηση του ξεπλύματος μαύρου
χρήματος, ο αυστηρότερος έλεγχος
των εταιρειών διεθνών δραστηριο-
τήτων, των shell companies κ.λπ. –
στοιχεία που είναι αναγκαία για απο-
τίναξη της άσχημης εικόνας που δη-
μιούργησε διαχρονικά η Κύπρος και
την οποία πληρώσαμε ακριβά, μείωσε
και μειώνει δραστικά τον τομέα των
εταιρειών και αύξησε τη φυγή κε-
φαλαίων. Αυτό ώθησε, όμως, στη
δημιουργία άλλων αγορών, όπως για
παράδειγμα τη δημιουργία του τομέα
των funds, ο οποίος με σωστή δου-
λειά θα αποφέρει οφέλη στη χώρα
μας σε βάθος χρόνου. Η κρίση πα-
ράλληλα ώθησε τους μεγάλους κυ-
ρίως ελεγκτικούς οίκους να μπουν
στον τομέα του real estate, αλλά και
στην εξέλιξη λογισμικών συστημά-
των. Ο κόσμος του ΙΤ είναι ένας το-
μέας που φυσιολογικά τους ταιριάζει
σαν μετεξέλιξη του επαγγέλματός
τους, ο τομέας του real estate όμως
όχι, παρόλο που θα μπορούσε κά-
ποιος να δει το ελκυστικό του πράγ-
ματος.

Ο τουρισμός είναι ένα κεφάλαιο
από μόνο του. Ναι μεν μας έκατσε
πολύ καλά η φάση από το 2015 μέχρι
το 2018, αλλά σε αυτό συνέτειναν
πολλοί εξωγενείς παράγοντες που
μάλιστα κάποιος θα μπορούσε να
αποκαλέσει και ευθυγράμμιση των
άστρων. Και αυτό πρέπει να το κα-
ταλάβουμε καλά. Ο τουρισμός δεν
έχει να κάνει με το αν εμείς ως χώρα
ή ως οικονομία πάμε καλά. Ο εγχώ-
ριος τουρισμός είναι λίγος σε σχέση
με το σύνολο. Πρέπει οι άλλες χώρες
των οποίων οι υπήκοοι μας επισκέ-
πτονται να πηγαίνουν καλά. Σήμερα,
φαίνεται να έχουμε επιβράδυνση
στη Γερμανία, ενώ στη Βρετανία
επικρατεί αυτό το σήριαλ με το Brexit.
Η αβεβαιότητα, η οικονομική επι-
βράδυνση, τα ανταγωνιστικά προ-
ϊόντα άλλων τουριστικών προορι-
σμών είναι σοβαροί παράγοντες που

κρίνουν το αν θα πάμε καλά στον
τουρισμό κάθε σεζόν ή όχι. Επίσης,
όπως ο κάθε εργολάβος ή ο καθένας
από εμάς κρατά το κινητό στο χέρι
και κοιτάζει τις εξήντα ειδοποιήσεις
ανά ώρα του «Kitas Weather» ή του
όποιου προγνωστικού λογισμικού
για τον καιρό, έτσι και οι ξένοι –
υποψήφιοι τουρίστες – κοιτάζουν
τις καιρικές συνθήκες που επικρα-
τούν εκεί που θα ήθελαν να πάνε
για διακοπές. Αν βλέπουν πως η Κύ-
προς προσφέρει βροχές και συννε-
φιές, λογικό είναι να αλλάζουν προ-
ορισμό. Φέτος, ο καιρός θα παίξει
τον ρόλο του στην επιβράδυνση της
τουριστικής ροής προς τη χώρα μας.
Φυσικά εμείς θα πρέπει να συνεχί-
ζουμε να αναβαθμίζουμε το τουρι-
στικό μας προϊόν ανεξάρτητα επειδή,
όπως είπαμε επανειλημμένα, χρει-
άζεται ολικό facelift. Και δεν έχουμε
παρά να χαιρετίσουμε όλες αυτές
τις επενδύσεις προς αυτή την κα-
τεύθυνση.

Οι υπόλοιποι τομείς τις οικονομίας
– με εξαίρεση τη ναυτιλία – δεν μπο-
ρούμε να πούμε πως πάνε και αυτοί
το ίδιο καλά, όπως αυτούς που προ-
αναφέραμε. Η πρόοδος είναι ασθε-
νική και εκεί που πάει να πάρει μπρος
υποτροπιάζει πολύ εύκολα. Το λια-
νικό εμπόριο δοκιμάζει εναλλακτι-
κούς τρόπους να βρει τον δρόμο του
και να σταθεί στα πόδια του, πότε
με ανακαινίσεις καταστημάτων,
πότε με μετακινήσεις στα Malls,
πότε με «Μαύρες Παρασκευές», αλλά
μάλλον μαύρα και άραχνα είναι τα
πράγματα. Οι onlineαγορές φαίνεται
να μπαίνουν για καλά στη ζωή του
Κύπριου. Η εστίαση είναι το νέο
πράγμα στο οποίο επενδύονται πολ-
λά. Αυτό, όμως, και πάλι δεν γίνεται
με ιδιαίτερη μελέτη, αλλά περισσό-
τερο με «ένστικτο». Γι’ αυτό και μετά
από κάποιο μικρό κύκλο κλείνουν
και παραδίδουν (αν τα καταφέρουν)
σκυτάλη στον επόμενο.

Μετά έχουμε την αγορά αυτοκι-
νήτου, που πάγωσε παρατεταμένα
μέχρι να καταλάβουν οι βουλευτές
τι είναι ρύπος, τι είναι οι κατηγο-
ριοποιήσεις του EURO, αν θα πρέπει
να καταργηθεί ο φόρος εισαγωγής
ή αν θα μηδενιστεί, πού τραβάμε
τις γραμμές καθορισμού ρύπανσης
της ατμόσφαιρας κ.λπ. Τελικά έγινε
μεν, απλώς πέρασε το τελευταίο τρί-
μηνο του 2018 και το πρώτο τρίμηνο
του 2019 χωρίς να πουληθεί τιμόνι.
Να δούμε από εδώ και πέρα.

Όποια επιβράδυνση και αν υπάρ-
ξει που να μας δίνει ρυθμούς ανά-
πτυξης πέριξ του 3% είναι λογική.
Και μακάρι να κυμαινόμαστε μεσο-
πρόθεσμα γύρω εκεί. Το θέμα είναι
αλλού. Πρέπει να αλλάξουμε πολλά
πράγματα για να διασφαλίσουμε ότι
έχουμε ένα λειτουργικό κράτος και
μια σύγχρονη και ευέλικτη οικονομία.
Η δικαιοσύνη πρέπει να απονέμεται
πιο γρήγορα. Χώρα, η οποία αναλώνει
επτά με δέκα χρόνια για να βγάλει
δικαστικές αποφάσεις είναι χώρα
που δεν ελκύει σοβαρούς επενδυτές.
Πρέπει επιτέλους να περάσει η ανα-
διάρθρωση της τοπικής αυτοδιοί-
κησης και ο εκσυγχρονισμός της
δημόσιας διοίκησης. 

Οι τράπεζες θα πρέπει να γίνουν
κατ’ ουσία τράπεζες και θεωρώ πως
έχουν πολύ κουπί να τραβήξουν.
Θετικό είναι πως έχουμε νέα ηγεσία
στην Κεντρική Τράπεζα που ευελ-
πιστώ πως θα ανεβάσει το κεφάλαιο
εποπτεία σε άλλο επίπεδο. Το ότι
ήδη υπάρχει νέος αέρας στην ατμό-
σφαιρα είναι γεγονός. Σύννεφα, λοι-
πόν, δεν υπάρχουν μόνο παράκαιρα
τον Απρίλιο, αλλά είναι πολύ πιθανά
και πάνω από την οικονομία. Ας εξο-
πλιστούμε με τις κατάλληλες ομπρέ-
λες.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors.

Τεστ αντοχής
Λίγες χρήσιμες συμβουλές μοιράστηκε στην
προσωπική του ιστοσελίδα ο πρώην διοικητής
Πανίκος Δημητριάδης με τους φίλους του υπό
μορφή καθοδήγησης προς τον Κωνσταντίνο
Ηροδότου σε σχέση με την ανεξαρτησία της
Κεντρικής. «Η ΚΤ δεν λαμβάνει υποδείξεις ού-
τε και ζητά να λάβει υποδείξεις από την κυβέρ-
νηση ή οποιανδήποτε άλλη αρχή. Ο κ. Συλλού-
ρης ζήτησε από τον νέο διοικητή να κάνει
έλεγχο για τα ΜΕΔ ΠΕΠ - δεν είχε κανένα δι-
καίωμα να το κάνει, είναι καθαρά θέμα της ΚΤ
τι θα κάνει για το θέμα. Κατά τη δική μου άπο-
ψη αυτό είναι καθαρό πολιτικό η/και νομικό
θέμα, οι τράπεζες έχουν υποχρέωση να το διε-
ρευνήσουν, όπως και η ίδια η Βουλή, δεν είναι
σωστό η ΚΤ να διερευνά βουλευτές. Αν υπήρ-
ξαν παρανομίες είναι θέμα της αστυνομίας και
της εισαγγελίας. Αν υπήρξαν παραβιάσεις κα-
νόνων της Βουλής είναι θέμα του Προέδρου
της Βουλής. Αν υπήρξαν παραβιάσεις κανόνων
της εποπτείας, η ΚΤ επιβάλλει πρόστιμο στις
τράπεζες. Δεν είναι ο ρόλος της ΚΤ να διερευ-
νά τα δάνεια βουλευτών - θα πολιτικοποιηθεί
και θα κατηγορηθεί ό,τι και αν κάνει. Η αρχική
διερεύνηση πρέπει να γίνει από τον εσωτερικό
η/και εξωτερικό ελεγκτή της τράπεζας που
έδωσε δάνεια σε ΠΕΠ.»

••••
Το πυροτέχνημα 
του Αβέρωφ 
«Εγώ προσωπικά αρνούμαι να συνεχίσω να
παίζω το παιχνίδι του Αβέρωφ», φέρεται να εί-
πε σε έντονο ύφος ο βουλευτής του ΔΗΚΟ και
πρόεδρος της Επιτροπής Οικονομικών Άγγελος
Βότσης και έφυγε από την τελευταία συνεδρία

της Ολομέλειας της Βουλής. Ο λόγος για την
πρόταση του κ. Νεοφύτου για αυτοδιάλυση της
Βουλής κατά τη διάρκεια της συζήτησης για τον
Συνεργατισμό. Τα κοινοβουλευτικά κόμματα
κατέθεσαν ψηφίσματα για δημοψήφισμα για
τη διενέργεια ή όχι πρόωρων βουλευτικών ή
και προεδρικών εκλογών. Παραδέχονται φυσι-
κά ότι η πρόταση Αβέρωφ ήταν πυροτέχνημα
που στόχο είχε να αποπροσανατολίσει τη συζή-
τηση για τον Συνεργατισμό. Και μάλλον τα κα-
τάφερε.

••••

Ανοικτές οι πληγές 
της Cobalt
Τις πληγές που άφησε πίσω της κλείνοντας η Co-
balt, προσπαθούν να κλείσουν στο Υπουργείο
Μεταφορών. Πρώτιστο μέλημα να πέσουν οι τι-
μές στο δρομολόγιο Λάρνακα - Αθήνα. Οι συζητή-
σεις αφορούν την εισχώρηση μεγάλης αεροπο-
ρικής εταιρείας, αραβικών συμφερόντων και με
πλούσιο βιογραφικό. «Αυτά τα γνώριζε η προ-
ηγούμενη σύνθεση της Αρχής Αδειοδότησης Αε-
ροπορικών Εταιρειών και όμως πήρε την απόφα-
ση που πήρε για να εξαφανίσει κάθε ελπίδα
εξεύρεσης επενδυτή χωρίς να ακολουθήσει ό,τι
γίνεται σε όλον τον κόσμο. Τυχαία?» ανήρτησε
στο Facebook του ο πρόεδρος της πτωχεύσασας
εταιρείας. Οι μεν ψάχνουν λύσεις και οι άλλοι
ακόμα αναζητούν απαντήσεις.

••••
Ενας εκατομμυριούχος για
την πλατεία Ελευθερίας
Μήπως να το έβλεπαν στον Δήμο Λευκωσίας, να
το γυρίσουν στις δωρεές μπας και ολοκληρωθεί
τελικά η πλατεία Ελευθερίας; Οι εργασίες θα
ολοκληρώνονταν μέσα στην άνοιξη, τελικά το πά-
με για τέλος καλοκαιριού. Λιγότερο χρόνο θα
χρειαστεί ολόκληρη Παναγία των Παρισίων για
να αναστηλωθεί μετά την καταστροφική πυρκα-
γιά, παρά η πλατεία Ελευθερίας. Για μια πενταε-
τία δεσμεύτηκε ο Γάλλος πρόεδρος Εμανουέλ
Μακρόν, πράγμα όχι και τόσο δύσκολο με το ένα
δισ. ευρώ από τους Γάλλους δισεκατομμυριού-
χους. Φυσικά, στην περίπτωση του καθεδρικού
ναού μείζον θέμα είναι η απουσία εξειδικευμέ-
νου προσωπικού που να γνωρίζουν για καθεδρι-
κούς. Στην περίπτωση της πλατείας της Λευκω-
σίας, ποιο είναι τελικά το πρόβλημα;

A Π Ο Ψ Η  Του ΜΙΧΑΛΗ ΟΛΥΜΠΙΟΥ

Ανταγωνιστικότητα στην
ξενοδοχειακή βιομηχανία

A Π Ο Ψ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Με 10 νέες ξενοδοχειακές μονάδες
και 3000 νέες κλίνες θα αναβαθ-
μιστεί το τουριστικό προϊόν μέ-
χρι το 2020,συμβάλλοντας ση-
μαντικά στην απασχόληση που
άμεσα και έμμεσα στηρίζει ο ξε-
νοδοχειακός τομέας και βεβαίως
στο ΑΕΠ. Για άλλη μία φορά η
ξενοδοχειακή βιομηχανία απο-
δείχθηκε η ατμομηχανή της κυ-
πριακής οικονομίας, καθώς έδω-
σε σημαντικές ανάσες στον κα-
τασκευαστικό τομέα, ο οποίος
το 2013 έπιασε πάτο. 

Οι ανακαινίσεις και επεκτά-
σεις υφιστάμενων μονάδων απο-
δείχθηκαν εξίσου ευεργετικές
για τον κατασκευαστικό κλάδο,
αλλά και για την ίδια την ξενο-
δοχειακή βιομηχανία, η οποία
παλεύει να κρατηθεί στο εξαι-
ρετικά δύσκολο διεθνές αντα-
γωνιστικό περιβάλλον. Αστάθ-
μητοι παράγοντες, όπως η μεί-
ωση της συναλλαγματικής αξίας
του ρωσικού νομίσματος ή το
κλείσιμο μιας αεροπορικής εται-
ρείας περιορίζουν τόσο τη ζή-
τηση όσο και την κερδοφορία
πολλών ξενοδοχειακών μονάδων
που εξαρτούνται από αυτούς
τους παράγοντες. 

Η ελκυστικότητα του ξενο-
δοχειακού κλάδου εξαρτάται
πρωτίστως από την προσβασι-
μότητα, την ασφάλεια, τη φυσική
ομορφιά, αλλά και τα αξιοθέατα
που προσφέρει μια χώρα. Αυτά
βεβαίως μαζί με το κόστος του
τουριστικού πακέτου. 

Η ξενοδοχειακή βιομηχανία
εξαρτάται από τους ξένους διορ-
γανωτές ταξιδίων για τη ζήτηση
των υπηρεσιών της και το κόστος
αποτελεί το κύριο κριτήριο κα-
θορισμού της ζήτησης από πλευ-
ράς ξένων. Αν και θεωρούμε ότι
το φυσικό περιβάλλον είναι ένας
τομέας που αξίζει οι ιδιώτες,
αλλά κυρίως το κράτος να επεν-
δύσουν πολύ περισσότερα, ώστε
να έχουμε καλύτερη προστασία
των δασών, πιο καθαρό αέρα
και καλύτερη συντήρηση και
δημιουργία φυσικών πάρκων
και ποδηλατόδρομων το βασικό
ζητούμενο, όπως έχουμε ανα-
φέρει, είναι το κόστος του του-
ριστικού πακέτου. 

Στο θέμα αυτό οι ξενοδοχει-
ακοί οργανισμοί πέραν της κε-
φαλαιουχικής δαπάνης που
έχουν για την ανέγερση της μο-
νάδας έχουν τρια βασικά λει-
τουργικά έξοδα: το ηλεκτρικό
ρεύμα, έξοδα προσωπικού και
διοίκησης και τα αναλώσιμα.
Από αυτά το βασικότερο είναι
τα έξοδα προσωπικού. Δεν μπο-

ρούμε να κρατούμε μια βιομη-
χανία δισεκατομμυρίων αιχμά-
λωτη σε αναχρονιστικές αντι-
λήψεις και δημαγωγικές προτά-
σεις που να εστιάζονται στα επι-
κοινωνιακώς δημοφιλή θέματα,
αγνοώντας τη μεγάλη εικόνα
που η ξενοδοχειακή βιομηχανία
διαδραματίζει στην κυπριακή
οικονομία, αφού πέραν από τις
κατασκευές συμβάλλει σημαν-
τικά στον τομέα των επαγγελ-
ματικών υπηρεσιών, στη γεωρ-
γία, το εμπόριο και τη μεταποί-
ηση. 

Οι σχέσεις συντεχνιών και
πολιτικών δεν υπήρξαν πάντοτε
θετικές για πολλούς κλάδους της
οικονομίας. 

Η απόρριψη της ιδέας για ερ-
γοδότηση φοιτητών στον ξενο-
δοχειακό τομέα είναι κατά τη
γνώμη μας λανθασμένη, καθώς
θα έδινε σημαντικές ανάσες σε
ανάγκες προσωπικού κατά την
κρίσιμη καλοκαιρινή περίοδο,
ενώ παράλληλα θα περιόριζε
τους ανέργους Κύπριους, όταν
τα ξενοδοχεία κλείνουν, αφού
οι ξένοι τουριστικοί πράκτορες
διακόπτουν σχεδόν πλήρως στο
τέλος Οκτωβρίου τις πωλήσεις
πακέτων διακοπών στην Κύπρο.
Κατανοούμε πως αυτή τη στιγμή
προέχει η υπογραφή των συλ-
λογικών συμβάσεων και η υπουρ-
γός δεν ήθελε να έρθει σε κόντρα
με τις συντεχνίες, αγνοώντας
όμως το σημαντικό θέμα της αν-
ταγωνιστικότητας. Αν θέλουμε
να διατηρήσουμε και να βελτιώ-
σουμε την ανταγωνιστικότητα
της ξενοδοχειακής βιομηχανίας
θα πρέπει να φροντίσουμε να
κρατήσουμε τα βασικά λειτουρ-
γικά της έξοδα χαμηλά. Η αξιο-
ποίηση φοιτητών αποτελεί ένα
παγκόσμιο θεσμό που δίνει τη
δυνατότητα σε νέους ανθρώπους
να αποκτήσουν εμπειρίες αλλά
και εισοδήματα, συμβάλλοντας
παράλληλα στην οικονομική
ανάπτυξη. 

Αν η κυβέρνηση κόπτεται
πραγματικά για την απασχόληση
τότε ας προωθήσει πολιτικές για
μεγαλύτερη χρήση κυπριακών
αγροτικών και βιομηχανικών
προϊόντων από την ξενοδοχει-
ακή βιομηχανία. Ας εφαρμόσει
επιτέλους κώδικα εταιρικής κοι-
νωνικής ευθύνης και να αξιολο-
γεί τις επιχειρήσεις για τις πρω-
τοβουλίες αλλά και τη συμβολή
τους στο περιβάλλον και τη βιώ-
σιμη ανάπτυξη. Η ανταγωνιστι-
κότητα της ξενοδοχειακής βιο-
μηχανίας δεν έχει τιμή. Μπορεί
όμως να έχει τίμημα. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Αναδιάρθρωση χρέους
Αναδιάρθρωση χρέους
καλείται η τροποποίηση
μιας υφιστάμενης δανει-
ακής υποχρέωσης με μια
νέα σύμβαση/συμφωνία
με νέους αναθεωρημέ-
νους όρους, προϋποθέ-

σεις και χρονοδιαγράμματα. Κατά την ανα-
διάρθρωση, επέρχεται ουσιαστικά μια
συμφωνημένη ρύθμιση των υφιστάμε-
νων υποχρεώσεων του οφειλέτη που
αφορά το κεφάλαιο δανεισμού ή/και το
επιτόκιο δανεισμού ή/και τη χρονική πε-
ρίοδο αποπληρωμής.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus 
Business School

Eξι μήνες μετά το κλείσιμο της Cobalt, η αγορά ψάχνει ακόμα το αόρατο χέρι που θα τη ρυθμίσει. 

Βαρομετρικό χαμηλό στην οικονομία
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Οι ενδείξεις και οι συγκυρίες έδει-
χναν εδώ και μήνες ότι φέτος θα
έπρεπε να αρκεστούμε σε μικρό-
τερο καλάθι στον τουρισμό μας,
σε σχέση με τα περσινά ρεκόρ των
αφίξεων και αντίστοιχα των του-
ριστικών εσόδων. Brexit, άνοδος
των ανταγωνιστικών αγορών της
Τουρκίας, του Μαρόκου, της Τυ-
νησίας και της Αιγύπτου. Αλλά και
εσωτερικά, το κλείσιμο της Cobalt
και η αύξηση των ξενοδοχειακών
κλινών δεν άφηναν το περιθώριο
ακόμα και για τους πιο υπεραισιό-
δοξους να προβλέψουν νέα επίπεδα
ρεκόρ για τη φετινή χρονιά. Παρ’
όλα αυτά οι φορείς του τουρισμού
παρουσιάζονται συγκρατημένοι
ως προς τις εκτιμήσεις τους για τις
αφίξεις του 2019. 

Τα πρώτα στοιχεία του έτους,
ωστόσο, άρχισαν να δίνουν μια
πιο ξεκάθαρη εικόνα για την πορεία
στην οποία θα κινηθεί η καλοκαι-
ρινή περίοδος. Μείωση της τάξης
του 3,2% κατέγραψαν οι αφίξεις
τουριστών το πρώτο τρίμηνο του
2019, ενώ μόνο για τον μήνα Μάρ-
τιο, η μείωση κυμάνθηκε στο
11,5%. Η πτώση στις αφίξεις έρ-
χεται από όλες τις μεγάλες αγορές,
πέραν της Ρωσίας, η οποία κατα-
γράφει άνοδο 10% για τον Μάρτιο,
ωστόσο σε επίπεδο τριμήνου είναι
στο -7,5%. Από την άλλη το Brexit
άρχισε να δείχνει τα δόντια του,
αφού στη σκιά της αβεβαιότητας
για το τι μέλλει γενέσθαι , κατέ-
γραψε μείωση 6,9% τον μήνα Μάρ-
τιο και μόλις 0,1% αύξηση σε επί-
πεδο τριμήνου. Μειωμένες ήταν
για τον Μάρτιο οι αφίξεις από Ελ-
λάδα (-8,5%) και από τη Γερμανία
(-36,6%). 

Κόπηκαν τα φτερά 
Η ραγδαία πτώση της γερμανι-

κής αγοράς δεν είναι συγκυριακή,
αφού δεν καταγράφεται μόνο τον

μήνα Μάρτιο, αλλά αποτυπώνεται
και σε επίπεδο τριμήνου. Εκεί η
μείωση φτάνει στο 24,5% Δηλαδή
από 27.089 τουρίστες το πρώτο

τρίμηνο του 2018, το 2019 οι Γερ-
μανοί τουρίστες που έφτασαν στην
Κύπρο ήταν 20.451. Δεν μπορεί
παρά να γίνει ο συσχετισμός με το
κλείσιμο της Germania Airlines,
αλλά και προηγουμένως της Cobalt,
η οποία συνέδεε την Κύπρο με
Φρανκφούρτη και Ντίσελντορφ.
Μετά και την έκθεση τουρισμού
του Βερολίνου ο υφυπουργός Σάβ-
βας Περδίος είχε παραδεχθεί ότι
η γερμανική αγορά κυριαρχείται
από γενικότερη ανασφάλεια. Σε
μια προσπάθεια να ελαχιστοποιήσει
τις απώλειες, το Υπουργικό ενέκρινε
αυξημένες προωθητικές ενέργειες
προς τη γερμανική αγορά, για επι-
πλέον ναυλωμένες πτήσεις ώστε
να καλυφθούν οι 30 χιλιάδες από

τις 50 χιλιάδες που χάθηκαν από
την πτώχευση της Germania. Από
την άλλη, μειωμένες κατά 21%
ήταν οι αφίξεις από μία επίσης με-
γάλη αγορά, αυτή του Ισραήλ. Αγο-
ρά, η οποία έχει μεγαλύτερο απο-
τύπωμα στα έσοδα που προκύπτουν
από τον τουρισμό, με την ημερήσια
κατά κεφαλή δαπάνη τουριστών
να ανέρχεται στα 103.14 ευρώ.
Στην περίπτωση των Γερμανών
τουριστών η ημερήσια κατά κεφαλή
δαπάνη είναι μεν χαμηλότερη,
ωστόσο η διάρκεια παραμονής τους
είναι μεγαλύτερη, έτσι και το σύ-
νολο των εξόδων τους (665.44 ευ-
ρώ). Αυτά τα δεδομένα επιχειρεί
να αντιστρέψει το Υφυπουργείο
με το άνοιγμά του και στις γειτο-

νικές αγορές, οι οποίες δεν ήταν
μέχρι σήμερα στην πρώτη γραμμή
των προωθητικών ενεργειών, όπως
για παράδειγμα η αγορά του Ισραήλ,
της Ουκρανίας, της Ιορδανίας και
του Λιβάνου. 

Καλύτερος ο Απρίλιος
Πέραν των προσπαθειών που

γίνονται σε επίπεδο Υφυπουργείου
και ο ιδιωτικός τομέας ήδη προ-
χωρεί σε ενέργειες ώστε να μην
υπάρξει κενό από τη γερμανική
αγορά, επισημαίνει ο πρόεδρος
των ταξιδιωτικών πρακτόρων Βα-
σίλης Σταματάρης. Στέλνει παράλ-
ληλα ενθαρρυντικά μηνύματα, το-
νίζοντας ότι λόγω και του καθολικού
και ορθόδοξου Πάσχα, ο Απρίλης

είναι σαφώς πιο δυνατός μήνας
για τον τουρισμό μας, ενώ επιση-
μαίνει ότι αυτός είναι και ο λόγος
που ο φετινός Μάρτιος ήταν πιο
μουδιασμένος. Από την άλλη, μπο-
ρεί να επαναλαμβάνεται συχνά,
αλλά η παθογένεια της εποχικό-
τητας του τουρισμού παραμένει
από τα σημαντικότερα στοιχήματα
που πρέπει να κερδηθεί στην του-
ριστική βιομηχανία, καθώς οι δια-
κυμάνσεις στις αφίξεις κοστίζουν
στην παραγωγικότητα και αφαι-
ρούν από την κερδοφορία των επι-
χειρήσεων και της τουριστικής βιο-
μηχανίας στο σύνολό της. «Φυσικά,
για να γίνει αυτό χρειάζεται συ-
νεργασία όλων, να υπάρχουν αε-
ροπορικές συνδέσεις, και να υπάρ-
χουν προγράμματα από διοργανω-
τές ταξιδίων ώστε να υπάρχει με-
γαλύτερη ισορροπία», επισημαίνει
ο κ. Σταματάρης.

Πιο κάτω η Αμμόχωστος
Το άνοιγμα της καλοκαιρινής

σεζόν βρήκε τις πληρότητες σε
ικανοποιητικά, αλλά χαμηλότερα
επίπεδα στην επαρχία Αμμοχώ-
στου. Ο πρόεδρος ΠΑΣΥΞΕ Αμμο-
χώστου Δώρος Τάκκας επισήμανε
ότι συγκρίνοντας τις υφιστάμενες
κρατήσεις, αλλά και τον ρυθμό με
τον οποίο γίνονται οι κρατήσεις,
η γενική εικόνα που παρουσιάζει
η Αγία Νάπα και ο Πρωταράς είναι
μείωση της τάξης του 5%. Ήδη οι
ξενοδόχοι φαίνεται να προσανα-
τολίζονται σε ελκυστικά πακέτα
και χαμηλότερες τιμές, στη βάση
της θεωρίας ότι είναι καλύτερο να
έχουν μειωμένα έσοδα από το να
έχουν χαμηλές πληρότητες και αφί-
ξεις. Και αυτό γιατί σε περίπτωση
μείωσης αφίξεων, οι αντιδράσεις
στην τουριστική βιομηχανία θα εί-
ναι αλυσιδωτές, όπως για παρά-
δειγμα να χρειαστεί επαναπρο-
γραμματισμός και μείωση πτήσεων,
εξέλιξη η οποία είναι σαφώς απευ-
κταία για όλους. 

Με μικρό καλάθι για την καλοκαιρινή σεζόν
Πτώση 5% καταγράφουν μέχρι στιγμής οι κρατήσεις στην ελεύθερη Αμμόχωστο - Ελκυστικά πακέτα μελετούν οι ξενοδόχοι

Μπορεί να επαναλαμβάνεται συχνά, αλλά η παθογένεια της εποχικότητας του τουρισμού είναι από τα σημαντικότερα στοιχήματα που πρέπει να κερδίσει το Υφυπουργείο Τουρισμού. Οι διακυμάνσεις στις αφίξεις κοστίζουν στην
παραγωγικότητα και αφαιρούν από την κερδοφορία των επιχειρήσεων και της τουριστικής βιομηχανίας στο σύνολό της. 

Αργήσαμε για
Υφυπουργείο
Τουρισμού

Το Υφυπουργείο Τουρι-
σμού θα έπρεπε να είχε συ-
σταθεί πριν από το τέλος
του 2018, ώστε να αναλάβει
έγκαιρα δράση και να προ-
χωρήσει σε στοχευμένες
ενέργειες προς αντιμετώπι-
ση των προκλήσεων. Αυτή
είναι η θέση η οποία εκφρά-
ζεται από του ταξιδιωτικούς
πράκτορες εν προκειμένω,
αλλά εκφράζει γενικότερα
την πλειοψηφία των πρωτα-
γωνιστών της τουριστικής
βιομηχανίας. Έτσι μπορεί να
είναι σε εξέλιξη διαδικασία
rebranding του τουριστικού
προϊόντος της Κύπρου και
προώθησή του σε νέες αγο-
ρές, ωστόσο, για να υπάρ-
ξουν αποτελέσματα είναι σί-
γουρο ότι θα χρειαστεί κά-
ποιος χρόνος.
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Το κλείσιμο της Germania
Airlines και προηγουμέ-
νως το κλείσιμο της 
Cobalt δεν άφησαν ανε-
πηρέαστη τη γερμανική
αγορά, που κατέγραψε
τον μήνα Μάρτιο πτώση
της τάξης του 36,6%.

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Συγκρατημένα ενθαρρυντικά είναι
τα μέχρι στιγμής στοιχεία για την
ταξιδιωτική κίνηση του 2019 στα
αεροδρόμια, καθώς η Fraport Gre-
ece ανακοίνωσε αύξηση της τάξης
του 8,2% στα 14 περιφερειακά αε-
ροδρόμια που διαχειρίζεται για το
πρώτο τρίμηνο σε σχέση με την
αντίστοιχη περίοδο του 2018. Πλην
όμως η αύξηση αυτή προέρχεται
σε μεγάλο βαθμό από το εσωτερικό
και όχι από ξένους επισκέπτες.

Την ίδια ώρα τα οριστικά στοιχεία
της Τράπεζας της Ελλάδος για το
2018 δείχνουν πως η εισερχόμενη
ταξιδιωτική κίνηση το 2018 αυξή-
θηκε κατά 9,7% έναντι του 2017
και διαμορφώθηκε στα 33,072 εκατ.
ταξιδιώτες, έναντι 30,161 εκατ. Οι
ταξιδιωτικές εισπράξεις το 2018
διαμορφώθηκαν στα 16,086 δισ.

σημειώνοντας αύξηση 10% σε σχέ-
ση με το 2017.

Οι διανυκτερεύσεις ταξιδιωτών
στην Ελλάδα διαμορφώθηκαν στα
230,727 εκατ. το 2018, έναντι
213,516 εκατ. το 2017, καταγρά-
φοντας αύξηση κατά 8,1%. Μικρή
αύξηση, κατά 1,7%, σημείωσε η
δαπάνη ανά διανυκτέρευση (2018:
70 ευρώ, 2017: 69 ευρώ), ενώ η
μέση διάρκεια παραμονής διαμορ-
φώθηκε στις 7,0 διανυκτερεύσεις,
μειωμένη ελαφρώς κατά 1,5% σε
σύγκριση με το 2017 (7,1 διανυ-
κτερεύσεις).

Ποιες ήταν οι σημαντικότερες

χώρες προέλευσης ταξιδιωτικών
εσόδων; Οι εισπράξεις από τη Γερ-
μανία αυξήθηκαν κατά 16,0% και
διαμορφώθηκαν στα 2,962 δισ. ευ-
ρώ, ενώ οι αντίστοιχες από τη Γαλλία
μειώθηκαν κατά 4,0% και διαμορ-
φώθηκαν στα 954 εκατ. Οι εισπρά-
ξεις από το Ηνωμένο Βασίλειο επί-
σης μειώθηκαν κατά 6,2% και δια-
μορφώθηκαν σε 1,937 δισ. Από τις
χώρες εκτός της Ε.Ε.-28, μείωση
κατά 18,5% παρουσίασαν οι εισπρά-
ξεις από τη Ρωσία, οι οποίες δια-
μορφώθηκαν στα 341 εκατ. ευρώ,
ενώ από τις ΗΠΑ σημείωσαν ση-
μαντική άνοδο κατά 27,8% και δια-
μορφώθηκαν σε 1,040 δισ. ευρώ.

Οσον αφορά την αρχή της φετι-
νής χρονιάς, συνολικά, το πρώτο
τρίμηνο του 2019 ο αριθμός επι-
βατών στα 14 περιφερειακά αερο-
δρόμια που διαχειρίζεται η Fraport
έφτασε το 1,92 εκατ., υπερβαίνον-

τας τα επίπεδα του προηγούμενου
έτους κατά 8,2%. Κατά τη διάρκεια
του Μαρτίου, η επιβατική κίνηση
των αεροδρομίων παρουσίασε αύ-
ξηση 1,1%, φθάνοντας συνολικά
τους 710.000 επιβάτες. Η επιβατική
κίνηση εσωτερικού σημείωσε αύ-
ξηση 4,7% σε σύγκριση με τον Μάρ-
τιο του 2018. Κως, Κεφαλονιά,
Ακτιο, Καβάλα, Μυτιλήνη, Κέρκυρα
και Σαντορίνη παρουσίασαν διψή-
φιο ρυθμό ανάπτυξης, ενώ παρό-
μοιες αυξητικές τάσεις εμφανίζονται
στα αεροδρόμια Σάμου και Θεσσα-
λονίκης. Ομως η διεθνής επιβατική
κίνηση παρουσίασε μείωση 4,8%.
Παρ’ όλα αυτά, τα αεροδρόμια Θεσ-
σαλονίκης, Ακτίου και Σάμου εμ-
φάνισαν άνοδο. Τα στοιχεία που
αφορούν τα υπόλοιπα αεροδρόμια
έχουν επηρεαστεί κυρίως λόγω της
κινητής εορτής του Πάσχα των Κα-
θολικών, που το 2018 εορτάστηκε

στις αρχές Απριλίου ενισχύοντας
έτσι τα περυσινά μεγέθη.

Στο ΔΑΑ
Στο διεθνές αεροδρόμιο της Αθή-

νας πάντως η ξένη ταξιδιωτική κί-
νηση συνεχίζει να ενισχύεται. Συ-
νολικά, κατά τους πρώτους τρεις
μήνες του έτους, η κίνηση του αε-
ροδρομίου «Ελευθέριος Βενιζέλος»
έφθασε τα 4,37 εκατομμύρια επι-
βάτες, σημειώνοντας άνοδο της τά-
ξης του 9,4%. Η επιβατική κίνηση
τόσο του εσωτερικού όσο και του
εξωτερικού παρουσίασε ανάπτυξη
8,8% και 9,7%, αντίστοιχα. Μόνον
για τον Μάρτιο η επιβατική κίνηση
σημείωσε άνοδο της τάξης του 8,8%
φθάνοντας το 1,65 εκατ. επιβάτες.
Τόσο ο αριθμός των επιβατών εσω-
τερικού όσο και ο αντίστοιχος των
διεθνών επιβατών παρουσίασε άνο-
δο 7,9% και 9,1%, αντίστοιχα.

Το πρώτο τρίμηνο του 2019, ο αριθ-
μός επιβατών στα 14 περιφερειακά
αεροδρόμια που διαχειρίζεται η 
Fraport έφτασε το 1,92 εκατ.
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Τα τουριστικά έσοδα
αυξήθηκαν κατά 10%
σε σχέση με το 2017.

Οι αγορές 
που σημείωσαν 
πτώση
AΦIΞΕΙΣ
(Ιανουάριος- Μάρτιος)

33 εκατομμύρια τουρίστες και 16 δισ. έσοδα το 2018 στην Ελλάδα

2017 2018 2019 μεταβολή 
2019/18

1. Βέλγιο 3.293 2.960 2.139 -27,7%

2. Γερμανία 14.411 27.089 20.451 -24,5%

3. Ισραήλ 20.819 32.735 25.812 -21,1%

4. Λίβανος 4.013 5.891 4.707 -20,1%

5. Σουηδία 2.330 5.427 4.421 -18,5%

6. Γαλλία 4.793 4.448  3.783 -15%
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Κλειδώνοντας υψηλές αποδόσεις στην εποχή του 5G
Το μέλλον των τηλεπικοινωνιών και γενικότερα του

τομέα της τεχνολογίας περιστρέφεται γύρω από τα
ασύρματα δίκτυα πέμπτης γενιάς (5G). To 5G είναι με
διαφορά το πιο πολυσυζητημένο θέμα, αφενός γιατί
αποτελεί ένα τεράστιο τεχνολογικό άλμα και αφετέρου
γιατί θα δώσει το έναυσμα για την εισαγωγή στην αγορά
ενός μεγάλου φάσματος υπηρεσιών (τεχνητή νοημοσύνη,
εικονική πραγματικότητα, αυτόνομα αυτοκίνητα κ.α.). 

Σε σχέση με τα σημερινά ασύρματα δίκτυα, τα δίκτυα
5G θα μπορούν να διαχειριστούν 1.000 φορές περισσότερα
δεδομένα σε 100 φορές υψηλότερες ταχύτητες. Το 5G
υπερέχει από τις υφιστάμενες τεχνολογίες αφού “τρέχει”
με μεγαλύτερες ταχύτητες και προσφέρει βελτιωμένη
διαθεσιμότητα (χαμηλότερο latency), αξιοπιστία και απο-
δοτικότητα.

Η επένδυση είναι μονόδρομος για τους παρόχους
Στα επόμενα χρόνια οι πάροχοι των τηλεπικοινωνιακών

υπηρεσιών καλούνται να επενδύσουν τεράστια ποσά για
την ανάπτυξη δικτύων 5G. Η επιλογή αυτή αποτελεί μο-
νόδρομο αφού τυχόν μη αναβάθμιση του δικτύου θα
ισούται αυτόματα με εμπορική αποτυχία, καθώς ο εν λόγω
πάροχος θα μείνει πίσω από τον ανταγωνισμό. 

Οι πάροχοι καλούνται να προβούν στις επενδύσεις
αυτές, ενώ οι αναμνήσεις είναι ακόμα νωπές από τις
“φτωχές” επιδόσεις των αντίστοιχων επενδύσεων στα
σημερινά δίκτυα (4G), ως αποτέλεσμα αφενός της απορ-
ρόφησης μεριδίου της αγοράς από εταιρείες ανάπτυξης
εφαρμογών ΟΤΤ και αφετέρου των τάσεων των κατανα-
λωτών, οι οποίοι αναμένουν από τους παρόχους ολοένα
και μεγαλύτερες ταχύτητες σε χαμηλότερες τιμές. Χα-
ρακτηριστικό είναι το αποτέλεσμα της πρόσφατης έρευνας
της PwC, η οποία κατέδειξε ότι μόνο το 33% των κατα-
ναλωτών είναι διατεθειμένο να πληρώσει περισσότερα
χρήματα για τις αυξημένες ταχύτητες του 5G. Ενδεικτικό
είναι και το στατιστικό στοιχείο ότι τα τελευταία τρία
χρόνια οι αποδόσεις των επενδυτών στις 39 μεγαλύτερες
εταιρείες τηλεπικοινωνιών υπολείπονταν αυτών των
γενικών δεικτών επενδύσεων. 

Δύο εναλλακτικές στρατηγικές
Οι πάροχοι καλούνται να επιλέξουν την στρατηγική

τους, ανάμεσα στην επικέντρωση στις παραδοσιακές τους
δεξιότητες και υπηρεσίες και στον επαναπροσδιορισμό
(re-invent) του επιχειρησιακού τους μοντέλου.  Η πρώτη
στρατηγική περικλείει α) την ανάπτυξη επιπρόσθετων
πηγών εισοδημάτων από υπηρεσίες στον τομέα των τη-
λεπικοινωνιών (για παράδειγμα προϊόντα ανταγωνιστικά
προς τις υπηρεσίες που προσφέρουν επίγεια τηλεπικοι-
νωνιακά δίκτυα FTTH), β) τη βελτίωση της εμπειρίας του
συνδρομητή μέσω της αυξημένης αξιοπιστίας που προ-
σφέρει το 5G και γ) τη μείωση του κόστους της μονάδας
μέσω της αυξημένης αποδοτικότητας των δικτύων 5G
αλλά και της αξιοποίησης εναλλακτικών καινοτόμων μον-

τέλων ανάπτυξης και διαχείρισης δικτύων.
Η δεύτερη στρατηγική δίνει τη δυνατότητα δημιουργίας

αξίας στην αγορά, μέσω καινούργιων υπηρεσιών και
πηγών εισοδήματος. Ο πάροχος καλείται να κατανοήσει
τις δυνατότητες του 5G στα πλαίσια των αναγκών του
τελικού παραλήπτη και σε συνεργασία με άλλους φορείς
στην αγορά να προσφέρει ολοκληρωμένες λύσεις. Τα
παραδείγματα τέτοιων λύσεων είναι ανεξάντλητα, έξυπνα
δίκτυα διανομής ηλεκτρικής ενέργειας, συστήματα δια-
χείρισης κυκλοφορίας, συντήρηση βιομηχανικών μονάδων
εξ αποστάσεως, διαχείριση στόλου διανομής, αυτοματο-
ποιημένες ιατρικές υπηρεσίες, εξελιγμένες μορφές ψυ-
χαγωγίας κ.α.

Είναι προφανές ότι η δεύτερη στρατηγική είναι για αρ-
κετούς παρόχους πιο ελκυστική αφού δημιουργεί μεγα-
λύτερες προοπτικές για υψηλή απόδοση και προετοιμάζει
καλύτερα τον οργανισμό για τις μελλοντικές προκλήσεις.
H επιτυχία στα πλαίσια της στρατηγικής αυτής απαιτεί την
ανάπτυξη καινούργιων δεξιοτήτων και επιχειρησιακών
μοντέλων. 

Άποψη. Η Κύπρος στην εποχή του 5G

Σε μια μικρή αγορά όπως η Κυπριακή, είναι πιθανό
ότι αρκετές από τις καινοτόμες και ολοκληρωμένες
λύσεις (use cases) που θα εφαρμοστούν, θα έχουν
προκύψει από τις λύσεις που θα αναπτυχθούν για
μεγαλύτερες αγορές, υπό τον έλεγχο των διεθνών
εταιρειών τεχνολογίας. Η δυνατότητα των τοπικών
τηλεπικοινωνιακών παρόχων να αντλήσουν ικανο-
ποιητικές αποδόσεις θα είναι περιορισμένες. Ως
εκ τούτου οι πάροχοι που θα επιτύχουν στην εποχή
του 5G, θα είναι αυτοί που θα επενδύσουν στην
ανάπτυξη τοπικών λύσεων και στην καλλιέργεια
των σχέσεων τους με τους τοπικούς επιχειρησιακούς
φορείς. Ρόλο στην ανάπτυξη του τομέα αυτού έχει
και η πολιτεία μέσω της χρηματοδότησης της και-
νοτομίας και της απλούστευσης της εποπτείας και
των διαδικασιών, αλλά και μέσω του ρόλου της ως
ένας φορέας που συνεργάζεται με τους παρόχους
για να μπορέσει να αναπτύξει λύσεις που ωθούν
την ανταγωνιστικότητα και βελτιώνουν το βιοτικό
επίπεδο. Στο πλαίσιο της τοπικής οικονομίας οι ολο-
κληρωμένες λύσεις (use cases) θα πρέπει να χτίζουν
στις δεξιότητες της Κύπρου σε τομείς όπως, ο του-
ρισμός και η ψυχαγωγία, η ναυτιλία, οι υπηρεσίες,
η ανώτερη εκπαίδευση, οι υπηρεσίες υγείας,  οι
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας κ.α.

Γιώργος Ιωάννου
Επιχειρησιακός Διευθυντής
Ελεγκτικές Υπηρεσίες, PwC Κύπρου

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Την Τετάρτη 24 Απριλίου, εκτός
απροόπτου, η Κύπρος θα βγει στις
αγορές για δεύτερη φορά εντός
του 2019. Σκοπός της έκδοσης, η
άντληση χρημάτων για την πρόωρη
αποπληρωμή όλου ή μέρους του
εναπομείναντος ρωσικού δανείου.
Όπως άλλωστε είχε ανακοινώσει
ο υπουργός Οικονομικών την προ-
ηγούμενη εβδομάδα, «εξετάζεται
το ενδεχόμενο για την πρόωρη
αποπληρωμή του δανείου, αντλών-
τας χρήματα από την έκδοση ομο-
λόγου. 

Η «Κ» δεν είναι σε θέση να γνω-
ρίζει τη διάρκεια του ομολόγου, το
οποίο θα είναι όμως ευρωπαϊκό
ομόλογο (ΕΜΤΝ), ωστόσο, όσον
αφορά στο αντλούμενο ποσό, θα
ανέλθει στο 1 – 1,5 δισ. ευρώ. Αν
και παραμένουν ανοιχτές όλες οι
λεπτομέρειες της έκδοσης, με το
οικονομικό επιτελείο να αξιολογεί
το κόστος, αλλά και τη διάρκεια
του δανεισμού, τα απαιτούμενα
χρήματα ενδεχομένως να έλθουν
από 7ετές ή και 10ετές ομόλογο.
Όπως παλαιότερα είχαν αναφέρει
σε προηγούμενες εκδόσεις πηγές
από το Υπουργείο Οικονομικών,
«ο βραχυπρόθεσμος δανεισμός
είναι φθηνός, αλλά δεν είναι και ο
ενδεδειγμένος». Πρόσθετα, οι μέχρι
τώρα διαθέσιμες πληροφορίες θέ-
λουν η ανακοίνωση για την έκδοση
του ευρωπαϊκού ομολόγου (EMTN)
να γνωστοποιηθεί την ερχόμενη
Τρίτη και ως είθισται, την επομένη,
δηλαδή την Τετάρτη, θα ανοίξει
το βιβλίο των προσφορών. Οι συ-
ζητήσεις μεταξύ Υπουργείου και
επενδυτικών τραπεζών για την
προετοιμασία της έκδοσης πάντως
έχουν πραγματοποιηθεί. 

«Είναι γεγονός ότι τα δεδομένα
για την κυπριακή οικονομία στις

διεθνείς αγορές είναι εξαιρετικά
θετικά και μας δημιουργεί κάποιες
ευκαιρίες, τις οποίες αξιολογούμε
και δεν θα διστάσουμε να αξιοποι-
ήσουμε», είχε δηλώσει χαρακτη-
ριστικά ο υπουργός εντός της προ-
ηγούμενης εβδομάδας.

Το 15ετές
Στα μέσα Φεβρουαρίου η Κύπρος

προχώρησε με την έκδοση 15ετούς
μακροπρόθεσμου ευρωπαϊκού ομο-
λόγου EMTN και άντλησε 1 δισ.
ευρώ με επιτόκιο στο 2,75%. Απέ-
δειξε πως μπορεί να προσελκύσει
και μακροπρόθεσμους επενδυτές,

ένα στοίχημα για το Υπουργείο,
την πολιτική της κυβέρνησης και
την οικονομία της χώρας. Την έκ-
δοση του ομολόγου ανέλαβαν οι
τράπεζες CITI, Goldman Sachs In-
ternational και HSBC. Τον Σεπτέμ-
βριο του 2018 η χώρα είχε εκδώσει
10ετές ομόλογο με επιτόκιο 2,40%
και μπορεί να είχε καταγραφεί ως
ο φθηνότερος δανεισμός της χώρας
στα χρονικά της, ωστόσο, χρημα-
τιστηριακοί κύκλοι είχαν δηλώσει
πως ήταν λίγο «άδικος» και θα μπο-
ρούσε να πετύχει καλύτερο. Τα
βλέμματα είναι πλέον στραμμένα
στο επιτόκιο που θα λάβει για το

ομόλογο που θα εκδώσει η χώρα
την Τετάρτη και αν θα αποδειχθεί
ορθή κίνηση για να αντικαταστήσει
το ρωσικό χρέος.

Τι οφείλει
Μέχρι το 2021 η Κυπριακή Δη-

μοκρατία είχε συμφωνήσει να απο-
πληρώνει το δάνειο σε δύο ετήσιες
δόσεις, και σύμφωνα με το χρονο-
διάγραμμα αποπληρωμής θα έδινε
710 – 715 εκατ. τον χρόνο. Το επι-
τόκιο του δανείου είχε μειωθεί το
2013 από 4,5% σε 2,5%. Πλέον, η
Κύπρος χρωστάει στη Ρωσία 1,57
δισ. ευρώ από το συνολικό δανεισμό

των 2,5 δισ. ευρώ που έλαβε το
2011, αν και το Γραφείο Διαχείρισης
Δημοσίου Χρέους (ΓΔΔΧ) της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας στα στοιχεία
του παρουσιάζει πως οφείλονται
1,87 δισ. ευρώ. Τον προηγούμενο
μήνα, τον Μάρτιο του 2019 το κρά-
τος αποπλήρωσε 312,5 εκατ. ευρώ
στη Ρωσία, γι’ αυτό προκύπτει και
η λογιστική διαφορά.

Βάσει του πλάνου του ΓΔΔΧ το
πρόγραμμα αποπληρωμών μέχρι
το 2021, της χρονιάς που είχε συμ-
φωνηθεί να αποπληρωθεί το ρω-
σικό δάνειο στην ολότητά του,
είναι το ακόλουθο. Για το 2019 η
Κ.Δ. έχει προγραμματίσει να κα-
ταβάλει συνολικά 2,2 δισ. δανείων,
από τα οποία τα 715 εκατ. αφορούν
το ρωσικό δάνειο, 1,38 δισ. ευρώ
αφορούν ομόλογα εσωτερικού και
199 εκατ. ευρώ αφορούν ομόλογα
εξωτερικού.

Κατά το 2020 οι πληρωμές των
δανείων μειώνονται ολίγον τι σύμ-
φωνα με το πλάνο, στα 2,02 δισ.
ευρώ, που χωρίζονται σε 458 εκατ.
για ομόλογα εξωτερικού, 820 εκατ.
σε ομόλογα εσωτερικού και 710
εκατ. ευρώ για το ρωσικό δάνειο.

Τα στοιχεία του Γραφείου Δια-
χείρισης Δημοσίου Χρέους δείχνουν
ότι το 2021 τα δάνεια θα κυμανθούν
συνολικά στο 1,74 δισ. ευρώ. Το
ρωσικό δάνειο στα 714 εκατ. ευρώ,
ενώ για τα ομόλογα εξωτερικού
δεν θα κατατεθούν χρήματα. Στα
ομόλογα εσωτερικού θα δοθούν
861 εκατ. ευρώ, ενώ 168 εκατ. ευρώ
θα πάνε για αποπληρωμή δανείων
του Διεθνούς Νομισματικού Τα-
μείου (ΔΝΤ) και του Ευρωπαϊκού
Μηχανισμού Στήριξης (ΕΜΣ).

Συνολικά φαίνεται από τους σχε-
τικούς πίνακες πως η Κύπρος χρω-
στάει 20,8 δισ. ευρώ που θα πρέπει
να αποπληρώσει μέχρι και μετά το
2035.

Την Τετάρτη ξανά στις αγορές η Κύπρος
Σκοπός η πρόωρη αποπληρωμή όλου ή μέρους του εναπομείναντος ρωσικού δανείου - Στόχος η άντληση 1-1,5 δισ. ευρώ

������

Την Τρίτη θα ανακοι-
νωθεί, εκτός απρο-
όπτου, πως θα βγει 
η Κύπρος με ευρω-
παϊκό ομόλογο 
και την επομένη 
θα ανοίξει το βιβλίο
των προσφορών.

Τα βλέμματα είναι πλέον στραμμένα στο επιτόκιο που θα λάβει για το ευρωπαϊκό ομόλογο που θα εκδώσει η Δημοκρατία την Τετάρτη και αν θα αποδειχθεί
ορθή κίνηση για να αντικαταστήσει το χρέος που έχει από το 2011.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Οι τελευταίες διαπιστώσεις του Κυ-
πριακού Συνδέσμου Καταναλωτών
για ασυνήθιστες αυξήσεις στις τιμές
των καυσίμων την περασμένη Τε-
τάρτη δεν έχουν προκαλέσει καμία
αντίδραση από τους αρμόδιους φο-
ρείς. Εξάλλου το θέμα είχε συζητηθεί
σε μία από τις τελευταίες συνεδρίες
της Επιτροπής Εμπορίου της Βου-
λής, και στην παρουσία εκπροσώ-
πων του Υπουργείου Εμπορίου, οι
οποίοι ξεκαθάρισαν ότι δεν διαφαί-
νεται αισχροκέρδεια, ούτε δικαιο-
λογείται παρέμβαση για πλαφόν.
Στάση η οποία δεν αλλάζει ούτε
και από το γεγονός ότι από τον Φε-
βρουάριο 2019, οι μέσες τιμές χωρίς
τους φόρους στην Κύπρο, αυξήθη-
καν και ξεπέρασαν τον μέσο όρο
των αντίστοιχων τιμών στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, αλλά ούτε και

από το γεγονός ότι από τον Ιούλιο
2018, η μέση λιανική τιμή του πε-
τρελαίου κίνησης άρχισε να αυξά-
νεται σταδιακά με μεγαλύτερο ρυθ-
μό από την αύξηση της μέσης τιμής
της βενζίνης 95, με αποτέλεσμα,
στις 21 Φεβρουαρίου 2019, η λιανική
τιμή του πετρελαίου κίνησης να
ήταν κατά 9,5 σεντ το λίτρο ψηλό-
τερη από την τιμή της βενζίνης 95.

«Ανεξήγητες οι αυξήσεις»
Μιλώντας στην «Κ» ο πρόεδρος

του Συνδέσμου Καταναλωτών Μά-
ριος Δρουσιώτης αναφέρει ότι οι
συμπεριφορές διαμόρφωσης των
τιμών είναι ανεξήγητες. Την ίδια

ώρα, προσθέτει, η αυξητική τάση
των τιμών στα καύσιμα, υποστη-
ρίζεται από το κράτος, το οποίο
αδυνατεί να ελέγξει ή να πάρει
απόφαση ή να δημοσιοποιήσει
στοιχεία αναφορικά με τις τιμές
αγοράς της πρώτης ύλης την στιγμή
που αγοράζεται και σε ποιο βαθμό,
η τιμή αυτή αυξάνεται μέχρι να
φτάσει στα ντεπόζιτα των αυτοκι-
νήτων. Ο κ. Δρουσιώτης αφήνει
παράλληλα αιχμές κατά των εται-
ρειών πετρελαιοειδών, αναφέρον-
τας ότι ένα μεγάλο μέρος από τη
μείωση του φόρου, καταλήγει στα
ταμεία τους. Σε επικοινωνία μας
με μέλη της Επιτροπής Εμπορίου

της Βουλής, μας αναφέρθηκε ότι
δεν έχουν στην ατζέντα θέμα συ-
ζήτησης για τις τιμές των καυσίμων.
Απαντήσεις για το θέμα της αύξη-
σης δεν υπάρχουν, τουλάχιστον
επί του παρόντος ούτε από πλευράς
της Επιτροπής Προστασίας Αντα-
γωνισμού, αλλά ούτε και από πλευ-
ράς της Επιτροπής Προστασίας
του Καταναλωτή. 

Ανεβαίνουν οι τιμές
Η ανοδική πορεία της τιμής στην

αμόλυβδη 95 οκτανίων άρχισε να
καταγράφεται από την αρχή του
2019 . Περί τα μέσα Μαρτίου οι
τιμές σκαρφάλωσαν στο 1,149 ευρώ

ανά λίτρο, στο 1,182 την πρώτη
εβδομάδα Απριλίου, και μέχρι την
προηγούμενη Δευτέρα (15 Απριλίου)
ο μέσος όρος των τιμών ξεπέρασε
το 1,20 σεντς ανά λίτρο. Σε επίπεδο
τετραμηνίας, η τιμή της αμόλυβδης
95 αυξήθηκε κατά δώδεκα σεντς,
ενώ για την ίδια περίοδο το πετρέ-
λαιο κίνησης ήταν ακριβότερο κατά
έξι σεντς. Μάλιστα, σύμφωνα με
τα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής η μέση λιανική τιμή πώλη-
σης του πετρελαίου κίνησης στην
Κύπρο ήταν την 15η Απριλίου στα
1,248 ευρώ ανά λίτρο και κυμάνθηκε
την προηγούμενη εβδομάδα σε τι-
μές ακριβότερες από τον ευρωπαϊκό

μέσο όρο. Πιο ψηλά από τον ευρω-
παϊκό μέσο όρο κυμάνθηκε από
τον Φεβρουάριο μέχρι το τέλος
Μαρτίου και η αμόλυβδη 95 οκτα-
νίων σύμφωνα με τους πίνακες τους
οποίους ο σύνδεσμος καταναλωτών
έχει στη διάθεσή του. 

Οι τιμές διεθνώς
Την προηγούμενη εβδομάδα η

τιμή του πετρελαίου μπρεντ αυξή-
θηκε και έφτασε στο ψηλότερο επί-
πεδο του 2019, ξεπερνώντας τα 72
δολάρια το βαρέλι. Την ανοδική
πορεία των τιμών ενισχύουν οι κυ-
ρώσεις των ΗΠΑ σε Βενεζουέλα
και Ιράν, και από τη συμφωνία των

χωρών του ΟΠΕΚ να μειώσουν την
παραγωγή τους κατά 1,2 εκατ. βα-
ρέλια την ημέρα.

Η τιμή εισαγωγής των προϊόν-
των, τα αποθέματα των εταιριών
πετρελαιοειδών, καθώς και η συ-
ναλλαγματική ισοτιμία του δολα-
ρίου έναντι του ευρώ είναι οι βα-
σικοί παράγοντες, οι οποίοι επη-
ρεάζουν τη διαμόρφωση των τιμών
που φτάνουν στον καταναλωτή. 

Υπενθυμίζεται ότι από τον Μάιο
του 2004 οι τιμές των πετρελαιοει-
δών στην Κύπρο δεν καθορίζονται
από το κράτος. Σημειώνεται, επίσης,
ότι στην Κύπρο δεν εισάγεται αργό
πετρέλαιο, αλλά έτοιμα διυλισμένα
προϊόντα, όπως βενζίνη, πετρέλαιο
κίνησης και πετρέλαιο θέρμανσης,
τα οποία καλύπτουν εξ ολοκλήρου
την εγχώρια ζήτηση. Η αγορά των
καυσίμων γίνεται σε συχνότητα
επτά ή δώδεκα ημερών, από τα διυ-
λιστήρια Ελλάδας ή Ισραήλ λόγω
του χαμηλότερου ναύλου. Ακολού-
θως μεταφέρονται στις εγκαταστά-

σεις των εταιριών στην Κύπρο και
από εκεί γίνεται η διανομή μέσω
βυτιοφόρων στα πρατήρια.

Για την τιμολόγηση των έτοιμων
διυλισμένων προϊόντων στην Κύ-
προ χρησιμοποιείται ο ημερήσιος
δείκτης Platt’s Basis Italy για κάθε
είδος καυσίμου, ενώ το κάθε καύ-
σιμο έχει τη δική του διακύμανση.
Στην τιμή που προκύπτει προστί-
θεται το κόστος μεταφοράς των
εταιριών και έτσι προκύπτει η χον-
δρική τιμή στην οποία αγοράζουν
οι πρατηριούχοι, οι οποίοι από την
πλευρά τους ξεκαθαρίζουν ότι το
κέρδος τους περιορίζεται μόλις στα
5-6 σεντς ανά λίτρο.

Πιο ακριβά και από την Ε.Ε. τα καύσιμα 
Μέχρι 17 σεντς πιο ψηλά η τιμή της βενζίνης σε σχέση με τον ευρωπαϊκό μέσο και στα 18 σεντς το πετρέλαιο κίνησης

������

Αιχμές κατά των εται-
ρειών πετρελαιοειδών
αφήνει ο κυπριακός
σύνδεσμος καταναλω-
τών, ο οποίος κάνει λόγο
για παιχνίδια εις βάρος
της τσέπης του κατανα-
λωτή.
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Από την αρχή του 2019
η αύξηση στην αμόλυ-
βδη 95 οκτανίων ήταν 12
σεντς ανά λίτρο, ενώ έξι
σεντς ακριβότερο είναι
το πετρέλαιο κίνησης.Χωρίς απάντηση οι εκκλήσεις του Συνδέσμου Καταναλωτών, που ζητούν από το Υπουργείο Ενέργειας και την Υπηρεσία Προστασίας Καταναλωτή. 

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Ευχαριστημένος από την πρόοδο
που έχει επιδείξει η Κύπρος στο
ζήτημα της καταπολέμησης ξεπλύ-
ματος μαύρου χρήματος παρου-
σιάστηκε ο Αμερικανός υφυπουρ-
γός Οικονομικών, αρμόδιος για θέ-
ματα καταπολέμησης της χρημα-
τοδότησης της τρομοκρατίας, Μάρ-
σαλ Μπίλινγκσλι στη διήμερη επί-
σκεψή του στο νησί. Παράλληλα,
όμως, ο Αμερικανός αξιωματούχος
απέστειλε σαφή μηνύματα προς
την κυβέρνηση και τις εποπτικές
αρχές, αφού στις δηλώσεις του έκα-

νε λόγο για την ανάγκη της διατή-
ρησης και της εντατικοποίησης
της συνεργασίας, Κύπρου - Ηνω-
μένων Πολιτειών Αμερικής στο
επόμενο διάστημα. Πρόσθετα, το
κλίμα της τωρινής επίσκεψης σε
σχέση με την περσινή αντίστοιχη
περίοδο ήταν εντελώς διαφορετικό.
Υπενθυμίζεται πως ο αξιωματούχος
είχε φέρει μαζί του ενισχυμένη λί-
στα με ονόματα για τα οποία οι Αρ-
χές έπρεπε να λάβουν συγκεκρι-
μένα μέτρα και να τα αποκλείσει

από το επιχειρείν της Κύπρου. Η
λίστα επί της ουσίας είχε λειτουρ-
γήσει επιπρόσθετα από τα μέτρα
στα οποία είχαν προχωρήσει ήδη
κυπριακές τράπεζες με απώτερο
σκοπό τη διασφάλιση της χρημα-
τοπιστωτικής της σταθερότητας
της χώρας. Από την αρχή του 2018
οι κυπριακές τράπεζες είχαν εν-
τείνει τις προσπάθειες για κλείσιμο
ύποπτων λογαριασμών (άρχισαν
το 2013), ενώ η Κεντρική Τράπεζα
της Κύπρου έφερε την οδηγία για

τις εταιρείες κέλυφος και τερμάτισε
ουσιαστικά όποιες εταιρείες ήταν
απλώς γραμμένες στην Κύπρο, δεν
είχαν ενεργή δραστηριότητα ή οι
συναλλαγές τους δεν ήταν διαφα-
νείς. 

Εκ του αποτελέσματος των συ-
ναντήσεων με Κύπριους αξιωμα-
τούχους κατά την Πέμπτη και την
Παρασκευή σε συνδυασμό με την
εφαρμογή των κυρώσεων που έχει
επιβάλει η αμερικανική κυβέρνηση,
το κλείσιμο των λογαριασμών και

την εφαρμογή της οδηγίας για τις
εταιρείες κέλυφος φάνηκε ότι οι
Αμερικανοί έμειναν ικανοποιημέ-
νοι.

Από πλευράς του ο υπουργός
Οικονομικών Χάρης Γεωργιάδης
μετά τη συνάντηση που είχε με
τον υφυπουργό Οικονομικών κ.
Μπίλινγκσλι τόνισε πως υπάρχει
ουσιαστική, εκτός από στενή συ-
νεργασία μεταξύ των χωρών. Τό-
νισε, επίσης, πως πρέπει και μπο-
ρούν να γίνουν περισσότερα ώστε

να επεκταθούν οι οικονομικές και
οι χρηματοοικονομικές σχέσεις
Κύπρου – ΗΠΑ. «Γνωρίζουμε επίσης
ότι αντιμετωπίζουμε κοινές προ-
κλήσεις, παγκόσμιες προκλήσεις,
την καταπολέμηση του ξεπλύματος
χρήματος και της χρηματοδότησης
της τρομοκρατίας, πρόκειται για
μια σημαντική ενασχόληση και για
τις δύο κυβερνήσεις μας, είναι ση-
μαντική ενασχόληση για την Ε.Ε.,
τις ΗΠΑ και για μας και σε αυτά
τα ζητήματα έχουμε μια πολύ ισχυ-
ρή συνεργασία προωθώντας μια
κοινή ατζέντα. 

Οι επαφές αυτές θα διατηρηθούν
και θα επεκταθούν», ανέφερε χα-
ρακτηριστικά ο υπουργός, κατα-
λήγοντας ότι στη μεταξύ τους συ-
νάντηση συζητήθηκαν συγκεκρι-
μένες προτάσεις για το πώς οι δύο
χώρες μπορούν να συνεργαστούν
πιο αποτελεσματικά.

Όπως είναι σε θέση να γνωρίζει
η «Κ» πάντως, το κλίμα της εμπι-
στοσύνης των ΗΠΑ προς το πρό-
σωπο της Κύπρου άρχισε το φθι-
νόπωρο να αλλάζει, μετά την οδηγία
της Κεντρικής για τις «εταιρείες
κέλυφος».

Επιβεβαιώνει και Ηροδότου
Ο Αμερικανός αξιωματούχος

είχε προγραμματισμένες αρκετές
συναντήσεις στη διήμερη επίσκεψή
του. Μία από αυτές ήταν και με το
νέο διοικητή της Κεντρικής Τρά-
πεζας, Κωνσταντίνο Ηροδότου.
Στο ίδιο ύφος των παραπάνω δη-
λώσεων κινήθηκε και ο κ. Ηροδό-
του, δηλώνοντας στην «Κ» πως ο
Αμερικανός επιβεβαίωσε πράγματι
την πρόοδο της Κύπρου. 

Για τη συγκεκριμένη επίσκεψη
του Αμερικανού στην Κύπρο ο κ.

Ηροδότου δεν επεκτάθηκε περαι-
τέρω, αλλά σημείωσε ότι οι προ-
σπάθειες και η πρόοδος που έχει
επιτύχει η Κύπρος έχει αρχίσει να
αναγνωρίζεται σε διεθνές επίπεδο.
Έκανε αναφορά στην προσπάθεια
από το 2013 για την καταπολέμηση
του ξεπλύματος και της αντιμετώ-
πισης της τρομοκρατίας από την
Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, τα
τραπεζικά ιδρύματα, τον Σύνδεσμο
Τραπεζών, το Υπουργείο Οικονο-
μικών και το Υπουργείο Εξωτερι-
κών. Ανέφερε δε, για την προσπά-
θεια των παραπάνω τον τελευταίο
χρόνο για την αναστροφή της ει-
κόνας της χώρας στο διεθνές επεν-
δυτικό κοινό. Στη συνέχεια, επα-
νέλαβε τη δήλωση που έκανε σε
πρόσφατο οικονομικό φόρουμ, λέ-
γοντας πως η συνεργασία των κυ-
πριακών αρχών και των οργανι-
σμών με στόχο την προβολή της
χώρας αποδεικνύει πως οι κοινοί
στόχοι φέρνουν και σωστά αποτε-
λέσματα. Ο κ. Ηροδότου έκανε ανα-
φορά στις δράσεις που έχει προ-
χωρήσει η Κύπρος προσφάτως, λέ-
γοντας πως η Κύπρος εφαρμόζει
την 4η οδηγία για την καταπολέ-
μηση της νομιμοποίησης εσόδων
από παράνομες δραστηριότητες
και Χρηματοδότησης της Τρομο-
κρατίας, έχει προχωρήσει στην
εφαρμογή της οδηγίας για τις εται-
ρείες κέλυφος και έχει κλείσει λο-
γαριασμούς πελατών που η δρα-
στηριότητά τους δεν ήταν διαφα-
νής.

«Η αίσθηση του επενδυτικού
κινδύνου για τη χώρα έχει πέσει
αρκετά και είναι πολύ ενθαρρυντικό
και σημαντικό για έναν επενδυτή
που θέλει να επενδύσει στην Κύ-
προ», κατέληξε.

Σαφή τα μηνύματα του Μπίλινσγκλι για την Κύπρο
Ευχαριστημένος με την πρόοδο της χώρας στο θέμα της καταπολέμησης ξεπλύματος μαύρου χρήματος

Το κλίμα της τωρινής επίσκεψης του Αμερικανού υφυπουργού Οικονομικών ήταν εντελώς διαφορετικό σε σχέση με
πέρυσι.

������

Το κλίμα της εμπιστοσύ-
νης των ΗΠΑ προς το
πρόσωπο της Κύπρου
άρχισε το φθινόπωρο
να αλλάζει, μετά την
οδηγία της Κεντρικής
για τις «εταιρείες 
κέλυφος».
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Η Ευρώπη επενδύει 
στις αγροτικές περιοχές

Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 2014 - 2020

1959-20191959-2019

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Πολύ μεγαλύτερο ήταν το τίμημα
που πλήρωσαν οι μικρομεσαίες
επιχειρήσεις, η περίφημη ραχο-
κοκαλιά της ελληνικής οικονομίας,
στα χρόνια της κρίσης, σε σύγκρι-
ση με τις υπόλοιπες επιχειρήσεις.
Τα «λουκέτα» σε αυτή την κατη-
γορία ήταν πολύ περισσότερα από
ό,τι συνολικά, με την επιθυμητή
για πολλούς συγκέντρωση των επι-
χειρήσεων σε μεγαλύτερα και πι-
θανόν πιο βιώσιμα επιχειρηματικά
σχήματα να επέρχεται σε σημαν-
τικό βαθμό, έστω και βίαια.

Σύμφωνα με την πρώτη ετήσια
έκθεση για τις μικρομεσαίες επι-
χειρήσεις που παρουσίασε χθες η
Γενική Συνομοσπονδία Επαγγελ-
ματιών Βιοτεχνών Εμπόρων (ΓΣΕ-
ΒΕΕ), έκθεση που υλοποίησε ο επι-
στημονικός της βραχίονας, το Ιν-
στιτούτο Μικρών Επιχειρήσεων
(ΙΜΕ ΓΣΕΒΕΕ), ενώ ο αριθμός συ-
νολικά των επιχειρήσεων ήταν μι-
κρότερος το 2016 κατά 9,4% σε
σύγκριση με το 2008 –από 942.671
επιχειρήσεις το 2008, 855.346 οκτώ
χρόνια μετά–, στις μικρομεσαίες
επιχειρήσεις οι απώλειες ήταν
πολύ μεγαλύτερες.

Συγκεκριμένα, το 2016 υπήρχαν
πλέον 182.694 λιγότερες μικρομε-
σαίες επιχειρήσεις σε σύγκριση
με το 2008, αριθμός που αντιστοιχεί
σε καθαρή μείωση 28,36% για την
περίοδο 2008-2016. Οι μεγαλύτερες
απώλειες εντοπίζονται στο πεδίο
των πολύ μικρών επιχειρήσεων,
αυτών που απασχολούν έως τέσ-
σερα άτομα, με το μερίδιό τους
στο σύνολο της οικονομίας να μει-
ώνεται σε 89,51% σε σύγκριση με
93,96% το 2008 και σε 87,7% στο
σύνολο των ΜμΕ από 93,3% το
2008.

Από την άλλη, στη διάρκεια της

εξεταζόμενης περιόδου, το μερίδιο
των μεγαλύτερων επιχειρήσεων
αυξήθηκε στο 0,28% από 0,20%
όσων απασχολούν πάνω από 100
άτομα, στο 0,30% από 0,23% όσων
απασχολούν από 50 έως 99 άτομα
κ.ο.κ. Συνολικά το μερίδιο των με-
γαλύτερων επιχειρήσεων, από
6,04% το 2008, έφτασε το 10,51%
το 2016.

Το ότι η μικρομεσαία επιχειρη-
ματικότητα πλήρωσε ίσως δυσα-
νάλογα βαρύ τίμημα και συνεχίζει
ακόμη και τώρα να πληρώνει φαί-
νεται και από το εξής: από τους
πέντε κλάδους στους οποίους δρα-
στηριοποιούνται κυρίως οι ΜμΕ
(δραστηριότητες υπηρεσιών παρο-
χής καταλύματος και εστίασης, χον-

δρικό - λιανικό εμπόριο - επισκευή
οχημάτων, μεταποίηση, διαχείριση
ακίνητης περιουσίας και κατα-
σκευές), στους τέσσερις οι απώλειες
θέσεων εργασίας ξεπερνούν τον
μέσο όρο απωλειών σε γενικό επί-
πεδο.

Συγκεκριμένα, από τις 776.900
θέσεις εργασίας που παραμένουν
«χαμένες», δηλαδή δεν αναπλη-
ρώθηκαν ποτέ με βάση τη σύγκρι-
ση των στοιχείων για τα έτη 2008
και 2018, οι 546.100 αφορούν κλά-
δους στους οποίους δραστηριο-
ποιούνται κατά κύριο λόγο οι ΜμΕ.

«Τούτου δοθέντος, μπορεί να υπο-
στηριχθεί ότι οι κλάδοι όπου κα-
τεξοχήν εντάσσεται η μικρομεσαία
επιχειρηματικότητα έχουν ωφε-
ληθεί ελάχιστα από την παρατη-
ρούμενη και αδιαμφισβήτητη κατά
τα άλλα ανάκαμψη της οικονομίας,
όπως αποτυπώνεται για παράδειγ-
μα στην αύξηση του ΑΕΠ και στη
συνακόλουθη μείωση της ανεργίας
από το επίπεδο-ρεκόρ του 2013»,
υποστηρίζουν οι συγγραφείς της
έκθεσης.

Το κλείσιμο πολλών μικρών επι-
χειρήσεων οδήγησε πολλούς στην
ανεργία και αρκετούς από τους
ιδιοκτήτες τους ή τα συμβοηθούντα
μέλη στη μισθωτή εργασία. Οι αυ-
τοαπασχολούμενοι με προσωπικό,
από 380.200 άτομα το 2008 μει-
ώθηκαν σε 288.500 το 2018 και το
μερίδιό τους στο σύνολο από 8%
σε 7%, οι μισθωτοί επίσης μειώθη-
καν ως απόλυτος αριθμός, από
3,02 εκατομμύρια σε 2,57 εκατομ-
μύρια, όμως το μερίδιό τους αυ-
ξήθηκε από 65% σε 67% στο σύ-
νολο των απασχολουμένων, ενώ
στο 4% από 6% μειώθηκε το με-
ρίδιο των συμβοηθούντων μελών.

Η ραχοκοκαλιά
της οικονομίας 
«έσπασε»
στην κρίση 
Μέσα σε οκτώ χρόνια οι μικρομεσαίες
επιχειρήσεις μειώθηκαν κατά 182.694

Ουδέν κακόν αμιγές καλού. Η γνω-
στή αρχαία ρήση επιβεβαιώνεται
και στην περίπτωση των μικρο-
μεσαίων επιχειρήσεων, καθώς κά-
ποιες, λόγω της κρίσης, άλλαξαν
κουλτούρα, άλλαξαν στρατηγική
με στόχο όχι απλώς την επιβίωση,
αλλά τελικά ακόμη και την ανά-
πτυξη στα χρόνια της κρίσης. 

Από την έρευνα οικονομικού
περιβάλλοντος –η οποία αποτελεί
μέρος της ετήσιας έκθεσης του
ΙΜΕ ΓΣΕΒΕΕ και έγινε σε συνερ-
γασία με την εταιρεία MARC– προ-
κύπτουν τα ακόλουθα συμπερά-
σματα:
• Σχεδόν τέσσερις στις δέκα επι-
χειρήσεις (38,8%) έχουν αναπτύξει
την τελευταία τριετία κάποιου εί-
δους καινοτομία για νέο προϊόν ή
υπηρεσία ή για την οργάνωση της
επιχείρησης ή/και την εξωστρέ-
φεια.
• Σχεδόν δύο στις δέκα επιχειρή-
σεις (19,5%) έχουν αναπτύξει κά-
ποιου είδους συνεργασία με άλλες

επιχειρήσεις για κοινές προμήθειες
προϊόντων/υπηρεσιών ή για κοινή
προώθηση ή για κοινή αποθήκη.
Το ποσοστό αυτό είναι υψηλότερο
(24,2%) στις νεότερες επιχειρήσεις,
που λειτουργούν το πολύ πέντε
χρόνια.
• Μία στις έξι επιχειρήσεις (16,7%)
εξάγει κάποιο ποσοστό των προ-
ϊόντων ή των υπηρεσιών της σε
άλλες χώρες.

Από την έρευνα προκύπτει επί-
σης ένας δυϊσμός μεταξύ επιχει-
ρήσεων που δημιουργήθηκαν μέσα

στην κρίση και προσάρμοσαν τα
οικονομικά τους στοιχεία σε μια
δύσκολη συγκυρία και εκείνων
των επιχειρήσεων που προϋπήρ-
χαν και αντιμετωπίζουν σημαντικά
προβλήματα.

Ο άλλος δυϊσμός που παρατη-
ρείται είναι ανάμεσα στις επιχει-
ρήσεις που ξεκίνησαν από ανάγκη
και σε όσες ξεκίνησαν με στόχο
την αξιοποίηση μιας επιχειρημα-
τικής ευκαιρίας. Οσες ανήκουν
στη δεύτερη κατηγορία είναι συ-
χνά μεγαλύτερες με βάση τον τζίρο
και τον αριθμό των εργαζομένων,
κερδοφόρες (το 62,8% έναντι
42,7% για όσες ξεκίνησαν από
ανάγκη), πιο εξωστρεφείς (το
17,7% έναντι 10,4%), οι περισσό-
τερες είναι κεφαλαιουχικές, δη-
λαδή ανώνυμες ή εταιρείες περιο-
ρισμένης ευθύνης (19,7% έναντι
10,4%), με μεγαλύτερη καινοτο-
μική δραστηριότητα (42,6% έναντι
29%) και με πιο συνεργατική συμ-
περιφορά (21,4% έναντι 15,3%).

������

Η συγκέντρωση 
των επιχειρήσεων 
σε μεγαλύτερα και 
πιθανόν πιο βιώσιμα 
επιχειρηματικά σχήματα
επέρχεται έστω 
και βίαια.

Αλλαγή στρατηγικής για να επιβιώσουν
������ 

Οσες επιχειρήσεις ανή-
κουν στη δεύτερη κατη-
γορία είναι συχνά μεγα-
λύτερες με βάση τον
τζίρο και τον αριθμό των
εργαζομένων.
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Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Δύο αντίρροπες δυνάμεις παρα-
τηρούνται στο οργανωμένο λια-
νεμπόριο τροφίμων: οι μεν μεγάλες
αλυσίδες σούπερ μάρκετ ενισχύον-
ται χρόνο με τον χρόνο ολοένα
και περισσότερο, αποσπώντας
τζίρο από μικρότερες αλυσίδες
και από παραδοσιακά εξειδικευ-
μένα καταστήματα τροφίμων, οι
δε μεγαλύτεροι προμηθευτές τους,
κυρίως πολυεθνικές, καταγράφουν
μικρότερη ανάπτυξη και χάνουν
μερίδια με κερδισμένους κυρίως
ελληνικές εταιρείες του κλάδου
των τροφίμων, μεγάλες αλλά και
τοπικές. Οι δύο αυτές αντίρροπες
δυνάμεις είναι στην πραγματικό-
τητα αποτέλεσμα του ίδιου φαι-
νομένου: των ανακατατάξεων που
επήλθαν στον κλάδο των σούπερ
μάρκετ τα τελευταία τρία χρόνια.

Σύμφωνα, λοιπόν, με τα στοιχεία
που παρουσιάστηκαν χθες στο
πλαίσιο του ετήσιου συνεδρίου
της Nielsen για τις τάσεις στο ορ-
γανωμένο λιανεμπόριο τροφίμων,
οι τρεις μεγαλύτερες αλυσίδες του
κλάδου (εξαιρουμένης της Lidl)
συγκέντρωσαν το 2018 αθροιστικό
μερίδιο 62,7%, αυξημένο κατά 1,8
ποσοστιαία μονάδα σε σύγκριση
με το 2017. Μάλιστα, η αξία των
πωλήσεων ανά τετραγωνικό μέτρο
αυξήθηκε κατά 5,7%. Η εξέλιξη
αυτή συνδέεται σε πολύ μεγάλο
βαθμό με την ενίσχυση της «Σκλα-
βενίτης» και ιδίως με την πλήρη
επαναλειτουργία του δικτύου της
πρώην «Μαρινόπουλος». Οι αλυ-
σίδες που βρίσκονται στην τέταρ-
τη έως έκτη θέση συγκέντρωσαν
μερίδιο 21,8% το 2018, χάνοντας
μία ποσοστιαία μονάδα σε σύγ-
κριση με το 2017 και το κυριότερο
μειώθηκε ο τζίρος τους ανά τε-
τραγωνικό μέτρο κατά 6,8%, ενώ
και οι υπόλοιποι μικροί και μεσαίοι
λιανέμποροι είδαν επίσης το συ-
νολικό μερίδιό τους να υποχωρεί
το 2018 σε σύγκριση με το 2017
κατά 0,8 ποσοστιαίες μονάδες και
να διαμορφώνεται σε 15,5%.

Ακόμη πιο ενδιαφέρον είναι
ίσως το σκηνικό σε επίπεδο προ-

μηθευτών. Οι πρώτοι πέντε με-
γαλύτεροι «παίκτες», εκ των οποί-
ων οι τέσσερις είναι πολυεθνικές,
είδαν μεν να αναπτύσσεται ο τζί-
ρος τους (κατά 1,7% το 2018 σε
σχέση με το 2017), αλλά λιγότερο
σε σχέση με άλλες εταιρείες, ενώ
αθροιστικά έχασαν και μερίδιο,
έστω και οριακά. Οι επόμενοι
πέντε μεγαλύτεροι προμηθευτές,
εκ των οποίων οι δύο είναι πο-
λυεθνικές και οι τρεις ελληνικές

εταιρείες, είχαν μεγαλύτερη ανά-
πτυξη (3,5%), η οποία σε μεγάλο
βαθμό οφείλεται στην απόφαση
ειδικά των ελληνικών εταιρειών
να προχωρήσουν στην τοποθέ-
τηση στην αγορά καινούργιων
προϊόντων.

Εκεί που παρατηρείται η πλέον
εντυπωσιακή ανάπτυξη, 5,2% το
2018 σε σύγκριση με το 2017, είναι
στην κατηγορία μεσαίων και μι-
κρών προμηθευτών, όσων κατα-
τάσσονται από την 31η θέση και
μετά. Σύμφωνα με τη Nielsen σε
αυτή την κατηγορία συγκαταλέ-
γονται πολλοί τοπικοί παραγωγοί
που δραστηριοποιούνται στον
κλάδο των τροφίμων και βρήκαν
θέση στα ράφια των μεγάλων σού-
περ μάρκετ, σε μεγάλο βαθμό λόγω
και των πρόσφατων εξελίξεων
στις αλυσίδες: η επέκταση της
«Μασούτης» στην Αττική είχε ως
αποτέλεσμα την παρουσία στην
αγορά της νότιας Ελλάδας κάποιων

μικρών παραγωγών από τη βόρεια,
ενώ από την άλλη η επέκταση της
«Σκλαβενίτης» πανελλαδικά είχε
ως αποτέλεσμα να ενισχύσουν
την παρουσία τους κάποιες εται-
ρείες που πρώτα διέθεταν τα προ-
ϊόντα τους μόνο στην πρωτεύουσα.
Σύμφωνα με παράγοντες της αγο-
ράς, αρκετοί από τους μικρούς
προμηθευτές δοκιμάζουν αρχικά
τα προϊόντα τους αποκλειστικά
στην κατηγορία της μικρής λια-
νικής και αναλόγως στη συνέχεια
εισέρχονται στα «μεγάλα σαλόνια»
του κλάδου. Το μερίδιο της κατη-
γορίας μικρών προμηθευτών στο
σύνολο του τζίρου των σούπερ
μάρκετ ενισχύθηκε κατά περίπου
μία ποσοστιαία μονάδα, στο 33,9%
το 2018 από 33% το 2017.

Τέλος, για πρώτη φορά τα τε-
λευταία χρόνια, κάτω από 15% εί-
ναι το μερίδιο των προϊόντων ιδιω-
τικής ετικέτας, στο 14,9% από
15,5% το 2017.

Κέρδη στις μεγάλες αλυσίδες φέρνουν
οι ανακατατάξεις στα σούπερ μάρκετ
Αυξάνονται τα μερίδια των Σκλαβενίτη, Βασιλόπουλου, My Market
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Από την πλευρά 
των προμηθευτών, 
τα μερίδια των πέντε
μεγάλων μειώνονται,
ενώ αυξάνονται 
οι μικροί Ελληνες
προμηθευτές.

Της ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΣ ΚΑΣΣΙΜΗ

Μονοψήφια μεν, καθόλου αμελητέα
δε η αύξηση της επιβατικής κίνησης
που παρουσίασαν τα αεροδρόμια
όλης της χώρας το πρώτο τρίμηνο
του έτους, με τις πτήσεις που απο-
προσγειώθηκαν να είναι κατά 8,4%
περισσότερες σε σχέση με το αν-
τίστοιχο περυσινό διάστημα.

Σε χαμηλότερα επίπεδα φαίνεται
ότι θα «κλείσει» και το ερχόμενο
καλοκαίρι, κάτι το οποίο αναμέ-
νεται να οδηγήσει σε μονοψήφια
αύξηση της κίνησης για το σύνολο
του έτους. Η περυσινή εικόνα ρε-
κόρ είναι δεδομένο ότι δεν μπορεί
να επαναληφθεί και φέτος η αε-
ροπορική αγορά θα κινηθεί με βρα-
δύτερους ρυθμούς αύξησης από
ό,τι το 2018. Σημειώνεται ότι καθ’
όλη τη διάρκεια του 2018 οι επι-
βάτες που διακινήθηκαν στα ελ-
ληνικά αεροδρόμια άγγιξαν τα
63.728.596, παρουσιάζοντας αύ-
ξηση 10,1% (5.864.003 επιβάτες
περισσότεροι) σε σχέση με το αν-
τίστοιχο διάστημα του 2017
(57.864.593 επιβάτες).

Οι αγορές που φαίνεται ότι κι-
νούνται πολύ θετικά ως προς την
Αθήνα για το ερχόμενο καλοκαίρι
είναι οι ΗΠΑ, η Δυτική Ευρώπη
αλλά και η Κίνα από όπου αναμέ-
νεται μεγάλη προσέλευση τουρι-
στών οι οποίοι, σύμφωνα με τα έως
τώρα δεδομένα της αγοράς, πρό-
κειται να σηκώσουν το βάρος της
ανόδου της κίνησης.

Οι προσφερόμενες θέσεις το επό-
μενο καλοκαίρι είναι μεν περισσό-
τερες σε σχέση με πέρυσι, αλλά σε
ποσοστό κάτω από το 10%, καθώς
αρχίζει φέτος, όπως επισημαίνουν
στελέχη του τουριστικού κλάδου,
η διόρθωση της υπερβολικής ανό-
δου της επιβατικής κίνησης.

Ως προς το πρώτο τρίμηνο του
τρέχοντος έτους ο συνολικός αριθ-
μός των διακινηθέντων επιβατών
άγγιξε τα 6,8 εκατ. επιβάτες έναντι

6,2 εκατ. επιβατών το πρώτο τρίμηνο
του 2018, σημειώνοντας αύξηση
9%. Σε απόλυτους αριθμούς φέτος
οι επιβάτες που μεταφέρθηκαν από
και προς ελληνικά αεροδρόμια ήταν
558.919 περισσότεροι από το αντί-
στοιχο περυσινό διάστημα. Ταυτό-
χρονα, ο συνολικός αριθμός πτή-
σεων διαμορφώθηκε στις 66.793,
εκ των οποίων οι 27.857 εξωτερικού.
Πιο περιορισμένος ο ρυθμός αύξη-
σης της επιβατικής κίνησης τον
Μάρτιο, που κατέγραψε άνοδο 6,2%
σε σχέση με τον Μάρτιο του 2018.

Ειδικότερα στα αεροδρόμια όλης
της χώρας διακινήθηκαν 2,56 εκατ.
επιβάτες τον προηγούμενο μήνα.
Ο συνολικός αριθμός πτήσεων ξε-
πέρασε τις 23.800, καταγράφοντας
αύξηση 3,4% σε σχέση με τον Μάρ-
τιο του 2018, οπότε και εκτελέστη-
καν 23.019 πτήσεις. Η μεγαλύτερη

επιβατική κίνηση παρατηρήθηκε
τον Μάρτιο στα αεροδρόμια Αθήνας
(1,639 εκατ. επιβάτες), της Θεσσα-
λονίκης (437.446), του Ηρακλείου
(124.799), της Σαντορίνης (56.851)
και των Χανίων (54.597).

Εκτίναξη Σητείας, Μήλου
Συνολικά κατά το πρώτο τρίμηνο

του 2019 τη μεγαλύτερη ποσοστι-
αία αύξηση κίνησης κατέγραψαν
τα αεροδρόμια της Σητείας (90,6%),
της Μήλου (61,8%) και της Νάξου
(52,2%). Ειδικότερα το αεροδρόμιο
της Σητείας εξυπηρέτησε 61.892
επιβάτες, της Μήλου 75.556 και
της Νάξου 86.212 επιβάτες το πρώ-
το τρίμηνο του 2019.

Κατά 8,4% αυξήθηκε 
το α΄ τρίμηνο η επιβατική 
κίνηση στα αεροδρόμια
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Η κίνηση θα συνεχίσει
να αυξάνεται και αυτό
το καλοκαίρι, αλλά 
με ηπιότερους ρυθμούς 
σε σύγκριση με πέρυσι.

Σύμφωνα με τα έως τώρα δεδομένα της αγοράς, κατά τη φετινή σεζόν οι
τουριστικές αφίξεις από την Κίνα αναμένεται να αυξηθούν σημαντικά.

ΑΠ
Ε

Μόλις 1,1 δισ. ευρώ ήταν το ύψος
των νέων δανείων με τα οποία χρη-
ματοδοτήθηκαν οι μικρομεσαίες
επιχειρήσεις στην Ελλάδα το 2017,
από 13 δισ. το 2009, έναν χρόνο
πριν η χώρα εισέλθει σε καθεστώς
μνημονίου. Ακόμη, πάντως, και οι
μικρομεσαίες επιχειρήσεις που κα-
ταφέρνουν να δανειοδοτηθούν εξα-
κολουθούν να επιβαρύνονται με
υψηλά επιτόκια δανεισμού, ειδικά
εάν αυτά συγκριθούν με όσα
ισχύουν σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες,
γεγονός που περιορίζει την αντα-
γωνιστικότητά τους. Για να αντι-
ληφθεί κάποιος καλύτερα το μέγε-
θος του προβλήματος για την ελ-
ληνική επιχειρηματικότητα, αξίζει
να υπενθυμίσουμε ότι 99,9% των
επιχειρήσεων στην Ελλάδα χαρα-
κτηρίζονται μικρομεσαίες.

Σύμφωνα με έκθεση του Οργανι-
σμού Οικονομικής Συνεργασίας και
Ανάπτυξης (ΟΟΣΑ) για τις συνθήκες
χρηματοδότησης των μικρομεσαίων
επιχειρήσεων, τα δάνεια προς τις

ΜμΕ σχεδόν εξαφανίστηκαν στη
διάρκεια της κρίσης, καθώς το ύψος
τους από 13 δισ. το 2009 μειώθηκε
κάθετα το 2010 σε 4,4 δισ., για να
ακολουθήσει από το 2012 και έπειτα
σταθερά φθίνουσα πορεία.

Θα πρέπει, βεβαίως, να σημειωθεί
ότι ανάλογη ήταν η πορεία συνολικά
για την τραπεζική χρηματοδότηση
των επιχειρήσεων. Τα νέα επιχει-
ρηματικά δάνεια από 36,3 δισ. ευρώ
το 2009 υποχώρησαν σε 7,3 δισ.
ευρώ το 2017.

Το ποσοστό των νέων χρηματο-
δοτήσεων προς ΜμΕ στο σύνολο

των νέων χρηματοδοτήσεων δια-
μορφώθηκε σε μόλις 15,5% από
35,6% το 2009.

Αν και τα επιτόκια δανεισμού
έχουν υποχωρήσει σε σύγκριση με
την προ μνημονίου εποχή, ελέω και
αποπληθωρισμού, το κόστος του
χρήματος παραμένει υψηλό για τις
ελληνικές επιχειρήσεις. Το 2017 (εί-
ναι το τελευταίο έτος το οποίο εξε-
τάζεται στην έκθεση του ΟΟΣΑ), το
επιτόκιο δανεισμού των ΜμΕ ήταν
στην Ελλάδα 4,91% έναντι 6,87%
το 2009. Το spread από 1,11% το
2009 υποχώρησε σε 0,71% το 2017.

Ποιο είναι το επιτόκιο δανεισμού
σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, κάποιες
μάλιστα εκ των οποίων ακολούθησαν
προγράμματα ή πολιτικές δημοσιο-
νομικής προσαρμογής; Στην Πορ-
τογαλία 3,42% το 2017, στην Ιρλαν-
δία 4,28%, στην Ισπανία 2,15%. Σε
άλλες χώρες, όπως για παράδειγμα
η Γαλλία, το επιτόκιο δανεισμού των
ΜμΕ το 2017 ήταν 1,4%, ενώ στην
Ιταλία 3,1%. «Το επιτόκιο δανεισμού

των ΜμΕ έχει μειωθεί τα τελευταία
χρόνια, παραμένει όμως αρκετά υψη-
λότερο σε σύγκριση με τις οικονομίες
της Ευρωζώνης, αποδεικνύοντας
ότι η προσαρμοστική στάση της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας είχε
μικρή επίδραση στις ΜμΕ», επιση-
μαίνεται στην έκθεση του ΟΟΣΑ.

Καθοριστικό, βεβαίως, ρόλο στον
περιορισμό των χορηγήσεων προς
τις ΜμΕ διαδραματίζει και το υψηλό
ποσοστό μη εξυπηρετούμενων δα-
νείων. Σύμφωνα με την έκθεση το
2016, χρονιά για την οποία υπάρχουν
τα τελευταία διαθέσιμα στοιχεία,
το 43,2% των δανείων προς ΜμΕ
ήταν μη εξυπηρετούμενα.

Από την έκθεση, τέλος, προκύπτει
ότι υπάρχει μια σημαντική ανάπτυξη
–αν και σε απόλυτους αριθμούς ακό-
μη χαμηλή– των εναλλακτικών πη-
γών χρηματοδότησης. Οι χρηματο-
δοτήσεις από venture capitals ανήλ-
θαν σε 44,5 εκατ. το 2017 έναντι
16,7 εκατ. το 2009.

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Ελάχιστα και ακριβά τα δάνεια προς τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις

Παρότι η ελληνική οικονομία ακο-
λουθεί μια θετική πορεία, η επεν-
δυτική της ανταγωνιστικότητα
οπισθοδρομεί. Αυτό επισημαίνει
στο μηνιαίο δελτίο οικονομικής
δραστηριότητας ο ΣΕΒ, τονίζοντας
ότι η υποχώρηση της επενδυτικής
ανταγωνιστικότητας βάζει φρένο
στις προοπτικές για θεαματική αύ-
ξηση του ΑΕΠ και για την ταχεία
αποκλιμάκωση της ανεργίας.

Παράλληλα, αναφέρει πως η
επιδείνωση της διεθνούς αντα-
γωνιστικότητας της Ελλάδας συ-
νεχίζεται και, αργά ή γρήγορα, θα
επιβαρυνθεί περαιτέρω από διά-

φορες προεκλογικές παροχές και
μέτρα χαλάρωσης της δημοσιο-
νομικής πειθαρχίας.

Σύμφωνα με τον ΣΕΒ, η ανά-
καμψη της ελληνικής οικονομίας
συνεχίζεται με χαμηλότερους ρυθ-
μούς των αναμενομένων και χωρίς
να υπάρχουν σαφείς ενδείξεις ότι
επιταχύνεται η επενδυτική και η
οικονομική δραστηριότητα. Ως εκ
τούτου, αυτό αντανακλά τη στα-
σιμότητα της παραγωγικότητας
της ελληνικής οικονομίας σε ένα
περιβάλλον επιβράδυνσης της παγ-
κόσμιας οικονομίας. Οπως ανα-
φέρεται στο δελτίο, ο εθνικός στό-

χος πρέπει να είναι η ταχεία σύγ-
κλιση με την επενδυτική ανταγω-
νιστικότητα της Ε.Ε. Για να επι-
τευχθεί αυτό, ο ΣΕΒ επισημαίνει
πως η πολιτεία θα πρέπει να συ-
νεχίσει την υλοποίηση των συμ-
φωνημένων μεταρρυθμίσεων, να
επιταχύνει τις ιδιωτικοποιήσεις,
να διευρύνει την παραγωγική βά-
ση, να στηρίξει την καινοτομία,
να άρει την υπερφορολόγηση, να
μειώσει το μη μισθολογικό κόστος
και να διαμορφώσει ένα ανταγω-
νιστικό κόστος ενέργειας. Παράλ-
ληλα, θα πρέπει να αποκλειστούν
οι δημοσιονομικοί κίνδυνοι που

δημιουργούνται από μία παρατε-
ταμένη προεκλογική περίοδο.
Υπενθυμίζεται επίσης, ότι όσον
αφορά τις τελευταίες εξελίξεις, το
Eurogroup της 5ης Απριλίου ανα-
γνώρισε την πρόοδο που σημει-
ώθηκε στην υλοποίηση των δε-
σμεύσεων και των μεταρρυθμίσεων
κυρίως αναφορικά με τον προϋπο-
λογισμό του 2019 και το νέο πλαίσιο
προστασίας της πρώτης κατοικίας.
Παράλληλα, η ολοκλήρωση της
δεύτερης αξιολόγησης της Κομι-
σιόν, στο πλαίσιο της ενισχυμένης
εποπτείας, εξασφάλισε την έγκριση
της δόσης ύψους 1 δισ. ευρώ.
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Το 2009 χορηγήθηκαν
13 δισ. και, οκτώ χρόνια
αργότερα, δόθηκε μόλις
1,1 δισ. – Σημειώνεται ότι
το επιτόκιο δανεισμού
το 2017 ήταν 4,91%.

ΣΕΒ: Εύθραυστη η ανάκαμψη λόγω έλλειψης επενδύσεων
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Η «Κ» καταγράφει τις εξελίξεις στον τομέα
της Υγείας με τη ματιά θεσμικών φορέων

στο πλαίσιο εφαρμογής του ΓεΣΥ.

ΤΗΝ ΚΥΡΙΑΚΗ 5 ΜΑΪΟΥ ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»

Σε ένα είδος «δημιουργικής λογι-
στικής» κινεζικής έμπνευσης φαί-
νεται πως καταφεύγει η Τράπεζα
της Τουρκίας για να παρουσιάσει
διογκωμένα τα συναλλαγματικά
της διαθέσιμα. 

Αυτό εκτιμά τουλάχιστον η βρε-
τανική εφημερίδα Financial Times,
που αποδίδει την ανάκαμψη των
διαθεσίμων της Τουρκίας σε βρα-
χυπρόθεσμο δανεισμό συναλλάγ-
ματος από τράπεζες (swap) και
εκτιμά πως στην πραγματικότητα
η Αγκυρα διαθέτει πολύ λιγότερα
αποθέματα σε σκληρό νόμισμα.
Με το σχετικό δημοσίευμά της,
η βρετανική εφημερίδα αναζωπύ-
ρωσε την ανησυχία των επενδυ-
τών για τη γειτονική χώρα, ενώ
προκάλεσε νέα έκρηξη του Τούρ-
κου προέδρου, ο οποίος κατηγό-
ρησε τον ξένο Τύπο ότι επιτίθεται
στην Τουρκία παρουσιάζοντας
την οικονομία της ως «καταρρέ-
ουσα και τελειωμένη».

Το δημοσίευμα της βρετανικής
εφημερίδας αφορά τα στοιχεία
που δημοσιοποίησε η Τράπεζα
της Τουρκίας στις αρχές Απριλίου
και φέρουν τα συναλλαγματικά
της διαθέσιμα να ανέρχονται σε
28,1 δισ. δολάρια. Εμφανίζονται,
εν ολίγοις, αυξημένα σε σύγκριση
με τα επίπεδα στα οποία βρίσκον-
ταν στα τέλη Μαρτίου, όταν από
τα 34 δισ. δολάρια είχαν μειωθεί

σε μόλις 25 δισ. δολάρια. Τότε, η
ραγδαία μείωσή τους ήταν απο-
τέλεσμα των συστηματικών πα-
ρεμβάσεων της κεντρικής τράπε-
ζας στην αγορά συναλλάγματος
με σκοπό τη στήριξη της τουρκι-
κής λίρας, που βρισκόταν για μία
ακόμη φορά σε ελεύθερη πτώση.

Στο ίδιο χρονικό διάστημα,
όμως, στο οποίο εμφανίζονται να
ανακάμπτουν τα συναλλαγματικά
της διαθέσιμα, η Τράπεζα της
Τουρκίας δανείστηκε από τράπεζες
συνάλλαγμα ύψους 13 δισ. δολα-
ρίων. Οι τράπεζες στην Τουρκία
έχουν τελευταία συγκεντρώσει
μεγάλο όγκο δολαρίων, καθώς επι-
χειρήσεις και νοικοκυριά μετα-
τρέπουν τις αποταμιεύσεις τους
σε σκληρό νόμισμα για να τις προ-
στατεύσουν.

Οπως σχολιάζουν οι FT, ο δα-
νεισμός των 13 δισ. δολαρίων είναι
υπερβολικά υψηλός σε σύγκριση
με τα συνήθη επίπεδα, καθώς η
Τράπεζα της Τουρκίας συνήθως
δανείζεται συνάλλαγμα μέχρι το
ποσό των 500 εκατ. δολαρίων. Ως
εκ τούτου, η βρετανική εφημερίδα
εκτιμά ότι το πραγματικό επίπεδο
των διαθεσίμων της Τουρκίας δεν
υπερβαίνει πλέον τα 16 δισ. δο-
λάρια. 

Αναφέρει, μάλιστα, ότι σε γρα-
πτή ερώτησή της η Τράπεζα της
Τουρκίας αναγνώρισε για πρώτη

φορά δημοσίως πως η χρήση swap
νομισμάτων «μπορεί να επηρεάσει
τα επίπεδα των διαθεσίμων», αλλά
η μέθοδος υπολογισμού τους είναι
«πλήρως σύμφωνη με τους διε-
θνείς κανόνες». Πολλοί αναλυτές
και επενδυτές συμμερίζονται τη

θέση των FT ότι είναι παραπλα-
νητικά τα επίπεδα των διαθεσίμων
και θεωρούν αθέμιτη την κίνηση
της Τράπεζας της Τουρκίας. «Νο-
μίζω πως δεν πρόκειται για δια-
φανή διαδικασία», σχολίασε ο
Τζούλιαν Ρίμερμ, στέλεχος της
επενδυτικής Investec Bank.

Αλλοι επενδυτές εκφράζουν φό-
βους ότι η Αγκυρα έχει πλέον πολύ
περιορισμένες δυνατότητες να
περιφρουρήσει την οικονομία της
σε περίπτωση νέας κρίσης. Οι πε-
ρισσότεροι αναλυτές θεωρούν
έτσι κι αλλιώς πολύ χαμηλά τα
διαθέσιμα της Τουρκίας, μιας χώ-
ρας που μέσα στους επόμενους
12 μήνες πρέπει να αποπληρώσει
βραχυπρόθεσμο χρέος ύψους 177
δισ. δολαρίων.
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Το διάστημα που 
τα συναλλαγματικά
της διαθέσιμα αυξήθη-
καν, η Τράπεζα της
Τουρκίας δανείστηκε
από τράπεζες συνάλ-
λαγμα 13 δισ. δολ.

Λογιστικό τρικ
για την αύξηση
συναλλαγματικών
διαθεσίμων
Στα 28 δισ. δολ. σύμφωνα με την Τράπεζα
της Τουρκίας, στα 16 δισ. εκτιμούν οι FT

Νέες πιέσεις στη λίρα
Μιλώντας στους Financial Times, ο
Τιμ Ας, αναλυτής αναδυόμενων αγο-
ρών στην BlueBay Asset Manage-
ment, τόνισε ότι «όλοι στην αγορά
γνωρίζουν πως η Τουρκία δεν διαθέτει
επαρκή συναλλαγματικά διαθέσιμα
για μια βιώσιμη και αξιόπιστη στήριξη
του νομίσματός της». Πρόσθεσε, άλ-
λωστε, πως «επικρατεί γενικότερη
ανησυχία σχετικά με το τι γίνεται
παρασκηνιακά». Δεν λείπουν κι εκεί-
νοι που επισημαίνουν πως η αύξηση
των διαθεσίμων δεν είναι ίση με το
ύψος του δανεισμού σε συνάλλαγμα
και υποθέτουν πως ένα μέρος του
δανεισμού μπορεί να έχει και πάλι
διατεθεί για τη στήριξη της τουρκικής

λίρας. Η Τράπεζα της Τουρκίας απέ-
φυγε να απαντήσει σε σχετικό ερώ-
τημα των FT και δεν έδωσε εξηγήσεις
για το κατά πόσον έχει παρέμβει εκ
νέου στην αγορά συναλλάγματος
μετά τις εκλογές της 31ης Μαρτίου.
Η τουρκική λίρα υποχωρούσε χθες
και πάλι έναντι του δολαρίου και στις
πρώτες ώρες της συνεδρίασης το δο-
λάριο είχε εκτιναχθεί στις 5,847 τουρ-
κικές λίρες. Ηταν η χαμηλότερη ισο-
τιμία που έχει σημειώσει το τουρκικό
νόμισμα από τον Οκτώβριο του πε-
ρασμένου έτους. Στη διάρκεια της
ημέρας ανέκαμψε ελαφρώς και το
απόγευμα το δολάριο κυμαινόταν
στις 5,811 τουρκικές λίρες.

Σύμφωνα με τους Financial Times, το πραγματικό επίπεδο των διαθεσίμων της Τουρκίας δεν υπερβαίνει πλέον τα 16 δισ. δολάρια. Το δημοσίευμα της
βρετανικής εφημερίδας προκάλεσε την οργή του προέδρου Ερντογάν, ο οποίος κατηγόρησε τον ξένο Τύπο ότι επιτίθεται στην Τουρκία παρουσιάζοντας
την οικονομία της ως «καταρρέουσα και τελειωμένη».

AS
SO

CI
AT

ED
 P

RE
SS



10 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Δ Ι Ε Θ Ν Η Kυριακή 21 Απριλίου 2019

Νέα ερωτήματα δημιουργούνται για
το μέλλον της ηλεκτροκίνησης με
αφορμή την απόφαση της ιαπωνικής
Panasonic και συνεταίρου της Tesla,
της αμερικανικής κατασκευάστριας
ηλεκτρικών οχημάτων, να «παγώσει»
προς το παρόν τις περαιτέρω επεν-
δύσεις στην παραγωγή μπαταριών
στο Gigafactory της δεύτερης. Η Pa-
nasonic είναι η αποκλειστική προ-
μηθεύτρια μπαταριών για τα αμάξια
της Tesla, που είναι και η μεγαλύτερη
πελάτισσα της Panasonic σε μπα-
ταρίες ηλεκτρικών οχημάτων. Σύμ-
φωνα με δημοσίευμα της ιαπωνικής
εφημερίδας Nikkei, θέματα οικονο-
μικής φύσεως οδήγησαν τις Pana-
sonic και Tesla να επανεξετάσουν
τα σχέδιά τους να επεκτείνουν την
παραγωγή μπαταριών στο εν λόγω
εργοστάσιο κατά 50% επιπλέον το
προσεχές έτος, εγείροντας ερωτή-
ματα για τη ζήτηση των ηλεκτρικών
οχημάτων. H Tesla είδε την τιμή
της μετοχής της χθες να υποχωρεί
κατά 3,3% στις προσυνεδριακές συ-
ναλλαγές, ενώ δήλωσε πως θα συ-
νεχίσει να επενδύει στο Gigafactory
στη Νεβάδα των ΗΠΑ. Τόνισε, ωστό-

σο, ότι μπορεί να εξασφαλίσει έτι
υψηλότερη παραγωγή από ό,τι αρ-
χικά πίστευε, χρησιμοποιώντας τους
ήδη υφιστάμενους πόρους της.

Επιπλέον, η ιαπωνική εφημερίδα
Nikkei υπογράμμισε πως οι δύο συ-
νεταίροι, Τesla και Panasonic, έχουν
ήδη τοποθετήσει στο εγχείρημα
περί τα 4,5 δισ. δολάρια. Ο αρχικός
σχεδιασμός περιλάμβανε επέκταση
της παραγωγικής ικανότητας στις
54 γιγαβατώρες τον χρόνο το 2020,
από τις 35 γιγαβατώρες σήμερα.
Οπως η ιαπωνική εταιρεία υψηλής
τεχνολογίας ανέφερε, μέχρι τον
Μάρτιο είχε εξασφαλίσει για το Gi-
gafactory μια παραγωγική ικανότητα
της τάξεως των 35 γιγαβατωρών λό-
γω αυξημένης ζήτησης. Αξίζει να
τονισθεί πως καμία από τις προανα-
φερθείσες εταιρείες δεν έδωσε στη
δημοσιότητα με λεπτομέρειες τα
μελλοντικά τους σχέδια για το ερ-
γοστάσιο της Νεβάδας, αν και πέρυσι
τον Ιούλιο η Panasonic είχε δηλώσει
στο Ρόιτερς ότι θα σκεφτόταν το
ενδεχόμενο επιπρόσθετων επενδύ-
σεων, εάν εζητείτο από την Tesla.

BLOOMBERG, REUTERS

Λιγότερες μπαταρίες θα παράγει
η Panasonic για την Tesla

Τον Ιούνιο θα αποφασίσει η ΕΚΤ για νέα μέτρα στήριξης
Τις εξελίξεις στην οικονομική δρα-
στηριότητα στην Ευρωζώνη έως
τον Ιούνιο θα περιμένει η ΕΚΤ
ώστε να προχωρήσει στην επόμενη
κίνησή της, όπως φάνηκε μετά τη
συνεδρίαση του διοικητικού συμ-
βουλίου της την Τετάρτη. Εφόσον
διαφανεί μέχρι τον Ιούνιο ότι η
οικονομία της Ευρωζώνης δεν θα
ανακάμψει στο δεύτερο εξάμηνο
στον βαθμό που έχει προβλέψει
η ΕΚΤ, τότε η κεντρική τράπεζα
πιθανότατα θα προσφέρει νέα στο-
χευμένα μακροπρόθεσμα φθηνά
δάνεια με όρους πιο ευνοϊκούς απ’
όσο σκόπευε αρχικά.

Καθοριστική θα είναι η συνε-
δρίαση του διοικητικού συμβου-
λίου τον Ιούνιο, οπότε θα δημο-
σιευτούν οι αναθεωρημένες προ-
βλέψεις της ΕΚΤ για την ανάπτυξη
στη Ζώνη του Ευρώ. Βάσει αυτών,
θα διαμορφωθούν τα νέα μέτρα
ενίσχυσης με επίκεντρο τα στο-
χευμένα μακροπρόθεσμα και φθη-
νά δάνεια (TLTRO), τα οποία θα
χορηγούνται από τον Σεπτέμβριο
του τρέχοντος έτους έως και τον
Μάρτιο του 2021. Τα TLTRO είναι
δάνεια που παρέχονται με χαμηλό
επιτόκιο από την ΕΚΤ στις τράπε-

ζες της Ευρωζώνης, με σκοπό τη
δημιουργία καλύτερων πιστωτικών
συνθηκών για τους πελάτες των
τραπεζών και γενικά την ενίσχυση
της οικονομίας. Για την οριοθέτηση
των επιτοκίων η ΕΚΤ θα πρέπει
να λάβει υπόψη την αξιολόγηση
της νομισματικής πολιτικής, καθώς
και οποιαδήποτε οικονομική εξέ-
λιξη στην Ευρώπη.

Παρά την απογοητευτική ανα-
θεώρηση προς το χειρότερο των
προβλέψεων για την οικονομική
πορεία της Ευρωζώνης, που δη-
μοσίευσε η ΕΚΤ τον Μάρτιο, το
διοικητικό συμβούλιο φαίνεται να
πιστεύει ότι η επιβράδυνση δεν
είναι μεγαλύτερη από όσο προ-
έβλεπε, σύμφωνα με πληροφορίες
του Bloomberg. Ορισμένα μέλη
του διοικητικού συμβουλίου εξέ-
φρασαν αμφιβολία την Τετάρτη
για το εάν θα σημειωθεί ανάκαμψη
ή όχι κατά το δεύτερο εξάμηνο
του 2019. Σε κάθε περίπτωση η
ΕΚΤ θα πρέπει να δει περαιτέρω
επιδείνωση της οικονομίας προτού
αναθεωρήσει εκ νέου τις προβλέ-
ψεις της προς το χειρότερο, βήμα
που θεωρείται απαραίτητο ώστε
να αποφασίσει τη χορήγηση

TLTRO με ευνοϊκότερους όρους.
Το ενδεχόμενο ύφεσης κατά

το δεύτερο εξάμηνο παραμένει
χαμηλό, σύμφωνα με το Μάριο
Ντράγκι, αφού η μείωση του πο-
σοστού ανεργίας και η αύξηση
των μισθών στην Ευρωζώνη προ-
βλέπεται πως θα ενισχύσουν τη
ζήτηση. Το διοικητικό συμβούλιο
διατήρησε αμετάβλητο το ύψος
των επιτοκίων δανεισμού για τρά-
πεζες στο -0,4%, όπου και ανα-
μένεται να παραμείνει τουλάχι-
στον μέχρι το τέλος του έτους,
κατά τον Μάριο Ντράγκι.

«Οι πληροφορίες που κοινοποι-
ήθηκαν από την τελευταία συνε-
δρίαση του διοικητικού συμβου-
λίου στις αρχές του Μαρτίου επι-
βεβαιώνουν ότι οι χαμηλοί ρυθμοί
ανάπτυξης θα συνεχίσουν και κα-
τά το τρέχον έτος», δήλωσε ο Μά-
ριο Ντράγκι χθες στη Φρανκφούρ-
τη. Η αβεβαιότητα όσον αφορά
γεωπολιτικούς παράγοντες, ο οξυ-
μένος προστατευτισμός και οι
αδυναμίες των αναδυόμενων αγο-
ρών αποτελούν τρωτά σημεία και
θα μπορούσαν να διατηρήσουν
χαμηλή την ανάπτυξη στις χώρες
της Ευρωζώνης.

Οι πιθανότητες ύφεσης κατά το
δεύτερο εξάμηνο παραμένουν πε-
ριορισμένες, σύμφωνα με τον Μά-
ριο Ντράγκι.
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Η Apple συνεχίζει να έχει μεγάλες
φιλοδοξίες για τη νέα αγορά αυτό-
νομων αυτοκινήτων και στοχεύει
στο να αναπτύξει ένα πακέτο με
τον εξοπλισμό των αισθητήρων και
του λογισμικού, τα οποία είναι απα-
ραίτητα ώστε να κυκλοφορήσει με

ασφάλεια ένα αυτοκίνητο χωρίς να
απαιτείται οδηγός.

Στην προσπάθειά της να προχω-
ρήσει με ταχύτερους ρυθμούς η Ap-
ple έχει προσλάβει το τελευταίο διά-
στημα αρκετά στελέχη από την
Tesla και την Google που ηγούνται
στην προσπάθεια ανάπτυξης αυτό-
νομων οχημάτων.

Σύμφωνα με ρεπορτάζ του Reu-

ters, η Apple βρίσκεται σε διαπραγ-
ματεύσεις με τουλάχιστον τέσσερις
εταιρείες για την ανάπτυξη αισθη-
τήρων lidar, ο οποίοι δημιουργούν
τρισδιάστατο χάρτη με τη βοήθεια
ακτίνων λέιζερ, ώστε να αντιλαμ-
βάνεται το λογισμικό τι υπάρχει γύ-
ρω από το όχημα. Η Apple αναζητεί
συσκευές lidar που θα είναι μικρό-
τερες, φθηνότερες και θα παράγον-
ται μαζικά και πιο εύκολα από τις
σημερινές συσκευές. Στα σημερινά
συστήματα των αυτόνομων οχημά-
των χρησιμοποιούνται μηχανικά
μέρη ώστε να περιστρέφονται οι
σαρωτές λέιζερ και να ελέγχουν
ολόκληρο τον δρόμο, ενώ η αξία
ενός τέτοιου συστήματος μπορεί
να φτάσει μέχρι τις 100.000 δολάρια.
Πέρα από το υψηλό κόστος που
έχουν, τα συστήματα lidar είναι
υπερβολικά ογκώδη, εμφανίζουν
συχνά προβλήματα και δεν είναι
κατάλληλα για μαζική παραγωγή.

Εκτός από την παραγωγή του τε-
χνολογικού εξοπλισμού των αυτό-
νομων οχημάτων, η Apple αυξάνει
και τις δοκιμές αυτόνομων οχημά-
των σε συνθήκες δρόμου. Βέβαια,
εξακολουθεί να είναι αδιευκρίνιστο

κατά πόσον επιθυμεί η Apple να
παρουσιάσει δικό της αυτοκίνητο
ή μόνο να προμηθεύει αυτοκινητο-
βιομηχανίες με ολόκληρο το πακέτο
αισθητήρων και λογισμικού το οποίο
θα επιτρέπει την αυτόνομη οδήγη-
ση.

Πέρα από το να αναζητεί αισθη-
τήρες από τρίτους, η Apple εκτιμάται
πως εξελίσσει τη δική της μονάδα
lidar, σύμφωνα με το Reuters. Ανά-
λογη πορεία ακολουθεί και η Way-
mo, η οποία συναρμολογεί αισθη-
τήρα και σύστημα υπολογιστών ενώ
συνάπτει συμφωνία για αγορά οχη-
μάτων από τη Fiat-Chrysler. Οι νέοι

αισθητήρες lidar που αναζητεί η
Apple θα μπορούσαν να κατασκευα-
στούν με συμβατική τεχνολογία πα-
ραγωγής ημιαγωγών, σύμφωνα με
τις ανώνυμες πηγές που επικαλείται
το Reuters. Το γεγονός αυτό θα μπο-
ρούσε να οδηγήσει σε σημαντική
μείωση της τιμής των αισθητήρων
lidar από αρκετές χιλιάδες δολάρια
σε εκατοντάδες δολάρια, καθώς αυ-
τοί θα παράγονται πλέον μαζικά.
Επιπλέον, η Apple αναζητεί αισθη-
τήρες που να έχουν τη δυνατότητα
να σαρώνουν τον δρόμο σε από-
σταση αρκετών εκατοντάδων μέ-
τρων. Η απαίτηση για αισθητήρες

με μεγάλη ακτίνα δράσης δείχνει
πως η Apple θέλει να αναπτύξει τε-
χνολογία που να επιτρέπει την πραγ-
ματικά αυτόνομη οδήγηση και όχι
τις περιορισμένες εκδοχές της που
χρησιμοποιούνται σήμερα, αναφέ-
ρουν δύο πηγές. Οπως χαρακτηρι-
στικά λένε, «στην Apple δεν είναι
ικανοποιημένοι με όσα βλέπουν σή-
μερα. Αναζητούν ένα επαναστατικό
σχέδιο».

Apple - Qualcomm
Τέλος, η Apple και η αμερικανική

εταιρεία κατασκευής ημιαγωγών
και τηλεπικοινωνιακού υλικού Qual-

comm ανακοίνωσαν χθες τον τερ-
ματισμό της διετούς δικαστικής
τους διαμάχης με αντικείμενο την
υπερβολική χρέωση για χρήση πα-
τεντών. Η αναπάντεχη απόφαση
σημαίνει πως η Apple θα μπορεί
και πάλι να χρησιμοποιεί μόντεμ
της Qualcomm στα iPhone ενώ και
οι δύο εταιρείες θα αποκτήσουν τα
επόμενα χρόνια πρόσβαση στις πα-
τέντες της κάθε μιας. Η είδηση προ-
κάλεσε ενθουσιασμό στους επεν-
δυτές, με τη μετοχή της Qualcomm
να κλείνει την Τρίτη με άνοδο 23%
και χθες να ενισχύεται μέχρι και
15%.

Στην αγορά 
των αυτόνομων 
αυτοκινήτων
επενδύει η Apple
Αναπτύσσει τους αισθητήρες και το
λογισμικό που χρειάζονται τα νέα οχήματα
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Ο αμερικανικός κολοσ-
σός αναζητεί αισθητή-
ρες που να μπορούν να
σαρώνουν τον δρόμο σε
απόσταση αρκετών εκα-
τοντάδων μέτρων.

Αδιευκρίνιστο παραμένει εάν η Apple επιθυμεί να παρουσιάσει δικό της αυτοκίνητο ή μόνο να προμηθεύει αυτοκινητοβιομηχανίες με ολόκληρο το πακέτο αι-
σθητήρων και λογισμικού που θα επιτρέπει την αυτόνομη οδήγηση.
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Νέα στοιχεία έρχονται στο φως της
δημοσιότητας για τη συμμετοχή
του γερμανικού κολοσσού Deutsche
Bank (D.B.) σε σκάνδαλο ξεπλύμα-
τος «μαύρου» χρήματος από τη Ρω-
σία που είχε ξεσπάσει προ διετίας.
Σε εσωτερική έκθεση της Deutsche
Bank, που απέκτησε η βρετανική
εφημερίδα Guardian, αναφέρεται
ότι είναι πολύ πιθανό να ασκηθούν
διώξεις εις βάρος της και να της
επιβληθούν νέα πρόστιμα για τον
ρόλο της στην υπόθεση ξεπλύματος
παράνομων κεφαλαίων 20 δισ. δο-
λαρίων από τη Ρωσία την περίοδο
2010-14.

Στην εσωτερική έκθεση, η De-
utsche Bank παραδέχεται πως ελ-
λοχεύει κίνδυνος να της επιβληθούν
πειθαρχικά μέτρα από τις αμερι-
κανικές και τις βρετανικές αρχές.
Τονίζει, επίσης, πως το συγκεκρι-
μένο σκάνδαλο για το ξέπλυμα
«μαύρου» χρήματος έχει ήδη πλήξει
το κύρος της. Αναμένει δε πιθανές
αντιδράσεις από πελάτες της και

πτώση της χρηματιστηριακής αξίας
της. Η δημοσίευση της εσωτερικής
έκθεσης είναι ένα ακόμη χτύπημα
στην αξιοπιστία του γερμανικού
τραπεζικού κολοσσού που έχει βρε-
θεί στο επίκεντρο μιας σειράς σκαν-
δάλων μετά τη χρηματοπιστωτική
κρίση του 2008.

Σήμερα, η οικονομική κατάστα-
ση του τραπεζικού κολοσσού έχει
αποδυναμωθεί σε μεγάλο βαθμό
εξαιτίας, μεταξύ άλλων, της πλη-
ρωμής προστίμων 14,5 δισ. δολα-
ρίων την τελευταία δεκαετία. Πρό-
σφατα αποκαλύφθηκε πως το Βε-
ρολίνο ενθαρρύνει μια συγχώνευ-
ση της Deutsche Bank με την Com-
merzbank. Αλλά επενδυτές και ερ-
γαζόμενοι των δύο τραπεζών τη-
ρούν επιφυλάξεις για μια τέτοια
συμφωνία. Συν τοις άλλοις, ενδια-
φέρον για την Commerzbank φαί-
νεται να έχει εκδηλωθεί επίσης
από την ιταλική UniCredit και τον
ολλανδικό όμιλο ING.

Οπως αναφέρει ο Guardian, η

Deutsche Bank ενεπλάκη σε μια
τεράστια επιχείρηση για το ξέπλυμα
«μαύρου» χρήματος από τη Ρωσία,
γνωστή ως «παγκόσμιο πλυντήριο»
(Global Laundromat) την περίοδο
2010-14. 

Προ διετίας είχε αποκαλυφθεί
πως στη συγκεκριμένη επιχείρηση
συμμετείχαν 17 εμπορικές τράπεζες
στη Βρετανία, οι οποίες διαχειρί-
ζονταν παράνομα κεφάλαια άνω
των 740 εκατ. δολαρίων που προ-
έρχονταν από Ρώσους εγκληματίες
με διασυνδέσεις στο Κρεμλίνο και
στις ρωσικές μυστικές υπηρεσίες
(KGB). Στη λίστα των τραπεζών
συμπεριλαμβάνονταν οι HSBC,
Royal Bank of Scotland, Lloyds,
Barclays και Coutts. Ντετέκτιβ εί-
χαν εκφράσει τότε υποψίες πως
τα παράνομα κεφάλαια ίσως να
μην περιορίζονται στα 20 δισ. δο-
λάρια, αλλά να φθάνουν τα 80 δισ.
δολάρια.

Το «παγκόσμιο πλυντήριο» λει-
τουργούσε με την ίδρυση εικονικών

εταιρειών που αντάλλαζαν κεφά-
λαια, βάζοντας λουκέτο μόλις ολο-
κληρώνονταν η «αποστολή» τους.
Διεφθαρμένοι δικαστές στη Μολ-
δαβία έδιναν το πράσινο φως σε
διαδικασίες που επέτρεπαν τη με-
ταφορά δισεκατομμυρίων στη χώρα
και στη Βαλτική μέσω τράπεζας
στη Λετονία. 

Το τραπεζικό δίκτυο της Deu-
tsche Bank χρησιμοποιούνταν για
το ξέπλυμα «μαύρου» χρήματος,
διευκολύνοντας παράνομες συναλ-
λαγές να λαμβάνουν χώρα στις
ΗΠΑ, στην Ευρωπαϊκή Ενωση και
στην Ασία. Στην εσωτερική έκθεση
της Deutsche Bank αναφέρεται,
μάλιστα, πως όλες αυτές οι παρά-
νομες συναλλαγές πραγματοποι-
ούνταν εν αγνοία της μέχρι που η
απάτη αυτή αποκαλύφθηκε από
τον Guardian και τη μη κερδοσκο-
πική οργάνωση για την πληροφό-
ρηση για το Οργανωμένο Εγκλημα
και τη Διαφθορά (OCCRP), τον Μάρ-
τιο του 2017.

H Deutsche Bank εκτιμά πως έρχεται πρόστιμο-μαμούθ

Η Deutsche Bank ενεπλάκη σε μια τεράστια επιχείρηση για το ξέπλυμα
«μαύρου» χρήματος από τη Ρωσία, γνωστή ως «παγκόσμιο πλυντήριο» (Glo-
bal Laundromat), την περίοδο 2010-14, αναφέρει ο Guardian.
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Αύξηση κατά μέσον όρο 9% ση-
μείωσαν μέσα στην τελευταία
τριετία τα περιουσιακά στοιχεία
των γερμανικών νοικοκυριών. Αι-
τίες είναι κυρίως οι υψηλότεροι
μισθοί, η μείωση της ανεργίας
αλλά και η εκρηκτική ανάπτυξη
στην αγορά ακινήτων. Δεν έγιναν,
πάντως, πλουσιότεροι οι περισ-
σότεροι Γερμανοί, καθώς η κα-
τανομή του πλούτου παραμένει
άνιση. H εικόνα αναδύεται από
σχετική έρευνα που εκπόνησε η
γερμανική ομοσπονδιακή τράπε-

ζα, η Bundesbank, και τα πορί-
σματά της δημοσιεύονται στην
ιστοσελίδα της Deutsche Welle.
Πρόκειται για έρευνα που πραγ-
ματοποιείται για τρίτη φορά και
στην οποία συμμετείχαν συνολικά
5.000 γερμανικά νοικοκυριά. Κατά
την παρουσίασή της, ο Τομπίας

Σμιτ, στέλεχος του ερευνητικού
κέντρου της ομοσπονδιακής τρά-
πεζας, επισήμανε ότι αυξήθηκε
εκ νέου η περιουσία πολλών νοι-
κοκυριών, με ιδιαίτερη αύξηση
να καταγράφεται στον μέσο όρο
ιδιοκτησίας ακινήτων. Παράλλη-
λα, όμως, αυξήθηκαν και οι πε-
ριουσίες των πολιτών που ζουν
σε νοικιασμένες κατοικίες αλλά
και εκείνων με χαμηλότερα εισο-
δήματα.

Οπως τονίζει η Deutsche Welle,
η σχεδόν θεαματική αυτή αύξηση
αποδίδεται στην ιδιαίτερα ευνοϊκή
οικονομική συγκυρία των τελευ-
ταίων ετών στη Γερμανία. Η έκρη-
ξη στην αγορά ακινήτων σε συ-
νάρτηση με την αύξηση των μι-
σθών και τη χαμηλή ανεργία οδή-
γησαν σε αύξηση της καθαρής
μέσης περιουσίας των Γερμανών
στις 233.000 ευρώ. 

Διεξάγοντας την εν λόγω έρευ-
να η ομοσπονδιακή τράπεζα της
Γερμανίας διαπίστωσε, ωστόσο,
ότι ο πλούτος συνεχίζει να είναι
κατανεμημένος ιδιαίτερα άνισα.
Το 10% των πιο πλούσιων νοικο-
κυριών διαθέτει πάνω από το 50%
των συνολικών περιουσιών, ενώ
το 50% των νοικοκυριών μόλις
το 3% επί του συνόλου.

Η ανισότητα αντικατοπτρίζεται
καλύτερα στη λεγόμενη διάμεση
αξία της περιουσίας των Γερμα-
νών, που κυμαίνεται στις 71.000
ευρώ. Οπως υπογραμμίζει η De-

utsche Welle, αυτό το επίπεδο
πλούτου χωρίζει τα γερμανικά
νοικοκυριά ακριβώς σε δύο μέρη:
όσοι έχουν μεγαλύτερη περιουσία
από το επίπεδο αυτό είναι ίσοι
σε αριθμό με εκείνους που έχουν
περιουσία μικρότερη των 71.000
ευρώ. Και μολονότι η διάμεση
αξία έχει αυξηθεί τα τελευταία
χρόνια, είναι γεγονός ότι απέχει
παρασάγγας από τον μέσο όρο
των 233.000 ευρώ, που είναι ει-
κονικός.

Ακόμη βαθύτερες είναι, άλλω-
στε, οι διαφορές μεταξύ Ανατο-
λικής και Δυτικής Γερμανίας.
Την ώρα που η διάμεση αξία των
καθαρών περιουσιών στην Ανα-
τολική Γερμανία ανέρχεται στις
23.000 ευρώ, στη Δυτική Γερμα-

νία είναι τετραπλάσια και αγγίζει
τις 92.000 ευρώ.

Η Bundesbank αποδίδει την
τεράστια αυτή ανισότητα στο
γεγονός ότι οι Ανατολικογερμα-
νοί διαθέτουν συγκριτικά λιγό-
τερα ακίνητα απ’ ό,τι οι πολίτες
στα δυτικά της χώρας. Το γεγονός
ότι οι περισσότεροι Γερμανοί εν
γένει δεν έχουν δικά τους ακί-
νητα εξηγεί και τις τεράστιες
ανισότητες στα περιουσιακά
στοιχεία. Σε αντίθεση με τις με-
σογειακές χώρες, όπως η Ιταλία,
η Ισπανία και η Ελλάδα, στις
οποίες το 70% με 80% των νοι-
κοκυριών διαθέτουν δικά τους
ακίνητα, στη Γερμανία το αντί-
στοιχο ποσοστό βρίσκεται μόλις
στο 44%.
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Την ώρα που η διάμε-
ση αξία των καθαρών
περιουσιών στην 
Ανατολική Γερμανία
ανέρχεται στις 23.000
ευρώ, στη Δυτική 
αγγίζει τις 92.000 
ευρώ.

Ανιση αύξηση 
του πλούτου 
για τα γερμανικά
νοικοκυριά
Μόλις το 10% διαθέτει άνω του 50%
της συνολικής περιουσίας των ιδιωτών

O υπουργός Οικονομικών της Ιταλίας
Τζοβάνι Τρία ξεκαθάρισε στους
δύο αντιπροέδρους του κυβερνη-
τικού συνασπισμού πως ο ΦΠΑ θα
αυξηθεί εάν δεν βρεθεί εναλλακτική
πηγή εσόδων για τη χρηματοδό-
τηση του προϋπολογισμού. Δεν εί-
ναι η πρώτη φορά που ο κ. Τρία
συγκρούεται με τον επικεφαλής
του Κινήματος 5 Αστέρων Λουίτζι
ντι Μάιο και τον ηγέτη της Λέγκας
του Βορρά Ματέο Σαλβίνι, που
είναι οι δύο αντιπρόεδροι στον κυ-
βερνητικό συνασπισμό.

Eιδικότερα, ο κ. Τρία είπε ενώ-
πιον της αρμόδιας επιτροπής του
Κοινοβουλίου πως η αυτόματη αύ-
ξηση του ΦΠΑ –στο 25,2% το 2020
και στο 26,5% το 2021 από το τρέ-
χον 22%– δεν θα ανακληθεί εάν
δεν βρεθούν εναλλακτικά μέτρα.
Λίγο αργότερα, ο Ντι Μάιο αντα-
πάντησε πως δεν θα γίνει καμία
αύξηση στον ΦΠΑ, μια θέση που
επανέλαβε και ο κ. Σαλβίνι. «Ανή-
κουμε σε μια κυβέρνηση που έχει
ως αποστολή τη μείωση των φό-
ρων, όχι την αύξησή τους όπως
έχουν κάνει άλλες κυβερνήσεις».
Πάντως, σύμφωνα με το Bloom-
berg, ο επικεφαλής οικονομολόγος
της Τράπεζας της Ιταλίας Ευγένιο
Γκαϊότι εκτιμά πως το δημοσιονο-
μικό έλλειμμα θα φθάσει το 3,4%
του ΑΕΠ το 2020. Κατά τη διάρκεια
του 2018, ο κ. Τρία είχε φθάσει στο
σημείο να θέσει ζήτημα παραίτη-

σης από τα καθήκοντα του υπουρ-
γού Οικονομικών καθώς προσπα-
θούσε να βρει μια συμβιβαστική
λύση στη διαμάχη της Ρώμης με
τις Βρυξέλλες για το ύψος του δη-
μοσιονομικού ελλείμματος το 2019.
Τελικά η Κομισιόν αποδέχθηκε να
κινηθεί ο στόχος για το δημοσιο-

νομικό έλλειμμα στο 2,04% του
ΑΕΠ. Φαίνεται, όμως, πως οι συν-
θήκες στην οικονομία δεν θα επι-
τρέψουν την επίτευξη του στόχου
αυτού, με τη Ρώμη να αναθεωρεί
προς τα πάνω τις προβλέψεις στο
2,4% του ΑΕΠ. 

Η ιταλική οικονομία παγιδεύτηκε
σε τεχνητή ύφεση το β΄ εξάμηνο
του περυσινού έτους και έχουν
αναθεωρηθεί προς τα κάτω οι προ-
βλέψεις της κυβέρνησης για ανά-
πτυξη το τρέχον έτος από το 1%
στο 0,2%.

Τρία: αναζητεί εναλλακτικά 
μέτρα για να μην αυξηθεί ο ΦΠΑ

Στο 0,5% η ανάπτυξη φέτος
Η ανάπτυξη της γερμανικής οικονομίας
δεν συμπορεύεται με την αύξηση
του πλούτου των γερμανικών νοικο-
κυριών. Αντίθετα, το γερμανικό ΑΕΠ
αναμένεται να σημειώσει φέτος τον
χαμηλότερο ρυθμό ανάπτυξης των
τελευταίων έξι ετών σύμφωνα με τις
εκτιμήσεις του Βερολίνου. Εν μέσω
επιβράδυνσης της παγκόσμιας οικο-
νομίας και εντεινόμενης ανησυχίας
για την έξοδο της Βρετανίας από την
Ε.Ε. καθώς και για τον εμπορικό πό-
λεμο, η γερμανική κυβέρνηση ανα-
θεώρησε χθες επί τα χείρω την πρό-
βλεψή της για την ανάπτυξη στο
0,5%. Ο ρυθμός αυτός αντιπροσω-
πεύει το ήμισυ της ανάπτυξης που

ήταν ώς τώρα η πρόβλεψη της γερ-
μανικής κυβέρνησης. Αποτελεί, άλ-
λωστε, την τελευταία μιας σειράς
αναθεωρήσεων προς τα κάτω από
έναν ρυθμό ανάπτυξης 2,1% που
προέβλεπε για το 2019 το Βερολίνο
πριν από ένα χρόνο. Σε ό,τι αφορά
το επόμενο έτος το Βερολίνο προ-
βλέπει τώρα ανάπτυξη 1,5%. Αν συγ-
κριθούν με τις εκτιμήσεις της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής για τις υπόλοιπες
χώρες της Ευρωζώνης, η τελευταία
πρόβλεψη του Βερολίνου φέρει τη
γερμανική οικονομία στην προτε-
λευταία θέση ως προς τον ρυθμό ανά-
πτυξης. Τελευταία έρχεται η Ιταλία
που βρίσκεται σε στασιμότητα.

Διαψεύδει τις Κασσάνδρες η κινεζική οικονομία το α΄ 3μηνο
Η οικονομία της Κίνας φαίνεται
να διαψεύδει μέχρι στιγμής τις
Κασσάνδρες, καθώς το πρώτο
τρίμηνο αναπτύχθηκε με ρυθμό
ανώτερο των προσδοκιών και
συγκεκριμένα 6,4%. Ο ρυθμός
αυτός πλησιάζει ήδη το 6,5% που
έχει θέσει ως επίσημο στόχο για
φέτος το Πεκίνο.

Μετά τα τελευταία στοιχεία
μερίδα οικονομικών αναλυτών
πιθανολογεί πως η κινεζική ηγε-
σία ενδέχεται να περιορίσει τα
μέτρα τόνωσης της οικονομίας
και να αποφύγει, έτσι, την πε-
ραιτέρω διόγκωση του χρέους
της. Δεν λείπουν, άλλωστε, κι
εκείνοι που εκτιμούν τώρα ότι
δεν θα είναι τελικά τόσο εύκολο
να καταγάγει νίκη επί του Πεκί-
νου η Ουάσιγκτον στην εμπορική
της διένεξη με τη δεύτερη οικο-
νομία στον κόσμο.

Σύμφωνα με τα στοιχεία που
έδωσε στη δημοσιότητα η κινε-
ζική στατιστική υπηρεσία, η βιο-
μηχανική παραγωγή σημείωσε
άλμα 8,5% τον Μάρτιο, υπερβαί-
νοντας τις προβλέψεις για 5,9%
και καταγράφοντας τον ταχύτερο
ρυθμό αύξησης από τον Ιούλιο
του 2014. Παράλληλα, οι λιανικές
πωλήσεις σημείωσαν αύξηση 8,7%
και οι επενδύσεις αύξηση 6,3%.
Εχουν, άλλωστε, προηγηθεί τον
περασμένο μήνα ορισμένοι δεί-
κτες που κατατείνουν σε βελτίωση
της κινεζικής οικονομίας όπως η
μεγαλύτερη από τις προβλέψεις

αύξηση των εξαγωγών και η επι-
τάχυνση της ανάπτυξης του με-
ταποιητικού τομέα. Η δημοσιο-
ποίηση των στοιχείων αυτών οδή-
γησε πολλούς οικονομικούς ανα-
λυτές στο συμπέρασμα ότι ο ασια-
τικός οικονομικός γίγαντας έχει
αφήσει πίσω του τη βαθύτερη
καμπή και τώρα ανακάμπτει.

Οικονομικοί αναλυτές αποδί-
δουν τις θετικές εξελίξεις στα μέ-
τρα που έχει λάβει το Πεκίνο για
να στηρίξει τη δεύτερη οικονομία
στον κόσμο εν μέσω εμπορικού
πολέμου με την Ουάσιγκτον. Μι-
λώντας στο αμερικανικό δίκτυο

CNBC, η Γιφάν Χου, στέλεχος και
οικονομολόγος-σινολόγος στην
UBS Global Wealth Managmenet
εξέφρασε την εκτίμηση ότι «τα
μέτρα αρχίζουν να αποδίδουν
καρπούς». 

Η ίδια προβλέπει πως οι κινε-
ζικές αρχές θα χορηγήσουν πε-
ραιτέρω στήριξη στην κινεζική
οικονομία. Δεν συμμερίζεται,
όμως, την εκτίμησή της ο Τάι
Χούι, αναλυτής της J.P. Morgan
Asset Management, καθώς εκτιμά
ότι η Λαϊκή Τράπεζα της Κίνας
δεν θα προχωρήσει σε περαιτέρω
χαλάρωση της νομισματικής πο-
λιτικής όπως αναμενόταν προ-
κειμένου να αποφύγει την περαι-
τέρω διόγκωση του χρέους.

Την ίδια στιγμή, άλλοι αναλυτές
υπογραμμίζουν πως η Ουάσιγκτον
δεν βρίσκεται σε τόσο πλεονε-
κτική θέση όσο είχε εκτιμήσει
στον εμπορικό πόλεμο με την Κί-
να. Ανάμεσά τους ο Μάικλ Χίρσον,
πρώην στέλεχος του αμερικανικού
υπουργείου Οικονομικών και νυν
συνεργάτης του ομίλου Eurasia,
που υπογραμμίζει ότι «πέρυσι ο
πρόεδρος Τραμπ και τα στελέχη
της κυβέρνησής του υποστήριζαν
ότι εξαιτίας της επιβράδυνσης
της οικονομίας της, η Κίνα θα επι-
διώξει απεγνωσμένα μια συμφω-
νία με τις ΗΠΑ». Ο ίδιος προειδο-
ποιεί την κυβέρνηση Τραμπ πως
η Κίνα ανακάμπτει και η Ουάσιγ-
κτον χάνει τις δυνατότητές της
να την πιέσει».

Η βιομηχανική παραγωγή σημείωσε άλμα 8,5% τον Μάρτιο, υπερβαίνο-ντας
τις προβλέψεις για 5,9% και καταγράφοντας τον ταχύτερο ρυθμό αύξησης
από τον Ιούλιο του 2014.

Η έκρηξη στην αγορά ακινήτων, σε συνάρτηση με την άνοδο των μισθών και τη χαμηλή ανεργία, οδήγησε σε αύξηση της καθαρής μέσης περιουσίας
των Γερμανών στις 233.000 ευρώ.
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Οικονομικοί αναλυτές
αποδίδουν τις θετικές
εξελίξεις στα μέτρα
που έχει λάβει το Πεκί-
νο για να στηρίξει τη
δεύτερη οικονομία
στον κόσμο εν μέσω
εμπορικού πολέμου με
την Ουάσιγκτον.

������

O επικεφαλής οικονο-
μολόγος της Τράπεζας
της Ιταλίας Ευγένιο
Γκαϊότι εκτιμά 
πως το δημοσιονομικό
έλλειμμα θα φθάσει 
το 3,4% του ΑΕΠ 
το 2020.
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Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

«Ανοιξιάτικο» είναι πλέον το κλίμα
στην αγορά ακινήτων, έπειτα από
10 συναπτά έτη «βαρυχειμωνιάς».
Σύσσωμοι οι φορείς της αγοράς ακι-
νήτων, η Τράπεζα της Ελλάδος αλλά
και ξένοι οίκοι πιστοληπτικής αξιο-
λόγησης, όπως η Moody’s, συνηγο-
ρούν πως τα χειρότερα έχουν πε-
ράσει και ότι εφεξής, η πορεία των
τιμών, των αγοραπωλησιών και των
επενδύσεων θα κινείται με έναν
ήπιο ανοδικό ρυθμό. Μάλιστα, πλέον
στον «χορό» εκτιμάται ότι θα εισέλ-
θουν σταδιακά και οι τράπεζες, οι
οποίες ήδη έχουν γνωστοποιήσει
την πρόθεσή τους να ενισχύσουν
φέτος τις νέες χορηγήσεις στεγα-
στικών δανείων.

Κατοικίες κατάλληλες για εκμε-
τάλλευση μέσω βραχυχρόνιων μι-
σθώσεων, εξοχικά και τουριστικά

ακίνητα βρίσκονται στον «πυρήνα»
της ζήτησης. Είναι χαρακτηριστικό
ότι μια σειρά από μικρά επενδυτικά
γραφεία (family offices) «χτενίζουν»
από τα τέλη του 2017 την αγορά της
Αθήνας και δημοφιλών τουριστικών
προορισμών, αναζητώντας γραφεία,
καταστήματα και κατοικίες για επέν-
δυση. Ο προϋπολογισμός των σχε-
τικών γραφείων κυμαίνεται μεταξύ
1 εκατ. ευρώ και 15 εκατ. ευρώ. Για
παράδειγμα, Κινέζος επιχειρηματίας
απέκτησε πέρυσι ένα μικρό ξενο-
δοχείο στο Ημεροβίγλι της Σαντο-
ρίνης. Κατέβαλε 5,3 εκατ. ευρώ για
τη μονάδα των 10 δωματίων και πα-
ράλληλα εξέδωσε και επενδυτική
άδεια παραμονής για τον ίδιο και
την οικογένειά του.

The video could not be loaded,
either because the server or network
failed or because the format is not
supported.

Ετερος Κινέζος επενδυτής, μέτο-
χος οικοδομικής εταιρείας στη χώρα,
σχεδιάζει την απόκτηση 20 κτιρίων
στο κέντρο της Αθήνας, με στόχο
να τα μετατρέψει σε διαμερίσματα
για εκμετάλλευση μέσω Airbnb. Οι
πρώτοι «στόχοι» έχουν εντοπιστεί
στην περιοχή του Μουσείου (Εξάρ-
χεια) και στην πλατεία Βάθης. Το
συνολικό επενδυτικό πρόγραμμα
υπολογίζεται σε περίπου 40 εκατ.
ευρώ για την αγορά και ανακατα-
σκευή των ακινήτων αυτών.

Τη γενικότερη αισιοδοξία για τη
μελλοντική πορεία της αγοράς κα-
τοικίας επιβεβαιώνουν μια σειρά
από αριθμοί, πέραν της πορείας των
τιμών, που για πρώτη φορά το 2018
ήταν ανοδική (1,5%). Συγκεκριμένα,
οι επενδύσεις σε κατοικίες αυξήθη-
καν κατά 17,2% το 2018, αν και πα-
ραμένουν σε χαμηλό επίπεδο ως
ποσοστό του ΑΕΠ (0,7%) και ενώ

στο απόγειο της αγοράς, το 2007,
είχαν βρεθεί να αποτελούν σχεδόν
το 11% του ΑΕΠ. Αντίστοιχα, οι οι-
κοδομικές άδειες για νέες κατοικίες
(στοιχεία ΕΛΣΤΑΤ) κατά το ενδεκά-
μηνο του 2018 κατέγραψαν αύξηση
30,4% με βάση τον αριθμό των αδει-
ών και 25,9% με βάση τον όγκο.

Τα παραπάνω έχουν αυξήσει την
αισιοδοξία και μεταξύ των ιδιοκτη-
τών που ενδιαφέρονται να πωλήσουν
το ακίνητό τους, κάτι που αντανα-
κλάται και στην ανοδική τάση των
ζητούμενων τιμών, όπως αυτές προ-
κύπτουν από την ανάλυση των αγ-
γελιών. Σύμφωνα με την επεξεργασία
των σχετικών στοιχείων για την πε-
ριοχή της Αττικής, που πραγματο-
ποίησε για λογαριασμό της «Κ» η
Roboequity, νεοφυής εταιρεία πα-
ροχής υπηρεσιών τεχνολογίας για
επαγγελματίες ακινήτων, προκύπτει
ότι σε αρκετές περιοχές ο ρυθμός

αύξησης των τιμών ήταν διψήφιος.
Η μεγαλύτερη αύξηση εντοπίζεται
στην περιοχή του Ζωγράφου, όπου
οι ζητούμενες τιμές ενισχύθηκαν
κατά 27%, προσεγγίζοντας τα 1.550
ευρώ/τ.μ. κατά μέσον όρο, Παλαιό
Φάληρο (25%), Λυκόβρυση (21,5%),
Καλλιθέα (21,3%) και ασφαλώς το
κέντρο της Αθήνας (20%) συμπλη-
ρώνουν την πρώτη πεντάδα των πε-
ριοχών με τη μεγαλύτερη άνοδο.

Η Roboequity αναλύει δεδομένα
και τάσεις στην αγορά ακινήτων,
κάνοντας χρήση των εξελίξεων στην
τεχνητή νοημοσύνη και τον αυτο-
ματισμό. Σκοπός της, να δημιουρ-
γήσει ανταγωνιστικό πλεονέκτημα
για επενδύσεις σε ακίνητα, τόσο για
λογαριασμό των μετόχων της όσο
και για τους συνεργάτες της. Εδρεύει
στο Λουξεμβούργο και έχει γίνει δε-
κτή στο Luxembourg’s Fintech In-
novation Hub.

Ολική επαναφορά του real estate
Οι τιμές των κατοικιών αυξήθηκαν έως 27% και οι επενδύσεις στον κλάδο κατά 17% το 2018 

Την καλύτερη περίοδο από την
έναρξη της οικονομικής κρίσης
και μετά, διανύει πλέον και η αγορά
των επαγγελματικών ακινήτων
(κτίρια γραφείων, εμπορικά κατα-
στήματα και αποθηκευτικές εγκα-
ταστάσεις), κάτι το οποίο πιστο-
ποιείται όχι μόνο από το ολοένα
και μεγαλύτερο επενδυτικό ενδια-
φέρον, αλλά και από μια σειρά επι-
μέρους στοιχείων. Οπως αναφέρει
σχετική ανάλυση της Inventio Con-
sulting, με την ολοκλήρωση του
2018 το κόστος κεφαλαίου για την
πραγματοποίηση επενδύσεων σε
ακίνητα είχε υποχωρήσει στο 4,5%,
που είναι και το χαμηλότερο από
το 2010 και μετά.

Σύμφωνα με τον κ. Κώστα Σιδερή,
εκ των ηγετικών στελεχών της εται-
ρείας παροχής συμβουλευτικών
υπηρεσιών στον τομέα διαχείρισης
εταιρειών και ακίνητης περιουσίας,
«όσο χαμηλότερο είναι το σχετικό
ποσοστό, τόσο πιο ώριμη και χα-
μηλού επενδυτικού ρίσκου θεωρεί-
ται η αγορά ακινήτων, κάτι που με
τη σειρά του είναι πρόκριμα για
υψηλότερες αξίες μελλοντικά». Πα-
ράλληλα, όσο πιο χαμηλό είναι το
σχετικό κόστος κεφαλαίου, τόσο
ευκολότερο είναι για μια αγορά
ακινήτων να προσελκύσει θεσμι-
κούς επενδυτές ακόμα και από το
«πάνω ράφι», δηλαδή μεγάλους
ομίλους που κατά κανόνα θέτουν

ένα ελάχιστο όριο ρίσκου το οποίο
είναι διατεθειμένοι να αναλάβουν,
προκειμένου να τοποθετηθούν σε
μια αγορά. Επί σειράν ετών, η Ελ-
λάδα απουσίαζε από τη σχετική
λίστα, ακριβώς λόγω του ότι θεω-
ρούνταν υπερβολικό το επενδυτικό
ρίσκο για την πλειονότητα των ξέ-
νων θεσμικών επενδυτών. Ως εκ
τούτου, προσείλκυε κυρίως κερ-
δοσκοπικά επενδυτικά κεφάλαια
(το οποίο εν πολλοίς συμβαίνει ακό-
μα), που αναζητούν διψήφια ποσο-
στά απόδοσης προκειμένου να επεν-
δύσουν.

Πλέον, με τη σταδιακή εξομά-
λυνση της οικονομίας, την οριστική
αποφυγή του κινδύνου εξόδου από

την Ευρωζώνη και την έξοδο στις
αγορές, το κόστος κεφαλαίου για
αγορές ακινήτων έχει μειωθεί σε
επίπεδο που «ανοίγει την πόρτα»
για την είσοδο περισσότερων και
μεγαλύτερων ξένων θεσμικών επεν-
δυτών, κάτι το οποίο εκτιμάται ότι
θα φανεί σύντομα και σε κινήσεις
στην αγορά. Αλλωστε, το περιθώριο
μελλοντικών υπεραξιών παραμένει
σημαντικό. Σύμφωνα με τον δείκτη
τιμών ακινήτων που επιμελείται η
Inventio (αφορά επαγγελματικά
ακίνητα) οι αξίες υποχώρησαν κατά
58% μέχρι και το τρίτο τρίμηνο του
2013. Στη συνέχεια και για μια πε-
ρίοδο περίπου δύο ετών, κινήθηκαν
σταθεροποιητικά, για να ξεκινήσουν

να αυξάνονται εκ νέου από τα μέσα
του 2015 μέχρι σήμερα. Πλέον, οι
αξίες έχουν ανακάμψει σε ποσοστό
30% κατά μέσον όρο, συγκριτικά
με το «ναδίρ» στο οποίο βρέθηκαν
πριν από πέντε και πλέον χρόνια.
Εν ολίγοις, υπάρχει ακόμα σημαν-
τικό περιθώριο μελλοντικής ανόδου
των αξιών, πλην όμως αυτή η αύ-
ξηση θα πρέπει να υποστηρίζεται
τόσο από τα θεμελιώδη της αγοράς
ακινήτων (προσφορά/ζήτηση), όσο
και από το μακροοικονομικό τοπίο.
Οπως αναφέρει η ανάλυση της In-
ventio, για να ανακάμψει πλήρως
ο κλάδος των επαγγελματικών ακι-
νήτων απαιτείται και μια ισχυρή
ανάκαμψη των τιμών των ενοικίων.

Τον ρόλo του «καταλύτη» για την
ανάκαμψη της αγοράς ακινήτων,
ιδίως το 2018, έχει διαδραματίσει
ο κλάδος του τουρισμού. Είναι χα-
ρακτηριστικό ότι όσες περιοχές/συ-
νοικίες ευνοούνται από την ενί-
σχυση του τουριστικού ρεύματος
καταγράφουν και τα μεγαλύτερα
κέρδη, τόσο σε ό,τι αφορά την κι-
νητικότητα (συναλλαγές, επενδύ-
σεις κ.λπ.), όσο και αναφορικά με
την πορεία των τιμών. Σύμφωνα
με την ετήσια έκθεση της ΤτΕ που
δημοσιοποιήθηκε πριν από λίγες
ημέρες, «ο τουρισμός και οι χρήσεις
που σχετίζονται με αυτόν προσείλ-
κυσαν την πλειοψηφία των επεν-
δυτικών κεφαλαίων, δίνοντας ώθη-

ση σε τοπικές αγορές και συμπα-
ρασύροντας τη ζήτηση για κατοικίες
και καταστήματα σε συγκεκριμέ-
νους χώρους».

Είναι χαρακτηριστικό ότι οι εισ-
ροές κεφαλαίων από το εξωτερικό
για την αγορά ακινήτων αυξήθηκαν
με το εντυπωσιακό 172% το 2018,
με το συνολικό ποσό να υπολογί-
ζεται ότι ξεπέρασε το 1,3 δισ. ευρώ,
ξεπερνώντας κάθε προηγούμενο
ιστορικό υψηλό, ακόμα και της πε-
ριόδου πριν από την οικονομική
κρίση. Επιπλέον, στον τομέα των
ξενοδοχειακών ακινήτων, ο αριθμός
των νέων οικοδομικών αδειών αυ-
ξήθηκε κατά 57,5% σε ετήσια βάση
κατά το 11μηνο του 2018 (περίοδος

Ιανουαρίου - Νοεμβρίου). Αντιθέ-
τως, πτωτικά κινήθηκαν οι άδειες
τόσο για τα γραφεία, όπου κατα-
γράφεται πτώση της τάξεως του
5,4%, όσο και για τα εμπορικά κα-
ταστήματα, όπου η κάμψη ήταν
κατά 11,5% σε σχέση με το 11μηνο
του 2017. Οπως σημειώνει η ΤτΕ,
μόνο στο κέντρο της Αθήνας έχει
ξεκινήσει, ή πρόκειται να ξεκινήσει
άμεσα, η ανάπτυξη τουλάχιστον
δέκα μονάδων, οι οποίες έχουν
προκύψει είτε από αλλαγή χρήσης
παλαιότερων ακινήτων, κυρίως
γραφείων, είτε από ανακαίνιση και
επαναλειτουργία μονάδων, οι οποί-
ες είχαν παραμείνει για αρκετά
χρόνια κενές και αναξιοποίητες.

Αντίστοιχο επενδυτικό ενδιαφέρον
φαίνεται να προσελκύει και ο άξο-
νας της λεωφόρου Συγγρού, αλλά
και το παραλιακό μέτωπο της Ατ-
τικής. Από την άλλη πλευρά, ο πε-
ριορισμένος αριθμός νέων οικοδο-
μικών αδειών για γραφεία και κα-
ταστήματα οφείλεται στην ύπαρξη
αποθέματος αντίστοιχων κενών
χώρων σε δευτερεύουσες αγορές
και στο γεγονός ότι οι επενδυτές
στοχεύουν σχεδόν αποκλειστικά
στην αγορά μισθωμένων ακινήτων,
τα οποία μπορούν να αποδώσουν
άμεσα.

Σύμφωνα με την ΤτΕ, το 2019 θα
συνεχιστεί η υφιστάμενη τάση στα-
θεροποίησης και η αυξανόμενη κι-

νητικότητα, τόσο στην αγορά των
κατοικιών όσο και σε εκείνη των
επαγγελματικών ακινήτων. Η ανά-
καμψη θα συνεχίσει να τροφοδο-
τείται από τον τουρισμό, που επη-
ρεάζει θετικά την αγορά κατοικίας,
μέσω της εξάπλωσης των βραχυ-
χρόνιων μισθώσεων και τα επαγ-
γελματικά ακίνητα, μέσω της ανά-
πτυξης τουριστικών ακινήτων (π.χ.
ξενοδοχεία και επιπλωμένα ενοι-
κιαζόμενα διαμερίσματα) και συμ-
πληρωματικών προς αυτά χρήσεων,
όπως για παράδειγμα καταστήματα
υγειονομικού ενδιαφέροντος (εστια-
τόρια, καφετέριες κ.λπ.).

Παράλληλα, σημειώνεται ότι η
ισόρροπη και βιώσιμη ανάπτυξη

της αγοράς ακινήτων θα εξαρτηθεί
από τη διασπορά των επενδύσεων
και την επέκταση της ζήτησης σε
μεγαλύτερο φάσμα της αγοράς απ’
ό,τι μέχρι σήμερα. Η αποκατάσταση
της ρευστότητας από το τραπεζικό
ζήτημα, η περαιτέρω ενίσχυση του
διαθέσιμου εισοδήματος των νοι-
κοκυριών, η βελτίωση των προσ-
δοκιών της ελληνικής οικονομίας,
αλλά και η επιτάχυνση των μεγάλων
έργων αξιοποίησης των ακινήτων
του Δημοσίου, αποτελούν αναγκαίες
προϋποθέσεις για την εξασφάλιση
ικανών επιπέδων ζήτησης και ελ-
κυστικότητας της αγοράς, που θα
σημάνουν την οριστική έναρξη για
την ανάκαμψή της.

Καταλύτης στην ανάκαμψη της κτηματαγοράς η εκτίναξη του τουριστικού κλάδου

Eυκαιρίες στα επαγγελματικά ακίνητα αναζητούν θεσμικοί επενδυτές

4.154 «χρυσές βίζες»
Αύξηση της τάξεως του 46% ση-
μείωσαν το 2018 και οι χορηγή-
σεις αδειών παραμονής σε πολί-
τες εκτός Ε.Ε., οι οποίοι επέλεξαν
να αξιοποιήσουν τα προνόμια του
σχετικού προγράμματος που προ-
βλέπει την απόκτηση ακινήτων
ελάχιστης αξίας 250.000 ευρώ.
Εως σήμερα, «χρυσή βίζα» έχουν
λάβει 4.154 επενδυτές, με το 58%
εξ αυτών να αφορά Κινέζους.

Πρώτη η Αττική
Αυξημένες κατά 42% ήταν οι αγο-
ραπωλησίες ακινήτων πανελλαδι-
κά το 2018. Αυτό προκύπτει από
την επεξεργασία των στοιχείων
που προκύπτουν από το μητρώο
συναλλαγών ακινήτων, που έχει
συστήσει η ΑΑΔΕ. Συνολικά, πραγ-
ματοποιήθηκαν 26.700 αγοραπω-
λησίες ακινήτων, έναντι 18.800. Η
αύξηση στην Αττική ανήλθε στο
67,5% με 14.291 αγοραπωλησίες. 

Υψηλές προσδοκίες
Σε θετική τροχιά συνέχισε να κι-
νείται και ο δείκτης επιχειρηματι-
κών προσδοκιών του ΙΟΒΕ για τις
κατοικίες, ο οποίος αυξήθηκε κατά
13,5% το 2018. Μάλιστα, πρόκει-
ται για τον τρίτο διαδοχικό χρόνο
βελτίωσης του εν λόγω δείκτη, χα-
ρακτηριστικό των υψηλότερων
προσδοκιών των παραγόντων της
αγοράς ακινήτων.
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-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-
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Τα μάρμαρα που πληγώσανε
Οι ιστορίες των Γλυπτών του Παρθενώνα που ακρωτηρίασε και απέσυρε ο λόρδος Ελγιν αναβιώνουν στο Μουσείο της Ακρόπολης

Της ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Σκηνή 

Το θραύσμα -
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«Στόχος μας να γνω- 
ρίσουμε καλύτερα  
το καθένα από τα Γλυπτά 
που εκτίθενται, με τη δι-
κή του προσωπικότητα 
και τα βάσανά του»,  
λέει ο Δημήτρης  
Παντερμαλής.

Δεν υπήρξε φιρμάνι, λένε οι μελετητές των oθωμανικών αρχείων
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Ατζέντα
21.4.19 -28.4.19

Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

ΕΚΘΕΣΗ

1940 | Πρόσωπα και Εικόνες. Kύπρος - Ελλάδα»
Το βαρύ 

-
-

-
-
-

-

-

-
-

-
Πληροφορίες 

τηλέφωνο 22128157, www.boccf.org

ΘΕΑΤΡΟ

«Λαχταρώ» της Σάρα Κέιν στις Αποθήκες του ΘΟΚ
Ενα μοναδικό -

-

-

-
-

-

-

-

- -
-

Πληροφορίες / Εισιτήρια: Ταμείο ΘΟΚ
τηλέφωνο 77772717, www.thoc.org.cy.

ΘΕΑΤΡΟ

«Δεσποινίς Τζούλη» στο «θέατρο ένα»
Το έργο -

-

-

-

Πληροφορίες και κρατήσεις στο τηλέφωνο 22348203.

ΠΑΙΔΙΚΟ ΘΕΑΤΡΟ

«Ο Γαργαληστής»
του Δημήτρη Μπασλάμ

Ο Δημήτρης -
-

-

-

-

-
-

Πληροφορίες, κρατήσεις τη-
λέφωνο 99520835, www.rialto.com.cy

Η επόμενη μέρα -

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Ο πολιτισμός
ως γεωλογικός 
σχηματισμός

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο Δημόσιος Κήπος είναι εκκλησία

Το Τρόοδος -
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-
-

-

-
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-

-
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-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

ΝΤΟΚΙΜΑΝΤΕΡ

The Green Line
Οι δημιουργοί -

-
-

-

-

-

ληροφορίες τηλ. 
22668838, info@leventisgallery.org 

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Πτυχές της ποπ 
κουλτούρας
Ο Κωνσταντίνος -

-

-

-
-

-
Πληροφορίες τηλέφωνο 

22662053, info@pointcentre.org
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Παναγιώτη 
Κυριάκου

ΜΕ ΤΟΝ

14:00 - 16:00

LISTEN LIVE
www.mydeejay.com.cy

14:00 - 16:00

ΤΑΣΟΣ 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΥ

ΒΡΑΔΥ

18:00 – 21:00

ΑΠΟΓΕΥΜΑ

ΑΦΡΟΔΙΤΗ 
ΔΕΡΜΑΤΑ
 15:00 – 18:00

EVERYDAY 
LOVE

www.lovefm.com.cy

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Μία εξαιρετική -

-

-

-

-

-

–Ποιος είναι ο φάρος 
-

-

-

-

–Πώς θα σκιαγραφούσατε τους 
χαρακτήρες;

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

–Το αλκοόλ και η μέθη είναι βασι-
κές παράμετροι του έργου, ωστό-
σο πάει πολύ παρακάτω, από τέσ-
σερις μεθυσμένους, ισχύει;

-

-
-

-

–Το μαύρο χιούμορ σε μια παρέα 
μεθυσμένων…

-
-

-

-

–Οι τέσσερεις χαρακτήρες έχουν 
κοινά, ο πέμπτος που έρχεται… 

-

–Στην παράσταση, στο έργο, τι 
ρόλο έχει η πίστη, όχι μόνο η 
θρησκευτική;

–Ποιο θα λέγατε ότι είναι το κε-
ντρικό μήνυμα του έργου;

–Τι νομίζετε ότι έχει κάνει αυτή 
την παράσταση τόσο αγαπητή; 

-
-

-

-

–Πέντε ταλαντούχοι ηθοποιοί 
επί σκηνής αρκούν νομίζω για 
επιτυχία.

-
-

-

-

-
-

Ολοι μας αξίζουμε μια δεύτερη ευκαιρία
Ο Νίκος Ψαρράς μιλάει στην «Κ» για τον «Φάρο» που θα φιλοξενηθεί για τις τρεις παραστάσεις τον Μάιο από τον ΘΟΚ

«Μέσα από το χιούμορ, 
όμως, μπορείς να δεις 
μια άσχημη κατάστα-
ση, να κάνεις ένα βήμα 
πίσω, να τη γελοιοποι-
ήσεις, να την αφήσεις 
στην άκρη και 
να προχωρήσεις».

Η ζωή μάς -
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«Συγγνώμη  

-
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Μυστήριο ενός αιώνος

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-
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-

Σαν ένα 

-
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-

-
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-
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-
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-
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-
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Γεννημένος 
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-
-

Οι δύο θεωρίες 

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

«Εκεί η Φυσική που ξέρουμε δεν ισχύει»

«Ο,τι καλύτερο μπορούσαμε να κάνουμε από τη Γη το κάναμε»

Μαύρη τρύπα,
η φωτογραφία
«φανέρωσε»
νέο μυστήριο
Ο αστροφυσικός Δημ. Ψάλτης στην «Κ»

Επιστήμονες -

Η φωτογραφία 

Ο επόμενος μεγάλος 
στόχος των επιστημόνων 
είναι να θέσουν  
σε τροχιά ένα διαστημικό 
τηλεσκόπιο μέσα  
σε 20 ή 30 χρόνια.

Για το πείραμα 
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Των ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ  
και ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

O Ελληνας καθηγητής 
Αστροφυσικής  
του Πανεπιστημίου  
της Αριζόνας και Project 
Scientist του Event 
Horizon Telescope 
εξηγεί τι είδαν  
οι επιστήμονες. 

Τι άλλο θα μπορούσε  
να υπάρχει εκτός από 
τον ορίζοντα γεγονότων; 
Η απάντηση δεν απο-
κλείει τις λεγόμενες  
«γυμνές ανωμαλίες».

Κάποια -
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

Σχετικά βιβλία



Μ Ο Υ Σ Ι Κ Η

Κυριακή 21 Απριλίου 2019 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η 5
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LIFE ON THE LINE / ΦΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΙΓΙΔΑ
Δράσης / Action

Ο Μπο θεωρεί ότι ευθύνεται για το θάνατο του αδελφού του και μεγαλώνει μόνος του την 
ορφανή ανιψιά του, Μπέιλι. Ο ίδιος ηγείται ενός συνεργείου που κάνει ριψοκίνδυνες 
επιδιορθώσεις καλωδίων στους δρόμους και δυσαρεστείται όταν ο αγαπημένος της Μπέιλι 
γίνεται μέλος του συνεργείου. Μια φοβερή καταιγίδα, όμως, που απειλεί την περιοχή, αναγκάζει 
τους άντρες να συνεργαστούν.

®

www.mesimvria.com

E

Κ

SUNDAY
NIGHT
MOVIE

MOVIES BEST HD

THE BEST PLACE FOR MOVIES!

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο Λευτέρης 
-

-
-

-

-

– «Beaming Light» η νέα σου δου-
λειά, ακούγοντας τη, τη βρίσκω 
πιο εξωστρεφή, από τον «Now 
Happiness», ισχύει; Τι τη διαφο-
ροποιεί;

-

-
-

-

-

-

–Είναι, ωστόσο, μια συνέχεια, 
σαν να πήρες τις νότες και τους 

στίχους σε άλλο φως. Υπάρχει μια 
αισιόδοξη κατάθεση, ένα σπρώ-
ξιμο στο φως, στο όμορφο αύριο;

-

-
-
-

-

-

–Το κάθε κομμάτι βέβαια του άλ-
μπουμ σου έχει και μία διαφορε-
τική δυναμική, μουσικά, κυρίως. 
Είναι ένα προσεγμένο ψηφιδωτό 
που όμως έχει μια κεντρική φι-
γούρα, ένα κυρίως θέμα. Ποιο 
είναι αυτό;

-
-
-

-

-

-

-
-

–Οι στίχοι των τραγουδιών, έχω 
την αίσθηση, δείχνουν μια ανά-
γκη επιστροφής, ελευθερίας, που 
ταιριάζει με τον «ελεύθερο» ήχο 
του άλμπουμ. 

-

–Είναι μια δουλειά που στο σύνο-
λό της έχει πολλά στοιχεία που 
δείχνουν έναν διαφορετικό δρό-
μο, ακόμα και το βίντεο. Αυτή τη 
φορά νιώθω ότι η δουλειά σου 

είναι πιο συλλογική, σαν να παί-
ζεις σε μια αλάνα με άλλα παιδιά. 

-

-

-

-

-

–Έχεις παραδοθεί στη δύναμη 
του ήχου, δημιουργώντας;

-

-

-

–Οι μουσικές δουλειές σου μου 
μοιάζουν σαν κεφάλαια από ένα 
βιβλίο, το καθένα έχει διαφορε-
τικές ιστορίες να διηγηθεί, έχεις 
σκεφτεί το επόμενο βήμα;

-

-

-

–Λευτέρη, η μουσική πώς σε ορί-
ζει ως άνθρωπο;

-

-

Το album «Beaming Light» 

-
-

-

-
-

Η πρώτη

Ορμή για δράση προς το μουσικό φως
Ο Λευτέρης Μουμτζής μιλάει στην «Κ» για το νέο σόλο πρότζεκτ του με τίτλο «Beaming Light», που κυκλοφόρησε τον Μάρτιο 

Η εμπιστοσύνη
-

FI
LE

P 
M

OT
W

AR
Y



Β Ι Β Λ Ι Ο

Κυριακή 21 Απριλίου 20196 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Η συζήτηση -

-
-
-

-

-
-
-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

Η Γιάννα Μπούκοβα είναι δίγλωσση 
ποιήτρια, πεζογράφος και μεταφρά-
στρια γεννημένη στη Βουλγαρία. 
Ζει στην Αθήνα και είναι μέλος της 
συντακτικής ομάδας του περιοδι-
κού ποίησης ΦΡΜΚ. Εχει εκδώσει 
στα ελληνικά τη –μεταφρασμένη 
σε δώδεκα γλώσσες– ποιητική συλ-
λογή «Ο ελάχιστος κήπος» (Ικαρος, 
2006). Το νέο ποιητικό βιβλίο της 
«Drapetomania» γράφτηκε στα ελ-
ληνικά (Μικρή Αρκτος, 2018).
 
Ποια βιβλία έχετε αυτό τον καιρό 
δίπλα σας;

-
-

-
-
-

-

 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
συγγραφείς, ποιητές καλείτε, ζώ-
ντες και τεθνεώτες;

-

-

-

 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός ποιήματος;

-

   
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;

-

-
-

 
Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε 
διαβάσει τις περισσότερες φορές;

-

-

 
Drapetomania. Από πού δραπετεύ-
ει ο ποιητής;

-
-

-

-

-

 
Το χιούμορ έχει θέση στην ποίηση;

-

-

 
Εχετε Facebook, Twitter κ.τ.λ.; Βο-
ηθά έναν ποιητή να δραπετεύει ή 
εγκλωβίζει;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ Μ. ΑΣΩΝΙΤΗΣ
Εκτέλεση
εκδ. Πατάκη, σελ. 494

Δ ιονύσης Ταλλανδιανός. -
-

-

-

-
-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-
-

-
-

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Του ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Κατεχόμενος από το πάθος του λόγου

Η φύση είναι πολύ πιο αλλόκοτη από τη φαντασία

ΠΤΥΧΕΣ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Την επόμενη φορά που 
ο Αϊνστάιν θα μιλούσε 
για τον Σβάρτσιλντ 
στην Πρωσική 
Ακαδημία θα ήταν  
για να ανακοινώσει  
τον θάνατό του  
στο ρωσικό μέτωπο. 

Το 1916, 

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗ ΓΙΑΝΝΑ ΜΠΟΥΚΟΒΑ
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FA
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H
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Σας αρέσει ο Μπραμς; 

ΒΑΥΑΡΙΑ
Στο Μουσείο 

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

Πριν 

ΜΙΛΑΝΟ
Ο πύργος της Ζάχα Χαντίντ
Αυτόν 

-

-

-

ΜΟΣΧΑ
Εκθεση Εντβαρντ Μουνκ
Μπροστά 

-

-

-
-

ΠΑΡΙΣΙ
Ενας δρόμος, θύμα της ομορφιάς του
Η Rue Crémieux -

-
-

-
-

-

-

ΒΑΣΙΛΕΙΑ
Στρώσεις του χρόνου
O Αυστριακός -

-

-

-

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Φρέντερικ Ντάγκλας
Η περίπτωση -

-

-
-
-

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Το υπνοδωμάτιο 

Η
ΛΙ

ΑΣ
 Μ

ΑΓ
ΚΛ

ΙΝ
Η

Σ

Ο Μπραμς αγαπούσε τα 
πούρα, το κρασί και το 
καλό φαΐ (παροιμιώδης 
η κοιλιά που έκανε στα 
ώριμα χρόνια του).
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«Το “Ρέκβιεμ” -
-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-
-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

Είναι ένας 

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

Η Πάτι Σμιθ

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

Δημοκρατικοί στοχασμοί στη Νέα Υόρκη
Σειρά εκδηλώσεων, δράσεων, συζητήσεων –επίκαιρων όσο ποτέ– από το Ιδρυμα Ωνάση, για το πλέον ευαίσθητο των πολιτευμάτων

Της ΓΙΟΥΛΗΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Σε μια εποχή που  
η λέξη χρησιμοποιείται 
από πολιτεύματα ελάχι-
στα δημοκρατικά,  
που ο λαϊκισμός  
και η Ακροδεξιά απει-
λούν Ευρώπη και ΗΠΑ.

Μια από

Η εικαστική Ο Mάικλ Στούλμπαργκ 

XΡ
Η

ΣΤ
ΟΣ

 Σ
ΑΡ

ΡΗ
Σ

JO
AN

 M
AR

CU
S

ΧΡ
Η

ΣΤ
ΟΣ

 Σ
ΑΡ

ΡΗ
Σ

Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

Εντονα θεατρικό «Ρέκβιεμ» του Βέρντι από τον Κουρεντζή

ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ

Η συστηματική 
ανάδειξη λεπτομερειών 
μάλλον αποδυναμώνει 
παρά εμπλουτίζει τη 
συγκεκριμένη μουσική. Γεμάτη 

Χ.
 Α

ΚΡ
ΙΒ

ΙΑ
ΔΗ

Σ
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Της ΓΙΩΤΑΣ ΜΥΡΤΣΙΩΤΗ

Ερμής ο 

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

Η καταστροφή του 86 π.Χ. 
-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

Υπόγεια 

Τα έργα για το μετρό 
έφεραν στο φως 
αντικείμενα που, αν και 
από οργανικά υλικά, 
διατηρήθηκαν επί 20 
και πλέον αιώνες. 

Ο ξύλινος Ερμής -

Τα πηγάδια
ανέβλυσαν
ιστορία
Ο Πειραιάς των ελληνιστικών χρόνων
μέσα από εκατοντάδες ευρήματα
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07.30
10.10

11.10 Road Trip - (E)

11.35

12.10

13.30 

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 ArtCafe, II - (E)

15.15

16.15

17.30

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20

18.50

19.20

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.05

21.30

22.45

23.30 EIΔHΣEIΣ
23.35
01.00

02.00 EIΔHΣEIΣ - (Ε)
03.00
04.15

07.30

11.00

11.30 

16.00

16.50

17.50

18.00 Road Trip - (E)

18.30

19.00

20.40 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
20.55 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00

22.00

00.30 EIΔHΣEIΣ - (E)
00.50

05.30

08.45

09.45

12.45

14.45

15.15 

16.45 

18.00 ΟΜΕGA NEWS
18.10 

18.40

19.30 

20.10 ΟΜΕGA NEWS 
21.00

22.00 

00.00 

01.00 
-
-

02.00

03.00

05.00

06.10
06.40

07.30 

08.30

09.20 

10.30

12.00 

12.20 

13.10 

14.00

15.40 

16.30

17.30

17.55

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10

19.30

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20

00.10 Τίτλοι ειδήσεων
00.20

01.10

02.00

05.20 

06.00

06.40 

07.00

07.40 

10.00

11.40

12.20

14.00

16.20

18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.10

19.40

-
-

20.15  Τομές στα γεγονότα
21.15

01.00  Γεγονότα σε τίτλους 
01.10
01.50

03.00

04.20

06.00 

07.30

08.30 
10.00 

13.00

13.35

14.45

16.15

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ (νοηματική)
18.00  

19.30

-

20.15 ALPHA NEWS
21.15

22.00
-

-

23.15

00.45 

02.45
03.45

04.30 

08.10 
10.05 
11.45
14.00
18.00
19.00 
21.00 
22.50 
01.00 
03.00
05.00
06.45

07.25
08.55
10.20
11.45
13.35
15.00

16.30
18.10
20.15
22.00 
23.40
01.15
02.35
04.10
05.55

07.20
08.55
10.45
12.35 

14.00
15.10
17.00
19.10
21.00 
23.00
01.00
03.00

05.00
07.35
08.35 
10.00

13.15
16.20 
20.10 EIΔHΣEIΣ
20.30
21.30

22.30 
23.35
01.55 
02.50

12.00
13.00
14.00
15.00
15.30
16.00 Heidi
16.30
17.00
17.30
18.00
18.30
19.00
19.30 
20.00
21.00 
22.00 
23.00

ΡΙΚ1 ΡΙΚ2 ΟMEGA ANT1 ΣΙΓΜΑ ΑLPHA CAPITAL

TV PLUS

SMILE TV 

MOVIES BEST

GREEK CINEMA

22.45 21.05 21.45 21.20 21.00 21.15 21.00 

22.00 

Η σπουδαία -
-

-
-

-
-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

Φιλοσοφικές προεκτάσεις

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

Αναζητώντας
τη λύτρωση
στο Διάστημα
Ταξίδι στο άγνωστο μιας μαύρης τρύπας
με τον απαιτητικό φακό της Κλερ Ντενί

H Ζιλιέτ Μπινός 

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

ΤΟ ΒΑΡΟΜΕΤΡΟ
ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Στο «Transit» -

-

-
-

-

-
-

-

Στο «Μάρνι, μια τρελή συμ-
μορία», 

-
-
-

-
-
-

Στο «Ενας ελέφαντας στέ-
κεται ακίνητος»,

-

-

-

-

«Μαύρη τρύπα» ***
ΦΑΝΤΑΣΙΑΣ (2018)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες: 
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Κατά τη 
-
-

-

-

-
-
-

-

-
-
-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

600.000 «κηπουροί»

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

«Ομως 

-

Ενα αλισιβερίσι από πολύχρωμο κόσμο

Η Θεσσαλονίκη του Μεγάλου Πολέμου
Η πολυεθνική, γοητευτική και μυστηριώδης εικόνα της πόλης, η «Βαβέλ» των ξένων στρατιωτών, τα εστιατόρια, τα ξενοδοχεία 

Ο καθηγητής Ιστορίας 
της Αρχιτεκτονικής 
Βασίλης Κολώνας έχει 
ανθολογήσει πρωτότυπο 
υλικό της περιόδου  
1915 -1918. Αεροφωτογραφία 

Η είσοδος Η παρουσία

Από αριστερά: 

Της ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Το εξώφυλλο -




